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    És molt possible que algun lector trobi estrany que s’enceti en aquest volum l’estudi d’uns monarques que ni veieren les seves primeres llums a Catalunya ni tampoc, pel que podem deduir de la tradició historiogràfica clàssica, s’empeltaren de la mentalitat catalana. Sense cap mena d’excepció, ni tan sols la de Ferran el Catòlic, malgrat que parlava regularment i entenia bé el català, els quatre sobirans de la nissaga dels Trastàmares no es poden considerar com a personalitats distintives de la nostra terra. No obstant això, els problemes de Catalunya pesaren talment damunt llurs espatlles, la crisi del país els caragolà de tal manera, que solament se’ls pot entendre com a individualitats històriques d’una certa categoria en el pla dels fets gravíssims que teixiren la vida dels catalans de llur temps.

  


  [image: ]


  Jaume Vicens i Vives


  Els Trastàmares


  (segle XV)


  ePub r1.0


  Titivillus 06.04.18


  
    Títol original: Els Trastàmares (segle XV)


    Jaume Vicens i Vives, 1956


    Editor digital: Titivillus


    ePub base r1.2

  


  [image: ]


  ADVERTIMENT


  És molt possible que algun lector trobi estrany que s’enceti en aquest volum l’estudi d’uns monarques que ni veieren les seves primeres llums a Catalunya ni tampoc, pel que podem deduir de la tradició historiogràfica clàssica, s’empeltaren de la mentalitat catalana. Sense cap mena d’excepció, ni tan sols la de Ferran el Catòlic, malgrat que parlava regularment i entenia bé el català, els quatre sobirans de la nissaga dels Trastàmares no es poden considerar com a personalitats distintives de la nostra terra. No obstant això, els problemes de Catalunya pesaren talment damunt llurs espatlles, la crisi del país els caragolà de tal manera, que solament se’ls pot entendre com a individualitats històriques d’una certa categoria en el pla dels fets gravíssims que teixiren la vida dels catalans de llur temps. Aquesta afirmació és vera no solament pel que fa referència a Joan II, que s’enfonsà fins al coll en el remolí de la gran revolució catalana del segle XV, sinó encara per a Alfons el Magnànim i el Rei Catòlic. Perquè si la biografia d’aquell sobirà seria inintel·ligible sense les coordenades mediterrànies que dibuixà anteriorment la política exterior dels grans prínceps de la Casa reial de Barcelona, la de Ferran II perdria tota solidesa històrica i psicològica, tot i que foren moltes les seves dedicacions com a monarca hispànic, sense explicar la seva formació jovenívola a Catalunya i la concepció del món i de les coses que va aprendre ací i procurà establir i fer florir a Castella. Quant a Ferran I, el fet del Compromís de Casp és massa important en el curs de la dialèctica peninsular de fa alguns segles perquè l’exonerem d’aquestes planes.


  Aquesta justificació, potser innecessària, comporta una deducció que el lector ja deu haver establert pel seu compte: de fet, des de 1412 l’únic personatge biografiable és el mateix poble de Catalunya. Certament, no manquen en el nostre Quatre-cents figures singulars que siguin dignes d’estudi. Àdhuc n’hi ha massa. Jaume d’Urgell, el cardenal Margarit, el darrer comte de Pallars, Galceran de Requesens, Francesc Verntallat, entre molts d’altres, han estat objecte de treballs monogràfics i mereixerien d’ésser encabits en aquestes planes. Però solament ens donen una imatge fragmentària de les passions, angúnies i dificultats per les quals travessà l’home comú català en un segle de convulsions socials i d’esfondrament col·lectiu. Il·luminen parcel·les del quadre, no tot el quadre. Per aquesta causa, hem decidit d’ometre’ls i de donar més volada a la visió de conjunt de l’evolució històrica catalana d’aquells dies. D’aquesta manera intentem d’assolir d’un tret un doble objectiu: presentar degudament el primer protagonista de la història catalana del segle XV, ço és, el propi home català anònim, i plantejar de manera més comprensible els fets biogràfics dels sobirans que el regiren en aquells dificilíssims topants.


  Hom trobarà en aquest llibre moltes novetats, no solament de detall, sinó també —i com particularment— d’estructura. Des que prenguérem en mans l’estudi del segle XV, ara fa uns vint anys, cap període de la història de Catalunya no ha sofert en tan poc temps una transformació tan decisiva en els seus elements documentals ni en el sentit de la seva reconstitució.


  Això no hauria estat possible sense un treball col·lectiu, ni tampoc sense la confiança amb què sempre m’han distingit amics i deixebles. A cada instant he sabut el progrés de les recerques dels membres del compacte equip que s’ha bolcat sobre tal període. I així, connectant els resultats provisionals assolits, he pogut ajudar els uns i els altres i plantejar profitoses hipòtesis d’investigació. També m’han servit de gran ajut els dos darrers Congressos d’Història de la Corona d’Aragó: el IVè de la Ciutat de Mallorca (1955) i el Vè de Saragossa (1952).


  Hauria, doncs, de dreçar una llista inacabable si volgués donar les gràcies als historiadors i erudits que han pres una participació tan directa en aquest llibre. La suprimeixo, pensant que tots són recordats en les «Notes» que segueixen al text. Però mancaria al meu deure de gratitud si no la feia expressament palesa als senyors Pierre Vilar, Jean Broussolle, Pierre Bonnassie i Santiago Sobrequés i a les senyoretes Núria Coll, Carme Batlle i Lluïsa Serra, que m’han permès d’utilitzar per a la redacció d’aquesta obra originals que estan en curs d’impressió.


  ELS ORÍGENS DE LA REVOLUCIÓ CATALANA


  1. Aspecte de la societat catalana[1]


  El viatger que, cap a 1450, desembocant dels passos dels Pirineus en direcció a Barcelona, hagués volgut expressar una opinió de la Catalunya septentrional s’hauria referit, necessàriament, als boscos feréstecs que ombrejaven el difícil camí i coronaven les muntanyes des de Girona a Hostalric i d’Hostalric a la Roca del Vallès, etapes acostumades en aquella ruta. Sobre les eminències del terreny hauria vist aixecar-se castells alterosos, posicions estratègiques dels antics senyors, gairebé inservibles, si no que fossin per a testimoni dels drets que exigien a llurs vassalls. Ací i allà, enmig d’una clariana del bosc, li hauria aparegut una masia, de pedra seca, a vegades fortificada, a vegades rònega i deserta, al bell mig d’una explotació de cereals, amb algunes oliveres i un tros de vinya. I de tant en tant un poblet o una vila, crescuts al redós d’una església, d’una font o d’una cruïlla de camins, on la gent feinejava ja de bon matí, afanyant-se en els respectius oficis.


  Per aquestes condicions naturals i humanes, el país li hauria semblat aspre, bo i més quan els boscos abundaven de gent foragitada de pau i treva, de bandolers de vida airada i d’homes d’espasa que les baralles i les parcialitats havien arraconat de la vida social. Aquests grups, primeres espurnes del gran foc del bandolerisme que, anys a venir, hauria de flamejar en tota la terra, s’esmunyien pels corriols de les muntanyes, atacaven els viatgers poc previsors i constituïen un motiu de temença per a propis i estranys. Així, doncs, calia tenir la vista llarga per a viatjar per Catalunya. La terra entera respirava un alè neguitós, que el nostre viatger hauria pogut recollir fàcilment deturant-se en els llogarrets i assistint a les abrivades reunions dels pagesos o bé contemplant en les ciutats els casos molt freqüents d’homicidis, venjances i represàlies.[2]


  Barcelona no hauria colpit el nostre hipotètic viatger amb una sensació de més tranquil·litat. La ciutat era força bonica amb les seves catedrals, la del bisbe i la del Mar, els seus temples i edificis públics i mercantívols, alguns dels quals com el palau de la Diputació del General, la façana del Municipi i la casa de la Llotja, acabaven de bastir-se o encara oferien l’activitat d’artistes i manobres. Impressionava sobretot el panorama del mar desplegant les seves onades contra les muralles de les Drassanes i la paret de la galeria de la Llotja. I també, el carrer dels mercaders i dels ciutadans, on es podien visitar edificis d’una solidesa vistent, que feia simpàtica la nota de color d’uns tarongers. Els palaus reials presentaven l’orgull de les seves grans sales —com la del Tinell— i la solitud absoluta dels seus passadissos. Però a poc a poc s’anaven desguarnint pintures i embigats, mentre el monarca feia aixecar a Nàpols la glòria d’un arc de triomf que proclamava les seves ambicions hispàniques, mediterrànies i itàliques, i a Barcelona els ciutadans, els mercaders i els menestrals manifestaven llur descontentament pels mals averanys que oferien els afers privats i públics.[3]


  Una malura rosegava, evidentment, la societat catalana. Però hauria estat difícil de reconèixer-ne de cop i volta les manifestacions externes, per no dir les causes pregones. El país, en efecte, semblava ben poblat, tenint en compte el temps i el lloc. Als 37.000 quilòmetres quadrats de la nostra terra, afegint-hi la superfície del Rosselló i l’actual Cerdanya francesa, s’hi encabien a començaments de segle unes 78.000 llars —focs, com abans s’anomenaven—, amb unes 375.000 persones, aproximadament. La densitat, suficient, augmentava vers la costa, en contacte amb les possibilitats del comerç marítim, i a tot el llarg dels grans camins del continent. Hi havia més de 13 poblacions superiors a 2.000 habitants. Barcelona, Perpinyà, Tortosa, Tarragona i Castelló d’Empúries s’arrengleraven en el litoral; Reus, Valls, Vilafranca del Penedès i Girona, en el gran solc de la depressió oriental. Vic s’alçava en el camí de França, una via molt més freqüentada llavors que ara pels qui duien teixits i espècies a Tolosa del Llenguadoc. Quant a Montblanc, Cervera i Lleida, eren les grans etapes del camí cap a l’interior continental, cap al reialme d’Aragó i Castella.[4]


  Aquest conjunt demogràfic ens sembla ben equilibrat. Barcelona devia sumar 35.000 habitants, gairebé la desena part del país, capital forta i necessària, però sense fer pesar una feixuga càrrega. No sabem encara si després de l’escomesa de la Pesta Negra (1347-1351) i dels grans estralls epidemiologies que la seguiren (1363, mortaldat dels «infants»; 1371, mortaldat dels «mitjans»), que s’entronquen amb el retorn cíclic de la pestilència durant el XV (1410, 1429, 1439, 1448, 1465, 1476, 1483-1486, 1493-1497, 1507), la corba demogràfica apuntaria devers 1450 cap a una franca milloria. Pierre Vilar, en una recent i importantíssima contribució a la història d’aquest període, que després esmentarem, creu en una veritable catàstrofe, manifestada, sobretot, per la «estancació demogràfica persistent, a un nivell absolut molt baix». És ver que el desencadenament de la Pesta Negra, coincidint amb l’època de mínima resistència biològica catalana després del poblament de Mallorca i València i el ple de les guerres mediterrànies, provocà l’atur de la creixença de la població del Principat durant la segona meitat del segle XIV. Però les dades que ens subministren les recerques dels historiadors dels municipis, l’interès de les quals mesurem per la manca de fogatges generals, coincideixen en una represa bastant satisfactòria de la població entre 1400 i 1450. Les dades que s’han reunit sobre Barcelona, Lleida i Igualada ens ho palesen.[5] Ara bé, coneixem exactament que el fogatge de 1515 dóna una xifra d’habitants inferior a 60.000 a la d’un segle abans. L’ensulsiada demogràfica s’explica per les repetides falconades de la glànola —la pesta negra—, per les fams i malures que s’enregistraren en aquella època; però, sobretot, per la guerra entre la Generalitat i Joan II. Més que en el camp de lluita, on moriren pocs homes, com a totes les guerres d’aquell temps, la població sofrí pel barreig de pobles i viles, pels setges de ciutats, per les represàlies, els incendis i les destruccions de collites. Molta gent emigrà cap a França, sobretot en les valls pirinenques, on alguns pobles restaren abandonats.[6] Cal afegir, encara, l’emigració provocada per la decadència econòmica consecutiva a la guerra i per les mesures dels Reis Catòlics contra judeïtzants i hebreus. El punt més baix de la demografia catalana del Quatre-cents, cal situar-lo cap a 1492. Des d’aquest moment el redreç fou lent però segur.


  Què signifiquen realment aquestes xifres? Quin valor tenien en el seu temps? La resposta a aquestes preguntes és important, perquè cal no oblidar que el nombre demogràfic imposa les seves lleis a l’economia i a la política. L’augment de població comporta un envigoriment de la riquesa del país i de la potencialitat dels exèrcits, mentre que la decadència biològica es tradueix en ruïna del comerç i de la indústria i en minva de les ambicions exteriors d’un poble. Els 375.000 catalans de començaments del segle XV feien bona figura al bell mig dels altres països de la Corona d’Aragó: 210.000, aproximadament, per a aquest reialme,[7] uns 300.000 per a València i solament 45.000 per a Mallorca.[8] Pel que pertoca a les ciutats, Saragossa tenia uns 20.000 habitants, com la ciutat de Mallorca, mentre que València fregava els 40.000 en 1418 i arribava als 60.000 cap a 1483.[9] En canvi, la població de Catalunya i de Barcelona restaven molt per sota de la de França (16.000.000 d’habitants, pel cap baix), Castella (de sis a set milions) i de les grans ciutats mediterrànies i nord europees (210.000 habitants tenia París; quelcom més de 100.000 Venècia, Nàpols i Milà; vora dels 50.000 Gènova, Florència, Roma, Gand i Londres).[10] Aquest desnivell s’ha de tenir sempre present en jutjar les contingències de la vida econòmica i política de Catalunya durant l’època que estudiem.


  Bona part de la població catalana que hem consignat era pagesa. Potser més de les tres quartes parts, si considerem que molts vilatans i àdhuc qualques habitants de ciutats es dedicaven al conreu de camps i hortes. Una mínima fracció d’aquesta gent pertanyia a la moreria, és a dir, descendien dels sarraïns que havien estat sotmesos per les conquestes de Ramon Berenguer IV a la Catalunya Nova. Segons càlculs molt estimables de Reglà, llur nombre era d’uns 10.000.[11] Vivien al Baix Segre i als costats de l’Ebre, des de Flix fins a Tortosa,[12] i es distingien per l’art i l’enginy amb què treballaven la terra. També era petit el nombre de francesos —sobretot, gascons—, que al Rosselló eren anomenats «gavatxos». Al llarg del segle, emperò, foren augmentant, a mesura que s’accentuava la davallada biològica de Catalunya. Encara que no posseïm un estudi detallat d’aquesta immigració, tan important per a l’esdevenidor del país, sabem que el problema gascó es plantejà des de 1448, data que fa presumir una dècada, pel cap baix, d’infiltració lenta d’aquests estrangers, que es llogaven com a pagesos i pastors i eren especialment bel·licosos.[13] Molts d’ells tingueren una intervenció destacada en el floriment del bandolerisme i en les guerres dels remences.


  Aquests remences constituïen la quarta part de la població total catalana a començament del segle XV —de 60.000 a 100.000 persones, segons càlculs de la cort de Joan I en 1395.[14] La condició de pagès de remença era quelcom indefinida, car, per bé que essencialment consistís en l’obligació de restar en el mas fins que es redimís del seu senyor propietari, de fet se li afegien bon nombre de camperols que, sense ésser serfs redimibles, depenien d’un senyor qualsevol per dret feudal. Aquest lligam de dependència limitava l’expansió de la pagesia de remença al territori on s’havia desenvolupat el feudalisme, és a dir, la Catalunya Vella, a excepció del comtat d’Urgell i d’algunes contrades de la Catalunya Nova, sobretot la Segarra i el Penedès.[15] Dintre d’aquest grup tan nombrós de gent catalana existien grans diferències jurídiques i econòmiques. En general, els veritables serfs de la gleba s’estenien per la Muntanya, des del Pirineu al Montseny per les Guilleries, mentre que els remences de la Plana de Vic, de l’Empordà, del Maresme i del Vallès eren pagesos grassos, alguns dels quals tenien la doble categoria d’homes lliures i de serfs, perquè essent propietaris de masoveries al·lodials, menaven, des de la Pesta Negra, peces de terra o masos de condició servil. Dels remences pobres sortiren els caps revolucionaris, que volien la llibertat personal i, ensems, la terra que conreaven; dels remences rics, els capdavanters que feren possible l’èxit de les reivindicacions col·lectives mitjançant la teoria del compromís entre els drets antics dels senyors i les exigències actuals dels camperols.


  Per damunt dels pagesos es sobreposava, al camp, la classe dels senyors. La propietat de la terra es concentrava, generalment, a mans de l’estament eclesiàstic i dels descendents de les antigues famílies feudals i aristocràtiques. Encara que no s’hagi fet un estudi com cal de la potència econòmica de l’Església a Catalunya en el segle XV, tot fa preveure que les seves possessions eren extenses i profitoses, ja que, des de l’època carolíngia, bisbats, abadies i esglésies havien anat acumulant les deixes i beneficis de la gent devota. Les grans mitres de Catalunya —com Girona, Vic, la Seu i Barcelona— tenien en molts de llocs jurisdiccions i terres, a les quals cal afegir els dominis extensíssims dels principals monestirs del país —sobretot Ripoll, Montserrat, Sant Cugat, Poblet i Santes Creus—, del Priorat de l’orde de Sant Joan i dels convents de frares que, des del segle XIII, havien atret la devoció i l’entusiasme dels burgesos de les ciutats. Tot fa preveure que bona part dels capitals i de les rendes de Catalunya circulaven entre llurs mans. Recerques recents han provat que els eclesiàstics contribuïren en lloc assenyalat al finançament del deute públic municipal des del seu establiment a mitjan segle XIV.[16]


  Al costat dels eclesiàstics, els senyors. Com diu S. Sobrequés en un dels seus notables estudis, la meitat de Catalunya era cap a 1450 «terra de barons».[17] En algunes contrades, com a l’Alt Empordà, comarca de feudalisme vell, la proporció es decantava de tal manera, que gairebé la totalitat de la terra pertanyia als senyors. Aquests detenien la jurisdicció, administraven justícia, cobraven tributs, convocaven per a la guerra, nomenaven oficials, ministres i notaris i actuaven com a vers sobirans. Això vol dir que el pagès de remença estava subjecte al seu senyor per un doble vincle de propietari i governador. No cal dir que en aquestes condicions no eren precisament la llei i la justícia les que prevalien sempre en les importants relacions entre home i home. L’afirmació contrària seria més certa.


  Ben poques restes quedaven en el Quatre-cents de l’antiga noblesa feudal catalana. Les guerres mediterrànies de la centúria precedent havien costat molta sang, i a Sardenya i Sicília foren enterrats molts caps de brot il·lustres. Altres famílies de bona nissaga es trasplantaren a les illes de nou domini, on feren reflorir llur riquesa, lluny de la pàtria que els havia engendrats. Podem parlar, amb Genuardi, d’una segona onada de colonització senyorial catalana a Sicília, en la qual figuren noms dels llinatges més antics del Principat: Cabrera, Delmàs, Pinós, Perellós, Vilasant, Montcada, Cervelló, Fenollet, Prades, Santapau, Centelles, Queralt, Cruïlles, Perapertusa, Despuig, Corbera, etc.[18] Això féu que el baronatge s’anés reduint i decandint, d’una banda, mentre que el seu poder es concentrava en mans d’unes quantes famílies cada dia més encimbellades. Aquestes corresponien a les línies comtals de Prades, Pallars i Cardona i a les vescomtals de Rocabertí, Évol, Cabrera, Illa-Canet i Roda. Amb la salvetat dels Cardona, als quals, per causa de la muntanya de sal que posseïen, no neguitejava entrar en contacte amb el gran món dels afers mercantívols mediterranis, aquestes famílies presidien uns petits mons de pastors i camperols. La de Pallars era una potència pirinenca; gairebé independent en les seves serralades, eren senyors de ramats i gent armada, com en els primers temps de la Reconquesta.


  Després dels barons, venien els cavallers, donzells i homes de paratge. Nobles de segona categoria, de límits jurídics i econòmics fluctuants. En bona part, tenien les llars pairals en les comarques pirinenques, on els havien estat atribuïts feus, honors i beneficis pels comtes de Barcelona i per llurs successors els reis de Catalunya-Aragó. Prop de les dues terceres parts de l’estament noble de les Corts catalanes no tenia altre origen.[19] Aquesta concentració de poder polític en mans de dos centenars de cavallers hauria hagut de respondre a una puixança econòmica semblant. Doncs bé, tot el contrari. La noblesa de segona categoria, ací com a la resta d’Europa, posseïa més orgull que sous. A poc a poc anaven migrant-se llurs recursos, que provenien gairebé tots de les rendes del camp. Des de la Pesta Negra i a remolc de la crisi econòmica del segle XV, que comportà una inevitable devaluació de la moneda, les antigues famílies aristocràtiques anaren perdent llurs ingressos, i amb la minva de rendes hagueren de vendre’s terres i masies. Alguns d’ells estaven endeutats fins al coll i venien a l’encant robes de llit i mobles usats.[20] D’altres acceptaren casaments amb famílies del patriciat urbà, que per primera vegada, a través d’aquests compromisos matrimonials, veieren relluir blasons sobre llurs testes. Per tant, el confusionisme més gran regnava en aquesta classe aristocràtica, abocada per necessitat a viure del pagès, i, en conseqüència, clarament reaccionària en l’aspecte social; mentre que, d’altra banda, defensava aferrissadament, des de les Corts i la Generalitat de Catalunya, l’estatut constitucional del país, fent grans bocades del pactisme i de les llibertats de la terra.[21]


  Potser cap altre fenomen com el de la davallada de la cavalleria catalana no és important per a comprendre la gran crisi revolucionària del país durant el segle XV. Allò que havia estat ossada de la terra durant tres centúries es marfonia a causa del canvi de l’estructura social comportat per la conjura econòmica depressiva de l’època. Els contemporanis en tingueren ja esment. Sols cal recordar les paraules que l’anònim redactor de La fi del comte d’Urgell dedica a l’enfonsament de les cases nobiliàries de Catalunya des de l’entronització dels Trastàmares a Casp.[22] I, si bé és cert que ell ho atribuïa a un càstig gairebé providencial per llur actitud en aquells moments i al resultat de la política anticatalana d’aquests prínceps, nosaltres sabem que eren causes més pregones les que havien arruïnat els Olms i els Perellós, els Viures i els Vallgorneres, els Senesterra i els Margarit, els Cruïlles i els Santapau, els Corberes i els Vilalbes, els Cervellons i els Sentmenats… Una altra aristocràcia es preparava a substituir-los en el favor reial i en la riquesa: la dels qui no vacil·laren a servir la política autoritària dels Trastàmares i, sobretot, la dels qui experimentaren que la dedicació als afers financers i mercantívols esqueia tant a un noble del Renaixement com dos segles abans la capitania d’un estol. D’aquesta fusta foren els Requesens, la història de l’engrandiment dels quals és la història exacta dels dolors de Catalunya durant el Quatre-cents.


  Els ciutadans formaven el tercer vessant social del país. Durant dos segles l’havien orientat cap a empreses gegantines, potser desproporcionades amb la seva capacitat d’expansió. En despuntar el segle XV els mancava l’alè. Estaven esgotats, si no en llurs recursos econòmics, en el pla de les idees creadores. Començaven a refugiar-se en la justificació del pretèrit, que és el signe indefectible en el poble o la classe quan deixen de veure clar llur esdevenidor. En lloc d’emprar llurs capitals en la lluita econòmica, els ciutadans preferien invertir-los en la compra de béns rústics, que la pobresa creixent de l’aristocràcia els oferia a bon preu, o bé en l’adquisició de deute públic, que els municipis posaven en circulació per fer front a llurs responsabilitats financeres, cada dia més feixugues des que els negocis marxaven de gairell. A través de l’adquisició de paper municipal, l’antic patriciat de govern i de negocis es transformà en una oligarquia rendista, de paràsits socials i d’afers tèrbols, amb grans interessos a l’agricultura. Els ciutadans aspiraven a tres coses: equiparar-se a la noblesa per a l’assoliment del privilegi militar col·lectiu; dominar la mecànica de les institucions municipals del país; conservar el sistema privilegiat que els havien llegat llurs pares. Aquest tercer punt era decisiu, perquè els garantia en tant que classe social i els oferia un programa de pactisme constitucional on els grans mots de «nació» i «llibertat» s’aparionaven amb la defensa de llurs interessos propis.


  Aquests patricis eren concretament els ciutadans honrats de Barcelona i de les altres ciutats catalanes. Els mercaders, menestrals i artesans feren cleda a part i pensaven de manera molt diversa. De fet, com indica molt justament Sobrequés,[23] solament una part molt petita dels habitants de les ciutats catalanes gaudien de drets polítics fins al cop d’Estat revolucionari de 1453 a Barcelona. A començaments del segle XV estaven pràcticament exclosos de l’administració municipal i de les Corts. Com sigui que entre aquests elements continuava existint una gran vitalitat i un extraordinari desig d’afirmació econòmica o social, la pugna que entaularen contra l’oligarquia urbana aconseguí, tot just les circumstàncies la feren possible, una volada perillosa. La crisi catalana del segle XV és, examinada des d’aquest angle, una crisi municipal, en la qual s’empeltaren les dissidències socials, ideològiques i econòmiques d’un poble posat en tensió.


  2. El declivi econòmic de Catalunya[24]


  Tal com l’acabem de considerar, la manca de fermesa de l’estructura social catalana s’explica per l’evolució desfavorable de la conjuntura durant el segle XV. La nostra terra, que s’havia encimbellat entre les principals potències econòmiques de la Mediterrània en les dues centúries precedents, en una miraculosa ascensió al primer lloc de les decisions mercantívoles internacionals, sofrí en el Quatre-cents una paralització progressiva, fins que la guerra contra Joan II féu trontollar definitivament el seu primat i l’ensorrà, durant dos segles, en un lloc molt secundari. Secundari àdhuc en un cercle econòmic que, com la Mediterrània, havia de restar —després de les Grans Descobertes— al marge dels grans corrents comercials dels Temps Moderns.


  Avui tenim una idea gairebé exacta d’aquest procés de declivi econòmic. No vol dir una seguretat absoluta, perquè encara manquen dades a recollir i és possible que algunes canviïn certs detalls de la nostra visió de les coses. Però després dels treballs de Hamilton, Smith, Usher, Vilar i Vicens[25] coneixem la trajectòria essencial, el sentit de la «tendencialitat» de l’economia catalana durant el segle XV.


  A partir de la segona meitat del segle XIV el món econòmic occidental entrà en una fase ben diferent de la que l’havia portat al desvetllament mercantil dels segles XI i XII, conegut amb el nom de la Revolució Comercial. L’equilibri econòmic en la prosperitat es trenca vers 1350. Des d’aleshores predomina una llarguíssima etapa de depressió, que es caracteritza per la reculada demogràfica, l’atonia en el món dels afers i l’estancament financer. La minva de la producció agrícola, la manca de mà d’obra, la immobilització de capitals, coincideixen amb la pressió dels turcs otomans a Orient i amb el descabdellament d’una sèrie de guerres a les mars i als continents que pertorben de manera greu les activitats del comerç i de la indústria. Els països i les ciutats que havien pogut tresauritzar les riqueses de la bona tongada de l’economia medieval es salvaren de la ruïna gràcies a llur potencialitat financera, i al cercle de clients que havien pogut conquistar anys abans, entre els quals molts prínceps de l’Occident. Aquest fou sensiblement el cas de les grans ciutats italianes, sobretot de Florència, Venècia i Gènova. A Catalunya la crisi econòmica, prement sobre el desequilibri social, provocà una guerra civil que havia de devorar els darrers recursos del país. Examinem-ne les etapes.


  Ací, com arreu, l’any 1381 fou l’any negre de l’economia internacional. Després d’un llarg període d’alça vigorosa de preus i salaris (1350-1380), desvetllada i nodrida pel col·lapse demogràfic, un seguit de fallides bancàries palesà que s’havia acabat l’època dels bells afers. Entre 1381 i 1383 feren fallida les principals banques privades barcelonines (Pere Descaus, Andreu d’Olivella, Pere Pasqual i Arnau Esquerit), gironines (Ramon Medir) i perpinyaneses (Bartomeu Garcia).[26] Aquesta important topada, conseqüència immediata d’una exagerada ampliació de crèdits a la tresoreria reial, sense la contrapartida d’un augment demogràfic, industrial, comercial i tributari, fou el començament d’un seguit d’ensulsiades financeres, a les quals no posà remei l’establiment de la Taula de Canvis a Barcelona i altres llocs de la Corona. Destinada a garantir el funcionament de les finances municipals, aquella entitat representava una mesura defensiva per al rendista, no un suport efectiu per a l’empresari d’una economia en expansió. Cinc anys després, en 1406, queia la poderosa banca dels Gualbes, un dels puntals de l’economia barcelonina.[27] Des d’aquest moment, la capital catalana es trobà mancada d’una banca privada de categoria, bo i més quan els monarques, freturosos de l’or que necessitaven per a llurs empreses, obriren de bat a bat als italians les portes de les finances reials. Gubern ha indicat la instal·lació del genovès Lucchino Scarampone a la cort de Joan I; Mitjà ha descobert el decret que signà el seu germà Martí l’Humà concedint als florentins i italians —genovesos exceptuats— la llibertat de comerç als seus regnes (1402).


  La història de les imposicions municipals barcelonines, tal com ens ha estat escrita per Jean Broussolle,[28] coincideix amb les dades que acabem de donar. Encara que les xifres del seu treball no siguin absolutament significatives, assenyalen una «tendencialitat» que no es pot desconèixer. Des de 1375 els preus dels articles de primera necessitat començaren a fluctuar, preludiant el període deflacionista de 1380 a 1415; al mateix temps, les imposicions municipals trobaren cada dia menys arrendadors, signe infal·lible que es cobraven malament. La rarefacció dels capitals i la mala percepció dels impostos contribuïren a desvetllar una malura endèmica en els pressupostos municipals del segle XV: l’«arreratge», o sia els endarreriments dels arrendadors en el compliment de llurs obligacions. L’any 1391 és, en aquest sentit, el darrer d’un màxim de florida ciutadana. Des d’aquella data, els arreratges es multipliquen: de 1391 a 1415, quintuplicaren (de 3.300 a 16.000 lliures).
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  Evolució dels preus i salaris a València, segons Hamilton, entre 1380 i 1500. Encara que la marxa de la conjuntura catalana no sigui absolutament igual a la valenciana, el gràfic permet de comprendre els quatre períodes de què es parla en el text: primer (de A a B), desfermanent de la crisi i caiguda de preus i salaris; segon (de B a C), recuperació parcial; tercer (de C a D), màxima del cicle depressiu; quart (de D a E), millora paulatina i tendència al redreç econòmic.


  El quadre que acabem de dibuixar correspon al desencadenament de la crisi econòmica general, que a Catalunya dura de 1380 a 1420, aproximadament. A tot arreu els preus baixen, a través de fortes commocions periòdiques, mentre que els salaris prenen avantatge sobre els preus i redueixen els marges de profits industrials. Tant les ciutats com el camp tradueixen el neguit econòmic en explosions revolucionàries. La plebs urbana assalta i barreja els calls jueus. A Barcelona, durant el pogrom de 1391, «mariners e pescadors e altres», ajudats tot seguit pels pagesos de la rodalia, atacaren no solament les cases del jueus, sinó també amenaçaren les dels rics. Corria la veu que els «grossos» —la burgesia que s’havia armat per deturar l’avalot— volien destruir els «menuts». «Muyra tothom e visca lo Rey e lo poble», aquest fou el crit de guerra de la plebs anàrquica, somoguda pel trasbals econòmic de la ciutat.[29] A Girona, Lleida i Perpinyà es registraren fets semblants: destrucció dels calls, escomeses als rics, crema de papers de les escrivanies oficials. Encara que bona part dels jueus es convertiren al cristianisme, passant com a conversos a l’activitat social del Quatre-cents, i encara que la comunitat hebraica catalana a finals del segle XIV ja no tingué la importància econòmica d’anys abans, la supressió de la jueria barcelonina —decretada per Martí l’Humà el 1401— marca sens dubte una fita en el viratge de Catalunya devers el seu declivi econòmic.


  Al camp, l’agitació remença es desplega des de 1380. És el moment en què arriba a la plenitud la generació mancada que nasqué vers 1361-1373, els anys de les grans mortaldats. Com veurem més endavant, l’etapa 1380-1420 es caracteritza per un desfici subversiu, que troba el seu atur reaccionari en la constitució «Com a molts» de 1413, dictada per les Corts de Catalunya aprofitant el canvi de dinastia.


  Si examinem ara l’evolució del comerç durant aquest període, no ens pot pas sorprendre l’afirmació de M. Mitjà que en 1412 el pols econòmic de Barcelona gairebé no era perceptible.[30] Certament, la inflació primer i després la crisi econòmica amb les seves sotragades han afavorit alguns ciutadans i mercaders, que han realitzat considerables negocis i mantenen un prestigi social de luxe i riquesa. Certament, la capacitat marinera i comercial de Catalunya sembla encara inatacada. Recollint textos publicats per Capmany i Caresmar, Pierre Vilar demostra que entre 1380 i 1420 el comerç amb Orient era encara pròsper: de deu a catorze viatges cap a Alexandria en 1394; altres tants, en 1411; menys, però substancials encara, en 1420. No obstant, altres símptomes palesen que s’ha trencat l’equilibri del comerç exterior català: el nefast desenvolupament de la pirateria, que s’inicia amb la guerra de desgast contra genovesos i venecians des de 1390 a 1410 i produeix la ruptura de relacions entre Egipte i Catalunya a conseqüència de la falconada piràtica de 1408 en el port d’Alexandria; l’abandó del comerç de nòlit a la Mediterrània Occidental en mans dels biscaïns; la progressiva competència dels vaixells genovesos en àrees tradicionals d’influència dels mariners catalans, com Sicília. Els darrers treballs de Carmelo Trasselli[31] ofereixen molts testimonis d’aquesta decadència.


  Un darrer punt a examinar és el referent a la moneda, i no per ésser el darrer el menys important com a clau per a entendre al desencadenament de la crisi econòmica catalana. En 1346 Pere el Cerimoniós havia establert un nou tipus monetari: el florí. Aquell monarca, que començà a regnar en un moment en què encara es vivia l’època de la plenitud econòmica, diposità en la novella moneda —imitada de Florència— «una esperança que», com diu Vilar, «justificava el passat econòmic gloriós, però una esperança excessiva, que l’esdevenidor havia de decebre». Per tal de mantenir la fermesa del florí calia equilibrar la balança de pagaments amb l’exterior exportant drapades, dominar el mercat bancari internacional, reduir les despeses militars. Molt aviat es demostrà que això no era possible. Successivament desvalorat en 1351 i 1363, restà fixat en 1365 a un tipus que representava el 75 per 100 del seu tenor or original. Aquesta sortida mancada féu perdre la confiança en la nova moneda i acréixer la que els catalans tenien en el croat, signe monetari de llur puixança en els dos segles anteriors. Mantenir la fermesa del croat fou una de les premisses econòmiques de la burgesia catalana, un del errors financers que es pagaren més cars. Perquè si a la monarquia, als mercaders i naviliers i als rendistes els interessava de mantenir el valor del croat davant l’onada inflacionista, la sots-avaluació de la plata respecte a l’or que representava aquella moneda (l’or hi valia 13,1 vegada més que l’argent, tenint en compte que la relació bimetàl·lica corrent a Europa era del 10,5), provocava la seva fugida en massa o bé el seu atresorament. Hom comprava croats d’argent amb florins d’or a bon preu i se’ls feia desaparèixer del mercat. La desorganització del sistema monetari es féu evident durant els regnats de Joan I i Martí l’Humà, i donà lloc a variacions brutals i contradictòries, en les quals, si alguns trobaren la manera d’enriquir-se, molts sofriren en llurs hisendes. És sobretot reveladora la crisi experimentada en 1407-1408, quan la monarquia encunyà croats al preu tradicional de 12 diners, mentre en el mercat lliure es cotitzaven a 18,5. Es decretaren llavors una sèrie de mesures i contramesures, amb el resultat que en menys de dos anys la lliura catalana —moneda de compte— tingué quatre equivalències en argent: 62 grams, 40,2, 53,1 i 41,33. Aquest desgavell continuà en anys successius, de tal manera que en 1415 els diputats del General es queixaven a Ferran I de la invasió de moneda dolenta francesa a Catalunya, que havia fet desaparèixer del mercat els croats de plata, provocant una pèrdua real de 3 sous per lliura en el valor de les rendes.[32]


  Quan més pessimistes eren els averanys, la conjuntura econòmica internacional prengué un signe més favorable. En el si de la gran depressió del segle XV, els decennis de 1420 a 1445 presenten una onada llarga de tendència alcista. De retop, Catalunya ofereix evidents símptomes de recuperació. Els trobem especialment en el comerç. Les dades recollides per Smith sobre el dret de periatge per als anys 1432-1434 presumeixen, segons parer de P. Vilar, un moviment global de l’ordre de 2.717.500 lliures barcelonines, xifra que, segons el mateix autor, no es tornaria a assolir fins al segle XVII, bo i tenint en compte per a aquesta època la revolució dels preus i l’augment de la imposició al sèxtuple. Amb aquesta activitat de la marina catalana coincideix el manteniment del ritme de la navegació mercantívola al Proper Orient (tres viatges anyals a Alexandria i Rodes, durant el període 1439-1447) i a Flandes, d’acord amb els estudis de les senyoretes Carrère i Coll,[33] i el desenvolupament de la tracta d’esclaus al mercat de Barcelona, que aconsegueix un màxim devers 1440-1442.[34] De la mateixa manera, s’encabeix en aquest quadre, fins a un cert punt rosat, l’ofensiva dels comerciants catalans de teixits en el mercat de Tolosa, on assoliren col·locar gèneres fins a un 25 per 100 del consum local en 1445 (arrencant d’un 5 per 100 en 1432).


  No obstant això, no podem mostrar-nos massa optimistes respecte a la fermesa de l’economia catalana part dessota l’aparença de la recuperació comercial.[35] El sotrac de començaments de segle havia estat prou fort perquè tot el conjunt en restés desballestat. Per bé que la moneda arribà, per un joc natural de circumstàncies, a assolir una certa normalitat en 1425-1426, i que la Corona i Barcelona ho aprofitaren per a estabilitzar la relació bimetàl·lica or-argent a un 10,5 —el corrent a Europa occidental—, ni l’una ni l’altra tingueren suficient decisió per a abandonar el patró florí, com s’esdevingué a València, on en 1426 es creà el «timbre».[36] Hi havia massa interessos compromesos perquè la reforma fos possible. Igualment, aristòcrates i ciutadans continuaven gaudint de llurs privilegis sobre pagesos i menestrals, malgrat l’agitació sorda que revelaven aquestes classes inferiors i que es traslluí en diverses Corts d’aquesta etapa, sobretot en les de Tortosa (1429-1430) i Barcelona (1431-1434), i en l’ensorrament de les primeres fortaleses de l’oligarquia municipal a la Corona d’Aragó.


  En la mateixa esfera comercial trobem prou indicis que les coses no rutllaven bé. Els hem assenyalats en altres treballs: la pèrdua del mercat d’especieria del Migdia de França (a Tolosa, les espècies catalanes desapareixen en 1436), a conseqüència del canvi d’estructura en les relacions internacionals i del suport prestat per Carles VII de França i el seu ministre Jacques Cœur al comerç de Marsella; el declivi de les vendes de drapades catalanes a Sicília davant de la competència dels gèneres anglesos (a partir de 1431); l’estancament de la producció industrial catalana per la introducció en el país de teixits procedents d’Anglaterra i Itàlia. Afegim-hi ara la forta davallada de la recaptació dels drets del General de Catalunya sobre el comerç exterior i interior a partir de 1427. Com fem notar més endavant, fou en els anys que s’escolaren immediatament que els catalans s’adonaren de la gravetat i amplitud de la crisi, que afectava de retop el crèdit de les més altes institucions del país. Des del punt de vista psicològic, no vacil·lem a considerar aquella data con el tombant decisiu del segle.


  És lògic que les mesures proteccionistes de l’economia catalana comencin i es desenvolupin en aquest període, amb la constitució «Havents a cor», promulgada per la reina-lloctinent Maria en les Corts de 1422, per la qual es prohibia la importació de «draps alguns estrangers de lana, de seda o de or o de qualsevol espècie o qualitat sien», i amb el projecte de Lluís Sirvent, en nom dels mercaders barcelonins, per a establir una línia de navegació permanent Barcelona-Bruges-Barcelona-Alexandria, subvencionada per la Generalitat.[37] Tampoc no sorprèn que correspongui a aquest moment, de relativa prosperitat, el reconeixement oficial del declivi econòmic del país. «Lo renom dels catalans», digué la reina Maria en el parlament pronunciat davant les Corts de 1440, «que per lo món era tingut en estima, vuy envides és oït en Llevant ni en Ponent».


  Per tant, quan en 1445 s’entrà en la fase aguda de la depressió del segle XV, que havia de durar fins a 1455 i perllongar-se després durant la resta de la centúria per una deflació acusada, Catalunya no pogué resistir la violència de l’escomesa. La baixa dels preus, l’atonia en els afers,[38] sensibles arreu, acabaren ací amb les esperances de represa. Les xifres del dret de periatge, calculades per Vilar, palesen el despenyament del comerç català per l’abís de la pregona crisi: 460.500 lliures de tràfic en el port de Barcelona durant l’anyada 1448-1449; 312.500 i 772.500, les següents; 386.750, per l’anyada 1452-1453; i 423.750 i 441.140, per les corresponents a 1454-1455 i 1455-1456. L’ordre de la caiguda, a comptar de 1432-1434, fou de quatre a cinc vegades. L’enfonsada era evident, i bona raó tenia de queixar-se’n el bisbe Margarit en el seu famós i conegut parlament a les Corts de Barcelona de 1454. Comparant la situació del país amb la de l’època de Pere el Gran, aquell humanista es planyia que Catalunya es veiés «totalment roïnada e perduda» i que la «nació catalana» es trobés «quasi vídua» de la protecció reial davant l’adversitat dels temps.


  Davant l’adversitat és on precisament es mesuren les forces i el tremp dels individus i de les col·lectivitats. Peró Catalunya havia perdut l’equilibri social i la fe en l’esdevenidor del país com a entitat col·lectiva. Cada classe social, cada individu, procurà fer front a la crisi exigint mesures que li fossin favorables o bé prenent-se-les pel seu compte. És així que en el camp esclataren de nou les reivindicacions del remences i que les ciutats es migpartiren en bàndols i parcialitats polítiques. A Barcelona, la Busca atacà la Biga en el terreny econòmic, exigint la devaluació del croat i la implantació de mesures proteccionistes a ultrança. Tant l’un com l’altre problema havien d’examinar-se sense passió; al contrari, foren plataforma de violentes escomeses que prepararen el cop d’estat municipal de 1453, la imposició de les dues mesures exigides pels buscaires, la tensió de les Corts inaugurades el 1454 i, finalment, la revolució de 1461-1462. En aquest ambient d’egoisme personal, d’anarquia social, la pàtria comuna era engolida pel remolí de les més ardents controvèrsies. És per això que ni la devaluació del croat (8 de novembre de 1453) ni l’atorgament de l’Acta de Navegació de 24 d’agost del mateix any no tingueren les favorables repercussions que imaginaren els homes del poble menut. Ni l’artesà pogué menjar més pa ni el paraire vendre més teixits. Al contrari, l’enfonsada del comerç exterior fou la conseqüència directa de la pujada al poder de la Busca, en la qual tants barcelonins i catalans tenien dipositades llurs esperances.


  Si a aquestes circumstàncies afegim la represa de la guerra de cors —vera pirateria— a la Mediterrània i a l’Atlàntic, amb les lamentables derivacions del trencament de les relacions mercantívoles amb Tunis (1431), Flandes (1443) i Egipte (1445); l’expansió del comerç marsellès des de 1449; la immobilització dels capitals en les rendes públiques i la insaciabilitat fiscal de la Corona, dibuixarem el dogal que asfixiava els catalans de mitjan segle XV. Per a treure-se’l cregueren que havien de combatre o donar ajut a la Corona en els seus afers específics, i convertiren en política una polèmica clarament econòmica. El que promogueren fou la guerra civil de 1462-1472, una de les més funestes que ha patit el país, en la qual s’esmicolaren definitivament les engrunes de prosperitat que li restaven.


  En conseqüència, la quarta fase de la conjuntura europea del segle XV, que s’estén de 1455 a 1490, aproximadament, etapa d’immobilització deflacionista, representà per a Catalunya una època d’arruïnament gairebé definitiu. Despoblació, fugida de treballadors i emigració de capitals, barreig de viles, crema de collites, confiscacions, malversaments, etc., anorrearen el Principat. Fou aleshores, i solament aleshores, que València substituí Barcelona com a capital financera de la Corona d’Aragó i que Castella desplaçà Catalunya del centre hispànic de relacions internacionals. Durant vint anys, de 1461 a 1481, l’odi i l’enveja, el desig de mort i de venjança, rosegaren el Principat. Tan sols amb l’adveniment al poder de la generació del Rei Catòlic s’inicia la política de redreç, la qual, estimulada per la primera onada de recuperació econòmica europea (1490-1504), devia permetre la reconstitució del país.


  En altres planes[39] hem resumit el que pensem sobre les causes que privaren la resposta activa de Catalunya enfront de l’adversitat de la conjuntura econòmica general. Recapitulem-les: la pèrdua del control del mercat de capitals, terrorisme i contraterrorisme marítims, el tancament dels mercats tradicionals d’Egipte i Barbaria, la competència estrangera, la manca d’estímuls tècnics i socials i l’escassa resistència del rerepaís comercial propi. Tot això, modern, excessivament modern. Heus ací sobre aquest punt el valuós parer de Pierre Vilar:


  Però el declivi català, encara que comenci en plena Edat Mitjana, té una empremta particularment moderna. Com podem evitar de considerar que Catalunya, estat-nació excepcionalment precoç, dotada des del segle XIII d’una solidaritat interna i d’una consciència d’imperi únics, sens dubte, a aquella data, ha entrat en el camí de la decadència a la manera dels Estats moderns, àdhuc dels imperis contemporanis: esgotament demogràfic de la metròpoli, desgast dels seus recursos interns de producció, pèrdua de l’esperit d’empresa en benefici de l’esperit rendista, desproporció entre les possibilitats romanents i l’amplària dels compromisos o de les habituds, crisi —des d’aleshores— de la moneda i de les finances públiques, ruptura de l’equilibri de classes, divorci entre les noves forces econòmiques i el fet jurídic i, finalment, lluites socials pregones, mesclades a les folles rivalitats dels clans dirigents?


  3. L’aixecament dels remences[40]


  El primer esment que posseïm sobre l’organització d’un moviment d’alliberació social entre la pagesia de remença correspon a l’any 1388. Com abans ja hem escrit, aquesta data s’aparella amb l’arribada a la plenitud de la generació delmada per les pestes de 1361-1373 i amb el començament del declivi econòmic de Catalunya, després del tombant conjuntural de 1380. La readaptació a les noves condicions econòmiques de l’estructura social imposada als camperols per la reacció senyorial que es desfermà des de finals del segle XIII, de la qual tenim el primer testimoni en la constitució «En les terres o locs», donada per Pere el Gran en les Corts de 1283, instituint l’obligatorietat legal de la remença personal, provocà una agitació de caràcter espontani, gairebé sempre violent i místic. No feia pas gaires anys, precisament el 1370, que els senyors havien obtingut de les autoritats eclesiàstiques el reconeixement del pagès de remença com una casta social a part, gairebé com un esclau que no podia rebre ordes sagrats (IIIer Concili Provincial de Tarragona). Per aquells mateixos volts, s’havia introduït en els reculls consuetudinaris el dret de «prendre e maltractar» (jurisdicció de Pedralbes, Costums de Girona). Aquestes mesures foren preses al bell mig de la crisi demogràfica, en plena fallida de la mà d’obra al camp i d’augment dels salaris. Els pagesos, per tant, pogueren riure-se’n, perquè veien els senyors pregar-los que acceptessin de conrear un mas deshabitat, un mas «rònec» en la terminologia de l’època. Sospitem que les condicions d’establiment del camperol a la terra foren aleshores molt favorables i que per aquest fet es creà una promoció de pagesos grassos i rics.


  Tan bon punt es capgiraren les circumstàncies per la caiguda dels preus i l’enrariment de la vida econòmica, els propietaris del camp, ja des d’aleshores nobles, eclesiàstics i «ciutadans», procuraren de treure el més gran profit de llurs predis, d’esprémer-los fins a on consentissin les lleis i els costums. Pel que sabem dels textos coneguts entre 1388 i 1413, l’ofensiva senyorial es plantejà en dues direccions: exigència amplíssima de tots els drets de caràcter feudal i senyorial continguts en els capbrevaments, o sigui en la fixació escrita dels contractes de conreu, i reclamació del dret d’establir nous pagesos en els masos rònecs. Foren aquestes circumstàncies les que crearen el problema agrari a Catalunya: no solament un afer de convulsions subversives desenvolupades per un pauperisme endèmic, sinó el del replantejament de les relacions socials al cap, per definir, d’una banda, la llibertat humana i jurídica del pagès en el conjunt del país, i d’altra banda, per garantir la situació aconseguida pels conreadors de masos rònecs. D’aquests dos fets, concordants, nosaltres continuem atribuint a aquell la part fonamental en el moviment remença, i això perquè fou el primer tema que s’encetà en la protesta reivindicatòria dels regnats de Joan I i Martí l’Humà, i perquè era el nus sentimental i legal del problema. Sense admetre la llibertat personal del remença, sense declarar-lo exempt dels «mals usos», de la servitud i del dret de maltractar-lo, no es podia passar avant en la reclamació d’un nou estatut de la terra.


  «El temps de la servitud és ja passat»: aquesta és la primera declaració oficial del moviment remença l’any 1388. Al voltant d’aquesta frase giren una sèrie d’expressions que condemnen la situació de la pagesia, «contra la justícia natural i la llibertat de l’home» (21 de maig de 1402), i troben en els escrivans de la reina Maria de Luna, esposa de Martí l’Humà, uns altaveus que les han fetes fa temps famoses: «màcula de la pàtria», «infàmia de la nació catalana», etc. La llibertat, posada en primer terme, servirà per a reduir el problema agrari a una transformació del remença en censatari perpetu, segons el pla proposat per la reina Maria al papa Benet XIII en 1402.


  Certament no podia negligir-se el problema posat per la terra. El remença volia recuperar la seva condició humana o bé continuant en el «domini útil» del mas o bé apropiant-se’l, com pensaven els precursors d’aquells que afirmarien segles després que la terra és del qui la treballa. El senyor, al contrari, volia retenir sota el seu poder la terra i l’home que la feia fruitar, i si no podia mantenir aquesta situació jurídica reclamava llibertat d’acció per a vendre-la, conrear-la al seu gust o donar-la en arrendament a curt termini. Hem de considerar que en aquest canvi de mentalitat influïren dos factors: la contemplació de l’enriquiment de certs pagesos i la pressió de la burgesia, que en aquesta època començà a invertir grans quantitats d’argent en l’adquisició de finques rústiques.


  Per aquesta raó, el plantejament del problema dels masos rònecs i dels arrendaments és posterior a l’inici de l’acció dels pagesos. Calia que es reorganitzés la població pagesa després de les grans calamitats del segle XIV perquè es pogués parlar de la nova forma que calia donar als contractes d’establiment. Mentre que el subversivisme camperol es manifesta, de bon antuvi, en els actes de crema d’escriptures i capbreus (1391 i de bell nou, a Girona, en 1416), on estaven declarades les servituds dels pagesos, les manifestacions contra els canvis d’arrendataris i els nous establiments fets pels senyors —destruccions de collites, excavació de fosses, alçament de creus, «senyals de mort designants»— no es registren fins al segon decenni del segle XV. És aleshores que les Corts de 1413, per la constitució «Com a molts», prohibiren amb penes severíssimes l’ús de tals amenaces.


  La decisió de les Corts de 1413 clausura una etapa d’actuació de la monarquia per a resoldre el problema remença i endegar cap a bona fi la crisi del camp. Evidentment fou una decisió que els propietaris del camp arrencaren de Ferran I aprofitant-se del canvi de dinastia. Així s’enterrà la política filoremença de Joan I i Martí l’Humà, moguda pel desig de restaurar l’equilibri en el camp. Avui ja no es pot parlar dels interessos financers de la reialesa com a explicació de la seva actitud en la lluita que migpartia el camp de Catalunya. La cort reial prenia en consideració les reivindicacions dels remences perquè constituïen un moviment autèntic que no podia negligir i perquè responien a un nou estat d’esperit que a poc a poc exigia espai i llum. I també perquè coincidia amb els seus propis anhels de reclamar la devolució de les jurisdiccions reials que havien estat empenyorades a nobles, clergues i municipis durant el regnat de Pere el Cerimoniós. L’assumpte de les anomenades «lluïcions reials», sobre el qual nosaltres ja cridàrem l’atenció, ha estat darrerament reconsiderat i posat en primer rengle per S. Sobrequés.[41] Creiem que té tota la raó. La monarquia actuà al costat dels remences en les comissions creades per «lluir» (o sigui, rescatar) les jurisdiccions reials que els grans propietaris del camp detenien. L’interès era mutu: els reis assolien els vots dels remences per a reivindicar llur patrimoni alienat, mentre que els remences, en passar de bell nou a la jurisdicció reial, obtenien tot seguit la derogació de llur estatut servil. Així s’esdevingué en l’actuació de la Comissió que es reuní a Girona en 1399 i 1400.


  Malgrat que la visió de la Cort i dels juristes era justa i que la proposta de 1402 fou, en definitiva, la que vertebrà la Sentència de Guadalupe de 1486, l’adveniment dels Trastàmares capgirà la situació a favor dels terratinents. Aquests s’empararen en la Constitució de 1413 per imposar llur voluntat al camp, i com que molt aviat s’esdevingué l’onada de relativa prosperitat de 1420 a 1445 —puja de preus i salaris, arranjament monetari, etc.— les commocions remences minvaren de manera considerable. La manca de dades eloqüents referents a nous actes subversius dels pagesos entre 1416 i 1446 coincideix amb aquella fase de relativa bonança econòmica i social. Però, de la mateixa manera que sota l’aparença d’una activitat mercantívola recobrada covaven les causes del declivi, sota les cendres de l’aparent tranquil·litat de què gaudia el camp restava viu el caliu de l’exasperació. A través de llurs incipients sindicats, els pagesos actuaven per aconseguir l’abolició de remences, tasques i mals usos. Entre 1427 i 1429 hi hagué un moviment molt considerable d’opinió al camp promogut per «alguns sediciosos i concitadors de pobles» —com diuen els nobles—, els quals asseguraven que a Roma i a París existien documents que garantien llur llibertat col·lectiva. Els senyors s’oposaven a aquesta agitació afirmant l’ordre natural de les injustícies socials: «Per natura tots los hòmens naixen sots una condició e un mateix stament e per ley humana, procehint de rahó, són distingits e diferenciats. Així que alguns són ingenus e franchs e altres són catius e esclaus. E dels franchs alguns són liberts e altres ascripticis e de remença…, e encara altres són subjectes a algunes servituds, assats contràries a libertat». Tenint en compte que aquesta situació havia estat creada «de cent anys ençà» per «leys paccionades e jurades», els Braços de les Corts de Tortosa de 1429 demanaren a la reina Maria l’aprovament d’una constitució prohibint que els pagesos poguessin «provocar a libertat alguna» i demanant presó perpètua per a tots aquells que es congreguessin per a tal fi.[42]


  No ho aconseguiren ni d’ella ni d’Alfons el Magnànim. Sols reeixiren a obtenir la constitució «Commemorants», proclamada en les Corts de 1432, per la qual era renovada la prohibició de cavar fosses i posar creus decretada en 1413, i, a més, es disposava la immediata recuperació per part del senyor del domini útil del mas, al cap d’un any d’haver estat abandonat pel pagès de remença. Ens trobem, doncs, en plena eufòria senyorial de revaloració de les possessions agràries, mentre alguns pagesos cerquen en les ciutats i viles de fer-se escàpols a l’opressió dels mals usos. Encara el problema de llibertat superant el de la possessió de la terra.


  Quan es desfermà la crisi econòmica de 1445, l’agitació agrària reprengué instantàniament, davant la caiguda dels preus i el desgavell general. El descontentament larvat que existia entre la població remença del país tingué ocasió de manifestar-se amb motiu de la represa de les gestions dels oficials reials per tal d’activar la lluïció de les jurisdiccions empenyorades. No pot causar sorpresa que la crisi econòmica, prement sobre la financera, obligués ara Alfons el Magnànim, com abans Martí l’Humà, a plantejar aquest vell problema. La cort necessitava diners, i més a causa del desplegament de la política napolitana del monarca. Des de 1446, notaris i agents del Reial Patrimoni —«mals juristes, escelerats, detestables, escandalosos», segons les expressions dels senyors, recollides per S. Sobrequés— recorregueren el nord de Catalunya convocant reunions dels pagesos per tractar del recobrament conjunt de la jurisdicció reial mitjançant un pagament de 64.000 florins. A conseqüència d’aquesta gestió bon nombre de pobles interposaren plet davant de la Reial Audiència contra llurs senyors. Però aquesta sols era una cara del problema. L’altra, i més punyent, fou l’acció reivindicatòria dels mals usos empresa tot seguit pels remences. Nasqué en les mateixes assemblees que acabem d’esmentar? És possible. S. Sobrequés gairebé ho assegura, tenint en compte la declarada posició filoremença dels més il·lustres advocats i consellers reials, com el gironí Tomàs Mieres, precisament fiscal del Reial Patrimoni i un dels més apassionats debel·ladors de la servitud agrària. No obstant això, dubtem que mai es pugui escatir la qüestió de procedència, perquè el problema del camp era un fet obvi que solament havia pogut ésser deturat per la política reaccionària servida per la feblesa dels dos primers Trastàmares i per l’onada de prosperitat relativa dels anys 1420-1445. Qualsevol accident podia revifar el caliu revolucionari, i és pueril de discutir si l’esca de l’abrivament foren els juristes de la cort reial o bé els notaris gironins i empordanesos que els excitaren a l’actuació davant els aires de tempesta que recollien en llurs tractes amb els pagesos. Ara bé, un fet sembla evident: que el mètode i l’instrument essencial del moviment remença —el sindicat i els «talls», o sia les quotes— foren preconitzats pels juristes en les reunions susdites —tenint en compte els precedents sindicals agraris de començaments de segle, de què ens parlen les Corts de 1413— i aplicats de seguida a les reclamacions especifiques dels camperols.


  L’onada de sindicalisme que aleshores es desfermà sobre les viles i els camps de Catalunya, com a solució gairebé mecànica del conflicte de classes, obtingué grans èxits entre els remences. A les primeres congregacions de pagesos enregistrades pel mes de febrer de 1447, seguí l’any següent una gestió feta per quatre síndics dels remences del bisbat de Girona prop de la cort de la reina lloctinent Maria d’Aragó, llavors a Vilafranca del Penedès, oferint un donatiu de 64.000 florins per la intervenció del monarca si els redimia dels mals usos. Aquesta negociació es desenvolupà favorablement, ja que el primer de juliol de 1448, des del seu campament contra Pomblinum, Alfons el Magnànim expedia una importantíssima provisió patent, en la qual autoritzava els pagesos de remença a congregar-se (en nombre no inferior a cinquanta persones, i encara sota la presidència d’un oficial reial) per tal de nomenar síndics i procuradors que defensessin davant la justícia llurs «llibertat i immunitat» i que recollissin les quantitats necessàries a tal fi, entre altres un donatiu de 100.000 florins per a la gestió arbitral del monarca. Per aquest document la reialesa reconeixia no solament la legalitat del moviment remença, sinó també la idoneïtat del sindicalisme per fer-lo triomfar. Audaçment, encarrilava les reivindicacions dels pagesos (tant els pròpiament de remença com els de caràcter similar: homes propis, sòlids i afocats) pels viaranys de la justícia i la pau.


  Això fou, precisament, el que es negaren a reconèixer les forces senyorials. Mentre s’anava constituint a Catalunya el partit de la reforma agrària, dirigit per notaris i pagesos benestants, i s’estructurava un sindicat amb prop de 20.000 adherents, xifra que palesa fins a quin punt era sentit i era general el problema, bisbes i canonges, nobles i cavallers, s’oposaven, malgrat les ordres del monarca i de la lloctinent, a les assemblees i reunions sindicals. I no solament eren ells sols a actuar. La Diputació del General de Catalunya, feu de l’oligarquia aristocràtica del país, s’entremeté en l’afer amb les més males disposicions d’esperit. Els remences li negaren tot dret a fer-ho mentre els pagesos, que eren en més nombre que les altres classes socials reunides, no tinguessin un o més diputats que els representessin. Aquesta petició enfelloní els diputats, els quals apel·laren a tots els recursos per fer naufragar el plet que els remences introduïren legalment davant la Reial Audiència pel gener de 1450: corrupció de juristes, pressió sobre els consellers de Barcelona, difamació del moviment remença i envigoriment del front senyorial. Escrivien al rei que els remences volien intervenir en les Corts, apoderar-se de la Diputació, lliurar Catalunya a França, apropiar-se les terres sense indemnització als senyors. L’ofuscament dels diputats que representaven el General aquell trienni —Bertran Samajó, abat de Ripoll; Francí Desplà, cavaller de Cocorella, i Pere Dusai, ciutadà de Barcelona— és en bona part responsable del desviament posterior de la reforma agrària moderada devers l’aixecament revolucionari extremista de 1462. «E per la dita rahó (diputats, consellers de Barcelona, nobles e certs oficials reials) han posat aquest Principat en gran bullició e torbació, en tal que may los antichs ho veren. Déu los ho perdó!», escrivia la reina Maria.


  De moment, però, els sindicats remences, portats per gent mesurada i prudent, es mantingueren fidels a la línia de la legalitat judicial. Exceptuats els casos esporàdics dels aixecaments armats de Sant Andreu del Palomar i de Gurb (Vic), ambdós de 1450, els pagesos catalans no seguiren l’exemple dels forans mallorquins, que entre 1450 i 1453 desfermaren una sagnant revolució contra llurs propietaris. Estaven convençuts de llur raó, del suport del monarca i del triomf proper de llurs reclamacions. Alfons el Magnànim, en efecte, que actuà de manera tan dura contra els camperols de Mallorca, resistí tan bé com va poder les pressions dels senyors catalans, els quals, aprofitant-se de les circumstàncies i de l’exemple mallorquí, li demanaven (1452) el sobreseïment del plet presentat pels remences i l’anul·lació de la clàusula continguda a la provisió patent de 1448 prohibint-los d’exigir l’homenatge a llurs vassalls —la qual cosa significava obligar-los a sotmetre’s al dret senyorial de prendre i maltractar. Sens dubte, com fa remarcar Pierre Vilar, no era en aquest afer ni sistemàtic ni sentimental. Però tots els seus consellers es decantaven devers una política que recollís les forces socials noves que havien aparegut darrerament en l’escena catalana: els sindicats municipals i agraris, que maldaven, com la mateixa monarquia, per trencar l’encarcarament feudalitzant i oligàrquic del país. Per això, tan bon punt Alfons el Magnànim cregué assegurada la seva posició a Catalunya amb la instal·lació de la Busca al govern de Barcelona i l’aparició a les Corts d’un grup d’uns vint municipis semi-agraris, fidels defensors de les mesures buscaires, decretà el 5 d’octubre de 1455 una sentència interlocutòria suspenent la prestació i exhibició dels mals usos i servituds continguts en la reclamació judicial dels remences de 1450, i una provisió no menys radical declarant el remença en possessió immediata de la llibertat que reclamava.


  Aquest cop, duríssim, anava adreçat contra els nobles i eclesiàstics que en les Corts, emparant-se en totes les reserves de la legalitat vigent, es negaven a votar un subsidi de 400.000 lliures reclamat per Alfons. La coalició senyorial i oligàrquica el sentí de tal manera, que durant les sessions de 1456 les Corts accediren a acordar aquell donatiu sempre que el rei retornés en el termini d’un any al país. Com a signe de distensió, el monarca es féu enrere en allò que acabava d’atorgar als remences. I així suspengué (1456) els efectes de la Sentència Interlocutòria. Aquesta decisió, considerada com un signe de feblesa, esperonà la resistència dels nobles i dels bigaires, els quals feren fracassar definitivament l’obra de les Corts inaugurades el 1454. La ruptura, preludi de la revolució imminent —la revolució de les classes aristocràtiques i pactistes per constituir una República oligàrquica—, comportà el renovellament de les ordres de 1455 per les provisions reials de 9 de novembre de 1457. Davant l’amenaça feudal, la monarquia abraçava definitivament el partit dels sindicats agraris.


  Per la llei dels canvis històrics, un moviment tan assenyat com el de l’alliberació de les remences topava amb una cortina mental impermeable per part de les forces senyorials reaccionàries i segregava tot seguit una fracció radical extremista. Entre 1446 i 1460 es forjà una consciència subversiva en els medis pagesos, no de simple protesta en avalots circumstancials, sinó permanentment revolucionària, disposada a jugar-se el tot pel tot per veure reconeguts llurs drets. Des de 1460 els remences tenen fixades llurs actituds, llurs aversions i llurs afectes. Saben qui els vol bé i qui els vol mal. Endemés, han començat a organitzar-se militarment. Les accions empreses vers 1455 —i que han estat assenyalades per S. Sobrequés— en la comarca empordanesa (Sant Pere Pescador, Pelacals, les Olives, Vilamalla, etc.), corresponen a una interessant fase de transició cap a la revolta armada. Emprant el sistema dels «sacramentals», escamots semimilitars creats per les autoritats reials per perseguir bandolers i malfactors, els pagesos es llençaren a la palestra, proclamant que destruirien els estaments noble i eclesiàstic.


  Estem ja molt lluny de les protestes aïllades de 1413 i 1432 i dels cops de mà de 1450. Cap a 1460 la situació al camp català ha esdevingut francament perillosa, perquè ningú no hi mana i perquè ningú no hi té autoritat per a endegar els fets consumats: els propietaris hi han perdut llur antiga força moral en negar-se a tractar amb els pagesos davant dels tribunals de justícia i la reialesa i la Diputació en considerar les bandes remences com a futures tropes de xoc en un imminent conflicte armat. Aquesta confusió sols podia engendrar l’aixecament dels homes de la Muntanya, fet que s’esdevingué, enmig de la crisi general revolucionària catalana del segle XV, a començaments de 1462.


  4. L’aixecament contra les oligarquies municipals


  Des de la primera meitat del segle XI, pel cap baix, el patriciat urbà havia contribuït amb les seves riqueses, energies i ambicions a fer de la petita Catalunya una potència mediterrània de primer ordre. La seva època daurada s’estengué de mitjan segle XIII a mitjan segle XIV, quan aconseguí de la reialesa, a canvi d’importants contribucions financeres i personals, a canvi també de prestar-li un ajut decisiu en les lluites contra la noblesa, tot un seguit de privilegis que el feren mestre del govern dels municipis i àrbitre de la política de l’Estat. Fou aquell el temps en què Barcelona esdevingué el centre capital de la Corona d’Aragó.


  El govern dels patricis, com tot bon govern, fou el d’una oligarquia els interessos de la qual coincidien exactament amb els del país. Llurs afers personals marxaven d’acord amb els de Catalunya, sense promoure animadversions ni gelosies, perquè, en definitiva, procuraven el bé comú. Ningú no somnià mai en l’època abans esmentada de protestar contra l’exclusivitat del govern dels patricis ni de desitjar un canvi que eixamplés la participació en els municipis dels altres estaments ciutadans.


  Aquella època daurada fossilitzà el patriciat urbà, limitant-ne el reclutament entre unes mateixes famílies i enxiquint la seva visió de les coses. D’això, ningú no se n’adonà fins que vingué la gran prova desfermada per la crisi demogràfica de la Pesta Negra i el daltabaix successiu de l’economia nacional. A conseqüència d’aquests dos fets, i encara que de bon antuvi pugui semblar paradoxal, els patricis es feren més rics que mai per un procés d’integració dels patrimonis que deixaven vacants les ininterrompudes defuncions i per un altre d’aprofitament del curs de la conjuntura, sempre a l’alça fins a 1380. Aleshores es crearen a Barcelona fortunes extraordinàries, com les dels banquers Pere Descaus i Andreu d’Olivella, que en un moment donat tenien prestades a Pere el Cerimoniós 288.000 lliures barcelonines; la de Berenguer Bertran, que pogué avançar a la Generalitat 325.000 lliures en 1364, i les de Berenguer Bellmunt, Mateu de Camino, Bernat Figuera, Eimeric Dusai i Jaume de Gualbes, autors de préstecs verament regis.[43] El patriciat exultava de la seva riquesa, enmig del neguit general.


  Quan s’esdevingué el col·lapse econòmic de 1380, l’aristocràcia oligàrquica municipal fou objecte de greus atacs. Els patricis eren els únics que podien resistir el canvi de fortuna, i ens pensem que alguns d’ells encara se’n beneficiaren des de llurs llocs d’importadors de blat i de prestadors —perquè els jueus havien perdut aquesta condició des de feia un quant temps o almenys l’exercien en grau inferior. L’odi popular es concentrà contra llurs persones, acusant-los d’usdefruitar el govern municipal en interès propi i d’haver provocat la ruïna de les finances comunes. El deplorable estat de les hisendes municipals, que la crisi econòmica havia posat de relleu, arrencava dels emprèstits fets en els moments d’eufòria de la inflació i es traduïa en una feixuga càrrega de censals i violaris, insostenible per a la bona marxa de la col·lectivitat. El poble menut, devorat per l’atur dels afers i la decadència mercantívola, obligat a pagar impostos cada vegada més gravosos, s’aixecà contra els patricis, a vegades en forma violenta i d’altres exigint prop dels monarques el canvi dels regiments municipals.


  Així s’inicià la crisi municipal del segle XV. No pas un fenomen local, sinó una versió local d’un fenomen general a l’Occident d’Europa. A Mallorca, l’illa tan sensible a les repercussions econòmiques i socials de la crisi, el govern dels patricis es veié atacat pels forans i pels menestrals des de 1372. En 1373 Pere el Cerimoniós intentà una democratització del municipi, anul·lant el règim de franquesa atorgat per Jaume I en 1249. Els patricis intentaren defensar-se durant el regnat de Joan I i aconseguiren l’anomenada «pragmàtica de vida» de 1382; però l’accentuació de la crisi els féu acceptar les successives reformes de 1387 i 1390, aquesta darrera un triomf per als forans i els menestrals. Malgrat tot, no pogué evitar-se la sagnant destrucció del call mallorquí en 1391, un derivatiu de la tensió popular. Successivament, els canvis de sistema municipal dictats en 1392, 1398, 1401 i 1404 palesaren la destrucció de l’ordre antic i la recerca d’una nova llei —el «regiment universal»— que garantís les aspiracions de les diverses classes socials mallorquines.[44]


  Barcelona seguí les mateixes petjades, per bé que amb un cert retard respecte de Mallorca, perquè ací l’oligarquia dels patricis era pla bé més poderosa. No obstant això, el privilegi de regiment donat per Jaume I en 1249 no pogué subsistir al trontollament provocat per la crisi. En 1386 Pere el Cerimoniós decretà l’anul·lació de les eleccions de consellers que tenien lloc anyalment, en nomenà cinc de reial ordre i formulà un programa reformista en el qual es preveia la constitució de sis conselleries, les quals correspondrien a ciutadans, mercaders i menestrals en parts iguals. Aquesta reforma no pogué dur-se a bona fi per la mort del rei Pere. Joan I donà cop de barra a favor de l’oligarquia des de 1387. Però la inquietud del poble fou tan manifesta, el seu desig d’«entrar en lo regiment» tan patent, que calgué concedir als mercaders, artistes i artesans unes certes garanties en l’elecció dels consellers. Des d’aleshores vuit ciutadans, vuit mercaders, quatre artistes i quatre menestrals elegirien els rectors de la cosa pública barcelonina, o sia els ciutadans honrats de costum (privilegi de 1388). Era una solució ridícula. El poble continuà manifestant-se contra els patricis (assalt del call barceloní, en 1391) i els mercaders contra els ciutadans. L’existència d’una seriosa oposició al govern dels oligarques fou reconeguda pel mateix rei Martí, el qual en 1400 es presentà al Consell de Cent per advertir tothom contra el perill de les parcialitats.[45]


  El fracàs de l’oligarquia urbana en l’administració municipal es traduí arreu de la Corona d’Aragó en avalots populars i en un endeutament progressiu de les ciutats i viles. Calgué cercar un nou sistema que evités el desordre públic, fes minvar les discòrdies entre els mateixos patricis i incorporés les classes baixes al govern del municipi. Aquesta solució fou donada per l’anomenat «regiment d’insaculació», o sia per l’establiment d’unes matrícules de ciutadans de diversa categoria amb dret a participar en els afers públics, de les quals eren extrets, a sort, els regidors dels càrrecs municipals. Es deia d’insaculació perquè els noms dels ciutadans, inscrits en unes ceduletes, figuraven dintre d’uns saquets fets a posta.


  Fins a 1937 es cregué que la insaculació era un «sistema monstruós» imposat per Ferran II a Catalunya amb la finalitat de liquidar-hi les autonomies municipals. Em correspongué llavors la satisfacció de desvirtuar aquesta teoria simplista i d’assenyalar els camins per on es trobaria la solució al problema de l’origen de la nova planta municipal a la Corona d’Aragó.[46] Llavors no podia sospitar que en el termini de vint anys podríem presentar un quadre racional i orgànic del desenvolupament del regiment insaculatori. Ara sabem que el nou sistema fou desenvolupat per la cort d’Alfons el Magnànim com a únic remei per a retornar la pau i el repòs als municipis compromesos per la crisi de 1380 1420 i, sobretot, pel crac de 1445. Sistema acceptat per la població de ciutats i viles en qualitat de sentència arbitral i moltes vegades a instància expressa de les parts oposades en el govern. El primer regiment d’insaculació fou atorgat a Xàtiva en 1427. A exemple d’aquest seguiren el de Menorca, de 1439; el de Saragossa, de 1442; el de Castelló de la Plana, de 1446; el de Mallorca, de 1447; el de Vic, de 1450; el de Barbastre, de 1454; i el de Girona, de 1457. Ni tots els privilegis foren iguals ni tampoc les vicissituds perquè hom passà fins a l’establiment definitiu del nou sistema. Però resta un fet clar: era l’únic camí per a restablir la bona entesa en el si dels municipis i evitar la corrupció i les pressions, els bàndols i les parcialitats, promoguts per l’antic sistema d’elecció.[47]


  El patriciat resistí amb totes les seves forces l’acceptació d’aquests nous horitzons, especialment a Barcelona, tant per la seva puixança com per la seva significació capdavantera entre tots els municipis catalans. I, a més, perquè a Barcelona la política no era simplement local, sinó que en els conflictes urbans es decidien problemes nacionals de l’amplitud de la reforma de la moneda, de l’establiment del proteccionisme industrial i comercial i, encara, de la tendència general del país cap a una veritable democratització de les institucions. La ciutat de Barcelona era el baluard del patriciat pactista, de l’oligarquia dels poderosos: capitalistes, banquers, grans rendistes i propietaris de terres, naviliers, traficants de blat i comerciants de teixits d’importació.


  Aquesta gent constituí la «gavella» a partit de la Biga durant la dramàtica època que precedí a la revolució de 1461. La Biga era la que sostenia l’edifici de Barcelona —segons expressió orgullosa dels membres del partit. Abans de 1380 formaven un grup d’afinitats familiars i financeres; des d’aquesta data, s’anaren agermanant políticament davant els atacs de l’oposició. És molt possible que aquesta comencés integrant un grup de ciutadans i mercaders contraris, de bona fe o per interessos propis, al govern de l’oligarquia. Però la futura Busca, l’estella més petita que s’arrenca d’una fusta, fou vivificada per una vera alenada popular, primer durant el capgirell econòmic de 1380 a 1420 i després en el fort de la depressió de 1445 a 1455.


  Pierre Vilar no creu en l’oposició de classe entre bigaires i buscaires. Opina que és excessivament clar reduir les lluites barcelonines de mitjan segle XV a una baralla entre petits i grossos. Segons aquest autor, la Busca no seria un partit popular, sinó un equip ciutadà, oposat a un altre per interessos divergents, sobretot en el terreny de la producció i el comerç. El nucli dels bigaires, el constituïren els ciutadans honrats i grans mercaders, gent d’afers, rendistes, especuladors; el dels buscaires, mercaders d’exportació, vinculats a la indústria dels teixits (paraires). Darrere d’aquests, el poble menut sols marxaria en molt poques ocasions.[48]


  Nous elements d’investigació em permeten d’aclarir l’interrogant plantejat per l’intel·ligent historiador francès en el sentit següent: si en llur origen les dues gavelles de Barcelona tingueren segurament les característiques que indica, en el ple de la batalla política, o sigui des de 1455, la Busca fou un partit de massa, que representava el sindicalisme gremial, el món del treball desballestat per la carestia de la vida i la paralització de les indústries. La radicalització del moviment buscaire obliga, per tant, a acceptar l’aparició d’una Busca moderada. També això es comprova documentalment des de 1453. Aquesta visió de les coses és importantíssima per a comprendre en el seu ver abast el procés de la Revolució catalana i l’obra de Ferran II.


  L’oposició presentada al patriciat oligàrquic per la fracció ciutadana que ens descobreixen les paraules pronunciades pel rei Martí en 1400 i pel moviment anàrquic del poble menut l’any 1391 no podia cristal·litzar en quelcom eficaç sense una adequada estructura social de lluita. Aquesta, la procuraren les confraries i els oficis —que així es deien aleshores el que avui anomenem gremis. S’incorre sovint en l’error de considerar perfecte el moviment corporatiu des del segle XIII. Certament, les primeres confraries que aplegaren la gent d’un mateix ofici són d’aquella centúria. Però les mesures que feren de la confraria una veritable organització del treball, legislant sobre exàmens de mestratge i sobre contractes de fadrins i aprenents, daten solament de 1389. La data no pot sorprendre’ns, perquè es correspon amb el primer sotrac de la crisi econòmica, quan l’idíl·lic món ciutadà del segle XIV es trobà davant d’un daltabaix «modern». La institució de l’examen i dels contractes es generalitzà entre 1430 i 1462.[49] Entre aquestes dues dates, recordem-ho, sorgí i triomfà el partit buscaire.


  Hem de considerar que ni aprenents ni fadrins no eren gent de pes dintre de les corporacions. Els mestres que s’aplegaven en les vuitanta confraries de Barcelona consideraven que ells sols eren els homes representatius del treball urbà; els altres sols devien acceptar llurs condicions. Per aquest motiu, des de 1419 trobem prohibides les «coalicions» dels fadrins per la corporació dels sastres. Aquesta data ens dóna la pista de la primera vaga obrera que registra la història de Barcelona (sens dubte, escaiguda pocs anys abans) i de la divisió existent entre els homes dels gremis i els que ocupaven llurs obradors (treballadors eventuals, generalment). Per tant, no cal cercar en l’acció corporativa de la Busca un moviment de tipus obrerista modern. Peró sens dubte era un moviment popular de massa, perquè comprenia el món del treball barceloní en tots els seus aspectes i perquè es traduí en una força política concreta: el «Sindicat dels Tres Estaments».


  Aquesta idea nasqué vers 1450, després del segon cataclisme econòmic de la centúria, coincidint amb el desenvolupament del sindicalisme al camp. El paral·lelisme entre ambdós fenòmens resta completat recordant que durant el període de relativa prosperitat entre 1420 i 1445 l’acció dels remences fou esporàdica, mentre que a les ciutats solament algunes dades escadusseres ens fan parar esment en la persistència de l’oposició al govern oligàrquic municipal. Tal és el cas de la conjuració que ordien alguns barcelonins a finals de 1436 amb l’objecte d’apoderar-se per la violència del regiment de la Ciutat el primer de gener de 1437 i que, descobert, portà a la mort el donzell Bartomeu d’Hostalric i als artesans Deune, sabater, Joan Draper, baster, i Còdols, blanquer.[50] No hi ha cap mena de dubte sobre la naturalesa revolucionària de l’esdeveniment, que la cort reial conceptuà com a manifestació de les gavelles que s’havien format a Barcelona. En canvi desconeixíem la naturalesa, composició i programa de la Busca, fets que ha esclarit el treball d’investigació de la senyoreta Batlle,[51] els resultats assolits pel qual resumim a continuació.


  Cap a 1450 les «gavelles» de la Biga i de la Busca se’ns presenten disputant-se l’esdevenidor del municipi. Componien i dirigien aquella, entre els principals membres, els ciutadans de les famílies Marimon, Llull, Ros, Savall, Sapila, Conomines, Camós, Fiveller, Fonolleda, Setantí, Metge, Carbó, Llobet i Malla, els mercaders Vilatorta, Santcliment, Sesanasses, Desplà, Junyent i Llobera, els notaris Mir, Jordà, Vinyes, Bofill i Montserrat i qualques mestres de corporacions entre els especiers, cotoners, teixidors de llana, tintorers i assaonadors. La Busca reunia els ciutadans de les famílies Gualbes, Vallseca, Saplana, Ferrer, Desplà, Serra, Miquel, Muntmany, Vicens i Pallarès, gairebé la majoria dels mercaders (Destorrent, Aquilar, Desllor, Torró, Guerau, Sirvent, Vilaplana, Viastrossa, Torralba, Solzina, Perarnau) i la quasi totalitat dels artesans i menestrals, amb notaris com els Agell, Saconomina, Plana, Ginobart i Sasilles, i especiers, argenters, paraires, sastres, cotoners, ferrers, freners, corredors de coll, barbers (o cirurgians), flassaders, boters, etcètera. D’altra banda, la intel·lectualitat de Barcelona es trobava així mateix dividida entre les dues gavelles. Perquè si els bigaires comptaren amb la ploma complaent de Jaume Safont, considerada fins ara com la veu de Catalunya a través de la redacció que féu del Dietari de la Generalitat,[52] la Busca tingué entre els seus capitostos Ramon Guerau, fill del mercader-poeta Francesc i mercader ell mateix, autor d’un dels documents més profitosos per a conèixer la ideologia del moviment anti-oligàrquic barceloní del Quatre-cents: el requeriment de 1453.


  A través d’aquest text importantíssim, de dos altres que el precediren i de diverses manifestacions escrites en la lluita desfermada de 1450 a 1458, sabem que els homes de la Busca es cregueren elegits per Déu per a implantar la justícia a Barcelona. Llur partit havia estat «per Déu incitat, vigorat e scalfat». Aquesta premissa religiosa del moviment buscaire, tan d’acord amb el tomb sentimental i místic de la plebs catalana del segle XV, li donà la força transcendent i il·luminada en el camp revolucionari que explica el seu èxit popular. Déu havia permès els abusos del govern dels ciutadans per fer més patents les bones intencions del poble, per justificar la missió divina de la Busca, per exalçar Barcelona com a «cap de la llibertat de Spanya», per legalitzar el seu instrument d’acció, el «sindicat del poble», creat per «lehor de Déu, servey e honor de la Corona e benefici públich». El misticisme de la transformació social féu de la Busca un partit intransigent i fanàtic, poc adient amb la mentalitat de la facció de la burgesia que l’havia preparat, per a la qual els problemes econòmics i administratius figuraven en primer rengle. «No desplegam a Déu per complaure els homes», proclamava Ramon Guerau.


  Però els uns i els altres, els buscaires moderats i els buscaires sindicalistes, marxaven absolutament d’acord en el plec de càrrecs que estenien al govern de la Biga. L’acusaven d’haver reformat en profit particular els privilegis municipals de Jaume I i Joan I, de pervertir les eleccions municipals ensibornant els artesans i menestrals amb dret de vot; d’haver empès cap a la ruïna a les finances municipals, carregant l’erari públic amb un deute de 204.000 lliures pel sol període de 1447 a 1452, de les quals 78.000 sense consignació pressupostaria de cap mena; de monopolitzar les decisions del Consell de Cent reduint-les a uns consells minoritaris on els bigaires eren majoria o unànimes; de corrompre i pervertir l’administració permetent la compra-venda de càrrecs i el tràfic il·legal dels blats; d’encarir la vida mitjançant la imposició de nous tributs i el manteniment dels antics; de no defensar el comerç barceloní i de subscriure una política monetària catastròfica, que comportava, amb el manteniment del valor del croat a 15 diners, la fugida de la moneda i la paralització del treball. Com veiem, cal atribuir molts d’aquests greuges al desenvolupament de la crisi econòmica més que no pas a mala disposició dels patricis per a resoldre’ls. Però en conjunt responien a una percepció justíssima d’aquell tombant històric: la fossilització del patriciat com a única classe dirigent del país i la necessitat de democratitzar les institucions amb saba de tota la societat. Les paraules de Ramon Guerau són en aquest sentit definitives: «Lo stament popular no’s pot reposar sentint e vehent e prevehent los dampnatges de la cosa pública, dels quals la major part redunda en ells, així com aquells qui són més que tots los altres staments e qui porten sobre lurs spatles lo fret e la calor, qui de lurs arts e exercici personal vehents en passat ells viure opulents, no distrets de lurs arts així com vuy són per pobretat extrema».


  Per fer triomfar aquesta ideologia, els homes de la Busca comptaren essencialment amb la unió de totes les forces del treball de la ciutat. De bon antuvi, l’aparell estatal se’ls havia mostrat desfavorable, com ho revelen no solament les mesures d’excepció preses en el transcurs de 1437, sinó també l’aquiescència donada per la cort reial a les disposicions defensives de l’oligarquia amb la pragmàtica de 1446 sobre eleccions de consellers i Consell de Cent. Però la presència a Barcelona en qualitat de governador de Catalunya del noble Galceran de Requesens canvià la situació. Cal que ens deturem uns moments per presentar la biografia d’aquest impressionant personatge català de la primera meitat del Quatre-cents, el qual, segons el parlar dels seus enemics mortals, els homes de la Biga, fou «l’olla principal de tot».


  Malgrat llur llinatge nòrdic, els Requesens[53] eren una família tarragonina, amb possessions a Altafulla i la Nou. Aquesta constatació ens porta a descriure una possible mentalitat molt diversa del baronatge i la cavalleria de la Catalunya Vella. I, en efecte, la fortuna dels Requesens marxa gairebé sempre aparellada amb la de la cort reial, sobretot després del Compromís de Casp. No sabem quins serveis prestà Lluís de Requesens a Ferran I, bé com un dels qui destacaren entre els parlamentaris durant l’Interregne que menà a Casp, bé com a decidit partidari de la nova dinastia. El cert és que en 1418 el trobem exercint el càrrec de governador general de Catalunya, en relació molt estreta amb un altre personatge del seu mateix tarannà: el batlle general Pere Becet, de qui Rovira i Virgili escriví que, «per conveniència i per càlcul egoista, traí la causa catalana en el primer terç del segle quinzè».[54] Aquesta frase ens el situa, no exactament en el pla ideològic del seu autor, sinó en el dels servidors catalans de l’autoritarisme monàrquic i en el dels aprofitadors de les situacions tèrboles. Becet, de pobre que era, esdevingué molt ric. Lluís de Requesens, també, i especialment els seus fills grans Galceran i Bernat, els qual combinaren l’exercici de les armes amb l’alta política, la pirateria amb el comerç, el cors amb la banca, i es convertiren en exemple dels empresaris pre-capitalistes a Catalunya. Per totes aquestes facetes de la seva personalitat, Galceran fou l’antítesi del patriciat, amb el qual topà de manera violenta en 1435, quan, tot just nomenat batlle general de Catalunya, fou posat entre reixes pels consellers i prohoms barcelonins, ofesos per haver alliberat per la força un pres del batlle de la ciutat. A aquest conflicte jurisdiccional seguí, per l’abril de 1442, una greu topada a propòsit de la persecució d’unes galeres armades per Jaume de Vilaragut (cunyat de Galceran de Requesens) i Ponç Descatllar, que reclutaven mariners violentament al Baix Ebre; ni Galceran ni Bernat no prestaren als consellers l’ajut que demanaven, per la qual cosa hi hagueren d’ésser obligats per la Diputació i les Corts. El patriciat qualificà llavors els germans Requesens com «malfaytors en superlatiu grau pitjors».


  Doncs bé, en aquest «malfaytor» recaigué el càrrec de governador general de Catalunya pel mes de desembre del mateix any (1442). Home de confiança d’Alfons el Magnànim, era un dels seus «experts» en matèria municipal. Ell fou l’autor i l’arbitre del règim d’insaculació de Menorca en 1439.[55] Adversari per nissaga, convicció i sentiments del patriciat burgès, ajudà la causa del poble menut, o sigui de la Busca, tan aviat les circumstàncies li foren propícies. Des de 1449[56] acollí les peticions dels mercaders, artesans i menestrals de Barcelona per formar un sindicat, i enmig de l’animadversió dels patricis reunia els buscaires en els llocs propers a Barcelona (Vic, Sant Cugat i Vilafranca), d’on havia estat expulsat en virtut del privilegi anomenat del governador. Quan abandonà la ciutat pel febrer de 1450, amenaçà amb pertorbacions de l’ordre públic, que no trigaren a produir-se. El seu retorn, que palesava l’absoluta confiança que li tenia dipositada el rei, significà l’obertura de la crisi municipal barcelonina. Els buscaires es revelaren prepotents durant les grans manifestacions democràtiques de mitjan 1451, en les quals protestaren contra la tramesa d’una galera de la ciutat en ajut dels ciutadans de Mallorca, amenaçats pels forans, i amb l’assoliment d’una ordre de la reina-lloctinent anul·lant el seu decret de 1446 i restablint l’ordre electoral del privilegi de Joan I. Els patricis no observaren el comandament reial; però encara que intentaren de fer front a la pressió popular incorporant dos consellers de la Busca —Jofre Sirvent i Joan d’Aguilar, mercaders— al govern de la ciutat, de fet no pogueren parar ja la propaganda dels adversaris, centrada en la il·legalitat de les eleccions i del poder dels consellers.


  L’any 1452 enregistrà grans èxits per als buscaires. La reina Maria els atorgà, oralment, permís per a reunir-se i tractar de l’afer de la devaluació del croat. Aquestes assemblees tingueren lloc en el Palau Reial menor, residència de Requesens. Malgrat les ambaixades de la Biga a Nàpols, contrarestades per les de la Busca, els mercaders, artesans i artistes obtingueren aquell mateix any d’Alfons el Magnànim la corroboració, possiblement també oral, del reconeixement de llur sindicat. Des d’aleshores els gremis es reuniren en el convent de Predicadors, sota la presidència d’una comissió permanent constituïda per divuit síndics i altres tants sots-síndics. Llur victòria fou celebrada amb gran esclat amb motiu de la inauguració d’una capella pròpia als jardins de la Llotja el 19 de novembre de 1452.


  Preparades així les coses, l’evolució dels esdeveniments és lògica. Protestades novament les eleccions de novembre de 1452 pel partit popular, la reina Maria suspengué les eleccions de cònsols de la Llotja de Mar l’abril de 1453, d’acord amb una pragmàtica del seu marit aprovant la seva decisió de l’any anterior;[57] era, aquest, un senyal claríssim que no podia tardar a desfermar-se una actuació dramàtica. En efecte, Galceran de Requesens prengué possessió de la lloctinència catalana el 19 d’octubre, enmig de l’escàndol dels bigaires i dels juristes, i tot seguit, després d’una temptativa de reconciliació «in extremis» que intentaren els patricis, suspengué les eleccions de consellers el 30 de novembre de 1453 i procedí a nomenar-los de reial ordre. En aquells dies, com escrivien els consellers bigaires a Alfons el Magnànim, Requesens tenia «en sa mà la pau e la guerra del poble d’aquesta ciutat». Si algú hagués intentat de foragitar-lo de la lloctinència, obeint les ordres donades a darrera hora per la reina Maria, la revolució catalana s’hauria avançat deu anys, enfrontant clarament, i sense el sofístic argument de la presó de Carles de Viana o el més evident de l’aixecament remença, grans i menuts, patricis i plebeus de Barcelona.


  Requesens donà el poder als buscaires moderats, o sigui als ciutadans i mercaders partidaris d’una política reformista: figuraren en els primers llocs de la conselleria Ferrer de Gualbes i Pere Destorrent el Vell. Foren considerats despectivament pel patriciat, la clerecia i els intel·lectuals de dreta: «Tant se valria metre-y bocs, com hòmens de vil condició», anota Safont en el Dietari de la Diputació. Però, i això és característic en aquesta mena de moviments que responen a un canvi pregon de l’estructura social, el nou govern municipal tampoc no fou més ben rebut pel sindicat, en el qual Ramon Guerau pontificava des del cim del seu prestigi. Forts amb la pragmàtica reial de 8 de novembre de 1453, que reconeixia per dos anys el Sindicat dels Tres Estaments, amb facultat d’elegir procuradors i recollir diners, els buscaires radicals acusaren als moderats de no aplicar el programa del partit en els seus principals extrems: democratització de la conselleria i el Consell de Cent, reforma de la moneda i aplicació del proteccionisme. Certament, els consellers de 1453-1454 decretaren la devaluació del croat (4 de gener de 1454), però no empenyeren seriosament la mesura davant la resistència de la Diputació i la Taula de la Ciutat. Per aquestes raons sorgí ben aviat una seriosa topada en el si de les dues fraccions de la Busca. Els moderats acusaren els sindicalistes de voler «usurpar lo regiment e partir-se los officis» de la ciutat, abusant del text del decret reial, que sols els autoritzava a perseguir els abusos comesos per la Biga. Els sindicalistes els respongueren que ells representaven «la major e pus sana part de poble». La ruptura s’esdevingué pel mes de setembre de 1454, quan s’acabaven de convocar les Corts de 1454-1458 i Requesens havia estat substituït en la lloctinència per Joan de Navarra, el futur Joan II. Aquesta divisió de parers explica que no s’arribés a un acord sobre les eleccions de consellers durant l’any 1454. El cavall de batalla era si menestrals i artistes havien de figurar o no entre els consellers i si en la dotzena electoral els quatre estaments de la ciutat estarien representats per parts iguals. Finalment, triomfà el criteri del Sindicat, sempre secundat per Galceran de Requesens, al qual com a governador de Catalunya Alfons el Magnànim havia confiat la resolució del problema municipal barceloní. Així el primer de març de 1455 es disposà que l’elecció de consellers —dels quals, dos ciutadans, un mercader, un artista i un menestral— seria feta per una dotzena on les quatre mans de la ciutat tindrien cada una tres membres; que el Consell de Cent es compondria de 128 jurats (32 per cada braç) i que s’ocuparia dels afers corrents un Trentenari o consell reduït (8 jurats per cada braç). Aquesta disposició, ratificada pel rei el 7 d’octubre següent,[58] coronà una lluita semisecular del poble menut de Barcelona i féu coincidir l’estructura social de la ciutat amb l’administrativa.


  El govern de la Busca es caracteritzà per una sèrie de mesures igualitàries i democràtiques. Per primera vegada a la cavalcada de «Ninou» (Any Nou) de 1457 marxaren aparellats, ciutadans i mercaders, i els seguien després, també aparellats, artesans i menestrals. Per primera vegada s’obriren les portes de la ciutadania als juristes i metges i les de la mercaderia als revenedors de teixits i als patrons de nau. Des de 1455 el Consell de Cent fou el veritable detentor del poder municipal, davant el qual els consellers havien de retre comptes o demanar autorització per a obrar. Desaparegueren els consells secrets dels prohoms, i el Trentenari n’esdevingué el successor, com a delegat permanent del Consell general. Una alenada de llibertat circulà per la Casa Gran de Barcelona.


  El fanatisme buscaire, engrandit i nodrit per la resistència de la Biga, es desfermà contra tots els adversaris del partit popular. Els bigaires foren eliminats del municipi i alguns sofriren persecució. El somni idil·lic d’una Barcelona justa regida pel poble topà amb les realitats d’una crisi ininterrompuda i amb la resistència dels bigaires, emparats per la Diputació del General de Catalunya i els estaments nobiliari i eclesiàstic i bona part del reial congregats en les Corts de 1454-1458. La tensió psicològica, accentuant-se a cada moment, amenaçà molt sovint amb esclatar en forma violentíssima. Així s’esdevingué el mes d’agost de 1456, amb motiu de les discrepàncies entre la Diputació bigaire i el municipi buscaire, quan aquest manà publicar la constitució «Havents a cor» de 1422, que, com ja hem assenyalat, establia una política proteccionista per als teixits del país. Hi hagué baralles i empresonaments, que resolgué, com bonament pogué, Joan de Navarra. Aquest fet, ben conegut, és la punta d’un clima d’exasperació política que ha estat molt ben descrit per Sobrequés en el seu magnific estudi sobre les Corts de Barcelona de 1454-1458.


  La Biga, que havia plantejat a les Corts el «greuge» de Requesens, o sigui la il·legalitat del seu nomenament i de les mesures preses per ell a Catalunya, feia pesar contínuament sobre els seus adversaris polítics l’amenaça del col·lapse econòmic. D’aquesta manera li anava arrabassant partidaris a la dreta i a l’esquerra. Alguns buscaires moderats es deixaren temptar per les veus de sirena de la Biga i acceptaren de tornar a col·laborar amb els ciutadans per foragitar del govern de Barcelona els homes dels Tres Estaments. L’aliança es conclogué a mitjan 1460, mesos abans de la reunió de les Corts convocades a Lleida per Joan II, i es manifestà en l’elecció d’uns síndics propis per a representar la capital de Catalunya a les Corts, en oposició als síndics que enviaren els populars. Aquesta discrepància es resolgué favorablement per als homes de la Biga a l’escalf de les circumstàncies creades per la detenció del príncep de Viana a Lleida pel desembre del mateix any. Des del «Consell del Principat de Catalunya», organisme revolucionari creat per les Corts, es preparà no solament per destruir l’autoritarisme de Joan II, sinó de manera molt especial, per esclafar la Busca. I aquest propòsit engendrà la guerra civil de 1462.


  5. El desequilibri en el desenvolupament constitucional


  Precoçment engegat cap a agosarades empreses exteriors i sotmès, per tant, a fortes tensions polítiques, el poble de Catalunya hagué d’improvisar en el transcurs de dos segles una ideologia i uns instruments de govern que responguessin a la grandesa de l’obra realitzada i la mantinguessin en el just equilibri de les forces social que hi actuaven. És per raó del doble impacte de l’expansió peninsular i mediterrània que els catalans es veieren obligats a arbitrar solucions polítiques primerenques, plantejant als altres pobles d’Europa una sèrie de novetats constitucionals que constitueixen legítim motiu d’orgull per a llurs descendents. I és també per raó de llur idiosincràsia nacional, forjada, com hem dit en altres planes,[59] per la intimitat del joc entre el feudalisme muntanyenc i l’esperit mercantívol del patriciat urbà del litoral, que aquelles solucions ens apareixen avui com un model precursor de les actituds que l’Europa Occidental sols assoliria més tard. Efectivament, a finals del segle XIV, Catalunya havia resolt la incorporació d’altres pobles en l’esfera del seu domini polític mitjançant la fórmula «imperi i llibertat», antecessora de les mancomunitats internacionals dels segles XIX i XX; havia establert les bases d’un pensament polític propi, especificat en la teoria del «pactisme», ço és, respecte al sobirà respectuós envers les lleis e immunitats del país; havia constituït un organisme representatiu de la minoria dirigent de Catalunya, i, per tant, del que llavors s’anomenava poble català: la Diputació del General; i, per fi, s’havia definit com a entitat nacional diferenciada, emprant la paraula «nació» en el mateix sentit que s’hi ha donat en les darreres fases de la Història Moderna.[60]


  Aquesta empenta del pensament català és meravellosa. Palesa fins a on havia arribat Catalunya en el cim de la seva plenitud medieval, quan les oligarquies dirigents eren la mateixa escuma del país i es comprometien, en primer lloc, a servir-lo. Palesa la grandiositat de la bastida que aquelles minories prepararen per alçar l’edifici que devien habitar les generacions esdevenidores. Però, de la mateixa manera que es revelaren gegantins els projectes de Pere el Cerimoniós en traçar el nou reducte emmurallat de Barcelona, que no seria ocupat fins a les darreries del segle XVIII, i en ordenar l’encunyament del florí, destinat a serví de patró unitari a una economia imperial mediterrània, així mateix les institucions polítiques, ombrejades per una ideologia constitucional majestuosa, es mostraren balderes i, per tant, equívoques, des que l’hecatombe demogràfica del segle XIV, preludiant la davallada econòmica i social del XV, precipità el Principat en un greu desequilibri de forces, en una real impotència entre el pensament i l’acció, el desig i la realitat.


  Catalunya, que havia creat i desenvolupat la Corona d’Aragó des del seu bressol; que l’havia mantinguda en les seves empreses mediterrànies i l’havia servada en els seus conflictes interns; que en el moment just havia imposat la llei contra l’anarquisme nobiliari aragonès i valencià durant les lluites dels barons feudals contra Pere el Cerimoniós; que havia corregit l’autoritarisme reial en les terres de l’imperi mediterrani, pledejant, com en les Corts de 1400, a favor dels sards, vexats per les «sobergueries» dels governadors reials de l’illa;[61] que, bo i reconeixent a Aragó la primacia en el regne, prengué l’arjau de les decisions en el crític període que succeí a la mort de Martí l’Humà; aquesta mateixa Catalunya divaga i finalment sotsobra davant el problema plantejat per la crisi successòria. Per primera vegada no es fa la seva voluntat a Casp; i no es féu, perquè no tenia cap mena de voluntat en tant que cos col·lectiu, dividida i ennuvolada com estava. Casp ha passat a la història catalana com una fita negra; de bon antuvi, una teoria simplista ho explicava atribuint-ho a l’encimbellament de la nissaga castellana dels Trastàmares. Però avui sabem, més pregonament, que, si la proclamació dels compromissaris fou una data fatídica, no ho és per la iniquitat del procediment, sinó per la claudicació del país —i de Mallorca— davant els dos astres que ascendien en el firmament declinant de Catalunya: Aragó i València. Ferran de Trastàmara no fou l’home de Catalunya, perquè Catalunya no s’ho havia proposat, perquè ni l’havia patrocinat ni l’havia combatut. La solució exacta del problema en el sentit d’una suposada prepotència catalana hauria estat la submissió bèl·lica d’aragonesos i valencians, a l’estil de l’expansió veneciana devers la Terra Ferma, i la implantació d’una monarquia pactista centralitzadora. En aquells anys (1410-1412) Catalunya perdé els comandaments de la Història i els cedí als aragonesos i als valencians, els quals, amb escassíssima preparació, havien de contribuir a fer més aguda la crisi de la Senyoria aragonesa fins a marfondre-la en el camp de la unitat peninsular al cap de pocs decennis.[62]


  Manca d’intuïció pregona, indecisió. Mals averanys per a l’esdevenidor del país. Però, de moment, exultació per part de les classes aristocràtiques, senyors i patricis, que havien vist amb tan mal ull la política pro-remença i filopopular dels darrers monarques de la dinastia catalana, i confiaven a imposar als nouvinguts la llei del pactisme, el reconeixement dels privilegis que ells havien assolit sense tenir en compte les exigències de les noves classes que pujaven en l’estructura social del país. Efectivament, Ferran d’Antequera hagué d’inclinar la testa davant els estaments privilegiats de Catalunya, els quals en les Corts de Barcelona de 1413 obtingueren la definició de l’organisme que havia de vetllar per l’equilibri exacte del govern paccionat: la Diputació del General de Catalunya.


  Des d’aquell any existí a Catalunya una dualitat governamental. D’un costat, el monarca i la seva cort (canceller, vicecanceller, tresorer, batlle, mestre racional, etc.), seguit per la sèrie d’oficials i ministres que exigia l’administració del territori: portantveus de governador general (o simplement, governador), veguers i batlles comarcals i locals. De l’altra, la Diputació del General, transformat en organisme representatiu del país —«cors mistich de Cathalunya»— i en instrument dels interessos de l’oligarquia agrària i urbana (els seus membres s’elegiren per cooptació fins a 1455); dotat, també, d’un aparell administratiu financer i territorial, que centraven els anomenats «diputats locals».[63] Fou aquesta dualitat el factor que es tractà de reduir des de les primeres Corts d’Alfons el Magnànim: admès el principi del pacte entre rei i vassalls, com s’organitzava en la delicada pràctica dels interessos immediats? Si s’incomplia la llei, qui devia reclamar-ne la puresa? El General de Catalunya o un cos de Mantenedors de les llibertats? No seria millor encara assolir que els principals càrrecs de l’administració de la justícia, com els de canceller, vicecanceller i regent de la cancelleria, fossin anomenats amb el consentiment de les Corts, o si més no actuessin amb la col·laboració (llegiu, vigilància) d’uns consellers també designats per les Corts? Solucions atrevides de govern paccionat que anaren desenvolupant-se a recer de l’absentisme d’Alfons el Magnànim.


  En aquestes condicions, i recolzant en l’eufòria —relativa— de l’onada de calma econòmica de 1420 a 1445, el pactisme adquirí volada i gairebé pogué cantar victòria completa. D’aquesta època són els principals tractadistes del pacte polític i del jusconstitucionalisme català: Jaume Callis, Tomàs Mieres i Jaume Marquilles, les obres dels quals, encara que aplicades a resoldre qüestions d’ordre legal, estableixen els principis fonamentals de la dialèctica constitucionalista catalana dels tres segles següents: racionalisme jurídic, monarquia limitada, preocupació per la llibertat individual sense destrucció de les jerarquies socials.[64] Sorprèn de bon antuvi que aquests definidors del pactisme fossin servidors de la monarquia dels Trastàmares i ocupessin llocs de responsabilitat en l’administració reial —sorprendria menys si la història romàntica catalana no hagués nodrit tantes falses prevencions. Sense aquests juristes liberals no es comprendria res del dramàtic entrellat dels esdeveniments polítics del Quatre-cents a Catalunya. Ells representaren un camí, potser l’únic camí possible per a la Catalunya minvant d’aquell temps: el reconeixement de les transformacions socials del país a conseqüència de la crisi econòmica, l’acceptació de mercaders, menestrals i pagesos en el joc públic i polític, l’escurçament de les posicions privilegiades de la Diputació i la ciutat de Barcelona en benefici de la comunitat.


  Però l’oligarquia parlava de pactisme en tot altre sentit que els juristes. Per als barons, canonges i patricis, «pactisme» volia dir, de bon antuvi, conservació de les institucions i dels furs que asseguraven llur prepotència social. No veien amb bons ulls els juristes «com los mal juristes sien causa de la destrucció del món»[65], i sentien que el món que s’enfonsava era el del feudalisme i l’oligarquia urbana, en una paraula, llur món propi. Per això no estaven d’acord amb els estaments baixos quan proferien o escrivien el mot «llibertat». Aquesta paraula havia perdut el seu ressò màgic, que la feia comuna a tothom encara no feia un segle. Si per als patricis i aristòcrates equivalia encara a «immunitat i privilegi», per als remences significava en primer lloc «autonomia personal» i per als menestrals «igualtat en el bon govern». Escoltem de nou Ramon Guerau en el seu manifest de 1453: «Tots, donchs, frares e germans e fills d’una mare, entenam l’honor de aquella, qui és en Spanya cap de libertat, e solia ésser de bon e notable regiment, que sia cativa, e dolorosament plor, buyda del seu poble»[66].


  Davant l’actitud dels menestrals i dels pagesos que es negaven a seguir-los pel camí d’aquella fórmula que hauria conduït Catalunya devers un regiment republicà aristocràtic, l’oligarquia no tingué altre recurs que defensar-se. Repetim que les circumstàncies li eren propicies. Una nova dinastia, sense arrels en la terra, i endemés «elegida amb pactes», com escrivia a mitjan segle el prohom barceloní Gabriel Turell, havia de capitular fàcilment davant les sòlides articulacions legals de les classes superiors. Això s’esdevingué durant el regnat de Ferran I i bona part del seu fill. Afegim-hi l’absentisme d’Alfons i l’establiment a Catalunya del sistema de govern per lloctinents o virreis i tindrem un panorama de la feblesa de la dinastia castellana fins a 1450. A Catalunya no manaven ni el monarca ni el lloctinent seu ni altres autoritats que la Diputació del General de Catalunya, la ciutat de Barcelona i els altres municipis on agabellaven el poder els grans patricis. Sense oblidar els bisbes i els abats, respecte del govern dels quals no estem tan assabentats com desitjaríem.


  Ara podem capir què significà la brotada del sindicalisme a les viles i al camp. Ara mesurem la importància de la jugada d’homes com Galceran de Requesens, que enderrocaren la solidesa del bloc oligàrquic permetent que els buscaires es fessin amos del municipi de Barcelona, o bé de Tomàs Mieres, que aconsellà el plantejament de les reivindicacions dels pagesos davant els tribunals reials. El trasbalsament social del país dividia les ciutats, enterbolia i inutilitzava l’obra de les Corts, àdhuc commovia la plaça forta dels prohoms, la Generalitat. D’un cop, la monarquia recobrà l’autoritat que li havia estat usurpada i es convertí en àrbitre de les passions dels catalans. Ho proven a bastament les nombroses ambaixades que els bàndols i les parcialitats trameteren a Nàpols durant els anys crítics de 1450 a 1458.


  La monarquia dels Trastàmares tendia a l’autoritarisme, i no perquè fos castellana, sinó precisament perquè era monarquia. Està mancada de proves fefaents la teoria d’aquells que consideren els castellans com a poble abocat fatalment a l’absolutisme i que sostenen que els Trastàmares en foren els executors més o menys il·lustres a Catalunya. Sorgits d’una reacció aristocràtica contra les temptatives precoçment autoritàries de Pere el Cruel, patrocinada per elements urbans, entre els quals els jueus, els Trastàmares hagueren contínuament de pactar per a sobreviure i fins a l’època dels Reis Catòlics, consumada la gran revolució castellana del segle XV, no foren vers senyors de Castella. A Catalunya, Aragó i València, on les institucions aristocràtiques i privilegiades eren molt més robustes, la lluita de la nova dinastia per imposar-se fou encara menys planera. Si realment passà a l’atac contra els prohoms de tota mena, fou perquè aquests havien perdut el control del país i calia arranjar les coses abans de deixar que s’arborés la guerra civil.


  6. El sentit de la revolució catalana del segle XV


  No fou, per tant, l’escomesa de l’autoritarisme monàrquic contra les lleis i els privilegis de Catalunya allò que aixecà els catalans a començaments de 1461. Els textos de l’època ho neguen, així com també ho repugna el final de la lluita (Pedralbes, 1472) i, sobretot, la política de Ferran el Catòlic. Si parem esment en els documents dels senyors de remences, aquests foren els culpables de la revolució catalana: «per què és vinguda en Cathalunya la guerra o rebellió», com escrivien els canonges de Girona l’any 1474.[67] Si prenem nota dels textos de la cancelleria reial, l’afer del sindicat dels Tres Estaments de Barcelona fou l’esca de les Torbacions. «Hici est», escriví un anònim secretari al marge d’una important ordre reial sobre les discòrdies entre els síndics de la Biga i els de la Busca a la vetlla de la inauguració de les Corts de Lleida de 1460,[68] «principium commocionum in Principatu Cathalonie». Des de llur respectiu angle de mira, el canonge i l’escrivà tenien —i tenen avui— plena raó. La revolució catalana del segle XV fou el resultat de l’escomesa del sindicalisme menestral i pagès contra el pactisme nobiliari i patrici.


  Malgrat que tots dos moviments es diguessin i es sentissin patriotes, malgrat que el cor i les paraules se’ls emplenessin de la terra i de Catalunya, els uns i els altres estaven separats per muntanyes d’interessos directament contradictoris. Certament, existien alguns grups intermedis que veien clara la solució dels problemes posats per la crisi econòmica i el trasbalsament social: certs funcionaris reials, alguns juristes i notaris, els buscaires moderats, els pagesos rics. Calia admetre la revolució del temps i fer viable la transformació del país. Però els obstacles que hi oposaren els prohoms i l’enardiment que això provocà en els radicals feren impossible qualsevol entesa. I, així, les dues grans fórmules polítiques trobades per la Catalunya del Quatre-cents, pactisme i sindicalisme, en excloure’s, desfermaren l’esperit de les Torbacions, la guerra civil dels Deu Anys.


  L’aixecament de 1461 contra Joan II, desprès de l’atzagaiada comesa pel rei en ordenar l’empresonament del príncep de Viana, fou dirigit i acomplert per l’aristocràcia i la burgesia bigaire, en plena etapa de redreçament desprès dels primers anys de govern municipal de la Busca. En els moments de confusió que seguiren a aquell acte desesperat del vell monarca —un acte que no pertocava per res a Catalunya, sinó a Castella (2 de desembre de 1460)—, l’oligarquia pactista obtingué de les Corts la constitució del «Consell representant lo Principat de Catalunya», una mena de Comitè de Salut Pública de la revolució aristocràtica (8 de desembre). Actuant amb decisió sorprenent, el pactisme s’encastellà en aquest reducte. Pocs dies després, la Biga retornava al govern de Barcelona gràcies a una fornada de ciutadans honrats bigaires signada per uns consellers moderats de la Busca. El país es trobava de bell nou entre llurs mans. Enardida per la propaganda sentimental, que prenia amb facilitat en un poble ja predisposat a les exasperacions passionals, la massa dels catalans seguí la Biga com un sol home, exceptuats els remences de les muntanyes i els grups buscaires radicals aculats a la defensiva. La unanimitat entre els aristòcrates, l’entusiasme popular per Carles de Viana, feren capitular la monarquia. La rendició, total, fou signada a Vilafranca del Penedès.


  Per l’anomenada Concòrdia de Vilafranca (22 de juny de 1461)[69], Catalunya era organitzada en règim d’efectiu control de la monarquia per les institucions aristocràtiques del país. Certament, la «plenitud de la potestat reial» requeia en el monarca, al qual es reservava el dret de convocar Corts i de nomenar els oficials i funcionaris públics. Però el fet que no pogués entrar al Principat sense autorització de les seves corporacions representatives, i que delegués totes les funcions administratives en un lloctinent-virrei perpetu i irrevocable —concretament, el príncep de Viana i, morint aquest, el seu germanastre Ferran—, rendien utòpica aital sobirania. Realment, els dipositaris de l’autoritat eren les Corts i les seves delegacions: la tradicional, la Diputació del General de Catalunya, i el nou nat Consell del Principat, una mena de Superdiputació, reconeguda pel monarca, amb facultat de vetllar pel manteniment de la Concòrdia. Així mateix, el text d’aquesta preveia l’establiment d’un sistema de responsabilitat ministerial: els principals oficials de la cort reial —canceller, vicecanceller, regent de la cancelleria, governador— serien en l’esdevenidor pagats per la Diputació, la qual podria decretar llur destitució en el cas d’incompliment de les lleis i d’evident prevaricació.


  Aquest sensacional triomf hauria representat un considerable progrés en la història constitucional europea si hagués tingut endemà. La mort, no del tot inesperada, del príncep de Viana comprometé el desenvolupament del regisme introduït per la Concòrdia en el seu òrgan més delicat: la lloctinència perpetua. Però, sobretot, els vencedors de juny de 1461 no saberen donar cabuda en el moviment revolucionari a les dues grans porcions del país no oligàrquiques: la menestralia i la pagesia. Potser sense proposar-s’ho, obriren les aixetes de la reacció, tant temps fermades per la monarquia. I així s’enfrontaren de bell nou pactisme i sindicalisme, promovent un dilema dramàtic del qual eixiria la guerra civil.


  En efecte, la segona fase de la revolució catalana del segle XV comença amb un atac a fons de la minoria dirigent feudal i burgesa contra les masses de menestrals i pagesos. La Biga esclafà el moviment buscaire després de l’anomenat complot de Sant Maties (24 de febrer de 1462) i de les execucions capitals del conseller Francesc Pallarès, dels ciutadans Pere Destorrent, menor, Joan de Mijavila i Bernat Torró, del mercader M. Solzina i del sabater Jaume Perdigó (19 i 21 de maig)[70], tots els quals estaven d’acord amb els membres del partit reialista a demanar la vinguda de Joan II a Barcelona i sol·licitar el nomenament d’un oficial que representés el Sindicat dels Tres Estaments. Mentrestant, els senyors feudals i eclesiàstics llançaren sobre el país les bandes de procuradors i receptors per exigir dels remences els pagaments interromputs des de 1455. Aquesta acció desencadenà l’alçament remença a la Muntanya (Santa Pau, febrer de 1462), que s’estengué com reguerol de pólvora pel nord de Catalunya. Pagesos i senyors empunyaren les armes per esclafar-se mútuament.


  Aquest divisionisme afavorí la causa de la monarquia, que pogué comptar amb uns adeptes enfront de l’oligarquia pactista. No obstant això, la causa de l’esllavissament dels successos polítics cap a la guerra civil i del fracàs de la Concòrdia de Vilafranca s’han de cercar, mentre no es trobi una explicació sociològica més pregona, en el canvi d’actitud del poble menut de Barcelona. Plataforma de l’acció buscaire entre 1450 i 1460, les masses populars barcelonines es deixaren arrossegar pel sentimentalisme creat al voltant de la detenció i mort del príncep Carles de Viana, convertit arran del seu traspàs en ídol i sant per la multitud histeritzada, i per la demagògia patriòtica i tiranicida que la Biga i els seus propagandistes, com el dominic fra Joan Cristòfor de Gualbes, engegaren a dojo sobre la població. Aquest arrauxament del poble menut desballestà el partit buscaire i permeté als bigaires, íntimament vinculats amb els membres del partit vianista, plantar batalla a Joan II des del Consell de Cent de Barcelona.


  El capgirell de la situació política catalana entre juny de 1461 i el mateix mes de 1462, entre la Concòrdia de Vilafranca i la deposició de Joan II, palesa que els fets històrics del nostre país —i també als altres— tenen una densitat humana que els fa esquitllar del pur mecanisme de les articulacions socials. Teòricament, la guerra de 1462 a 1472 s’hauria hagut de desfermar entre l’autoritarisme reial, d’una banda, sostingut pels grans senyors de la cort, els buscaires i els remences i, de l’altra banda, l’oligarquia pactista, formada pels cavallers feudals, les dignitats eclesiàstiques i el patriciat urbà. Això hauria tingut sentit lògic absolut. Els esdeveniments oferiren, però, altres matisos. No es pot prescindir dels antagonismes i les bandositats locals ni tampoc de les circumstàncies geogràfiques que tanta importància tingueren en l’agrupament de forces, car, segons ha demostrat Sobrequés, una vegada desapareguda la «meravellosa» unitat de 1460-1461, mentre els cavallers de la Selva s’afiliaren al partit de les «llibertats de la terra», els del Rosselló seguiren la causa de la reialesa. «Les ciutats, els capítols, les nissagues i també les mateixes famílies es trobaren de cop i volta dividides. Pares contra fills, germans contra germans, sogres contra gendres. Prelats contra prelats, canonges contra canonges, ciutadans contra ciutadans i pagesos contra pagesos. Els Cruïlles de Peratallada i els de Vic contra els Cruïlles de Llagostera. Els Pinós d’Illa i Canet i els Pinós Mataplana contra els de Vallfogona. Jofre de Castro contra els dos Felip de Castro. Francí i Guillem d’Erill contra Arnau Roger d’Erill. Dalmau de Queralt contra Baltasar de Queralt. Guerau Alemany de Cervelló contra Guillem Arnau de Cervelló. Bernat de Guimerà contra els Guimerà de Ciutadilla. I el vescomte de Rocabertí contra totes les branques menors del seu llinatge, la de Sant Mori, la de Maçanet de Cabrenys, la del comanador de Montsó i ben aviat castellà d’Amposta, i àdhuc contra el baró de Verges, el seu propi germà de pare Martí Joan»[71]. Aquesta relació no deixa lloc a cap mena de dubte sobre la desorientació ideològica que provocà la guerra civil de 1462. Les ordres de confiscació de béns dictades per ambdós bàndols ho confirmen de manera absoluta.[72]


  Per tant, contra tot allò que caldria esperar, els bàndols de la guerra de 1462 a 1472 es formaren de manera fins a cert punt capriciosa, permetent als senyors més reaccionaris de lluitar al costat dels pagesos de remença i més d’un patrici de servir directament la causa de Joan II. És per aquesta raó que des de 1464 el monarca es comprometé mantenir totes les constitucions i els furs de Catalunya, menys, ben entès, la Concòrdia de Vilafranca. L’adopció oficial de la doctrina pactista havia de tenir enormes repercussions socials i polítiques, perquè lligaria durant molts segles els estaments privilegiats de Catalunya a la monarquia.


  Arrodonint el que acabem d’exposar, el segon aixecament contra Joan II fou promogut per la Biga barcelonina, secundada per tot el patriciat urbà de Catalunya, incloent-hi Girona,[73] i sostinguda, d’un costat, per certs barons de categoria, homes independents com Hug Roger de Pallars i Jofre de Rocabertí, i de l’altre, per nombroses personalitats del món eclesiàstic, canonges i abats especialment, acabdillats pel bisbe de Vic, Cosme de Montserrat. La flor i nata del pactisme, aquesta és la paraula. Les metes del moviment romangueren fosques. L’oligarquia no preveié ni un nou estatut per a Catalunya dintre de la Corona d’Aragó, estancant-se en un possibilisme fatal, ni tampoc un nou estatut per a la reialesa i els municipis. Solament els pagesos mereixeren més atenció. Aquesta manca de futur de l’acció de la burgesia féu que sortís handicapada de bell antuvi i que perdés el control dels esdeveniments malgrat l’esforç, l’entusiasme i la tenacitat que posà en la lluita. Hom es pot preguntar si, en definitiva, la temença experimentada pels privilegiats pels anuncis revolucionaris a la ciutat i al camp, la covardia a imaginar solucions més liberals i democràtiques, no els acularen cap a l’única sortida que volien evitar: la topada militar amb la monarquia i la guerra civil.


  Exemple de lluita per la llibertat davant l’autoritarisme monàrquic, exemple també de confusió infinita en el programa, els mètodes i els recursos, la revolució del segle XV ens mostra una Catalunya perillosament desequilibrada entre les ambicions polítiques i socials i les realitats econòmiques, demogràfiques i tècniques. Heus ací la causa del naufragi del país, l’únic sentit exacte dels fets que el feren col·lapsar a la llinda de l’època moderna.


  7. La davallada cultural i el començament del desordre espiritual


  Sincronitzada amb l’estimbament econòmic i polític del país durant el segle XV, se’ns ofereix la davallada de la seva força creadora en el camp de la cultura. En el transcurs d’aquella centúria, per tants conceptes malastruga per a Catalunya, la nació que s’havia orejat precoçment amb l’alenada renaixentista que provenia de la ribes italianes s’enfonsà ràpidament cap a formes provincianes, rutinàries i vulgars en la vida intel·lectual i artística. Aquest fenomen, que ha merescut l’atenció de tants il·lustres historiadors de les nostres lletres i del nostre pensament, no ha estat estudiat fins ara en el quadre de la realitat social del temps. Per això la majoria dels autors han intentat de cercar la causa de la decadència cultural catalana en factors aliens al país, singularment en l’entronització de la nissaga castellana dels Trastàmares i en la ulterior política centralitzadora de la Monarquia Hispànica establerta pels Reis Catòlics. Aquesta versió dels orígens del declivi espiritual de Catalunya no representa més que una faceta del procés general, així com tampoc no es pot atribuir lloc important al suposat abarrocament i enfarfegament del llenguatge per la prevalença d’un humanisme mal paït i estantís. No. Les arrels de la Decadència es troben en el mateix cos social de Catalunya i corresponen exactament al desequilibri econòmic, social i polític que hem desenvolupat en les planes precedents.[74]


  Des del regnat de Joan I, quan l’empenta renaixentista comença a inflar les veles de l’humanisme català, fins als darrers dies de la vida d’Alfons el Magnànim i d’Ausiàs March (morts en 1458 i 1459, respectivament), els afers culturals del país semblen endegats per bon camí. És una època de florida de les lletres catalanes, on es donen les mans el millor prosista i el millor poeta medievals: Bernat Metge i Ausiàs March, voltats d’una munió d’excel·lents figures de segon ordre; i també és un moment de plenitud per a l’arquitectura, l’escultura i la pintura del país, que compta amb individualitats estel·lars, com Guillem Sagrera, Pere Johan, Lluís Borrassà i Lluís Dalmau, entre molts altres. Aquest desplegament de possibilitats respon a la darrera fase de la prosperitat catalana, quan un petit nucli de financers i propietaris assolia considerables fortunes enmig de l’empobriment general del poble. Fixem-nos també en un fet en què sovint no parem esment: el moviment cultural que acabem de definir era, com a la resta d’Europa, absolutament minoritari i a penes transcendia a la massa del poble. Bernat Metge, l’eminent pre-renaixentista català, fou desconegut fins que el revaloraren i el situaren en el lloc que mereixia els estudiosos del segle XIX.


  Aquesta cultura minoritària, sense plataforma popular, havia de tenir tres suports essencials: la cort reial, la noblesa laica i eclesiàstica, i el patriciat urbà. Sense aquests elements no era possible de desenrotllar i mantenir un nou gust cultural, mentre aquest no fos prou digerit per a empeltar-se amb el tarannà tradicional de la gent. Aquest és el procés que ens palesen les altres cultures renaixentistes, tant als països romànics (Itàlia, França i Castella) com als germànics (Alemanya, Països Baixos i Anglaterra). Adés els monarques, adés els prínceps i dignataris eclesiàstics, adés els municipis i els grans burgesos, foren els puntals ferms de les noves i puixants correnties, que toparen amb tantes resistències per a imposar-se sobre el fort llegat medieval.


  A Catalunya fracassaren tots tres suports. No cal enganyar-se respecte a l’actuació de la Cort reial, encara que aquesta brillés amb els esclats de la reunions literàries d’Alfons el Magnànim a Nàpols. Ens sembla que cap dels Trastàmares no fou home de conviccions culturals pregones, malgrat l’acusada instrucció que alguns d’ells reberen a la mateixa Castella. De la cultura els delia l’exaltació propagandística, la faramalla ditiràmbica dels poetes i artistes a sou. Ens imaginem Alfons el Magnànim aprenent llatí i voltant-se d’humanistes a Itàlia més perquè «allò es portava» que no pas perquè «li plaïa». D’ací la desorientació absoluta del grup napolità, no solament en la qüestió lingüística, tant important en aquells moments, sinó també en la qüestió ideològica, encara més definitiva. De Nàpols, els nobles i ambaixadors catalans sols en portaren vagues nocions d’un nou estil gramatical, unes quantes lectures ciceronianes mal païdes i una visió inautèntica de la realitat del món.


  Aristòcrates i dignitats eclesiàstiques poc feren per substituir la cort en el paper de guies culturals del país. Repassem, si us plau, les planes magistrals que l’eminent Jordi Rubió ha dedicat a las figures literàries de Catalunya i València en la seva admirable obra De l’Edat Mitjana al Renaixement.[75] Quines corts literàries trobem redossades sota la protecció d’un Cardona, d’uns Illa i Canet, d’un Pallars o d’un Rocabertí o bé sota les poderoses mitres de Tarragona, Barcelona i Girona? Cap, ni una. Certament, com fa remarcar el mateix mestre, els «homes de paratge» llegien, segons fra Antoni Canals, molts llibres.[76] Però el fet que els llegissin i que n’obtinguessin un cert vernís de racionalisme no vol dir precisament que es convertissin en portantveus d’un moviment cultural. Si a alguns aristòcrates els era grat d’escriure versos o de fer-se construir una tomba magnifica, aquesta era una tendència tradicional, sense complicacions espirituals de cap mena.


  Passem ara al patriciat urbà, capaç de mantenir per la seva riquesa una cultura, capaç també d’imposar-la a desgrat de les defallences de la monarquia i de la noblesa. Cal dir, de bon antuvi, que tot allò que és ver en la cultura catalana de la primera meitat del Quatre-cents és essencialment patrici (cavallers de vil·la i ciutadans honrats): Bernat Metge, fill d’un especier reial; Ferran Valentí, ciutadà de Mallorca; Vicent Ferrer, fill d’un notari; Ausiàs March, cavaller de València; Antoni Canals, natural de Xàtiva; Joanot Martorell, altre cavaller de València, etc. El predomini de l’element valencià en el cercle de la cultura catalana quatrecentista respon a una brotada d’individualitats enmig d’un món econòmicament progressiu. Però les mentalitats catalana i valenciana són pariones, encara que la darrera es caracteritzi per una llibertat de costums i un sentit satíric i sentimental de la vida més acusats. Són pariones en rebutjar els alts instruments de cultura com a mitjà d’aconseguir una finalitat espiritual transcendent. És prou coneguda l’actitud del municipi barceloní, concretament, del govern de la Biga, oposat a l’establiment a la ciutat dels comtes d’una Universitat, proposat per Martí l’Humà des de 1398 i decretat per Alfons el Magnànim en 1450. És també conegut el decandiment de la vida universitària a Lleida, València i Girona. El patriciat no volgué tenir professors universitaris, sinó mestretites que ensenyessin de llegir i conventuals que servessin l’ortodòxia i els principis en els cervells de llurs deixebles. Consentia que alguns dels seus membres es dediquessin a les belles lletres i àdhuc ho aplaudia. Estava cofoi amb la celebració dels festivals anyals de la Gaia Ciència. Però considerava ple de «perills i escàndols» el funcionament d’una Universitat a Barcelona i deixava el comerç de llibres en mans de jueus i conversos.[77]


  Les universitats haurien pogut ésser el vincle entre la cultura minoritària i la popular. Mancada d’aquesta relació, el corrent espiritual del poble marxà en direccions ben oposades. Una onada de sentimentalització, paral·lela a la que es desenvolupa a Itàlia i al migdia de França, envaeix Catalunya des de València, precisament quan el país comença a sentir els efectes de la crisi econòmica i les diferències entre rics i pobres. En 1391 enregistrem la primera onada d’exasperació passional, assenyalada dramàticament per les matances de jueus en els calls de les grans ciutats. Frares castellans contribuïren sens dubte a atiar els ànims del poble menut; però també frares de la terra, que a Girona inflamaren les passions dels camperols portant-los fins al barreig del call amb llurs prèdiques d’un misticisme demagògic. Quin canvi més notable entre aquests tumults i la serenitat amb què dues generacions abans Jaume II consentia a advertir a un ferrer que no el molestés amb els cops de mall que el desvetllaven a primera hora. Entremig hi ha la Pesta Negra, l’expansió del beguinatge, l’exaltació de la religiositat popular, la temença de l’Apocalipsi. Sant Vicent Ferrer arrossega multituds de flagel·lants als quals predica, en 1409, la fi del món: «Entreu, entreu (a l’arca de Noè de la seva companyia)», els deia; «l’arca tan tost se tancarà; lo prohom és ja vell. Obriu els ulls o, si no, perireu!»[78]. Un tremolor commovia els qui escoltaven aquests mots apocalíptics i els pagesos deixaven llurs cases per seguir el camí de la salvació.


  Molts foren els contaminats per aquest arrauxament col·lectiu, que no tenia aturador en el menyspreu dels notaris i poetes humanistes. Àdhuc la cort catalana de la reina-lloctinent Maria d’Aragó. El mestre Rubió ha contraposat hàbilment i correctament la cort d’Alfons el Magnànim, pur glaç d’erudició humanista, i la de la seva muller, abrandament del sentimentalisme popular.[79] A Catalunya els místics i els apassionats treballaven sobre un terreny propici: la crisi econòmica, les diferències socials. Els predicadors atacaven als censalistes, que vivien a espatlles dels municipis, als viciosos, als qui feien ostentació en el vestir i en els paraments de casa i taula. Fra Mateu d’Agrigento fou l’àrbitre sentimental de Catalunya i València entre 1427 i 1429. Distribuïa anagrames amb el signe de la Salut, les sigles difoses per Sant Barnardi de Sena: IHS. La gent anava a escoltar-lo segons les possibilitats de cadascú: alguns emprenent viatges per mar, els altres esperant hores i hores la seva veu reconfortadora. Llavors dels terratrèmols de Barcelona de 1427-1428, hom envià a cercar Fra Mateu per endegar la intranquil·litat popular, mentre l’eminent Felip de Malla restava sense auditori. Pels camps, la corrua dels qui seguien el menoret de l’Observança constituïa una interminable processó. A la diòcesi de Girona, cantaven:


  
    Tots fassam per amor de Déu


    lo que mana fra Matheu!

  


  Exaltació perillosa, que havia de conduir a una actitud social concreta: la mística del sindicalisme del dret diví, expressada pel capitost buscaire Ramon Guerau. Déu estava al costat dels pobres per castigar els rics, Déu estava al costat de la Busca contra la Biga. Tot un món de ressons medievals s’incrusta pregonament en l’espiritualitat catalana de mitjan segle XV i explica el desviament de la consciència popular davant el príncep de Viana. Una sant que guaria: un espectre que guiava els exèrcits de Barcelona a la victòria… Era el deliri.


  Fou un xoc psicològic pla bé més intens que el produït per la guerra civil. Tot l’element intel·lectual minoritari, en bloc, condemnà l’exasperació popular. Des de Safont a Carbonell, els dos notaris bigaires, passant pel bisbe Margarit. I no perquè fossin més assenyats, sinó perquè s’havien estamordit davant les conseqüències de l’abrandament col·lectiu: els aldarulls i la guerra civil. D’ací el divorci entre la minoria i la col·lectivitat, que es fa patent des de l’acabament de la revolució i que conduirà tot un estament social o bé a la reclusió en la intimitat o bé al mutisme absolut. Rubió i Ruiz Calonja parlen de la «defecció de les classes cultes»[80] per explicar l’abandó del català com a llengua literària. Ens sembla que la defecció és més considerable, perquè segons el nostre parer comporta no menys que un intent d’abandó de la mentalitat del país a la seva sort. En altres paraules, la intel·lectualitat catalana renuncià a exercir el paper de guia que li corresponia i deixà el poble sotmès a totes les contingències d’una navegació sense pilot en el gran temporal d’idees que el Renaixement desfermaria des de bon començament del segle XVI.


  No hi ha prova més colpidora del que diem que la renúncia dels intel·lectuals a crear història o bé a exercir llur missió de consciència social històrica. No parlem, ben entès, d’història professional, sinó d’història viscuda, encara que hagués estat explicada des del punt de vista d’una facció. Mentre a Castella les baralles polítiques que commouen el segle XV estan descrites per diverses i excel·lents cròniques —repetim, encara que siguin partidistes—, a Catalunya cau una boira espessa sobre fets tan dramàtics i sentits col·lectivament com l’aixecament en favor del príncep de Viana o el començament de la revolució contra Joan II. És que no existien plomes per a llegar-nos una relació bategant d’aquella època, que afectà cada català en el món dels seus interessos immediats? No visqueren aquells fets Turell i Boscà el Vell, Pere Miquel Carbonell i Joan Margarit i Pau? No en foren fortament colpits? Per què Carbonell deturà la narració de la seva migrada Corònica d’Espanya, precisament on podia començar a ésser viva, o sigui en 1456? Per què Margarit es féu escàpol amb el seu Paralipomenon Hispaniae, que no el comprometia a res? No saberen, els catalans, vibrar al compàs dels esdeveniments i només es limitaren a portar-ne la seca comptabilitat des dels Dietaris de la Diputació i de l’Ajuntament?


  Les respostes a aquestes preguntes tenen totes una tendència que les fa coincidir en un sol vèrtex: la minoria intel·lectual catalana va emmudir voluntàriament, escamotejant al poble, com s’esdevindrà altres vegades, una bona part de la seva consciència històrica. Preferí lliurar-se a la pau d’una reconstitució mecànica dels esperits i deixar caure cendres sobre les darreres brases del foc que havia cremat la terra. Per això, els darrers exemplars de l’humanisme català del Quatre-cents són homes d’una categoria tan ínfima com el ciutadà barceloní Francesc Alegre, que amagà la seva suposada intel·ligència darrere una prosa espessa i enfarfegada, i el notari reial Pere Miquel Carbonell, que s’entretenia a lluir les seves habilitats en l’art de la cal·ligrafia. Per aquest motiu, en acabar el seu llibre sobre les individualitats de la intel·lectualitat catalana del segle XV, Jordi Rubió, pessimista i desolat, constata com els autors «s’incomuniquen amb el món autèntic que viu i canta a l’entorn de llurs cambres d’estudi» i com la poesia «que interessava les multituds acabà desembocant un jorn en la pedanteria»[81].


  Certament, les coses són explicables. La desil·lusió de la Biga després de la derrota dels seus anhels, que es trasllueix en l’obra dels darrers jurisconsults catalans del segle XV;[82] la ruïna general del país, incompatible amb el floriment d’una cultura ufanosa; la desorientació de la gent menuda, arrapant-se a les formes més tronades de la devoció medieval, que la impremta divulgarà i consolidarà des del seu establiment a Barcelona en 1474;[83] l’hermetisme de la gent important, dedicada a conrear el seu esperit en la més estricta intimitat i a formar biblioteques amb curosa selecció de llibres,[84] però tancades en compartiments estancs insuperables. Tot condueix a una sola finalitat: evitar les novetats, encastellar-se amb allò ja sabut i après, reprimir els excessos sentimentals. Aquesta fou la Catalunya que sorgí de la crisi del segle XV.


  Ensorrament de la llengua i de la literatura de Catalunya? Molt més que això: estimbament de la cultura per la defecció de la classe social que l’havia creada —vet ací l’exemple de Boscà— enmig d’una onada de pànic, recel i desorientació. Això ens duu de nou a la guerra de 1462-1472. La revolució catalana, mancada, capolà materialment i espiritualment el país i trencà l’espinada social i cultural de la Primera Catalunya.


  CRISI I REVOLUCIÓ


  FERRAN I


  1. La regència castellana


  Naixença i ambient


  El 30 de novembre de 1380, Elionor d’Aragó donà a llum un infant en la vila de Medina del Campo.[85] Se’l batejà amb el nom de Ferran, tradicional en la casa reial castellana. El nadó venia al món poc després que el seu pare, Joan I, hagués succeït en el tron (1379) a Enric II, el fundador de la dinastia dels Trastàmares a Castella, l’home que arrabassà a punyalades la vida i la corona del seu germanastre Pere en el campament de Montiel (1369). D’això feia molts pocs anys: onze. Per tant, era encara calenta la sang vessada durant la guerra civil, en la qual els nobles castellans, agabellats contra un rei autoritari i tirànic, però partidari d’empènyer el país cap a una nova orientació econòmica, social o política, assoliren de paralitzar el confús desig de reforma que hi bategava. Amb la nova dinastia, l’aristocràcia castellana aconseguí d’introduir-se en el mateix cor de l’Estat, acaparant els alts càrrecs, repartint-se els beneficis de la gestió política i administrativa, i, sobretot, apropiant-se els béns de la Corona, que els foren lliurats com a boti degut als vencedors de la contesa.


  Castella pogué resistir la incrustació de la noblesa en les deus vives de la riquesa pública perquè vivia una onada de plenitud i d’expansió. Era aquell el moment en què la llana castellana envaïa els mercats de Flandes i Itàlia, transportada per naus biscaïnes i genoveses, fent afluir al país una correntia ininterrompuda d’argent; en què Sevilla es convertia en la principal etapa entre el comerç de la Mediterrània i l’oceà Atlàntic, desvetllant una activitat marinera extraordinària en tota la costa d’Andalusia, d’on partien els vaixells que feien la carrera de la mar del Nord i els que s’atrevien a posar la proa cap a la costa d’Àfrica, terres de l’or, de l’ivori i dels esclaus; en què les ciutats creixien, desenvolupant les primeres indústries tèxtils d’importància; en què l’activitat mercantívola donava volada als grups de mercaders de Burgos, Segòvia, Toledo i Valladolid, i vida internacional a les petites fires ramaderes d’altres temps, sobretot a les dues Medinas, la del Campo i la de Rioseco. La Castella de finals del segle XIV, rampant sobre l’onada que la duia a un esdevenidor grandiós, encara que imprevisible, era ben bé tota una altra que la que havia deixat en morir Ferran el Sant. Damunt la Castella dels reconquistadores havia nat la Castella dels grans magnats de la Mesta, dels cavallers freturosos de riqueses mercantívoles, dels grups de potentats de l’argent lligats amb els canviadors de Gènova i de Bruges. Tot plegat feia una certa impressió. Però el país no havia digerit encara la transformació de la seva estructura social i, cosa pitjor, no havia pogut fer arribar l’enriquiment col·lectiu als simples individus. Els nobles, a través dels primers Trastàmares, s’apropiaren la millor tallada d’aquella fabulosa prosperitat, que solament en la seva més petita porció pertocà a la gent humil.


  Els dos primers Trastàmares indicaren el tomb que prendrien els afers castellans durant una llarga temporada. Recolzats en l’aliança de la prepotent casa de França, intentaren de constituir a la Península un nucli castellà hegemònic, que controlés els seus dos principals vessants econòmics: Portugal i Catalunya-València. Aquesta era una política coincident amb els records més pregons de la monarquia castellana, la darrera edició de la qual havia donat el mateix Pere el Cruel. Política i economia marxaven ja estretament unides en aquells topants de finals del segle XIV, i és en aquest sentit que hem d’interpretar la tendència expansionista dels Trastàmares. Joan I anà a cercar a Portugal quelcom més que la defensa d’uns drets successoris o la restauració de l’antiga monarquia lleonesa. Amb el seu port activíssim, Lisboa era un esquer molt més atractiu i directe que qualsevol retòrica dinàstica o ideològica. El fracàs d’Aljubarrota (1385), però, palesà que Castella no estava preparada per a una guerra moderna, conduïda contra un poble que havia assolit ràpidament, davant del perill d’annexió, una consciència nacional. Els Trastàmares entengueren la lliçó: els mitjans que haurien d’emprar-se en l’esdevenidor serien de mena ben diferent. La diplomàcia, sostinguda per l’or i l’espasa si calia, no despertaria els recels d’un cop violent donat contra la voluntat d’un altre poble.


  D’altra banda, en els afers interns de Castella, els tèrbols orígens de la fortuna dels Trastàmares, afegint-se a les successives minoritats per què travessà la dinastia, feren que aquesta claudiqués una i altra volta enfront de l’aristocràcia i de l’alta Església. De bon antuvi, la il·legimitat de la successió lligà de peus i mans Enric II i Joan I en llur intent d’imposar-se a la noblesa. D’ací una constant fluctuació de la política reial, adés llargant adés cobrant, que la situava no com a àrbitre dels interessos dels bàndols en pugna, sinó com un dels capitostos d’aquestes mateixes parcialitats. D’ací, en conseqüència, l’angoixós problema de la resurrecció de la guerra civil en la Castella del segle XV.


  La mateixa feblesa de la dinastia féu que les Corts castellanes es desenvolupessin durant aquest període amb ufana sense parió en la seva història. Singularment, això és ver pel que pertoca al regnat de Joan I i a determinats períodes del regnat d’Enric III. Com molt bé diu Suárez Fernández, el sistema polític instituït per aquell monarca a Castella es recolzava en dos principis essencials: la legitimitat dinàstica dels sobirans i la col·laboració de les Corts.[86] Ara bé, era un sistema difícil d’aplicar en tant que els Trastàmares no podien gallejar precisament de legitimitat i la representació col·lectiva dels estaments castellans amenaçava adesiara amb desbordar el poder de la reialesa. Amb tot, com a experiència política fou un fet importantíssim en la vida del nostre biografiat, que creixé enmig d’aquelles circumstàncies especials.


  Creació de la fortuna de la branca menor dels Trastàmares


  Si la novella dinastia no hagués tingut prou preocupacions amb els problemes que li plantejaven el seu vici d’origen, les ambicions de l’aristocràcia i el desplegament de les noves forces que bullien sota la rígida crosta senyorial del país, heus ací que ella mateixa se’n crearia un de nou —i, per cert, gravíssim— en afavorir la creació de la prepotència de la branca secundogènita, precisament la de l’infant Ferran, germà petit del príncep d’Astúries Enric (el futur Enric III). Gravíssim, perquè donaria als ambiciosos i als descontents els caps que podrien menar-los al combat contra la pròpia reialesa.


  Potser per contrarestar la situació assolida en els afers del país pel bastard reial Fadrique de Trastàmara, duc de Benavente,[87] Joan I, trobant-se a Guadalajara, on celebrava Corts als castellans, durant la primavera de 1390, manifestà la seva voluntat de donar armes i d’heretar amplament el fill Ferran. Efectivament, li féu donació del domini de Lara, de les viles de Cuéllar, San Esteban de Gormaz i Castrogeriz, i el creà duc de Peñafiel i comte de Mayorga, amb els castells i les possessions corresponents. Endemés, li afegí 400.000 maravedisos de renda anyal carregats sobre el tresor reial. Per palesar obertament el seu amor, en la mateixa sessió de Corts on anuncià la seva decisió, coronà la testa del minyó amb una garlanda de perles i li donà com a armes ducals un castell i un lleó, a la mà dreta, i les barres de Catalunya a l’esquerra, testimonis de la seva ascendència paterna i materna. Armes que serien un símbol pressentit de la comesa històrica de l’infant Ferran.[88]


  Als deu anys, aquest gènere de cerimònies colpeixen l’esperit de qualsevol. Podem, doncs, estar segurs que l’infant Ferran en restà pregonament impressionat i que considerà aquell acte com una fita de partença per un camí al final del qual trobaria, sens dubte, una grandesa encara major. En tot cas, la decisió de Guadalajara de 1930 és transcendental en la història castellana del Quatre-cents i, de retop, en la de Catalunya.


  La mort per accident de Joan I pocs mesos després d’aquest acte solemne (9 d’octubre de 1390) eixamplà encara més la riquesa del menor dels Trastàmares, car per testament patern, signat a Cellorigo de Beira, en 1385, rebé les viles de Medina del Campo i Olmedo una vegada morís dona Costança, filla de Pere el Cruel i esposa de Joan de Gant, príncep d’Anglaterra. Olmedo dominava els camins de Castella i Medina del Campo era la fira de la llana i de l’argent. Es deia que qui tenia Olmedo tenia Castella. S’ignorava que encara era més important posseir les cordes de la bossa castellana, que mantenien els marxants de la Mesta i els que traficaven amb els gèneres d’exportació i d’importació a Medina.


  Per si això fos poc, l’infant Ferran féu un bell casament amb una aristòcrata pla més vella i més rica que ell: dona Elionor d’Alburquerque, anomenada pel seu fabulós patrimoni la ricahembra. En aquest matrimoni, com es lògic suposar, la política jugà el paper essencial. Tan bon punt mort Joan I, els magnats de Castella es disputaren la regència d’Enric III, encara menor d’edat. El principal, el ja al·ludit Fadrique de Trastàmara, duc de Benavente, intentà d’aprofitar l’avinentesa per a firar-se la ricahembra, «la señora mejor heredada que se fallaba en España». Però el seu astut rival, l’enèrgic conseller de Joan I don Pedro Tenorio, arquebisbe de Toledo, sabé parar l’estocada i contrarestar-la avançant la candidatura de l’infant Ferran per a la mà d’Elionor. El casament restà emparaulat des de 1390, però no fou confirmat sinó cinc anys més tard, després d’una gestió personal d’Enric III.[89] Aleshores Ferran tenia quinze anys i davant seu somreia el més bell esdevenidor.


  Efectivament, Elionor d’Alburquerque, filla del comte Sanç, germà d’Enric II i, per tant, tia del seu joveníssim marit, li aportà un patrimoni extensíssim, que comprenia les terres d’Haro, Briones, Cerezo i Belorado, a la Rioja; Ledesma i les Cinco Villas, a la regió del baix Tormes; i, a Extremadura, Alburquerque, Medellín, La Cadesera i altres senyorius. Tot això sense comptar amb les possessions de Villalón i Uruena que Joan I li havia lliurat en signe de liberalitat. Reunint els dominis del matrimoni, es constituïa una faixa gairebé ininterrompuda de territoris que, migpartint la Corona castellana, s’estenien des de les fronteres d’Aragó i Navarra a les de Portugal.


  En aquestes circumstàncies, es comprèn que Enric III nodrís certs recels respecte a les possibles activitats polítiques del seu germà. Si havia renunciat per a ell mateix a la mà de la ricahembra, ho havia fet perquè estava lligat pels compromisos internacionals amb la princesa Caterina de Lancaster, néta de Pere el Cruel, solució prevista des de l’època de Joan I per a cancel·lar la guerra civil castellana. Mentre no tingué successió directa —fins a l’any 1401, en què nasqué la princesa Maria—, el problema no tingué amplitud. L’hereu del tron era l’infant Ferran i, després d’ell, els fills que li prodigava abundosament dona Elionor: Alfons, primer, i després, Joan i Enric. Però, a partir d’aquella data, el germà petit es convertia en un rival poderós per als prínceps de la línia principal dels Trastàmares. El plantejament d’aquest problema coincidí amb el desfermament d’una forta crisi interna —entre els anys 1398 i 1400—, que somogué l’ordre institucional implantat pel monarca (les lleves d’homes i els corregidors de les viles) i promogué les crítiques dels procuradors de l’estament reial a les Corts de Tordesillas de 1401. Cercarien els descontents el favor del poderós infant Ferran, llavors en la plenitud de la jovenesa? Per evitar-ho, Enric III mantingué apartat dels afers públics el seu germà. No obstant això, des de la vila de Medina o des de l’alterós castell de Peñafiel, Ferran, robust i honest, voltat de fills i de nobles, de mercaders i poetes, s’anava convertint per a molts en una esperança per quan sobrevingués la mort del rei, la salut del qual minvava dia a dia. Fou per aquell temps, en data imprecisa, que Ferran instituí la divisa de la Jarra i del Grifo, vell orde de cavalleria els orígens del qual es feren remuntar a García de Navarra. Singular creació en què juguen, com observa exactament Suárez Fernández,[90] realitat política i idealisme cavalleresc. L’infant es revelava astut, hàbil i oportunista en la política interna castellana.


  Els darrers anys del regnat d’Enric III veieren ascendir l’estrella de Ferran. Mentre el rei, malalt i malenconiós, assistia gairebé absent a la repetició de les escomeses contra els jueus (pogroms de 1406), el seu germà prenia de fet les regnes del govern. La mort del monarca (25 de desembre de 1406) el trobà dirigint les Corts reunides a Toledo per finançar la guerra contra els moros de Granada.[91] Un pas, i hauria estat rei. El sentiment de fidelitat a la dinastia el féu inclinar davant la persona del seu tendre nebot, Joan II, d’un any i escaig d’edat.


  El govern de Castella


  Les prevencions suscitades en l’esperit d’Enric III per la potencialitat assolida en el regne pel seu germà Ferran es traslluïren en les clàusules del testament que signà dos dies abans de morir a la ciutat de Toledo. En lloc de confiar-li la regència del petit Joan II, com semblava natural, el monarca moribund instituí un govern bipartit, entre l’infant i la reina vídua Caterina de Lancaster, i, a més, confià l’educació i la custòdia del príncep a tres senyors importants de Castella. Així mateix, recordà en una de les clàusules de la seva darrera voluntat el desig que es dugués a terme el projectat matrimoni entre la filla Maria i el nebot Alfons, el qual sens dubte devia contribuir a ajuntar estretament la sort de les dues branques de la família, fent impossible qualsevol cop de mà de la menor.


  L’actuació de Ferran en els dies successius a la mort d’Enric III palesa, una vegada més, la seva habilitat i el seu sentit d’aprofitar les avinenteses. Voluntàriament respectuós de la voluntat del seu germà, encara que fos humiliadora de la seva persona, esperà que dona Caterina, esperit frívol i fàcilment manejable, cerqués una solució al problema plantejat per les suspicàcies del monarca difunt, eliminant del voltant de Joan II les enutjoses persones de Diego López de Estúñiga i Juan de Velasco. Amb l’ajut de les Corts i el lliurament d’una bona quantitat d’argent, els dos aristòcrates renunciaren a exercir llur tutoria en benefici de la reina mare. Tot seguit, Ferran obtingué de Caterina una interpretació del testament d’Enric III en el sentit que la regència no seria exercida col·lectivament, sinó que, mentre la reina s’encarregaria de dur els afers de la porció del reialme al Nord de les serres de Guadarrama, ell governaria la regió meridional, territori dels ordes militars, d’Andalusia, i, sobretot, frontera amb els musulmans. L’estat de guerra promogut pels granadins imposava, lògicament, que fos Ferran el cap designat per a menar l’exèrcit que es preparava contra l’Islam. Ell hi cercaria, a més, el llustre militar, el prestigi polític i l’arrodoniment de la fortuna privada que el farien, en qüestió de pocs anys, l’amo indiscutible de Castella.


  Durant la primavera de 1407, a Segòvia, on tingueren lloc aquests arranjaments, Ferran evità d’aquesta manera una guerra civil que feren molt possible les ambicions de l’aristocràcia i els capricis de la corregent. Certament, calgué que la Corona sacrifiqués de bell nou part del seu peculi; però, com assenyadament suggereix miss Macdonald, costà menys al país aquella solució que no una batussa armada. Sempre fou norma dels Trastàmares fer córrer l’or abans que l’espasa, corrompre abans que ferir, i qui no comprengui aquest mecanisme psicològic de la família no podrà treure l’entrellat de llurs afers.


  Deixant enrere les rivalitats de la Cort, Ferran es posà al cap de l’exèrcit que havia d’escometre els musulmans i fer-los abaixar la testa. La represa de la Reconquesta era una manifestació de la puixança demogràfica i econòmica de Castella i del desplegament dels seus ideals religiosos. A les Corts de Toledo, vivint encara Enric III, s’havia previst la reunió d’un exèrcit de 10.000 llances, 4.000 genets, 50.000 soldats i 30 galeres, durant sis mesos. La mobilització d’aquesta tropa costà al poble de Castella uns cent milions de maravedisos, quantitat fabulosa per a l’època i que poques monarquies podrien igualar. Però l’esforç es suportava satisfactòriament —entre les queixes embarbussades dels procuradors de les ciutats del regne— perquè s’hi veia la continuació de l’ideal de Croada contra l’infidel. En aquest sentit, és simptomàtica l’acció de Ferran quan, després de caure malalt a Merlina, enlairà l’espasa de Ferran III el Sant a Sevilla (7 de setembre de 1407) en marxar contra la frontera granadina. Mai no mancà als Trastàmares un afinat sentit de la propaganda.


  Malgrat la potència de l’exèrcit reunit a Sevilla i de la tenacitat desplegada pel regent Ferran superant una malaltia que l’havia aflaquit físicament, la campanya de 1407 contra els moros es cancel·là amb pocs profits. Certament, els castellans s’apoderaren de Zahara i Ayamonte; però les accions militars es diluïen en una sèrie d’accions parcials en els contraforts de les muntanyes de la frontera occidental de Granada. Fou culpa d’aquest relatiu fracàs la improvisació i la incompetència de bona part de la noblesa que comandava les tropes. El setge de Setenil s’aixecà malgrat l’oposició del regent, davant l’obstinació dels principals caps d’exèrcit. Aquest fet advertí Ferran que li calia assegurar el seu poder abans de tenir entre mans unes tropes eficaces i uns comandaments dúctils i sotmesos.


  De retorn a Castella la Vella, deixant la frontera en peu de guerra a la faisó antiga, Ferran descabdellà els projectes que havia concebut des que fou elevat a la regència i que l’experiència de la darrera campanya havien reblat. Ens introduïm ara en un dels jocs més perillosos que per la futura pau del regne desenvolupà el regent.[92] Convençut que no podria realitzar els seus plans militars i polítics sense assegurar el poder de la seva casa, per ella mateixa gairebé abassegador, maniobrà destrament per situar els seus fills Sanç i Enric al capdavant dels prepotents Ordes Militars d’Alcàntara i Santiago. Aquests ordes constituïen un Estat dintre l’Estat, no solament per llurs dominis territorials a Extremadura i Castella la Nova, sinó també per llur puixança militar i, sobretot, pels interessos econòmics que manejaven com a principals productors de les llanes castellanes. Per al príncep de Medina del Campo, l’home relacionat de tants anys amb els marxants de la Mesta, sotmetre els Ordes Militars a les conveniències de la dinastia era una operació de resultat triple: personal, familiar i estatal. De fet, la futura monarquia autoritària castellana, establerta pels Reis Catòlics, s’assentà sobre el principi de la incorporació a la Corona dels Ordes Militars. Però fins a assolir aquest fi, l’acte del regent Ferran, mobilitzant al servei d’una política personal els infinits i cobejats recursos dels monjos-cavallers, havia de contribuir a desfermar l’esperit de bandositat i guerra civil a la Castella del Quatre-cents.


  Tot això, en 1409, potser no era previsible. El príncep-regent sols devia aspirar aleshores a enfortir la seva posició política i assegurar per als dos fills menors una situació preponderant el dia que ell manqués. Ho aconseguí plenament, posant a contribució dels seus plans els dos sistemes que s’han provat millors en totes les èpoques: la corrupció i la coacció. Ferran repartí diners a dojo, comprà vots i influències, allunyà adversaris perillosos i, finalment, amenaçà els entestats a dur-li la contra. Així aconseguí que els comanadors d’Alcàntara elegissin mestre l’infant Sanç (Valladolid, 28 de gener de 1409) i els de Santiago l’infant Enric, a Uclès, seu de l’orde, pocs mesos després.


  Hem de remarcar que en la lluita per la investidura dels fills del príncep-regent jugaren un paper essencial les recomanacions de Benet XIII, el papa Luna, interessat a conservar el suport de la regència castellana en l’afer del Cisma d’Occident. No ens estranyaria gens que en l’aproximació entre el papa i Ferran hagués intervingut el dominicà fra Vicent Ferrer, el qual havia predicat a Castella poc temps abans.[93] Ens trobem, doncs, davant un curiós precedent de les relacions que devien fruitar poc després, durant l’interregne produït a Catalunya per la mort de Martí l’Humà.


  Assolit l’objectiu essencial de la política interna del regent durant les treves signades amb el rei de Granada (1408-1409), era qüestió de pensar en el renovellament de l’ofensiva contra l’Islam. Les Corts castellanes havien continuat votant subsidis per a la guerra granadina, i, encara que els procuradors de les ciutats es planyien que els diners eren mal esmerçats —de fet, en bona part, servien per a estabilitzar la pau de què gaudia el país—, Ferran en dedicà bastants a la preparació de la futura campanya, una campanya que, segons ell, necessitava més canons que cavalls. Efectivament, quan en la primavera de 1410 es mobilitzà l’exèrcit castellà cap a la frontera dels Nazarins, en lloc d’engrunar-se en l’estèril lluita de guerrilles, fou concentrat sobre la plaça forta d’Antequera, clau capital de les comunicacions entre Granada, la plana bètica i la costa malaguenya. Per a aquell gènere de guerra calia una preparació llarga, on els pertrets de boca anessin al compàs del municionament de l’artilleria i de les obres d’enginyeria. El setge restà establert el 26 d’abril i, durant els cinc mesos que durà, el regent donà proves de sang freda, valentia i capacitat de comandament. En aquells quatre anys darrers havia esdevingut tot un altre home; tenia en el puny els seus subordinats i era capaç de castigar i de fer-se obeir. Sense deixar-se colpir pels petits revessos de les operacions militars, imposant a tothom la seva voluntat, Ferran adquirí una aurèola gairebé mítica. El setge de la ciutat, que es lliurà als castellans el 18 de setembre de 1410 (el castell capitulà sis dies després), no fou una operació militar singularíssima. Però desvetllà arreu de Castella, i àdhuc de l’Occident d’Europa, un ressò admiratiu, que Ferran sabé exactament manipular per a l’ocasió que acabava de decantar-se-li a Barcelona, on Martí l’Humà havia mort pocs mesos abans, sense successió directa (31 de maig).


  2. El pretendent a la corona d’Aragó


  L’Interregne


  En el recte fil de la biografia de Ferran d’Antequera, que l’hauria conduït possiblement a un agabellament de tots els recursos de la Corona Castellana fins a esdevenir-ne el cap suprem —legítimament o il·legítima—, s’interferí en 1411 el gran problema plantejat a la Corona d’Aragó per la mort de Martí l’Humà, el darrer monarca d’aquella gloriosa dinastia que, de mascle en mascle, havia portat el nom de Catalunya arreu d’Europa des del seu modest bressol pirinenc. Aquesta circumstància desvià la vida i l’obra del nostre biografiat. I és raó que ens preguntem quin fou l’ambient en què es degué moure el regent de Castella com a pretendent a la successió del rei Martí i quins foren els impulsos que el decidiren a córrer el risc d’una aventura tan compromesa com el govern d’un altre país, amb hàbits i costums, lleis i privilegis tan diversos dels de Castella.


  Comencem per la circumstància: l’interregne i el Compromís de Casp. Els fets ens són prou coneguts, sobretot després de les darreres recerques del malaguanyat historiador valencià Manuel Dualde.[94] Com sigui que el seu propòsit fou de reivindicar l’acció dels compromissaris de Casp, lloant l’alt esperit de justícia, prudència i concòrdia de llur decisió, seguirem generalment en l’exposició del desenvolupament de la política catalano-aragonesa entre 1410 i 1413 el resum que de les seves teories presentà al IVè Congrés d’Història de la Corona d’Aragó el seu deixeble Josep Camarena Mahiques.[95] Heus ací com es descabdellaren els esdeveniments:


  Martí l’Humà evità de decidir-se davant el problema que plantejava la seva mort sense successió després de la desgraciada pèrdua de Martí el Jove a Sardenya, perquè desitjava que la corona recaigués en el fill bastard del príncep, o sia Frederic de Sicília. Atesa la negativa de tots els qui el voltaven i de les forces vives de la terra a acceptar aquesta solució, es decidí a contreure nou matrimoni, amb risc de precipitar la seva pròpia fi. L’elecció de Margarida de Prades palesà obertament la seva antipatia respecte a l’eventual successió del comte Jaume d’Urgell, descendent d’Alfons el Benigne, i, per tant, fill de cosí germà. Això no obstant, no podent allunyar bruscament de la Corona una figura tan vinculada a la família reial, Martí nomenà Jaume lloctinent i governador general i conestable d’Aragó. Aquesta designació hauria servit per a orientar el país sobre la voluntat del monarca, sempre que no hagués anat seguida per altres disposicions contradictòries, intentant d’impedir o impedint que el comte d’Urgell prengués possessió de tals càrrecs. De fet, en el transcurs de l’any que separa la mort de Martí el Jove i la de l’Humà, les vacil·lacions del monarca provocaren un estat d’exacerbació passional arreu de la Corona d’Aragó, singularment en el reialme d’aquest nom, on lluitaven les bandositats dels Lunas i dels Urrea, en el de València, on corria la sang entre els Vilaraguts i els Centelles, i en el de Sicília, on el comte de Mòdica s’aixecà contra la reina vídua Blanca.


  L’entestament del rei provocà una situació angoixosa tan bon punt a les darreries de maig de 1410 li sobrevingué l’atac d’urèmia que el portà ràpidament al sepulcre. No fou possible d’obtenir del moribund una declaració successòria clara. En el darrer moment, un grup de personatges, caracteritzat per la seva antipatia a la causa del comte d’Urgell, atribuint-se la representació de les Corts catalanes, arrencà de Martí l’Humà una exclamació monosil·làbica —la paraula «hoc», o sia el «sí» llenguadocià—, accedint a la requesta que li era presentada respecte a la designació del successor en la persona d’«aquell que per justícia deurà pervenir». Avui, després de les recerques iniciades per Daniel Girona i desenvolupades per F. Soldevila en la seva Història de Catalunya, tothom està d’acord a considerar apòcrifa l’acta en què es manifestà la suposada voluntat del rei Martí.[96] Era un hàbil triomf del partit català antiurgellí, que dirigia Guerau Alemany de Cervelló, governador general, i patrocinava decididament el patriciat urbà de Barcelona, representat pel conseller Ferrer de Gualbes.


  Mort el monarca, les institucions de Catalunya prengueren les regnes de la situació. El General nomenà una comissió de dotze prohoms per a encarregar-se de vetllar per l’ordre i de conservar l’imperi mediterrani: Sicília i Sardenya. També es convocà un Parlament, que es reuní definitivament a Barcelona i en el qual el governador explicà la necessitat de superar les parcialitats i de mantenir el bon ordre i la pau del Principat. Un dels acords d’aquest Parlament fou designar una delegació perquè incités a la pau i concòrdia els bàndols d’Aragó i València, que en pocs mesos havien convertit llurs terres en camp de lluita aferrissada. Aquesta prudència dels catalans, unànimement lloada, ha merescut de Soldevila[97] les més fortes invectives. L’il·lustre historiador l’ha qualificada de mancança del sentit polític, d’il·lusionisme per la justícia, de prova d’ajornament i de divisionisme. Més endavant examinarem aquesta interpretació dels fets.


  Essent l’únic organisme que es mantenia estintolat entre l’abrandament general de les passions a València i Aragó, al Parlament de Catalunya acudien els ambaixadors dels pretendents a la successió de la corona del rei Martí. Del 25 de setembre al 31 d’octubre de 1410 s’hi presentaren els representants d’Alfons de Gandia, de Lluís de Calàbria, de Jaume d’Urgell i de Ferran d’Antequera. De fet, en el panorama polític d’aquells dies solament pesaven les candidatures de Lluís de Calàbria, fill del comte de Provença Lluís d’Anjou, nét de Joan I per línia materna, i les del comte d’Urgell, el qual, davant dels jurisconsults catalans, presentava l’avantatge de descendir per línia directa masculina del tronc reial de Barcelona. Per l’Urgell i per l’Anjou s’esbatussaven a Aragó els dos grans partits rivals de Lunas i Urreas. Endarrere, molt a segon pla, restava la candidatura de Ferran Trastàmara.


  La idea primitiva de reunir els estaments de la Corona d’Aragó en un Parlament general que decidís «en justícia» la successió de Martí l’Humà, calorosament defensada per Catalunya, s’anà esvaint davant la impossibilitat de reduir les faccions a Aragó i València. Calia pacificar abans de dur a terme una tasca positiva. I en això es perdé un temps preciós. La delegació de Catalunya que actuà al regne d’Aragó aconseguí, finalment, de fer reunir el Parlament aragonès a Calataiud (primavera de 1411). Però, quan tot semblava endegat per a una convocatòria de Parlament general, la violenta oposició de l’arquebisbe de Saragossa, García Fernández de Heredia, ferm partidari de la causa dels Anjou, anul·là la tasca d’aquella assemblea, que es dissolgué el 31 de maig de 1411. Poques hores després, l’arquebisbe queia assassinat, camí de Saragossa, a La Almúnia de Doña Godina, per Anton de Luna i la seva quadrilla.


  Aquest crim capgirà totes les previsions. Si la causa del duc de Calàbria sofrí un cop irreparable, no menys malparada en sortí la de Jaume d’Urgell, car els nobles aragonesos del bàndol dels Urrea, acabdillat pel governador d’Aragó Gil Ruiz de Lihori, cunyat de l’arquebisbe, es lliurà completament a la causa de Ferran d’Antequera, que des de feia mesos maldava per assolir llur suport. Tropes castellanes, preparades des de feia temps a la frontera, volaren en auxili dels antiurgellins i aconseguiren de restablir llur situació. Des d’aquell moment, sols hi havia una sortida a l’interregne: l’elecció de Ferran d’Antequera per justícia o per les armes. Prova evident d’aquest dilema és que des d’aquells jorns els partidaris dels Urrea a Aragó i dels Centelles a València, ajudats ací i allà per tropes castellanes, procuraren apoderar-se del major nombre possible de castells i places fortes.


  A finals de l’any 1411 els esdeveniments semblaven conduir a una decisió armada. Mentre a Catalunya i Mallorca la pau era relativa —pau de les institucions, no de les corts—, a Aragó i València les divisions eren tan acrescudes que, davant la impossibilitat de reunir un Parlament comú, les faccions s’havien aplegat en Parlaments rivals: els d’Alcanyís i Mequinensa, a Aragó, i els de Vinaròs i Trahiguera, a València. La que tenia més autoritat d’aquestes quatre assemblees era la d’Alcanyís, perquè, l’Església havent excomunicat els assassins de l’arquebisbe de Saragossa, el grups dels Urrea representava en certa manera la legalitat. És per això que el Parlament de Catalunya, reunit ara a Tortosa, decidí d’entendre’s amb els homes d’Alcanyís, preparant el camí per al Compromís de Casp.


  De bon antuvi es renuncià a la reunió d’un Parlament general. Aquesta idea havia naufragat davant el lamentable espectacle de la guerra civil i els més famosos i imparcials juristes de l’època la rebutjaven com a mitjà d’assolir una «concordable definició de la justícia»[98]. Què calia, doncs, fer? Benet XIII donà la solució en una famosa carta signada a Peníscola el 23 de gener de 1412: la designació de compromissaris en les persones de «ciertos hombres que teman a Dios, que sepan los derechos e leyes de vuestros regnos e aun la cosa pública de aquéllos».


  La intervenció personal del papa enardí l’esperit del grup proferranià del Parlament d’Alcanyís, el qual, davant la irresolució dels de Catalunya, havia comunicat el 4 de gener de 1412 que, si els altres territoris no prenien una decisió conjunta, restarien ells lliures de donar-la com a caps de la Corona d’Aragó. Si a aquest engallament sumem la victòria assolida a Morvedre el 27 de febrer següent per les tropes castellanes i les del bàndol dels Centelles sobre les dels Vilaragut i el governador Bellera, ens explicarem fàcilment que tothom acceptés els termes de l’anomenada Concòrdia d’Alcanyís (15 de febrer), establint un sistema de compromissaris que devia examinar a qui corresponia la «justícia» en la successió de Martí l’Humà. De fet, l’elecció podia dir-se ja feta. D’Alcanyís sortiria un sol nom: el de Ferran d’Antequera.


  Ferran d’Antequera i el Compromís de Casp


  Quan es produí el traspàs de Martí l’Humà, el regent de Castella acabava d’apoderar-se de la ciutat d’Antequera. Una acta signada el 30 de setembre de 1410 declarava els seus drets preeminents a la Corona vacant. Drets preeminents molt discutibles, perquè, àdhuc admetent que s’acceptés de pla la teoria jurídica de la successió per branca femenina, els drets al tron aragonès corresponien, en primer terme, al fill d’Enric III, el nen Joan II.[99] No pot causar, doncs, estranyesa que, segons Zurita, tal declaració es mantingués secreta i que, segons el cronista castellà Àlvar García de Santamaría, no figurés la seva candidatura entre els aspirants a la successió tan bon punt aquesta s’obrí davant del Parlament de Catalunya.


  Ara bé, el mateix cronista assegura que durant el setge d’Antequera l’infant Ferran rebé una invitació del rei Martí, per mitjà d’Alfons, arquebisbe de Sevilla, a l’objecte de concertar una entrevista a Saragossa per discutir l’herència aragonesa, «conosciendo el dicho rey don Martín que él no tenia pariente más propinco que el dicho infante»[100]. Donades les característiques de l’escrit, sembla que la notícia és exacta i que s’arrenglera en la línia de vacil·lacions del monarca d’Aragó o, més ben dit, de la seva duplicitat per suscitar un rival poderós al comte d’Urgell i fer inevitable la designació del seu nét.[101]


  Atiat, doncs, per la mateixa reialesa catalana, Ferran d’Antequera es situà a l’expectativa dels esdeveniments, movent els peons del seu joc amb una astúcia extraordinària. Mentre d’un costat presentava les seves reivindicacions al Parlament de Catalunya, no fent-les massa excessives per no dreçar una tempesta de recels, de l’altre procurava d’anar-se captant les simpaties dels elements adversos a Jaume d’Urgell a Aragó i València. Tampoc no oblidava d’establir forces a la frontera de la Corona d’Aragó, sobretot a la zona de Múrcia, on reuní més de cinc-centes llances a mitjan novembre de 1410,[102] ni d’entrar en negociacions diplomàtiques amb França, la fidel aliada de Castella, tan interessada, a través dels Anjou, en el plet successori aragonès. Endemés, després d’haver signat treves amb els granadins, es traslladà a finals de juliol de 1411 a la vila d’Aillón, situada en un lloc tan proper a la frontera aragonesa que la intriga i les amenaces hi eren ben fàcils.


  Fou a Aillón on es preparà la solució de l’interregne de la Corona d’Aragó, on Ferran d’Antequera rebé l’impuls decisiu que el portaria en pocs mesos a la successió de Martí l’Humà. Fins aleshores havia jugat aquella partida per treure’n els millors avantatges en cas d’una decisió, presumiblement contrària: o territoris o diners. És des d’aquest pla que hem d’examinar el contracte convingut amb Lluís de Calàbria, pel qual cadascun dels pretendents es comprometia a rebre de l’altre 150.000 florins en cas de resultar exclòs del tron. No mercadeig, sinó costum admès en aquells temps. També és en aquest horitzó que hem de contemplar les amenaces amb què Ferran i la seva mare contrapuntejaven llurs requestes de justícia, formulades obertament per primera vegada el 24 de maig de 1411.


  Però poc abans de l’estada de la Cort castellana a Aillón s’havia escaigut l’assassinat de l’arquebisbe de Saragossa i el tombant de la roda de la fortuna devers Ferran d’Antequera. Era l’hora d’esprémer l’oportunitat, de llançar a fons l’estocada a la sort, d’aprofitar enèrgicament les marrades i falles dels contrincants. El príncep castellà ho féu així perquè aquest era el seu temperament, perquè ambicionava —principal motiu de la seva actuació— una corona amb què «garantir» la immensitat dels seus béns a Castella, i perquè un frare dominic, fra Vicent Ferrer, el convencé de la missió providencial que podria exercir des de la Corona d’Aragó per reformar l’Església i acabar amb el Cisma.


  Fra Vicent Ferrer estigué a Aillón predicant a la Cort per convertir jueus i moros, durant la tardor de 1411. Aquesta notícia, coneguda a través de les cròniques castellanes, posada de relleu per alguns historiadors i negligida per altres,[103] ens sembla cabdal en la marxa dels esdeveniments. Segons miss Macdonald, és allí on fra Vicent Ferrer es convertiria en un campió decidit de Ferran d’Antequera, l’home de les dues Croades, el governant enèrgic i destre, el pare de família moral, el cristià de primera línia. I és a Aillón on el regent de Castella podria legitimar les seves accions, de qualsevol mena que fossin, enquadrant-les en una missió de tipus universal.[104] Ens manquen detalls per a precisar objectivament els resultats concrets de les converses d’Aillón entre el príncep i el frare. Però, la solució de l’Interregne a través del suport decidit de Benet XIII a Ferran d’Antequera, l’hem de cercar en aquelles entrevistes, on no solament devien mercadejar-se interessos personals, sinó sobretot consolidar-se un parer, errat o no, però sincer: el de fra Ferrer, consistent en això: que la seva pàtria, escindida per la guerra civil, i l’Església, devorada pel Cisma, no trobarien pau ni repòs sinó en mans de l’infant de Castella.[105]


  Podem comprendre ara l’actitud enèrgica i combativa de Benet XIII a favor de la «via de justícia» —que era el camí que havia de dur a Ferran a la Corona aragonesa— durant els mesos de desembre de 1411 i gener de 1412. També podem comprendre que tot fos perdonat a Ferran d’Antequera —la invasió d’Aragó i València, la pressió sobre Catalunya— i tot imputat a Jaume d’Urgell, com per exemple la suposada petició d’auxili als musulmans de Granada en favor de la seva candidatura. Els ressorts espirituals del país es posaren al servei de la causa del regent castellà, que se’n sabé aprofitar comptant amb l’ajut d’homes tan enèrgics com els nobles aragonesos de la facció dels Urrea i amb la manca d’unitat dels seus adversaris.


  D’aquesta manera, després de la victòria de Morvedre i la concòrdia d’Alcanyís, pogué arribar-se, amb el camí expedit, a la darrera fase de la «via de justícia»: el Compromís de Casp. Darrere un articulat admirable i neutral, tot estava preparat per donar la Corona a Ferran d’Antequera, àdhuc l’exclusió d’una representació mallorquina, que hauria permès un joc més obert als seus contrincants. Dels nou compromissaris inclosos en la llista que els aragonesos patrocinaren i feren gairebé acceptar íntegra,[106] sis eren contraris a la causa del comte d’Urgell o bé partidaris de Ferran d’Antequera. D’ací que, en saber-se’n els noms, hom pogués preveure, com la reina Violant de Nàpols, el resultat de l’elecció. Efectivament, del reunits a Casp dos eren adeptes incondicionals del papa Benet XIII, com el bisbe d’Osca, Domènec Ram, i el frare llec cartoixà Francesc d’Aranda; dos més eren antiurgellins declarats, com el barceloní Bernat de Gualbes —el burgès català que amb el seu vot decisiu avalarà la sentència de Casp— i Berenguer de Bardaxi; i dos altres, els germans Vicent i Bonifaci Ferrer, convençuts de l’excel·lència de la causa de Ferran de Castella. En aquestes circumstàncies, i tenint en compte el prestigi moral i popular de fra Vicent Ferrer, és natural que s’arribés ràpidament al terme de les deliberacions i que, després d’una votació encapçalada pel vot favorable del sant, es proclamés a Casp la sobirania de Ferran d’Antequera sobre els regnes de la Corona d’Aragó com a millor drethavent a l’herència de Martí l’Humà (30 de juny de 1412).


  Judici sobre el Compromís de Casp


  Des de fa més d’un segle els parers es divideixen sobre el desenvolupament de l’interregne i la solució que s’hi donà a Casp. Els historiadors romàntics catalans (A. Bofarull, V. Balaguer) la combateren pel sol fet que havia dut a Catalunya la dinastia castellana dels Trastàmares. Els seus arguments reberen una confirmació positiva, encara que apassionadíssima, de Domènech i Montaner en el seu famós llibre La iniquitat de Casp, que serví de plataforma a Soldevila per a la seva àgil narració en les planes de la Història de Catalunya. Contràriament, la historiografia romàntica castellana i els defensors de la figura de sant Vicent Ferrer han lloat la sentència de Casp com a prova admirable de la maduresa política d’un poble. Darrerament, Dualde ha fet l’apologia de Casp en un pla gairebé metafísic, posant la concòrdia d’Alcanyís i la sentència dels Nou com a exemple de comunicació d’idees en el si de l’Església i de l’Estat. La seva conclusió pot resumir-se amb aquestes paraules pròpies: «Pot discutir-se si la proclamació de Ferran d’Antequera fou beneficiosa o perjudicial per a la Corona d’Aragó, però no censurar l’alt esperit religiós i el pregon sentit jurídic que inspirà la redacció dels vint-i-vuit capítols d’Alcanyís»[107].


  Examinades les dues interpretacions dels fets en el seu contingut estrictament històric, o sia en la successió dels esdeveniments, l’historiador actual no pot menys d’arribar a una conclusió molt semblant a la de Soldevila: la causa de Ferran d’Antequera prevalgué sobre la de Jaume d’Urgell no perquè presentés més títols jurídics, sinó perquè un grapat d’homes decidits saberen imposar-la per damunt de qualsevol mena de contingències, àdhuc les legals, i defensar-la com la més convenient per a la pau de l’Església i de la Corona d’Aragó.


  Això no obstant, el fet que triomfés la candidatura del regent de Castella no justifica, de cap manera, el títol melodramàtic de la monografia de Domènech i Montaner. A Casp no hi hagué cap iniquitat, perquè la proclamació de Ferran era l’única sortida possible al problema plantejat per la claudicació de Martí l’Humà. No es tractava d’escatir-hi els mèrits d’una successió, com en un plet familiar. El problema era polític, no jurídic; i, sense violentar els principis jurídics, s’havia de trobar la fórmula que resolgués les tensions socials i espirituals, nacionals i internacionals, desfermades per la mort del darrer rei del Casal de Barcelona. I la fórmula, repetim-ho, era l’exaltació al tron aragonès del Trastàmara.


  Això, en 1412. Dos anys abans, arran del traspàs del rei Martí, la solució hauria pogut ésser tota un altra: una solució a la catalana, amb el comte d’Urgell al tron. Però, en aquells moments crucials, Catalunya defugí d’assumir la responsabilitat que havia dut sobre les seves espatlles des del temps de Ramon Berenguer IV. Cansament? Claudicació? Exacte, però no pas des del punt de vista nacional, mot que empra tan sovint l’il·lustre historiador que és Ferran Soldevila. No. A Catalunya, entre 1410 i 1412, no hi havia ni majoria ni minoria nacionals. Només existien unes classes dirigents oposades entre elles des de l’esclat de la crisi econòmica i política a les darreries del regnat de Pere el Cerimoniós. Com hem exposat planes abans, des de 1380 el país vivia batzegat per una sèrie de conflictes socials, promoguts per la inestabilitat econòmica, que havien trobat el més ampli ressò en la política de la monarquia i havien promogut pregones discussions entre els diversos estaments socials i entre les mateixes persones que figuraven entre la prohomia del moment. A la política filopopular de Pere el Cerimoniós havia succeït la reacció aristocratitzant de Joan I i a aquesta la tendència més democràtica de Martí l’Humà. Així s’havien perfilat dos partits d’elements descontents: la noblesa de segon ordre, la més perjudicada pel sotrac econòmic i la més amenaçada per les reivindicacions de la pagesia, i el patriarcat urbà, recelós del suport que podien trobar prop de la Corona els mercaders i menestrals.


  Doncs bé, foren aquests dos estaments els que, de bon antuvi, s’oposaren als drets de Jaume d’Urgell, que era el més important dels barons de Catalunya. Els cavallers, perquè aspiraven a un lloc propi a les Corts catalanes i no oblidaven les dramàtiques represàlies de la reacció aristocratitzant de Joan I; els patricis, perquè no volien sotmetre’s ni a un noble muntanyenc ni tampoc assegurar amb llur ajut una monarquia de recta nissaga comtal. Fer un rei per elecció, com dirà després Turell, heus aquí una oportunitat meravellosa per a coaccionar les possibles decisions de la monarquia i dur a la pràctica l’ideal pactista que predicaven els pensadors i propugnaven els juristes. Si a aquest pla s’afegeixen les rancúnies personals, enceses després de cinc anys de picabaralles a la cort i a les Corts, ens compenetrarem amb els mòbils pregons del patriciat de Barcelona tot just traspassat Martí l’Humà.


  Cavallers i grans burgesos no volien saber res del comte d’Urgell. En l’al·legat polèmic a favor de Jaume el Dissortat escrit en plena revolució catalana sota el títol La fi del comte d’Urgell, el seu anònim autor, bon coneixedor del patriciat barceloní, l’acusa en primeríssim lloc com a responsable de la política que dugué a l’entronització de Ferran d’Antequera. «Cercaren, e en efecte deduïren, los majors de la ciutat de Barcelona, home estrany e nou, introduït en la senyoria ab destrucció e exterminació de l’home llur natural». Certament, també al·ludeix tot seguit a la «grandíssima culpa, desídia e pusil·lanimitat de l’estament de la milícia», però després d’haver recalcat, una vegada més, «la gran culpa e malfactura dels ciudatans de Barcelona»[108]. La crítica moderna està d’acord amb aquestes dues observacions: cavallers i patricis negaren el triomf a Jaume d’Urgell.


  A qui volien, doncs, donar la successió de l’Humà? No tenien candidat. Heus aquí la causa del que Soldevila anomena la «triga», l’entestament per la via de justícia, les dilacions i finalment la claudicació de Catalunya. De candidat, no ho podia ésser Lluís d’Anjou, perquè era dogma mental de la Biga l’oposició a tota política filofrancesa. Tampoc el vell duc de Gandia, que era discutit a la seva pròpia València. Aleshores, no podent-se inclinar cap al comte d’Urgell, deixaren que els esdeveniments s’esllavissessin i que, finalment, prenguessin la paella pel mànec els homes d’Aragó, fent inevitable el triomf de Ferran.


  Certament, encara era possible una segona solució: una república aristocràtica, que s’imposés per la força als altres regnes de la Corona d’Aragó. El patriciat coneixia l’exemple de Venècia i el seu eixamplament per Terra Ferma. Ho sabem pel mateix autor de La fi del comte d’Urgell.[109] Però també els repugnava la tirania amb què els venecians havien portat a terme llur expansió cap a la conca inferior del Po. El principi de llibertat dintre de l’imperi era tan consubstancial amb la mentalitat catalana com el pactisme en la del patriciat barceloní. Exclosa, doncs, una solució de força, que Catalunya hauria pogut desencadenar comptant amb l’avassallada Mallorca i amb les parcialitats dels Vilaragut i dels Luna a València i Aragó respectivament, restava com a factible una sola via: anar capejant el temporal i posar-se a l’expectativa, una expectativa suïcida. L’aprovació pel Parlament de Tortosa de la llista dels compromissaris proposada per Aragó, en la qual figurava el nom significatiu dels Gualbes, palesa fins a quin punt la noblesa, la cavalleria i la burgesia urbana de Catalunya es deixaren portar a remolc del enèrgics patrocinadors de la candidatura del regent de Castella.


  A més d’aquesta desorientació de Catalunya, tres factors importants contribuïren a fer inevitable la solució Trastàmara, com a resultat de les forces en tensió. En primer lloc, la inclinació de la burgesia de València devers Ferran d’Antequera entre 1411 i 1412. En una aportació documental aguda, les autores de Jaume el Dissortat, darrer comte d’Urgell, Francesca Vendrell de Millàs i Àngels Masià de Ros, han revelat la transformació de l’ambient valència entre l’agost de 1411 i l’abril de 1412. Els valencians apostrofaren els missatgers de l’infant de Castella en aquella avinentesa. En canvi, després de la batalla de Morvedre, el Consell de València envià una solemne ambaixada a Ferran d’Antequera —la de Joan de Rojals— no solament per parlar del rescat dels presoners fets pels soldats castellans, sinó per ofrenar al secretari del regent uns regals per l’actitud favorable de Castella envers el comerç de València.[110] Per als valencians era molt important la «navegació d’Espanya» i sens dubte es deixaren enlluernar per l’esperança, realment assolida, d’un augment de llur economia terres continentals endins.


  Després, hem de comptar amb la potencialitat que es desvetlla a Aragó des de les darreries del segle XIV, a conseqüència de la puja de preus i de la revaloració del mercat de llanes gràcies a exportacions massives cap a Itàlia pel port de Sant Mateu. Aquest enriquiment afavoreix sobretot la noblesa i els jueus, els quals manipulen l’argent en combinació amb els seus companys de raça de Castella. La potència econòmica d’Aragó resta palesada pel canvi del personal financer a la Cort dels últims reis del Casal de Barcelona: catalans amb Pere el Cerimoniós; aragonesos i italians, amb Joan I i Martí l’Humà. Aragó, doncs, amb frase de Pierre Vilar, pren «la revenja sobre Catalunya»[111], imposant una solució continental que havia de dur, indefectiblement, la supremacia de Castella a la Corona d’Aragó.


  En tercer lloc, i ara no fem més que afegir-nos a la corrua de comentaristes que li han atorgat lloc primordial, la qüestió del Cisma fou decisiva per a fer marxar els poderosíssims estaments eclesiàstics de la Corona d’Aragó, incloent-hi el català, pel camí de Ferran de Castella. I això, no perquè Benet XIII tingués una influència especial sobre el país, sinó perquè sabé esgrimir a temps diversos arguments, colpint l’anguniejada sensibilitat de les masses populars de Catalunya, Aragó i València, que en la divisió de l’Església, preveien l’adveniment de l’Apocalipsi. Heus ací, en definitiva, el més pregon ressort de l’afer. Feta la pau de l’Església, seria feta la pau del món, i pobres i rics podrien viure sense els retrucs de la fam, la pesta i la guerra, que aleshores eren realitat viva en el cor de les multituds. Sant Vicent ho predicava, i amb el seu català viu i dinàmic es feia entendre de castellans, italians i francesos. La desesperació era universal. Sols un monarca fort i destre podria acomplir la gran proesa. I aquest era Ferran d’Antequera:


  
    Dios te salve, rey magnífico, con corazón fuerte,


    la Trenidad santa e verdadera


    a ti me envía, como a flor d’España…


    La Iglesia de Dios a ti se encomienda


    creyendo ciertamente que le quitarás el Cisma,


    llevando el Santo Padre allá


    dentro, en Roma, syn toda fallencia,


    obedecerle han con gran reverencia,


    e cesarán los cismas de aquí adelante.[112]

  


  Sense cap mena de dubte, repetim-ho, la solució de Casp fou històricament justa en tant que designà el candidat més universalment acceptat per les diverses estructures dels països de la Corona d’Aragó. La manca d’oposició violenta, l’estèril rebel·lió del comte d’Urgell, ens ho palesen. Catalunya rebia la dinastia que ella mateixa s’havia imposat en perdre «el sentit de l’acció històrica».


  3. El rei d’Aragó


  La rebel·lió del comte d’Urgell


  Ferran d’Antequera, que havia rebut la notícia de la seva proclamació reial a Cuenca, marxà a darrers de juliol cap a Saragossa per tal de prendre possessió del govern de la Corona d’Aragó. L’acompanyava una lluïda comitiva, en la qual figuraven la seva muller Elionor i llurs set fills: Alfons, Joan, Enric, Sanç, Pere, Maria i Elionor. En el moment dramàtic de creuar la ratlla dels que d’ara endavant serien els seus regnes, ben segur que quelcom devia anguniejar l’esperit d’aquell home, malgrat que en els darrers tres anys s’hagés mullerat amb la fortuna. Darrere seu restava la inquieta Castella, de la qual continuava essent regent; davant seu s’obrien la incògnita d’aquells nous vassalls, tan diversos del propis, cremats encara per les passions abrivades per l’Interregne, i les dificultats de menar a bon terme la política d’una Corona posada en el mateix cor dels esdeveniments internacionals de l’època. I per si aquestes preocupacions no fossin bastants, les tenia per als seus cinc fills, en la flor de la fadrinesa, aquells cinc infants d’Aragó que omplirien la història espanyola del Quatre-cents amb llurs ambicions i bregues. Realment, sospesant els ressorts de la seva futura acció governamental, només podia tenir confiança en el poderós partit que havia creat a Castella a redós de la seva regència, en l’exèrcit que podia soldejar amb la pròpia fortuna i en el suport dels homes d’argent que des de Medina del Campo, Burgos i Saragossa celebraven l’elecció de Ferran com a triomf personal. Perquè el diner, com és ben notori, i no sols el castellà, havia patrocinat la candidatura del regent de Castella, empenyent-lo cap al tron amb la força abassegadora de 800.000 dobles d’or.[113]


  Entrat solemnialment a Saragossa el 5 d’agost de 1412 i reconegut rei per les Corts d’Aragó reunides a la mateixa ciutat un mes després, el 5 de setembre, tot seguit començaren a apuntar els signes de descontentament per part del comte d’Urgell, i dels seus partidaris aragonesos. Ni Jaume el Dissortat ni Anton de Luna no comparegueren a les Corts, malgrat haver-hi estat convocats. Això motivà una política d’apropament del novell monarca al seu antic i actual rival, devers la qual l’empenyien notòriament els representants de les Corts catalanes, que n’havien rebut comissió expressa. Encara que es pugui dubtar —com fa Soldevila[114]— del detall dels avantatges que, segons García de Santamaría, Ferran I oferí al comte: matrimoni del seu fill Enric amb la filla gran de Jaume, concessió de títol ducal de Montblanc i de 150.000 florins, és evident que devien ésser substancials i positius com per induir-lo a retre-li obediència. El reconeixement tingué lloc a Lleida mitjançant procuració, el 28 d’octubre de 1412 i fou justament celebrat com a testimoni de pau i reconciliació.


  Però Jaume d’Urgell, la psicologia del qual encara resta per a explicar, malgrat les planes que se li han dedicat, en lloc de perseverar en una actitud que, en definitiva, l’hauria fet cap d’una oposició política constructiva i potser hauria evitat grans mals al país, preferí arriscar-se jugant-se la carta del tot o res. Desassenyat, mal aconsellat, empès per la seva mare Margarida de Montferrato, que tanta culpa havia tingut en les picabaralles entre el seu fill i Martí l’Humà, es deixà seduir per l’exaltació d’Anton de Luna, que li parlava d’aliances franceses i angleses i de tropes de gascons disposades a expulsar del tron a Ferran. Soldevila ha qualificat exactament el propòsit del comte d’Urgell: temptativa forassenyada. No cal insistir-hi més. Manifestació de l’arrauxament, el comte Jaume anava a privar Catalunya d’un llinatge i d’un prestigi com abans l’havia privada d’un monarca nacional.


  L’aixecament del comte d’Urgell s’esdevingué a començaments de maig de 1413, en l’avinentesa més desfavorable per als seus propòsits, ja que Ferran I tenia reunides Corts a Barcelona des del mes de gener, i la seva acció queia dintre la més absoluta il·legalitat. A remolc dels Luna, sempre indecís, veié com fallien els atacs preparats contra Osca i Lleida (27 de juny de 1413), com se li evaporava l’aliança anglesa i com li plovien les defeccions. Les Corts de Catalunya prestaren a Ferran un suport gairebé unànime, com adversa havia estat abans la seva actitud sobre la candidatura del noble pirinenc. Així, doncs, encastellat a Balaguer, contemplà com l’exèrcit del monarca, nodrit de tropes de tota procedència, entre les quals la del duc de Gandia, un altre antic pretendent a la Corona, posaven setge a la ciutat, l’escometien amb poderosos enginys de guerra i l’obligaven a rendir-se (31 d’octubre).


  «Se ha mostrado animoso e virtuoso caballero, honrando la sangre real de la qual viene», escriví Ferran I als reis de Navarra en notificar-los la rendició del comte.[115] Aquests mots corresponen al sentiment de magnanimitat amb què el rei castellà tractà el comte català. La posició en què s’havia col·locat don Jaume era tan desfavorable, que la rebel·lió podia haver-li costat la vida. Per fets molt menys greus, els grans reis del Casal de Barcelona havien manat d’occir llurs rivals. Per tant, estem d’acord amb miss Macdonald quan assegura que, comparat amb el que s’esdevenia llavors, «Don Fernando treated the Count of Urgell whit rare forbareance»[116]. Certament —després del procés—, el despullà del comtat d’Urgell i del vescomtat d’Àger, que incorporà a la Corona; certament, incomplint la paraula donada, el desterrà al castell d’Ureña, prop de Ciudad Rodrigo. Però no trobem en cap moment rastres de la crueltat que volen veure en les seves accions Rovira i Virgili i Soldevila. Destruir la casa del rival era gairebé un axioma polític. Fer un màrtir del seu rival, heus aquí el que va evitar escrupolosament un home endut per naturalesa a ésser benvolent amb els altres. Però, encara que no ho hagués estat, Ferran I, com a novell rei, no podia permetre’s el luxe d’ésser cruel i venjatiu.


  La política mediterrània de Ferran I


  Tot just instal·lat en el govern de la Corona d’Aragó, Ferran I desplegà una activitat intensíssima en l’àmbit de la Mediterrània. Durant quatre anys, no solament aconseguí de salvar l’herència dels dos Martins a Sardenya i Sicília, sinó que també planejà els futurs horitzons de la política expansiva d’Alfons el Magnànim. La intuïció de Soldevila[117] s’ha trobat plenament confirmada per les detallades recerques del professor sard Alberto Boscolo.[118]


  L’activitat del rei fou imposada per les circumstàncies i aconsellada i exigida per Catalunya des dels primers moments del seu govern. No hi ha, doncs, cap motiu per a trobar-la perillosa. Ben al contrari, era necessària. Ferran la conduí, sempre amb la col·laboració de consellers catalans,[119] amb una agilitat mental i una decisió que palesen la seva joventut, la seva intel·ligència i, per què no?, les seves ambicions reials. És un fet que la dinastia castellana encaixà ràpidament amb l’activitat imperial dels catalans i que li donà una fermesa definitiva. El segle dels Trastàmares serà la gran època catalana a Itàlia, amb un rei, dos papes i tres reialmes sotmesos a la Corona aragonesa. El fet que Catalunya, en plena crisi econòmica, no estigués a l’altura de l’empresa no pot induir-nos a condemnar l’acció que completava la gesta realitzada per Pere el Gran.


  El primer pas que donà Ferran d’Antequera en la seva política mediterrània fou fer-se investir pel papa Benet XIII dels regnes de Sicília, Sardenya i Còrsega (21 de novembre de 1412). Calia tenir ben guardades les espatlles, tant respecte a les intrigues del papa de Roma com a l’estat d’inquietud i rebel·lió latent que existia a Sicília i Sardenya. El propòsit essencial de Ferran I, complint els vots manifestats per l’ambaixada catalana que el rebé com a rei a la ratlla d’Aragó, era de pacificar i preservar per a la Corona aquelles dues i valuoses illes, que tants diners, sang i esforços havien costat als catalans.


  Aconseguida la declaració pontifícia, Ferran desplegà una àmplia política per reconstituir la potencialitat catalana a les mars, reconquerir les amistats perdudes i paralitzar l’actuació dels enemics irreconciliables. Boscolo ha revelat com s’aconseguí de signar la pau amb el soldà d’Egipte, després de dues ambaixades (1413-1414) i reinstal·lar a Alexandria, la Meca dels comerciants de Catalunya, el consolat de Barcelona. També ens ha dit la fortuna de la diplomàcia ferraniana prop del sobirà de Fes (1414) i ens ha explicat els motius que induïren Gènova a concertar una treva amb la Corona d’Aragó[120] (12 de juny de 1413, renovada en 1414). Si bé les conseqüències devien ésser poc agradoses per a certs mercaders barcelonins —tant més que els genovesos corregueren a instal·lar-se a València—, el cert és que els resultats aconseguits en dos anys a la Mediterrània havien de permetre una favorable plataforma per a l’expansió ulterior del comerç català i una gran oportunitat per a consolidar el domini reial sobre Sicília i Sardenya.


  A Sicília, des de la mort de Martí el Jove s’havien desfermat les hostilitats entre la seva vídua Blanca de Navarra i el noble català Bernat de Cabrera, comte de Mòdica. Això no obstant, després d’una sèrie de peripècies, entre les quals la presó de Cabrera en mans de l’almirall Sanç Ruiz de Lihori, s’havia arribat a un acord entre els dos bàndols. Aquest compromís era difícilment respectat, i es temia que esclatarien de bell nou les rivalitats, atiades adés del papa Joan XXIII, adés pel rei de Portugal, que, segons es deia, cobejava l’illa.[121] Ferran prengué a mans aquest afer i designà rapidíssimament (octubre de 1412) una comissió de quatre vicegerents: fra Romeu de Corbera, mestre de Montesa, el feudatari Pedro Alonso de Escalante, el doctor en lleis Bonanat Pere i el mercader de Perpinyà Llorenç Redó. Escalante i Bonanat foren substituïts poc després per Martí de Torrelles i Fernando Gutiérrez de Vega. Aquesta comissió pacificà l’illa, prengué possessió dels castells en nom del rei i reorganitzà l’administració i la tresoreria, fent possible la feliç arribada d’un virrei que resolgués el principal problema que preocupava els sicilians: el de llur independència o autonomia en el si de la Corona d’Aragó. Aquest virrei fou l’infant Joan, segon fill del monarca, designat per aquest com a punta de xoc de la política mediterrània de la dinastia (1 de març de 1415).


  Efectivament, l’infant Joan era nomenat simultàniament virrei de Sardenya i de Mallorca i candidat oficial a la mà de Joana, reina de Nàpols. La qüestió de Sardenya resultà molt més complexa que la de Sicília, car els sards, rebels a la dominació catalana, comptaven amb un cabdill en la persona de Guillem II vescomte de Narbona. Certament, aquest havia fracassat en el propòsit d’apoderar-se d’Alguer (maig de 1412), i la derrota havia confirmat la prepotència catalana a l’illa. Però calgué posar-s’hi d’acord, mercadejar la cessió dels territoris que posseïa a Sardenya (1414) i, encara, fer front a una insurrecció gairebé general que hi esclatà a començaments de maig de 1415 a conseqüència de l’actitud ambigua de Lleonard de Cubell, marquès d’Oristany, i de l’odi dels seus vassalls contra els aragonesos. Els insurrectes portaren llurs forces des de Sàsser a Sanluri i atacaren els principals castells reials. Però la mancança de decisió del marquès d’Oristany féu que es dissipés llur fúria i que, finalment, s’arribés a un acord amb Ferran I (març de 1416) mitjançant la venda per aquest al primer d’uns territoris que completaven els dominis del marquesat. Mentrestant, l’illa fou pacificada, els castells refornits i reedificats, defensades les rutes de mar i terra i encara prevista la repoblació de la terra per un bon nombre de catalans i aragonesos.[122]


  El virrei Joan, que féu escala a Càller les darreres setmanes de març de 1415, tingué ben poques ocasions d’ocupar-se de Sardenya. El seu objectiu era Sicília i, més enllà del Far de Messina, Nàpols. Des de 1412, el rei Ladislau de Nàpols havia entrat en estretes relacions amb Ferran I per posar-se d’acord sobre la resolució del Cisma i diversos afers comercials. En 1414, en succeir-lo la filla Joana II, es parlà en determinades altes esferes de Nàpols de la conveniència de maridar-la amb un príncep aragonès, per tal de superar les parcialitats que dividien el regne entre angevins i durazzians. Bon punt sabudes aquestes notícies per Ferran, envià unes ambaixades a Nàpols perquè, a pretext d’afers mercantívols, exploressin la situació del reialme i n’informessin a Catalunya. Les circumstàncies semblaren prou propícies per a donar el pas que demanaven els napolitans i que implicava la ruptura del matrimoni convingut entre l’infant Joan i Isabel de Navarra. Així, doncs, el 4 de gener de 1415 es capitulà a València l’enllaç entre la reina Joana II i l’infant Joan en condicions realment favorables per a aquest darrer, en tant que preveien substantius avantatges econòmics i la promesa de la lliure successió al tron en cas de premorir-lo sense descendència.[123]


  La notícia d’aquestes concessions, juntament amb la del nomenament de l’infant Joan per virrei de Sicília, suscità a Nàpols una tempesta d’animositats contra el projecte. Malgrat la insistència de Ferran I i la tramesa d’una magnifica ambaixada a Joana II, presidida pel bisbe d’Osca Domènec Ram, no es pogué obligar la Cort napolitana a confirmar el projecte, que es dissipà gairebé de seguida, car pel juny d’aquell mateix any Joana II es casava amb Jaume de Borbó, comte de la Marca. Aquest fou un cop molt sentit per a la política exterior de Ferran I, tant més que l’obligà a transigir en la qüestió del Cisma.


  La presència de l’infant Joan a Sicília estigué a punt de provocar una escissió en l’imperi mediterrani, perquè els partidaris de la independència de l’illa li oferiren la corona. Ferran I, fidel seguidor en aquest aspecte de la tradició de Pere el Cerimoniós, no volgué ni escoltar els precs de l’ambaixada que li trameteren a principis de 1414 els sicilians sol·licitant que els designés un dels seus fills com a rei. Per fer patent la seva voluntat declarà unides perpètuament les Corones d’Aragó i Sicília (22 de gener de 1414). Tampoc el seu fill Joan no cedí a les veus amb què els messinesos pretenien sostreure’l de l’obediència paterna. Pare i fill estigueren sempre d’acord en aquest problema i l’un i l’altre es mantingueren informats dels esdeveniments, amb plena i total confiança.[124]


  El primer rei Trastàmara a Catalunya complí, doncs, amb les exigències de la política nacional a la Mediterrània: defensa del comerç català a Egipte i Barbaria i manteniment de la ruta de les Illes. A més a més, prometé de donar ajut (1414) al dèspot de Morea, Teodor Porfirogènit, fill i hereu de Manuel II Paleòleg. Aquest detall, conegut per les recerques de Daniel Girona i Sebastià Cirac,[125] no sembla tenir massa transcendència. L’emperador mirà amb recel la proposició de Ferran I, que reputem feta per raons de cortesia. Amb tot, és evident que la idea de lluitar contra els turcs li fou cara i que en deixà el llegat al seu successor, Alfons el Magnànim.[126]


  La fi del Cisma


  No s’ha vacil·lat a escriure que Ferran I, una vegada segur en el soli reial d’Aragó, no dubtà a abandonar la causa d’aquell que tant l’havia servit durant l’Interregne i el Compromís de Casp. En fer aquesta afirmació, Soldevila[127] recull un estat d’opinió entre els investigadors que el precediren. Avui les coses es veuen d’altra manera.


  Poc després d’ésser elegit rei, Ferran I es traslladà a Tortosa per entrevistar-s’hi amb Benet XIII. N’obtingué la investidura de Còrsega, Sardenya i Sicília i li oferí un cens anyal de 6.000 florins d’Aragó i cinc galeres armades per a ajudar-lo en l’empresa que havia de dur-lo a Roma. Després d’aquesta cerimònia d’homenatge, els vincles entre papa i rei es feren cada dia més estrets, amb l’esperança de posar fi al Cisma de l’Església. Però en el transcurs d’aquells anys la situació internacional havia canviat completament, perquè l’emperador Segimon d’Alemanya, recolzant en el sentiment universal dels creients, es disposà a intervenir en l’afer de manera decisiva.


  Segimon trameté a Ferran I un ambaixador, Ottobono de Belloni, amb l’objecte d’obtenir-ne la conformitat per a la celebració d’un Concili general a Constança en què es declarés la unitat de l’Església en la persona d’un nou Sant Pare (primavera de 1414). Ottobono proposà al rei d’Aragó una entrevista amb l’emperador i Benet XIII, que s’hauria de celebrar entre Marsella, Niça i Savona. Ferran intentà de guanyar temps, tant per la delicadesa de la seva situació personal com pels afers que portava entre mans a la Mediterrània, com era el possible matrimoni del seu fill Joan amb Joana II. Això no obstant, accedí a parlar-ne amb Benet XIII. Carles VI de França pressionà així mateix en aquest sentit. A l’entrevista de Morella (juliol de 1414), Ferran I obtingué de Benet XIII que s’adherís al projecte de la conferència amb l’emperador i àdhuc al projecte de Concili, sempre amb la promesa que seria patrocinat pel rei com a únic candidat possible al pontificat. En aquest sentit, s’envià una ambaixada a l’emperador d’Alemanya, composta pel bisbe de Zamora, Juan de Ivar, i el doctor en lleis Pere Falcs (setembre), acceptant la idea de l’entrevista i proposant com a lloc Perpinyà.


  La indecisió de Ferran I i de Benet XIII comportà que els ambaixadors es trobessin amb un fet consumat: la inauguració del Concili a Constança el 5 de novembre de 1414. Encara que procuraren torpedinar-lo, d’acord amb les instruccions de llur monarca, no pogueren evitar que marxés endavant, ja que aquesta era la voluntat dels reis de França, Anglaterra, Escòcia, Polònia, Suècia, Dinamarca, Noruega i Nàpols, ultra la de l’emperador. Així, doncs, no tingueren més remei que acceptar els fets consumats. Tant Ferran I com Benet XIII enviaren representants al Concili (6 de gener de 1415), on es trobaren davant la ferma resolució dels representants dels altres reialmes de resoldre la situació per l’abdicació dels tres papes que es disputaven la tiara: Benet XIII, Joan XXIII i Gregori XII. Efectivament, Gregori XII abdicà i Joan XXIII fou deposat. Mancava obtenir l’aquiescència de Benet XIII. Ferran I intentà de salvar-lo per dues vies: acceptant de celebrar una conferència entre l’emperador i Benet XIII a Niça i forçant el joc de la diplomàcia: sengles ambaixadors foren enviats prop de Segimon i Carles VI, adversaris del papa Luna, d’una banda, i dels reis d’Anglaterra i d’Escòcia, de l’altra. Aquesta darrera missió, la més delicada, fou confiada a Joan Febrer i Felip de Malla. La resposta negativa d’ajudar-lo, donada per Enric V d’Anglaterra, fou el cop mortal a les esperances de Benet XIII. Fou aleshores quan Ferran I, veient-se isolat internacionalment, li insinuà que abdiqués. Tossut, s’hi negà l’aragonès.[128]


  La darrera esperança d’aquest era la de convèncer l’emperador i els representants dels reis d’Europa a Perpinyà, on definitivament s’havien convingut les vistes. Però, tant Segimon com els ambaixadors de França, Anglaterra, Hongria i Navarra li foren adversos. També li ho era el príncep Alfons, al qual el pare, Ferran, retingut al llit per la malaltia que havia de dur-lo ràpidament al sepulcre, confià el maneig de les negociacions. Durant cinc mesos, d’agost a desembre de 1415, fou impossible de vèncer la resistència de Benet XIII. Mentrestant, actuaven damunt del rei les pressions d’Europa i del Concili de Constança i els consells de fra Vicent Ferrer i de la monja Teresa de Ayala, prioressa del monestir de Santo Domingo de Toledo, que mantenia amb Elionor d’Alburquerque una correspondència molt seguida sobre l’afer del Cisma. L’esperança d’aconseguir la reunificació de l’Església era prou activa en l’esperit d’un cristià d’aquella època perquè no s’hi sacrifiqués una forta gratitud. Ultra això, atès el fracàs del matrimoni napolità, era impossible de pensar a introduir Benet XIII a Roma per la força de les armes. Calia fer una virada en rodó: i aquesta, la imposà al monarca, coratjosament, el príncep Alfons, un home de la nova generació que considerava caducada i incomprensible l’atmosfera del Cisma.


  Davant l’entestament de Benet XIII a acceptar cap dels altres requeriments que se li feren perquè abdiqués, Ferran I accedí que es concertés el conveni de Narbona (13 de desembre de 1415), pel qual els pares de Constança admetien en el Concili llurs col·legues de l’obediència del papa Luna. Poc després, el 6 de gener de 1416, fra Vicent Ferrer justificava des de Perpinyà la sostracció de l’obediència dels reialmes d’Aragó a Benet XIII. Fou un sermó memorable, que tingué pregones repercussions arreu[129] i serví per a desarmar el partit eclesiàstic, favorable a l’antipapa. És de creure que el sant passà uns moments d’amargor en haver de condemnar l’home al qual tant havia servit i tant havia preuat; però la convicció que solament d’aquella guisa s’arribaria a la unitat de l’Església degué donar-li forces. D’altra banda, aquell era per a fra Vicent un moment d’exaltació passional, en què tot ho sacrificaria a la reconquesta de les ànimes dels pecadors, seguit pel tumult de la seva companyia de flagel·lants. Si calia donar una «medecina amarga» —són les pròpies paraules vicentines—, la medicina guariria i remetria a llur estat les coses de l’Església.


  Tot molt humà i molt complexe. Res de reaccions primitives i de judicis primaris. L’ambient internacional decidí la qüestió del Cisma i forçà Ferran I a claudicar, deixant en una recolzada històrica el seu ferm protector de Casp.


  L’inici de la batalla per a un govern pactista


  Des de feia quaranta anys l’aristocràcia i el partit urbà de Catalunya es trobaven en lluita amb la monarquia per a assegurar al país un règim constitucional basat en la idea pactista. Els darrers monarques de la Casa de Barcelona havien resistit la pressió d’aquestes dues forces socials com millor havien pogut, tenint en compte que el desvetllament de la menestralia i de la pagesia els exigia una actuació precisament contrària a aquells desigs, o sia un enfortiment del poder de la reialesa. Aquesta oposició política i social, que tant havia influït durant l’interregne, semblà resoldre’s a començaments del regnat de Ferran I, quan es trencà l’equilibri de forces entre la monarquia i l’aristocràcia. El novell monarca era rei elegit, sense prestigi ni arrels en el país, amenaçat, endemés, per la rebel·lió del comte d’Urgell. L’avinentesa era propícia a assolir d’un cop el programa del pactisme, per a convertir el govern reial a Catalunya en un sistema polític controlat per les Corts i llurs representants.


  El desplegament de l’ofensiva pactista tingué lloc durant les Corts a Barcelona de 1412-1413. En primer lloc, l’Església i les ciutats, o sia la Biga, aconseguiren de Ferran I d’anul·lar els desigs dels cavallers, fonamentats en un privilegi de Joan I, de formar un nou estament a les Corts. Aquesta decisió convenia als burgesos perquè mantenia llur representació en el país en un terç de la potencialitat política i enverinava les relacions en el si de l’estament nobiliari, afeblint-lo. Durant les Corts sovintejaren les picabaralles entre burgesos i cavallers, palesant l’abís social que havia privat a Catalunya d’actuar a fons en els primers mesos de l’Interregne. Àdhuc en les darreres sessions, després de la decisió reial, l’ambient estava tan tibant que, en presentar els cavallers una reclamació contra aquella, els representants de l’Església i de les ciutats els apostrofaren exclamant: «No hi ha braç, no hi ha braç, que bones sentències n’hi ha». A la qual cosa respongueren els al·ludits vociferant: «Si hi ha braç, que també n’avem sentències»[130].


  Durant aquest conflicte jurídic i social, Ferran I tingué ocasió d’escoltar l’exposició d’una doctrina revolucionària. La descabdellaren eclesiàstics i patricis en una cèdula que es llegí davant seu en la sessió celebrada el 26 de gener de 1413. Es sostenia allí la nul·litat de qualsevol privilegi atorgat contra ús i observança de la Cort; de les disposicions reials referides a actes de Cort sense l’aprovació dels seus Braços; dels privilegis i rescriptes «tollent constitució, usatge o capítol de Cort». En definitiva, s’establia la teoria que «privilegi atorgat tollent ley paccionada de dret, no val» i que «privilegi atorgat contra ben públich és nul·le»[131], frases que a Anglaterra no s’escoltarien fins el segle XVII i a França fins el XVIII. L’escomesa contra la monarquia —no contra Ferran I, que queia en aquell vesper polític més atònit que ben captingut— era notable.


  Escomesa també —no cal ni dir-ho— contra la pagesia. El capítol setè del projecte d’ordinacions presentat per les Corts reclamava contra la política de redempció del patrimoni reial la constitució de sindicats remences i les torbacions al camp; el dotzè, es referia als sagramentals, arma d’acció de la menestralia. Tots els altres tendien a assegurar el pactisme constitucional, singularment el cinquè, on es demanava la confirmació dels capítols i les ordinacions del General de Catalunya.


  No cal ni dir que la monarquia claudicà en tota la línia. Què podia fer tenint al darrere el comte d’Urgell aixecat a Balaguer? Així, doncs, a excepció de les Corts de 1421 i 1481, les de 1413 foren les més fructíferes per al pactisme català. Es pot dir que aleshores es féu el pas entre un sistema medieval de furs i un sistema constitucional a la moderna. Catalunya l’emprenia per dinamisme propi, no per recel devers la monarquia forastera. Qui havia de tenir-lo era, precisament, Ferran I, el qual, encara que acostumat al tracte amb les Corts castellanes (que, recordem-ho, llavors conegueren llur període d’apogeu), es sentiria desbordat per aquell règim de govern controlat.


  En efecte, en les Corts de 1413 es definí la institució que devia controlar la monarquia: la Diputació del General de Catalunya. D’organisme financer es convertia en institució cabdal de Catalunya. Ferran I aprovà una constitució determinant la composició i elecció dels rectors del General i confirmant els seus capítols i ordinacions, o sia els textos legals que successivament havia anat assolint de la monarquia i consolidaven el seu poder.[132] D’altra banda, es prengué una mesura complementària importantíssima: es disposà que es fes una versió catalana dels Usatges, Constitucions i Capítols de Cort de Catalunya i que els advocats poguessin utilitzar el català per a defensar llurs plets.


  Els pactistes també aconseguiren d’introduir dues noves idees en el mecanisme constitucional català: l’una referent a l’exercici del poder pel monarca i l’altra a l’administració de la justícia. Coincidien, en el fons, en el desig de constituir entre el rei i el poble una capa «ministerial responsable» —perdoneu els mots moderns. Per això es disposà que el monarca no pogués dictar cap disposició en matèries subjectes a judici o bé incomplir els acords presos en justícia pel canceller i vicecanceller; i també, que es confiés l’administració de la justícia a un «regent», designat pel monarca a proposta del canceller i el vicecanceller. Així naixia una institució designada a tenir enorme transcendència a Catalunya: la Reial Audiència, sota el signe de separar l’administració judicial de la gestió ministerial.


  Tot això aprovà Ferran I. I també la Constitució «Com a molts», favorable als senyors de la terra,[133] i la qual, retallant els sagramentals, donava nous fums a cavallers i patricis. La reacció feudalitzant marxava a compàs del desenvolupament del règim pactista.


  Aquest triomf dels aristòcrates no pogué repetir-se amb motiu de les Corts convocades a Tortosa i traslladades a Montblanc en 1413-1414. El comte d’Urgell havia caigut, i Ferran I i la monarquia trepitjaven terreny més ferm. Per això, quan els pactistes donaren una nova envestida per desplegar llur programa, toparen amb una ferma negativa del rei. Generalment han estat retretes aquestes Corts com a prova de la desconfiança dels catalans envers Ferran I i s’han exhibit una sèrie de greuges, la relació dels quals és gairebé ridícula,[134] perquè figuraven a munts en les Corts catalanes anteriors. En canvi, s’ha negligit d’examinar les reivindicacions plantejades pels tres estaments en tant que afectaven el govern de la terra: dret de la Generalitat de jutjar els incompliments de les constitucions sense apel·lació (cap. XV), «franca llibertat» del canceller i vicecanceller i regent la cancelleria d’administrar justícia (capítol II); i organització sistemàtica de la Reial Audiència (cap. III). Tampoc no s’ha al·ludit als conflictes socials que oposaven la monarquia a l’aristocràcia: revocació de totes les comissions fetes per a la redempció i recuperació del patrimoni reial i prohibició de sindicats i ajustaments dels pagesos (capítol XXX).


  Aquests problemes eren de tal magnitud, que només una evolució secular els podia encaminar a bon port. Malauradament, per a digerir-los calgueren una revolució i una guerra civil.


  No ens referim a fons a la qüestió del vectigal, que tanta tinta féu rajar durant la Renaixença.[135] La famosa escena entre Ferran I, burlador de les lleis de Barcelona, i del conseller Joan Fiveller està concebuda com un quadre d’història d’aquells que plaïen als nostres besavis. Això no vol dir que no tingués importància. La Biga, que tant havia afavorit Ferran I i de la qual tant s’havia beneficiat, no podia deixar passar, sense protestar, una infracció en el sistema d’impostos de la Ciutat de Barcelona, del qual depenia el pagament del deute públic municipal i, per tant, la confiança dels creditors. Per tant, els Fiveller, els Gualbes, els Desplà i els altres de la mateixa mà que havien rebutjat el comte d’Urgell s’hagueren d’imposar a un Ferran I, gairebé moribund, que anava a cercar a Castella, des de Perpinyà, millors aires. Ho feren sostinguts pels serveis prestats i per l’acció de les Corts de 1413. L’incident mancà d’importància, malgrat les amenaces que conté l’única acta documental que ens ha pervingut dels fets.


  Poc després, a Igualada, el 2 d’abril de 1416, s’extingia la vida de Ferran d’Antequera, deixant sense definir la missió que l’havia dut al govern de Castella i Aragó. Darrere la seva figura s’aixecaria, ben aviat, l’espectre de la guerra civil.


  ALFONS EL MAGNÀNIM


  1. La primera temptativa mediterrània


  El nou monarca


  A vint anys totes les il·lusions són permeses. A vint anys, com devia tenir el príncep Alfons en succeir el seu pare Ferran I en el tron d’Aragó, si és cert, com suposem, que hagués nat en 1396,[136] tots els camins de l’esdevenidor són àmpliament oberts, oimés si hom porta rere seu el record de la coronació de Saragossa de 1414, el paper brillantíssim exercit durant les entrevistes de Perpinyà de 1415 i l’activa ocupació en els afers de govern per causa de la malaltia paterna. Ferran I havia distingit amb particular afecte el seu hereu, i aquest no desmentí les esperances que es dipositaren sobre la seva testa.


  Crescut a Medina del Campo juntament amb els seus germans petits, especialment Joan, fou educat en els esports i la guerra, les arts plaents i els llibres. La riquesa de la mare, a la qual s’afegí ben aviat la fortuna del pare, crearen al voltant de l’infant un ambient de magnificència, refinament i luxe. Alfons s’hi mostrà particularment sensible. Ardent afeccionat a la caça, a la qual restà sempre fidel, s’introduí de bon grat en el món de la cultura probablement a través dels ensenyaments del seu oncle Enric de Villena. No era encara, però, la cultura renaixentista la que rebé en la seva adolescència, sinó un ressò molt allunyat dels primers batecs d’aquell puixant moviment espiritual que havia de capgirar la mentalitat d’Europa. Amb tot, li era suficient per a la seva nissaga principesca. Adepte del bon vestir, que li plaïa, era home plegable a les influències de la moda. Elegantment abillat al gust francès, ballava amb desimboltura, junyia amb passió i risc i polsava amb delicadesa. No era doncs, un príncep qualsevol. Malgrat ésser de vella fusta i de nissaga tradicional, podia presentar-se com a home «modern», fent-se atractiu i simpàtic per la seva prudència i gentilesa. Un ambaixador francès, en 1416, observava que era greu com un home de cinquanta anys. Això vol dir que sabia dominar-se i que coneixia bé els viaranys de l’art diplomàtic.[137]


  Per la seva qualitat de primogènit de la branca menor dels Trastàmares li fou imposat, des de molt jove, el casament amb la seva cosina germana Maria de Castella, filla d’Enric III. Decretades pel testament d’aquest monarca (1406), les noces no es celebraren fins el mes de juny de 1415, a la ciutat de València. Així s’encetà un dels temes capitals en la biografia íntima d’Alfons: el de les desavinences sentimentals del matrimoni,[138] les quals havien de tenir una fortíssima repercussió en els afers públics de la Corona d’Aragó, nodrint, de bracet amb el funest absentisme social, un dualisme de govern que faria inevitable la guerra civil.


  Però, en 1415, l’esdevenidor romania encara ocult, malgrat les sotragades que, de tant en tant, eren reveladores de la proximitat del sismisme. En 1415 el que importava era la primogenitura d’Aragó, reconeguda a Saragossa, amb la reialesa paterna, el mes d’agost de 1412; la primogenitura de Catalunya, que, amb el principat de Girona, li fou jurada per les Corts de Barcelona el 1413; l’afalagadora cerimònia de la coronació dels Trastàmares, a Saragossa, l’11 de febrer de 1414, durant la qual Alfons lliurà al seu pare la corona d’or cisellada pels orfebres barcelonins; i la confiança amb què Ferran I l’havia deixat governar afers importants: el del Cisma, a Perpinyà, i el de determinats aspectes de la política mediterrània. Segons el pare, en efecte, mentre Alfons havia d’ésser el realitzador del somni marítim de la dinastia, Joan, el segon fill, deuria acabdillar els partidaris de la branca menor dels Trastàmares a Castella.


  La presa en mà del Govern


  «Amb gran tristesa i infinit dolor us comuniquem que avui, dijous, a les dotze, el rei, nostre pare, de gloriosa memòria, ha deixat la seva vida terrena»[139]. Amb aquests mots, Alfons participava al seu germà Joan el traspàs de Ferran I i la seva accessió al tron aragonès. Els moments en què això s’esdevenia no eren pas massa planers. Mentre a Castella començava a esquerdar-se el bloc del partit que des d’ara podem anomenar «aragonès», a la Mediterrània, Gènova amenaçava contínuament amb infiltrar-se en els afers de Sardenya i àdhuc en els de Sicília, on l’autonomisme era una actitud arrelada. A la Corona d’Aragó, era de témer una nova escomesa del partit pactista català, amb la intenció d’aprofitar els primers jorns del novell regnat i d’imposar a Alfons les reivindicacions polítiques i administratives, socials i jurídiques, que, no havent estat ateses per Ferran I a Montblanc, havien finalitzat amb la fi prematura de les Corts.


  A l’aspecte mediterrani i castellà de la seva política exterior inicial, Alfons hi atengué amb una mateixa mesura: exonerant del càrrec de virrei de Sicília el seu germà Joan i encarregant-lo dels afers castellans, sobretot dels d’Andalusia i Navarra. Contràriament al que s’havia afirmat sobre la temença del novell rei respecte a l’infant Joan, aquesta disposició fou presa de comú acord entre l’un i l’altre. La nostra afirmació, basada en les instruccions que s’endugué Antoni de Cardona el mateix dia de la mort de Ferran I,[140] ha estat corroborada darrerament per Boscolo en publicar unes instruccions enviades en 1415 per Alfons a Joan, planejant amb tot detall el canvi de virreis a Sicília per evitar tota «novitat a l’illa»[141]. És evident que, en aquelles circumstàncies, agreujades per la mort prematura de l’infant Sanç, mestre d’Alcàntara, el lloc de l’infant Joan era a Castella. El canvi de virreis a Sicília s’efectuà sense cap de les torbacions que eren esperades; això no obstant, el caliu autonomista hi subsistia i estenia un nou interrogant sobre el mapa sempre intranquil i bategant de la Mediterrània.


  A Sardenya els afers presentaven un caire semblant. La política de Ferran I havia assenyalat un progrés positiu cap a la pacificació de l’illa; però calia consolidar-la, oimés quan els genovesos, sempre alerta, maldaven per atiar els sards contra els catalans i el vescomte de Narbona contra els Carroç, i procuraven afegir llenya al foc falconejant els ports i el comerç. Alfons, que havia sorgit a la primogenitura catalana com a presumpte cap d’una armada mediterrània, no oblidaria fàcilment aquesta dedicació i replicaria, tan aviat com pogués, als atacs i a les amenaces de la República de Sant Jordi. Les seves ambicions jovenívoles, d’una banda, i els consells del grup de nobles castellans que el rodejava, de l’altra, influïren sens dubte en la seva decisió de dur a terme, como més aviat millor, el propòsit de travessar les mars i plantar cara personalment als genovesos.


  El conflicte amb Catalunya


  Les Corts de 1414, llicenciades, havien deixat una atmosfera de recel entre la monarquia i els estaments privilegiats de Catalunya. La tibantor havia anat en augment des d’aleshores, no solament per l’afer de les imposicions de Barcelona, sinó per la persecució de la política reial, favorable als sindicats remences, i a la redempció de les propietats del Patrimoni regi.[142] Per aquest motiu, alguns nobles catalans es decidiren a desafiar la reialesa en les Corts que el novell rei convocà a Barcelona per la tardor de 1416.


  Les sessions de les Corts foren inaugurades amb un parlament redactat en castellà pel propi monarca. Encara que concebut en termes heroics —per lluitar contra Gènova «somos aparellados con grant corazón de meter nuestros bienes e persona e encara la vida a todo treballo e periglo»—, fou mal rebut pels presents. Era una atzagaiada política. Això no obstant, els reunits no en tragueren les conseqüències de tipus nacionalista que han atret l’atenció dels comentaristes ulteriors.[143] Pel que sabem del desenrotllament d’aquella legislatura, que fou brevíssima, perquè de fet acabà el 14 d’octubre, tant el braç eclesiàstic com el reial estigueren d’acord a negociar amb el monarca sobre la demanda d’ajut que havia formulat. En canvi, el nobiliari s’hi negà rodonament. Els mots amb què respongueren a Alfons són d’una contundència desacostumada, sense cap pal·liatiu: «E per conservació de les dites libertats, privilegis, costums e prerrogatives, parlant amb la dita reverència, vos diem de no en la dita ajuda»[144].


  Bona part de la noblesa de Catalunya, dirigida per Bernat de Cabrera, Roger Bernat de Pallars, Dalmau de Rocabertí, Ramon de Perelló i Francesc d’Erill, manifestava d’aquesta manera el seu neguit i les seves suspicàcies. Neguit, com diem, per la pràctica de les redempcions reials, que li minvaven el patrimoni; suspicàcies respecte als consellers que rodejaven el jove monarca. Aquests foren els mòbils que induïren els estaments de les Corts, esperonats per l’aristocràcia de sang, a designar una comissió de catorze persones encarregades d’obtenir del rei la convocatòria d’una nova legislatura on es discutirien els afers —la «reformació» en deien— que venien arrossegant-se des de 1414.[145] Coneixem el sentit polític d’aquest moviment gràcies a les propostes de noves constitucions que havien presentat els braços i que no foren discutides per l’actitud negativa de la noblesa.[146] Les Corts volien establir sobre bases sòlides l’administració de la justícia; disposar mesures per a l’exercici dels càrrecs de canceller, vicecanceller, mestre racional i batlle general; ordenar la manera de fer-se la redempció del patrimoni reial; evitar els sindicats i talls remences i, sobretot, nomenar un cos de «mantenedors de les lleis de la terra», compost de tres membres i un notari, amb àmplies facultats per a perseguir els oficials de tot ordre que incomplissin les constitucions del país. L’ofensiva pactista continuava, doncs, desenvolupant-se i envigorint-se des dels seus llunyans precedents de les darreries del segle XIV.


  La Comissió dels Catorze començà a actuar des de 1417 i decidí d’intervenir públicament quan s’assabentà dels propòsits d’Alfons, que aleshores es trobava a València, d’armar una flota per passar a Sardenya i Sicília. Llurs membres, dirigits pel comte de Pallars i acomboiats per Ramon de Cardona, Galceran de Santa Pau, el vescomte d’Illa, Berenguer d’Oms i Gregori Burgès, celebraren reunions secretíssimes, amb solemnes juraments, pel mes de febrer de 1418 a Barcelona. Encara que no pogueren assolir l’assentiment general dels membres de l’estament militar, es posaren d’acord amb la ciutat de Barcelona per trametre una ambaixada al rei i exigir-li la reforma del govern i l’expulsió dels estrangers de la cort i consell reials. L’ambaixada es preparà a Molins de Rei, d’on, amb caràcter particular, sortirien cap a València (23 de març de 1418) el comte de Pallars i de Mòdica, el vescomte d’Illa, diversos cavallers de Catalunya i els barcelonins Ramon Desplà, conseller en cap, Joan Fiveller, Joan Ros i Bonanat Pere.


  La situació era molt complicada i desfavorable per al monarca, perquè tant la ciutat de València com la de Saragossa assentien amb els motius de l’ambaixada catalana. Alfons parà el cop com pogué. Defensà els seus criats castellans dient que eren antics servidors del seu pare que no sabien on refugiar-se, i assegurà que atendria els precs de Catalunya. Intentà també de dividir els barons dels ciutadans de Barcelona, però no ho aconseguí, encara que els tractà molt diferentment. A Ramon Desplà, li prometé que convocaria Corts aquell mateix any; en canvi, ordenà l’empresonament a Barcelona d’alguns conjurats castellans.[147] Aquest acte provocà una nova onada d’inquietuds: Barcelona decidí de ressuscitar la Vint-i-quatrena anomenada durant l’incident del vectigal i els barons i cavallers s’aplegaren a Sant Celoni. Calia que el monarca vingués a Catalunya per dominar la situació. De fet, el 21 de març de 1419 convocava des de Barcelona les Corts catalanes, que havien de reunir-se a Sant Cugat.


  Aquestes Corts, prorrogades després a Tortosa, duraren del 1419 al 1420. La topada entre el monarca i els estaments privilegiats del país hi fou bastant dura. Alfons es delia per partir cap a Itàlia i considerava l’actitud dels catalans com un sabotatge als seus anhels de victòria; els catalans reputaven l’entestament del monarca com a prova de la seva mala voluntat envers el país. Així, doncs, de bon antuvi els mots fiblaren de l’un a l’altre costat. «Per complaure a molts de vosaltres qui de açò nos han suplicat, havem convocada la present Cort, e jatsia que ens plaguera més que en altre temps més especiós fos estat demanat», digué Alfons en el seu discurs inaugural. «E placia, Senyor, al Rey dels Reys que us ha donat bon parlar, que us face ben obrar», li respongué Joan Fiveller, conseller i síndic de Barcelona.[148] Es plantejaren tot seguit diversos problemes, entre els quals el de la mutació de lloc de les Corts, que a penes si podien moure’s a Sant Cugat. Això no obstant, a mitjan maig les coses milloraren, ja que les Corts elegiren els tractadors que havien de negociar amb els representants del rei, segons pràctica inveterada de la institució.


  Després d’una interrupció, imposada per una absència del monarca, semblà que s’arribaria a un acord de principi sobre les discrepàncies que separaven Alfons i les Corts. En efecte, el 20 d’octubre es publicà un conveni amb el braç eclesiàstic respecte a la percepció dels drets de coronatge, maridatge i guerra als vassalls de l’Església,[149] i el 9 de desembre es publicaren tres capítols de Cort prohibint que els estrangers poguessin obtenir dignitats i beneficis eclesiàstics a Catalunya; que el rei o els seus ministres creessin comissaris especials en qualsevol part del país; i determinant les persones que devien intervenir a les Corts. A més, el monarca remeté les penes generals en què haguessin incorregut els estaments de Catalunya per diverses causes (espècie d’amnistia general política i civil), consentí que s’obrís inquisició sobre aquells oficials que haguessin delinquit contra les constitucions (l’anomenada «constitució dels Inquisidors»), i aprovà el nomenament d’una comissió per a resoldre els «greuges» que tenia el país de tostemps.[150] Les Corts avançaren un donatiu de 50.000 florins al rei per a la seva empresa mediterrània. Sobre la distribució d’aquesta quantitat, les coses es tornaren a enverinar.


  Prorrogades les Corts per a Tortosa, la comissió designada per a entendre sobre els «greuges» presentà un voluminós report i demanà que fossin aprovades una sèrie de constitucions per al benanar de la terra. Prenent per base uns textos elaborats pels de Sant Cugat, que constava no menys que de quaranta-sis capítols, a Tortosa es proposaren a la consideració del monarca tretze constitucions, que resumeixen exactament allò que volien els braços privilegiats de Catalunya com a expressió de llur teoria pactista i de llurs interessos particulars.[151] En primer lloc, es demanava que el consell del monarca fos designat amb intervenció i aprovació de les Corts (ministeri responsable); que l’Audiència reial pogués emetre els seus judicis sense remissió de les causes al monarca (independència del poder judicial); i que no tinguessin força legal les lletres i provisions reials contràries als Usatges i a les constitucions de Catalunya. Després, s’intercalaven dues sol·licituds corresponents a interessos de classe: una de molt llarga sobre la importantíssima qüestió de les lluïcions del patrimoni reial i els sindicats de remences, i l’altra sobre la percepció de les cenes, albergs i convits en persones o entitats privilegiades. En fi, es sol·licitava que sols es poguessin donar càrrecs a Sardenya a catalans i aragonesos i a cap altra persona.


  Aquestes peticions eren molt més moderades que les elaborades a Sant Cugat, testimoni memorable dels sentiments polítics de l’alta minoria dirigent de Catalunya. La Comissió de Sant Cugat, en efecte, s’havia mostrat duríssima contra els agents i consellers castellans de Ferran I i d’Alfons i havia exigit una i altra vegada que els càrrecs civils i eclesiàstics a Catalunya i Mallorca fossin exercits exclusivament per catalans. En aquell text, Alfons era acusat d’haver lliurat en dos anys 2.000.000 de florins d’or «o pus» a la voracitat de «strangeres persones», la qual cosa significava una pèrdua notable per al tresor reial, després de les ja quantioses donacions de Ferran I; i d’haver girat la cara als catalans «acostant al servey e costat seu e vostres (del pare i del fill) persones de stranya nasció, preferints aquelles en dignitats, beneficis, graus, honors e amor als dits seus e vostres sotsmeses e naturals vassalls, en gran desamor e desconort d’aquells e destrucció dels dits vostres regnes e terres»[152]. Siguessin vers o infundats aquests càrrecs, i pensem que quelcom havia d’ésser exacte, és evident que tal llenguatge no podia plaure al monarca.


  Però en realitat, la topada entre el monarca i les Corts no es produí per l’afer dels castellans, sinó per la divergència en la manera de contemplar el mecanisme polític del país. El rei estava disposat a prescindir dels seus familiars i a revocar els donatius que els havia fet, si les Corts arbitraven una manera justa de recompensar llurs serveis. Però, quant a la teoria política, Alfons i els seus consellers afirmaven que les regalies del príncep no podien ésser comunicades als vassalls si no era per «franc voler i arbitri» del sobirà.[153] Era una doctrina que comprometia tot l’edifici del jusconstitucionalisme català. Els braços asseguraven, per llur banda, que cap oficial, per elevat que fos, no podia interpretar, de paraula o de fet, les Constitucions de Catalunya.[154] Posicions irreductibles, que portaren a la dissolució de les Corts i a la ruptura, momentània, entre el rei, el baronatge i el patriciat urbà.


  «E lla on vós, Senyor, elegiscats licenciar la Cort sens deguda conclusió, ço que Déu no vulle, e partir-vos de vostres regnes e terres de ça mar sens consell de vostres regnes e terres, ço qui és molt greu e desplaent a la dita Cort»… Així acabava, demanant la institució d’un bon consell per a la reina-lloctinent Maria, una carta dels estaments de Catalunya a Alfons, inclosa el 30 de març de 1420 en el procés de les Corts.[155] El rei no degué fer gaire cabal d’aquells mots, perquè el 10 de maig s’embarcava als Alfacs, capità d’un estol de vint-i-tres galeres i cinquanta veles, cap a Mallorca i Sardenya. No s’imaginava gens que molt poc després hauria de claudicar davant Catalunya.


  De Sardenya a la primera aventura napolitana


  No hi ha cap mena de dubte sobre els objectius essencials de la primera empresa mediterrània d’Alfons el Magnànim: aturar l’audàcia dels genovesos amb un cop de mà sobre Còrsega i pacificar definitivament les illes de Sardenya i Sicília. Aquesta triple finalitat es recolzava en la més pura tradició de la política catalana i l’exigien la favorable situació deixada a Sardenya per la victòria de Martí el Jove a Sanluri i, ensems, el desconcert introduït en tals afers per l’interregne aragonès i la prematura mort de Ferran I.


  Des de 1416, en efecte, tornaven a alçar-se a Sardenya veus de descontentament i de revolta. Els sards, que tant havien lluitat per llur independència, trobaven dos capitostos sempre preparats en les persones del vescomte de Narbona i dels Dòria, aquests darrers una mera eina de la política genovesa. Però ni l’un ni els altres no tenien el prestigi dels antics jutges d’Arborea. Per aquesta raó, si la misèria, la pesta i la inquietud social —el país marxava cap a un règim de feudalisme moderat, empès per la monarquia catalana— eren factors que contribuïen a atiar els sards contra la dinastia estrangera, la manca de cabdills veritables afavoria tota política de pacificació.[156] Així, doncs, fou fàcil a Alfons d’arribar aviat al capdavall de la seva empresa a Sardenya. Desembarcat a Alguer el 14 de juny de 1420, en poques setmanes vencé els grups de rebels que s’havien aixecat en diversos llocs de l’illa, i el 17 d’agost arribà a un acord amb Guillem III de Narbona, el qual, mitjançant la intervenció del delfí de França, el futur Caries VII, accedí a lliurar al rei d’Aragó tots els seus drets a Sardenya, incloent-hi la ciutat de Sàsser, per la quantitat de 100.000 florins.[157] Només restava fora de l’obediència dels catalans la regió de Castell Genovès. Però el monarca pensava fer-se-la seva atacant Gènova i Còrsega.


  Malgrat que des de Jaume II els sobirans de la Corona d’Aragó haguessin lluït el títol reial de Còrsega, mai no havien assolit de posar-hi peu. Alfons es trobà en la favorabilíssima circumstància de comptar amb el suport d’un partit enemic dels genovesos, que tenia per cap Vicentello d’Istria. Així, doncs, no vacil·là a creuar l’estret de Bonifaci. S’apoderà de Calvi, que capitulà a darrers de setembre de 1420, i tot seguit es dirigí a Bonifaci, que assetjà des del 17 d’octubre següent. Tenia una gran confiança en la seva victòria. Però els genovesos pogueren auxiliar i avituallar la ciutat en el curs d’una arriscada operació (desembre), i des d’aleshores Alfons hagué de desistir del seu propòsit. El setge fou aixecat el mes de juny de 1421.


  Un motiu poderós, altre que el de la impossibilitat de vèncer la resistència corsa, coadjuvà en la determinació d’Alfons: la possibilitat de fer-se amb la corona napolitana. La situació a Nàpols continuava essent tan frèvola com sempre, a causa de la feblesa de la monarquia davant el baronatge i dels condottieri de què havia de refiar-se per a imposar el seu poder a la noblesa. Si Joana II d’Anjou conservava la corona gràcies a l’esforç del general Sforza el Vell i Gianni Caracciolo, la rivalitat d’ambdós davant l’eventual successió de la reina portava el primer a defensar la candidatura de Lluís III d’Anjou i el segon a afeccionar-se amb la d’Alfons d’Aragó. Altra gent empenyia aquest monarca cap a Nàpols: en primer lloc, els mateixos mercaders catalans que hi negociaven. Des de juny de 1419 arribaven avisos a Alfons presentant-li com a molt planera la conquesta del Reialme,[158] com per antonomàsia era designada Nàpols entre els Estats italians de l’època.


  Atacada Joana II per mar i terra pel Sforza i els angevins, les negociacions amb Alfons el Magnànim progressaren ràpidament. Després de concertar-se a Florència, una ambaixada napolitana acudí a Alguer (agost de 1420) i assolí d’Alfons que acceptés d’ajudar la reina amb la condició de rebre l’herència del Reialme, el ducat de Calàbria i els castells de l’Ou i el Nou, principals punts forts de la ciutat de Nàpols. Un estol reial, comandat per Ramon de Perellós, féu vela tot seguit devers aquella capital, on arribà a primers de setembre de 1420, contribuint en gran manera a allunyar el perill amb què l’amenaçaven els genovesos.


  Això no obstant, Alfons el Magnànim, com molt bé fa notar el prof. Dupré-Theseider,[159] actuà en aquest afer amb parsimònia. Només després del fracàs del setge de Bonifaci i de celebrar un parlament a Càller i un altre a Messina —imposats, bé cal dir-ho, per la necessitat d’arranjar els afers de Sardenya i Sicília i, encara més, per la d’obtenir cabals per a l’expedició napolitana— posà els peus a Nàpols, on arribà amb un estol catalano-sicilià el 5 de juliol de 1421. Tres dies després era reconegut fill i hereu de Joana II i virrei i lloctinent general del regne.


  A Nàpols, Alfons aprengué aviat què era la política italiana: un remoli de contradiccions, on solament podia dreçar-se el poder del més fort, destre i hàbil. Les batalles eren un instrument esbiaixat de la intriga i la diplomàcia; hom podia guanyar-ne moltes i restar a la mercè dels adversaris. El rei d’Aragó ho pogué comprovar: després d’haver vençut els genovesos i el Sforza, aquells a la notòria acció naval de Foç Pisana (octubre de 1421); després d’haver assolit de Martí V una butlla confirmant els seus drets successoris a Nàpols i d’haver signat una treva amb el duc de Milà Felip M. Visconti i els genovesos, vassalls recents seus (juny de 1422),[160] es trobà esllavissant-se enmig de l’antipatia de la reina, de la cort i de la població.[161] Rere l’horitzó eufòric de l’estiu de 1422, l’avinença entre Sforza i Caracciolo contra el «català» permeté al primer d’aixecar el poble de Nàpols contra Alfons (juny 1423) i de reconquerir la ciutat. El cop, realitzat per sorpresa, reeixí del tot, de manera que el rei es trobà en posició molt compromesa al castell Nou. Sortosament, poc abans (maig) havia salpat de Barcelona un poderós estol de 10 galeres i 8 naus, a sou del General de Catalunya, per ajudar el rei en la seva lluita contra Gènova i els Anjou. Gràcies a aquest decisiu socors, Alfons pogué barrejar a plaer la ciutat de Nàpols, castigant-la per la seva traïció, i apoderar-se de la petita i estratègica illa d’Isquia. Això no obstant, decidí el retorn a les terres pàtries, on la seva presència era reclamada pels afers de Catalunya i de Castella. En el viatge de retorn, Marsella fou assaltada per les tropes catalanes (19 de novembre de 1423) responent així a l’animadversió dels Anjou. Aquest fou el darrer gran fet d’armes de Catalunya a la Mediterrània Occidental com a potència hegemònica exclusiva.


  Balanç, doncs, favorable si es té en compte la pacificació de Sardenya i Sicília, la manifestació de la potencialitat catalana a les mars i l’adquisició de dues importants bases navals entre el golf de Gènova i el Tirrè: Portovenere i Lerici, a l’entrada del golf de La Spezia (1426, en un pacte signat amb Felip M. Visconti, a canvi de la renúncia a Còrsega).[162] Però sempre inquietant si esguardem la mancança d’una política definida en la persona del monarca, atret per la novetat, l’heroisme i la glòria i les successives complicacions de la incitant i esmunyedissa política italiana. Alfons havia begut el subtil filtre que desprenia la renaixent Itàlia. Itàlia se l’havia fet seu. Hi tornaria i, en fer-ho, es faria responsable de la dissort de Catalunya.


  2. Entreacte continental


  L’ofensiva pactista a les Corts de Barcelona de 1421-1423


  Quan, a les darreries de 1423, Alfons el Magnànim desembarcà a Barcelona, la monarquia acabava de perdre una importantíssima partida en el joc que tenia entaulat amb el moviment pactista dels estaments de Catalunya. Les exagerades ambicions del jove monarca l’havien dut a una crítica situació a Itàlia, de la qual sols havia pogut eixir gràcies a l’esforç ingent de la terra: un estol, 70.000 florins de donatiu de les Corts i 350.000 de subvenció de l’Església catalana. Emparant-se en aquesta circumstància, els pactistes assoliren durant les Corts de Barcelona de 1421-1423, començades a Tortosa, imposar els punts mínims de llur programa i fer acceptar per la reialesa les reivindicacions que aquesta successivament havia rebutjat en les Corts de Montblanc de 1414, de Barcelona de 1415 i de Sant Cugat de 1419.


  La historiografia ha prescindit fins ara d’examinar a fons les Corts de Barcelona de 1421-1423, malgrat que són cabdals en el desplegament del constitucionalisme català i en el plantejament de la problemàtica revolucionària del segle XV. Donem-hi cabuda en aquestes planes.


  La cerimònia d’inauguració de les Corts tingué ja un caire desacostumat. Després d’un brevíssim parlament de la reina lloctinent Maria, li contestà en català: «en vulgar e ab stil fort e clar», el representant de la clerecia, fra Marc de Villalba, abat de Montserrat. Era la primera vegada que això s’esdevenia. El discurs, calcat gairebé sobre la fórmula de ritual, amb abundoses referències als textos bíblics, presentà algunes novetats, a més de la ja esmentada: una forta influència humanística, notable sobretot en la interpretació de la Corona d’Aragó com a la Celtibèria clàssica; les cites a Plutarc, i la manyagueria de les paraules dedicades a la muller del Magnànim, a la qual es comparà a la reina Elionor, besàvia seva, «qui ab gran justícia regí aquest Principat e ab gran prudència féu notables constitucions…, en temps de la guerra de Castella»[163].


  El desplegament de la tàctica del braç eclesiàstic, visible en la peça oratòria del seu representant, es féu del tot perceptible en la sessió del 22 de setembre de 1421, ja celebrada a Barcelona. Prenent la direcció de l’obra de les Corts, que ja no havia d’abandonar, i arrossegant darrere seu l’estament reial, la clerecia presentà un programa coherent, que reposava en l’aprovació dels capítols elaborats per les Corts de Sant Cugat que no havien estat admesos per Alfons. En conjunt, sol·licitava que s’acceptessin 41 capítols (a Sant Cugat se n’havien presentat 46), que es reformessin i ampliessin dues de les constitucions que hi havien estat publicades, sobretot la dels Inquisidors, i que es prenguessin mesures per a l’augmentació i conservació de la Diputació del General. Per la seva part, oferia fer una ambaixada al rei, acompanyada per un estol de nou naus grosses i deu galeres, ben armades i equipades, perquè aquell «pus segurament e sens perill de sos enemichs pusque ab honor e així com a rey victoriós tornar deçà»[164].


  Els capítols esmentats representaven un compromís entre el radicalisme de les Corts de Sant Cugat i la defensiva de l’autoritarisme regi. Amb tot, constituïen un avenç considerable de la doctrina pactista respecte a la plataforma assolida a la mateixa Barcelona per les primeres Corts de Ferran I. En efecte, no solament es refermà el dret dels catalans a detenir exclusivament els oficis anomenats de jurisdicció i es definiren determinats aspectes del sistema judicial, sinó que, a més, es declarà la primacia absoluta dels Usatges de Barcelona, Constitucions i Capítols de Cort de Catalunya com a font legal del Principat, sobre qualsevol altre text jurídic («Assats és cosa ridicolosa»), es tornaren a prohibir els nomenaments de comissaris regis («Per tolre vexacions») i es comanà a la Diputació del General de Catalunya la custòdia i defensa de l’estructura constitucional de la terra davant qualsevol extralimitació del rei i de les autoritats públiques, amb facultat de nomenar un representant prop de la Cort per a reclamar el respecte a la legalitat. Aquesta constitució, que començava amb una sentència digna d’ésser repetida: «Lo fruit de les lleis és observància d’aquelles, en altra manera en va són ordonades», donava a la Generalitat un poder extraordinari i al país l’instrument de contrapès a l’autoritarisme monàrquic pel qual venia lluitant durant més de mig segle. Per això, com a punt de partença de l’evolució que havia de conduir a la famosa Constitució de l’Observança de 1481, és pedra de toc de la ideologia pactista.


  Encara que entre els capítols presentats per l’estament eclesiàstic i els que definitivament aprovà la reina Maria hi trobem diferències d’estil i de concepte, i també algunes supressions, com en l’important capítol referent als oficis de canceller i vicecanceller,[165] el triomf de la política preconitzada per l’Església fou evident. Mai no li mancà el decidit suport de l’estament reial, i àdhuc podem pensar que de bon antuvi existí entre ambdós una estreta correspondència, com es manifesta pel fet d’haver-se inclòs en la sol·licitud del 22 de setembre de 1421 el capítol «Havents a cor» relatiu a l’establiment del proteccionisme en la indústria tèxtil catalana, al qual ja hem al·ludit planes abans. En canvi, el braç militar es presentà dividit en dues gavelles, l’una partidària de seguir el pactisme preconitzat per l’Església catalana, l’altra radical o, millor dit, entestada a neutralitzar tota acció de govern de la monarquia.


  Seria molt planer d’atribuir a un partit la representació de l’esperit intransigent del constitucionalisme català i a l’altre la de claudicació davant dels afalacs de la reialesa. El problema és molt més complex i mereix ésser tractat amb cura, perquè el cisma en el si de la noblesa catalana, preludiant el que sobrevingué en el de la clerecia en 1431 i en el reial en 1454, revela la primera grossa esquerda en l’articulació social catalana, a través de la qual s’havien d’esmunyir els odis de la revolució de 1462.


  Després d’analitzar les biografies dels dos grups de la noblesa que s’escometeren en el transcurs de les Corts de 1454-1458, Santiago Sobrequés emeté una substanciosa hipòtesi de treball: mentre la terra fou arrossegada a la guerra civil per una minoria d’antecedents constitucionalistes no pas massa clars, una considerable fracció de nobles, poc suspecta d’autoritarisme, cregué en la possibilitat de compaginar el manteniment del vell ordre jurídic amb la dinastia governant.[166] Ara bé, comparant les llistes que publica dels partidaris i adversaris de la monarquia en aquella ocasió amb la dels partits que es formaren en les Corts de 1421-1423, els antecedents dels quals deuen trobar-se en la Junta de Molins de Rei de 1418, l’analogia és tan patent que bé podem escriure que els bàndols de 1462-1472 es trobaven preformats quaranta anys abans.


  D’un costat, el grup del comte de Cardona, decididament reialista (però no per això contrari a les lleis de la terra, ans bé partidari de llur definició i desenvolupament dintre del respecte a la sobirania del príncep); de l’altre, el del comte de Pallars, implacable acusador de la facció adversària i encara dels altres estaments per llur feblesa davant de la monarquia. Per què —deien aquests a l’Església reclamant sobre el compliment de la Constitució dels Inquisidors— «lexes e permets les leys de la terra, comprades e pagades, ésser interpretades e del tot derruïdes e al fons meses»? Per què —exclamaven adreçant-se al braç reial— «d’aquells (greuges) no demanes deguda reparació, car les leys comunes de la terra per tots deuen ésser sostengudes»[167]? De tot tenien la culpa els mals consellers, «qui per llurs passions e interessers propis torben lo ben públich e que us donen entenent (a la reina) que ab discòrdia farets lo servey del Senyor Rey». Acusacions dretureres, fetes amb llenguatge ardent i fàcil, el mateix que abrivaria els ànims en 1461, en el moment de la lluita contra Joan II. Però què hi havia sota aquests mots intransigents?, què bategava en els propòsits del grup del comte de Pallars?


  Un fet ens sembla fonamental per a la comprensió correcta dels orígens del cisma nobiliari català: el desgavell del món dels cavallers, al qual ja hem al·ludit tantes vegades. Sacsejats pel temporal del temps, en plena ruïna econòmica, però detenint una potència política molt superior a llurs forces, cavallers, donzells i homes de paratge, els mateixos que havien barrat el pas del tron al comte d’Urgell, cercaren des de 1413, quan els fou denegada la pretensió de formar un braç separat en les Corts, de traduir llurs inquietuds en l’esfera governamental engruixint els clans de les grans famílies aristocràtiques del país. Alguns per voluntat decidida —havien format part del grup urgellí, com els Palou—, la majoria per simpatia, afinitat o bé odi als veïns, els uns perquè havien estat afalagats per la nova dinastia, els altres perquè se’n creien perjudicats, el cert és que entre 1413 i 1421 s’arrengleraren o bé al costat del comte de Cardona o bé del de Pallars, Joan Ramon Folch i Bernat Roger, respectivament. Aquest darrer, per la pura mecànica dels fets, es convertí en l’antagonista d’aquell, heretant l’oposició que els comtes d’Urgell havien palesat envers els de Cardona per motius de veïnatge i de prestigi. Com sigui que els de Cardona havien prestat excel·lents serveis a la causa dels Trastàmares, bloquejant des dels dies de l’Interregne les possessions de Jaume el Dissortat (aspecte gairebé inèdit en la historiografia del tema), aquests eren reialistes i els comtes de Pallars antiautoritaris.


  Hem intentat de comprendre el desplegament de les forces nobiliàries catalanes quan s’esdevingué la ruptura entre els dos grups després de la declaració reial de 13 d’octubre de 1421, reconeixent que la facció del comte de Cardona «representava la maior part de tot lo dit estament (militar)»[168]. De fet, llegint les nòmines que ambdós bàndols presentaren aquell mateix dia, hom arriba a la conclusió que si darrere del comte de Cardona s’aplegaven molts cavallers i gentilhomes, especialment els fincats a les ciutats i viles, darrere del comte de Pallars es disposava la flor de la noblesa catalana (els vescomtes d’Illa i Canet, d’Èvol, Rocabertí i Roda) i de la cavalleria de castells i masies. Aquesta és una impressió que caldria demostrar mitjançant un estudi analític de la geografia del patrimoni nobiliari del Quatre-cents.


  És possible que la topada entre els uns i els altres —topada violenta, ben entès, que obligà la reina Maria a empresonar els dos comtes i encara alguns partidaris llurs— no hauria tingut tanta volada si l’atzar no hagués dilatat l’obra d’aquelles Corts amb unes intempestives cartes d’Alfons el Magnànim demanant que no es despatxés l’estol que estava preparant-se a Barcelona per ajudar-lo en la seva empresa napolitana (estiu de 1422). Això dilatà la conclusió de les Corts i permeté als partidaris del comte de Pallars de presentar protesta rere protesta. Entre ells figurà Bernat de Cabrera, un dels personatges més actius durant la incubació de la Junta de Molins de Rei, que després havia servit fidelment Alfons el Magnànim a Sardenya com a defensor dels principis de l’autoritarisme en qualitat de tractador reial en el Parlament sard de 1421.[169] Prova efectiva que es podia servir el rei a les Illes i contrariar-lo al Principat i que es tractava més de qüestions d’interessos personals i familiars que d’una ideologia política doctrinària a l’ús dels segles XIX i XX.


  Les Corts finalitzaren a les darreries de juliol de 1423. Les constitucions estaven aprovades des del 22 d’abril de 1422, i la majoria de «greuges» presentats pels particulars resolts des del 3 de juny del mateix any. La resta del temps s’havia invertit, doncs, en una picabaralla política, les conseqüències de la qual no tardarien a fer-se sentir.


  La política castellana i la intromissió de Catalunya en els afers reials


  Un dels motius que induïren Alfons el Magnànim a acceptar el retorn pel qual es delien els catalans fou, ultra el tomb advers que havien pres els esdeveniments a Nàpols, la necessitat d’interposar la seva persona en els afers dels seus germans a Castella. El clan dels infants d’Aragó havia estat sotmès des de 1420 a una fortíssima pressió que tenia com a causes la prepotència d’Enric, gran mestre de Santiago, els recels i les ambicions de Joan, ja príncep-consort de Navarra, i el desig d’Álvaro de Luna, l’hàbil privat de Joan II de Castella, d’aprofitar les desavinences d’aquells prínceps per a esmicolar llur poder, abeurar-se amb llurs riqueses i aixecar damunt de llur ruïna el cadafal de l’absolutisme monàrquic a Castella i la fortuna de la seva pròpia família.


  L’infant Enric s’havia fet amo de la situació a Castella sotmetent el jove monarca Joan II a la seva tutela després de l’anomenat «atraco de Tordesillas» de 1420.[170] Havent aconseguit, de passada, la mà de la infanta Caterina i el marquesat de Villena, semblava que el seu poder estava prou consolidat com per a considerar-se segur de les intrigues dels seus adversaris, entre els quals el seu propi germà Joan. Però aquests, incitats i maniobrats per Álvaro de Luna, estrella ascendent en el cel polític de Castella, saberen fer-li front, deslliurar el monarca a Talavera i obligar-lo a acudir a la cort reial, on fou fet presoner, malgrat el salconduit reial que portava (Pinto, prop de Madrid, 14 de juny de 1423). Tot seguit hom prengué diverses mesures destinades a destruït el partit de l’infant, el qual es veié desposseït del mestrat de Santiago i dels seus dominis. Quant als seus partidaris, els més importants, entre els quals la princesa Caterina, el conestable de Castella Ruy López de Ávalos y l’adelantado de Lleó, Pedro Manrique, cercaren refugi a la ciutat de València, des d’on sol·licitaren l’ajut d’Alfons el Magnànim.


  De bon antuvi havia cregut el rei d’Aragó que l’infant Enric s’havia fet culpable de traïció a la Corona castellana negociant amb el rei de Granada. Però quan li pervingueren les informacions dels emigrats i, sobretot, quan pogué parlar-los a València, on s’establí des del 10 de febrer de 1424, allunyant-se de la sempre inquieta Barcelona, canvià totalment d’actitud. No solament cobrà gran coratge contra la cort de Castella, sinó que hi inclogué el seu germà Joan, a qui tots acusaven com un dels manefles de l’arrest de l’infant Enric. Això no obstant, desitjant arranjar el plet familiar abans d’emprendre una acció contra Joan II, li trameté diversos emissaris, tots els quals el comminaren a restar fidel al clan familiar. Com veurem més endavant, el ja rei de Navarra no accedí al prec del d’Aragó fins pel mes de setembre de 1425, quan els afers havien evolucionat favorablement per a la causa d’Alfons, gràcies a les gestions dels seus ambaixadors prop de diversos magnats castellans. El 3 del dit mes, a Torre de Arciel, Navarra, fou signat un acord entre els dos monarques, que a la vegada comprometia Aragó i Castella, pel qual l’infant Enric i els seus partidaris recobrarien la llibertat i béns (llevat de Ruy López de Ávalos, la conestablia del qual era sacrificada en l’altar d’Álvaro de Luna). Aquest capgirament de la situació política castellana permeté dues possibilitats: per part d’Alfons, la de minvar l’esforç de preparació militar que venia fent des de l’estiu de 1424; per la de Joan de Navarra, la d’escometre don Álvaro, en qui tots veien ara la força actuant de la monarquia castellana. Per aquesta causa li fou fàcil de conjurar-se amb el bo i millor dels grandes castellans a la ciutat de Toro (10 de febrer de 1427) i, aprofitant l’entrada de l’infant Enric per terres del Duero, d’imposar al rei de Castella el desterrament del seu privat (Valladolid, 4 de setembre), de qui Alfons el Magnànim havia dit, en un manifest llançat a Saragossa en 1424, que intentava d’apoderar-se tirànicamente del govern de Castella. Álvaro de Luna, en efecte, partí per Aillón, emportant-se, com hem escrit en altres planes, la dignitat de la Corona.


  Això li fou molt favorable. El partit dels infants d’Aragó no havia tractat gens bé el monarca de Castella durant els mesos de lluites i pressions de tota mena que precediren la sentencia de Valladolid. Amb menor consideració el tractà després. Però el que realment ensorrà la causa de Joan de Navarra, portat al capdamunt del govern castellà, fou que ni volia eliminar el monarca, com havia fet el seu besavi a Montiel, ni podia ordenar els afers del regne podant la supèrbia dels grans aristòcrates, dels quals s’havia fet capitost. La situació política es féu tan anguniosa, que Álvaro de Luna retornà del seu estranyament el 6 de febrer de 1428 enmig dels aplaudiments generals. En permetre el retorn de llur adversari, els infants d’Aragó acabaven de signar la lletra patent de llur fracàs, i, més que això obrien les portes a l’eliminació de llur partit a Castella.


  Álvaro de Luna, efectivament, no va vacil·lar. Després d’una tongada de festes que es celebraven a Valladolid en honor de la infanta Elionor d’Aragó, que anava a Portugal per contraure matrimoni amb el príncep Duarte, el conestable desplegà amb rapidesa la seva ofensiva. El rei de Navarra fou invitat a acomiadar-se de la cort reial (6 d’agost de 1428). Acceptà, convençut aparentment de la lleialtat de don Álvaro, del qual havia permès el retorn, i, sobretot, de la fermesa del tractat de pau perpetu entre Aragó i Castella que havia estat concordat a Tordesillas el 12 d’abril precedent. Ara bé, tan aviat l’infant Joan creuà la frontera castellana, la cort de Joan II de Castella prengué una actitud poc favorable envers el partit aragonès. En primer lloc, anà dilatant la ratificació del tractat de pau, fins a donar entenent que allò que cercava era precisament la guerra; i àdhuc per als menys assabentats aquesta voluntat es féu patent quan les Corts castellanes, reunides a Illescas, a començaments de 1429, accediren a votar un crèdit de 40 milions de maravedisos per a la guerra granadina, en realitat per sostenir amb les armes les mesures que el conestable estava a punt de prendre contra els infants Joan, Enric i Pere d’Aragó.


  Àdhuc Zurita ha acusat Alfons el Magnànim d’haver creat l’atmosfera que féu inevitable la topada entre Castella i Aragó en 1429. Ens sembla que hem desvirtuat el parer del famós annalista aragonès, i hem situat concretament els fets atribuint la més gran part de la culpa al destre Álvaro de Luna. Quan el seus rivals s’adonaren de l’amplitud de la seva maquinació i es decidiren —a Tudela (març de 1429)— a escometre militarment el conestable, es trobaren amb la inesperada sorpresa de l’evaporació de llur partit a Castella. Perquè ni Alfons ni Joan no havien previst que l’arma eficacíssima d’Álvaro de Luna seria el repartiment universal dels béns dels infants d’Aragó —la formidable herència de Ferran d’Antequera i la Ricahembra— entre tiris i troians, partidaris i adversaris del conestable. Davant el suculent tiberi, la noblesa castellana, massivament, signà un acte de fidelitat a Joan II (Palencia, 30 de maig de 1429).


  En aquestes circumstàncies, l’ofensiva desencadenada pels reis d’Aragó i Navarra mancà de bon antuvi d’eficàcia i entusiasme. Empresa el 23 de juny, es deturà tot seguit gràcies a la intervenció de la reina Maria, el 2 de juliol, la qual gestionà una treva entre ambdós exèrcits, que desplegaven llurs forces l’un a Cogolludo, l’altre a Jadraque. Fou suficient la promesa donada per Álvaro de Luna, que suplicaria a Joan II les concessions sol·licitades per dona Maria (respecte de les possessions territorials de l’infant Joan; garanties per a l’infant Enric, derogació del ban de guerra contra Aragó), perquè Alfons el Magnànim es donés per satisfet i desistís de la lluita. En va Joan de Navarra l’incità a la batalla. El rei d’Aragó sabia que la tenia perduda per endavant, en no poder comptar amb cap suport en terres castellanes ni amb auxilis financers en els seus regnes propis.


  Aquest era el segon i primordial aspecte de la qüestió. Si la ciutat de València havia avançat 28.000 florins a Alfons el Magnànim,[171] el subsidi votat per les Corts del regne a Morvedre es cobrava lentament. Quant a Catalunya, l’actitud no pogué ésser més descoratjadora. Reunides les Corts a Tortosa, el 19 de novembre, el comte-rei hi llegí un document demanant ajut i socors davant de l’agressió «voluntària e sens causa» del rei de Castella. Però els braços catalans, després de forçar-lo a demanar «consell» (2 de gener de 1430), l’advertiren que anaven a intervenir en l’afer com a intercessors entre els dos monarques.[172] De fet, des del 7 de desembre anterior un Comitè de divuit persones, elegides per les Corts per ordenar els seus afers i planejar les acostumades reivindicacions, s’havia adreçat a Joan II de Castella exhortant-lo a deposar les armes i a desoir les veus de Satanàs, que «envejós de tota virtud, prossegueix perniciosament en metre raylls entre dos besnéts de un rey d’Aragó e néts d’una reina, filla sua, e filla de dos pares, e dobles cunyats»[173]. Per tant, Alfons el Magnànim es veié gairebé suplantat per les Corts, les quals acordaven trametre ambaixadors al rei de Castella com si fossin sobiranes. Sense voler-ho o a consciència, els catalans, que de nou prenien la iniciativa en la política exterior i eren esguardats i consultats per les Corts d’Aragó, donaven a Álvaro de Luna la certesa que Alfons el Magnànim mancaria de recursos per a oposar-se a l’acció de policia que, a poc a poc, anava dispersant l’herència dels infants d’Aragó i Castella.


  Mancats d’ajut moral —el material fou de l’ordre de 30.000 florins, la meitat del que Alfons havia sol·licitat a les Corts—, el rei d’Aragó i el seu germà Joan hagueren de capitular davant de Castella i Álvaro de Luna. Els ambaixadors del monarca, Domènec Ram, bisbe de Lleida, Ramon de Perellós, governador del Rosselló, i Guillem de Vic, hagueren d’anar accedint a les condicions fixades pel conestable. Finalment, es signaren a Majano (25 de juliol de 1430) unes treves per cinc anys, per les quals Alfons i Joan acceptaren els fets consumats i convingueren discutir amb Castella la sort dels càrrecs i de les terres que havien estat segrestats als infants aragonesos. Aquestes treves representen el punt de major feblesa d’Aragó respecte a Castella durant el segle XV.


  Els primers efectes de la crisi econòmica a Catalunya i les dissensions intestines


  L’apatia d’Alfons el Magnànim durant els darrers anys de la seva estada a les terres continentals, manifestada en l’afer de Castella, no correspon a l’apaivagament d’aquell esperit ambiciós i enèrgic. En realitat, si deixava esllavissar la política castellana cap a un carreró de claudicacions, gairebé desnonant l’esdevenidor dels seus germans, era perquè sotjava amb ull amatent les noves possibilitats que des de 1429 li obria la política napolitana. Els mots grandiloqüents amb què havia estimulat els infants Joan i Pere poc abans de reunir-se les Corts de Catalunya, escrivint-los que es preparava per assolir la victòria la primavera següent —«e nos e nosotros seremos relevados en una jornada de toda molestia de aquestos affers a gloria e honor de nosotros todos»[174]— ocultaven un progressiu decandiment en el seu entusiasme pels negocis de Castella, que més endavant es transformà en antipatia i fàstic. S’acomplí llavors, ens sembla, el procés que féu d’Alfons un rei essencialment mediterrani, per no dir totalment itàlic. Sols pensava en Itàlia, i el camí de retorn a la península li fou aplanat per les desavinences dels bàndols napolitans i una destra acció diplomàtica que, baratant la sort del darrer papa cismàtic de Peníscola, Climent VIII (26 de juliol de 1429), donà lloc a una sorollosa reconciliació entre Roma i el rei d’Aragó. Poc després, emissaris de la reina Joana concertaven un acord amb els representants d’Alfons —el titular virrei de Nàpols, Dalmau Sacirera—, que inaugurava el darrer i llampegant capítol de la biografia italiana del Magnànim (juliol de 1430).[175]


  Des de començaments de 1431, el rei d’Aragó feia, doncs, preparatius per guerrejar de l’altra banda de la Mediterrània —Tunis o Nàpols, no es sabia de cert, però se sospitava que el darrer regne seria l’objectiu final. Amb aquest motiu, convocà de nou a Corts els catalans, assenyalant Barcelona com a lloc de reunió. Atesos els resultats de l’assemblea que acabava de tenir lloc a Tortosa, no sabem què n’esperava concretament, exceptuat un donatiu considerable per a la seva empresa italiana; però el descabdellament de les Corts resultà importantíssim, no tant per al monarca com per a l’historiador dels nostres dies, que hi troba reflectida la manifestació indubitada de la crisi econòmica catalana del Quatre-cents.


  A Tortosa, pel març de 1430, les Corts havien registrat una vegada més les dissensions que dividien la noblesa; però, ultra això, i per primera vegada, la divisió del Braç eclesiàstic, sobre el qual havien reposat des de 1416 l’obra i el prestigi de l’assemblea. En un manifest llançat per l’estament reial el 15 d’aquell mes,[176] els síndics de Barcelona, Lleida, Girona, Perpinyà, Tortosa, Manresa i Puigcerdà acusaren els dos estaments restants d’entrebancar els afers de la Cort. «En lo Braç de la Sgleya s’és més torp» i en el de l’aristocràcia lluitaven dos partits, els uns «volents sostenir actes per moltes gents honestes e d’honor reprovats e avorrits, sperants ésser sostenguts per complaure alguns los quals creen que els poden comportar en aquells altres per ambició de officis, creents complaurà al dit Senyor Rey e Príncep nostre».


  Ben segur que l’escissió en el si dels braços eclesiàstics i militar tenia pregones arrels econòmiques. Si l’estatut raonat de preus i salaris ens ha permès de considerar el període que transcorre de 1420 a 1445 com el d’una possible recuperació de l’economia catalana després dels trasbals de la forta crisi dels quaranta anys precedents,[177] el país no palpà les conseqüències financeres d’aquesta sinó des de 1427. Això pot semblar paradoxal; però és un fet evident. La «consciència de crisi» a la societat catalana és d’aquell temps. Llavors no hi havia tècnics economistes; però, com ara, la gent pagava impostos, dels quals es nodrien les corporacions que finançaven, amb llur paper de deute públic, les empreses reials i nacionals. Si les imposicions minvaven —senyal evident d’una refracció del consum i de la producció, del comerç estranger i interior— perillava tot l’edifici creditici, que afectava no solament aquelles institucions (Diputació, municipis) sinó també els particulars que havien comprat censals i violaris o bé s’havien empenyat acceptant-los. Doncs bé, el col·lapse de la percepció d’impostos es féu patent des de 1427. Broussolle ho ha establert per Barcelona.[178] Basta consultar la informació presentada pels diputats a les Corts pel novembre de 1431[179] per establir-ho per a tot Catalunya. Com palesa el gràfic següent, els drets del General sobre el comerç dels teixits i les duanes caigueren verticalment entre 1425 i 1428, perquè en l’arrendament d’aquest any el més-dient sols oferí 48.893 lliures anyals en lloc de les 53.380 de l’arrendament anterior. Després, en 1431, no es trobaren arrendadors sinó per 15.548 lliures; els drets no compresos en l’operació s’hagueren d’administrar directament pel General, els oficials del qual els avaluaren en 23.960 lliures. Fet i fet, en sis anys els ingressos de la Diputació sobre el comerç de Catalunya havien minvat en més de 13.000 lliures, o sigui la quarta part del total.
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  Gràfic dels arrendaments de drets del General de Catalunya entre 1400 i 1430. A l’esquerra, quantitats en lliures catalanes. La línia de punts indica les quantitats realment arrendades per al període 1431-1434. Vegeu-ne l’explicació en el text.


  Xifra traduïble immediatament en desorganització financera, social i administrativa. Àdhuc començà a trontollar l’economia de la més poderosa i rica institució del país: la Diputació del General, el pressupost de la qual es veia obligat cada any al pagament de 23.600 lliures d’interessos, corresponent a un deute de 452.700 lliures de censals i violaris.[180] Si les finances d’aquest organisme marxaven amb tantes dificultats, molt menys esperançadores eren encara les perspectives de les hisendes de Barcelona i altres municipis catalans i les dels particulars, eclesiàstics i burgesos (en general, creditors) i militars (en general, deutors).


  Les Corts congregades el 18 d’agost de 1431 reflectiren aquest ambient d’angoixa i el desconcert que existia entre els estaments per a esclarir-lo. El principal problema polític continuà essent el de l’administració de justícia, que fou discutit llargament, sense arribar-se a un acord per l’oposició entre el rei i els braços sobre el nomenament i les responsabilitats dels càrrecs de canceller, vicecanceller, regent la cancelleria i, sobretot, d’uns consellers de tals oficials, que les Corts desitjaven designar.[181] Però al costat d’aquesta discrepància, i superant-la ràpidament en intensitat i primacia, tres altres coses retingueren l’atenció de l’assemblea: el reconeixement de la Casa de la Diputació, la situació al camp i el pagament de censals i violaris. Nomenada una comissió investigadora, molt aviat hom s’adonà del favoritisme que, estès en època de vaques grasses, havia conduït la Generalitat, des del desfermament de la crisi econòmica, arran de l’abís.[182] Peró l’oligarquia que menava l’organisme cabdal de Catalunya no doblegà el seu braç, i només s’aconseguí que els diputats es comprometessin a elegir llurs successors i els oïdors de comptes «ab puritat, libertat e franch arbitre» i que no escollissin els diputats i oïdors precedents sinó passats dotze anys d’exercir llur càrrec.[183]


  L’afer del camp es presentà com un bloc de reivindicacions que dimanaven d’un projecte elaborat per les Corts de 1429. Davant del moviment d’alliberament dels camperols, aristòcrates, eclesiàstics i patricis urgiren del monarca l’aprovació de diverses constitucions: en una es demanava que els remences no poguessin «provocar a llibertat alguna de les servituds o usos» i que es prohibissin, sota pena de presó perpètua, qualsevol mena de reunions dels pagesos amb tal finalitat; en altra, es sol·licitava que es declarés perfecta en el terreny civil i criminal (fora els casos de pena de mort i mutilació de membres) la jurisdicció del senyor de castell termenat; i en un grup darrer es pretenia estatuir la situació dels conreadors de masos rònecs, obligant-los a treballar les terres que posseïen en els alous senyorials o bé a vendre-les a persones no prohibides (o sigui a eclesiàstics i cavallers); en cas contrari, se’ls declararia desposseïts dels seus béns i restituïts llurs senyors directes en el domini útil dels masos i albergs.[184] D’aquest conjunt de reivindicacions aristocràtiques, Alfons sols concedí la constitució «Commemorants», a la qual ja ens hem referit en la plana 30, com a signe de la intranquil·litat al camp i del triomf de la tesi dels senyors sobre la facultat de disposar de les terres en cas d’abandó per part de masovers i pagesos de remença.


  Però quan els estaments de les Corts s’esbatussaren de valent fou en discutir-se la constitució sobre el pagament dels censals i violaris, que comprenia sota aquest títol no menys que divuit articles.[185] Presentada i recolzada pels braços creditors (Església i patriciat urbà), aprovada pel rei davant la urgència de la seva marxa i el lliurament d’un donatiu de 80.000 florins (primerament, sols li n’havien estat concedits 15.000), disposava penes severíssimes contra tots els deutors endarrerits, que arribaven a la convocació d’host i sometent i a l’empresonament perpetu dels insolvents. Amb l’excepció d’alguns nobles i cavallers, tots el barons de Catalunya, seguits per llurs clans respectius, oblidaren per un moment llur antagonisme i protestaren amb energia d’aquella llei que anorreava llur potència econòmica i sotmetia llur poder al rei i als altres estaments i —parlant amb llurs pròpies paraules— «redundaria en gran periudici e lesió de lurs privilegis, jurediccions, libertats e drets». Encapçalaven la llista dels protestants els comtes de Cardona, Pallars, Mòdica i Prades, i els vescomtes d’Illa, Castellbò, Rocabertí, Perellós i d’Evol.[186] Però el rei no volgué escoltar-los. Deixant encarregada a la reina Maria la dificilíssima missió de trobar un desllorigador a aquest problema —que no havia de tenir solució davant de l’entestament dels altres dos estaments—, Alfons s’allunyava definitivament de les terres catalanes el 29 de maig de 1432.


  3. La conquesta de Nàpols


  La successió al Reialme napolità


  Hem dit planes abans que la divisió entre les principals faccions que es disputaven el poder a la cort de Joana II de Nàpols obriren de bell nou les possibilitats d’Alfons el Magnànim per a assolir la corona d’aquell regne. En efecte, no podem dir que fos l’ambició del rei d’Aragó la que el portà a intervenir en els afers italians; al contrari, fou materialment xuclat per les circumstàncies que successivament es presentaren, lligant-lo per sempre més a les peripècies de la política d’aquella península. La crisi de la successió a la corona del Reialme fou tan intensa, que totes les potències de la ribera de la Mediterrània occidental en foren commogudes, replantejant en els termes primigenis la gran pugna que oposà els Anjou i els Aragó en els anys de pas del segle XIII al XIV. La Santa Seu d’un costat, el duc de Milà, Florència i Gènova, per l’altre, sense oblidar Sicília, que, en definitiva, fou la plataforma de la maniobra victoriosa d’Alfons sobre Nàpols, havien de dir llur mot davant del plantejament d’un problema que els afectava de manera directa en llurs interessos o en el descabdellament de llur diplomàcia.


  Atret per les seguretats que li foren donades per Gianni Caracciolo, Alfons el Magnànim romangué més de dos anys a Sicília esperant recollir el fruit d’aquelles falagueres promeses. L’aventura tunisenca —l’atac a les illes de Gerba durant l’estiu de 1432— no fou segurament el graó de què parla Soldevila ni el «falso scopo» a que al·ludeix Dupré-Theseider.[187] Ambdós recorden massa la gesta de Pere el Gran. Ens sembla que tenen raó els historiadors sicilians quan parlen de la realització d’una política africana siciliana, el primer objectiu de la qual era amenaçar els Hafsins de Tunis per obligar-los a renunciar a la pirateria en aquells paratges i acceptar un tractat comercial favorable als interessos de l’illa.[188] En tot cas, l’atac diversiu contra Gerba s’aprofità com un compàs d’espera mentre maduraven els afers napolitans.


  Al Reialme la situació era gairebé inextricable. Apropant-se la mort de Joana II, les ambicions personals es confabulaven amb les intrigues diplomàtiques per portar endavant o endarrere els noms dels angevins o dels aragonesos. L’assassinat de Giani Caracciolo (1432) esdevingué un revulsiu poderós. Els seus partidaris obligaren Joana II a reconèixer hereu Alfons el Magnànim (4 d’abril de 1433), malgrat l’oposició d’Eugeni IV i de la lliga que es concertà immediatament entre Venècia, Florència i el duc de Milà per oposar-se als plans del rei d’Aragó (juny de 1433). L’ànima d’aquesta coalició era Felip M. Visconti, senyor de Gènova i, per tant, rival eminent de l’expansió catalana a la Mediterrània.


  Enfront d’aquesta coalició, Alfons hagué de recular discretament. De nou semblà que anava a ocupar-se de la política africana: l’expedició a Trípoli, que emprengué l’any següent, és ben bé un compas d’espera. Mentrestant, concertava naus, tropes i bastiments de tota mena en els ports sicilians. Però a darrera hora arribaren d’Espanya els infants Joan i Enric, a fi i efecte de convèncer-lo que desistís de l’atac a Nàpols davant l’actitud dels magnats italians. Sembla que el rei de Navarra tingué èxit, perquè el 23 de novembre de 1434 fou dada ordre a l’estol de retornar a Catalunya. L’atzar retingué Alfons a Itàlia: l’endemà, arribava a Sicília la nova de la mort de Lluís III d’Anjou, l’hereu designat per Joana II en substitució d’Alfons.


  Traspàs que fou seguit al cap de pocs mesos pel de la mateixa reina (2 de febrer de 1435). Mentre a Nàpols es proclamava el testament de Joana II, deixant el tron a Reiner d’Anjou, aleshores presoner del duc de Borgonya, a Càpua, la facció Caracciolo es lliurava al rei d’Aragó i aquest a Messina disposava que salpés l’estol devers Gaeta per emprendre la conquesta de les terres que tantes vegades li havien estat promeses.[189]


  El daltabaix de Ponça i la virada del duc de Milà


  El setge de Gaeta, que s’esperava fàcil, tingué una sortida inatesa. Un estol genovès que portava queviures a la plaça s’oposà en aigües de Ponça a l’aragonès (5 d’agost de 1435). Com si es trobessin en una parada naval, les naus i galeres de Catalunya i Sicília portaven sobre coberta una munió de prínceps, barons i cavallers de tota mena, voltant la persona del propi monarca. S’havia de creure planera la victòria i hom volia assistir-hi a primer rengle. De fet les grosses carregues genoveses triomfaren sense dificultat de llurs contrincants. A darrera hora de la tarda, i amb la sola excepció de dues galeres que fugiren cap a Gaeta amb l’infant Pere, l’estol reial restà desbaratat i en poder dels genovesos. Alfons el Magnànim, els seus germans Joan i Enric i un centenar de barons de Catalunya, Aragó i València, Sicília, Nàpols i Castella, foren fets presoners i portats de bon antuvi a Gènova i després a Milà.


  La nova del desastre commogué tot el món mediterrani. Però, al contrari d’allò que sovint s’assegura, no implicà la ruïna de la marina catalana davant de la genovesa. Fou, certament, un mal pas, però no irreparable. La prova és —i irrebatible— la prossecució ulterior de l’ofensiva d’Alfons a Nàpols, impensable sense el domini de la mar, la decisió dels catalans d’alliberar llur monarca a tot risc i la virada del duc de Milà en un sentit favorable als interessos de la casa d’Aragó a Nàpols.


  Quina fou la causa d’aquest revirament? Per què el duc de Milà es convertí d’enemic en aliat d’Alfons, quan tothom a Itàlia li augurava obert el camí de la monarquia? Es tracta simplement d’un bel gesto de pomposa cavalleria, com escriví N. Valeri? Dupré-Theseider ha resumit exactament les darreres recerques, entre les quals una important troballa de T. de Marinis a Ginebra, en dir que l’alliberament d’Alfons fou resultat d’una doble convicció de Felip M. Visconti: que tindria en el rei d’Aragó un lleial aliat amb el qual repartir-se l’hegemonia a Itàlia i que rebria una bona indemnització pel seu reial presoner. La primera es concretà en el tractat de Milà (8 d’octubre de 1435), pel qual Alfons renunciava a Còrsega i a les bases de Portovenere i Ilica, es repartia amb Felip M. Visconti les conquestes d’Itàlia, reservant-se les que faria al sud de Bolònia, i es comprometia a lluitar amb el famós condottiero Francesc Sforza sempre que el duc li ho demanés. La segona es traduí en la promesa del pagament d’un rescat de 30.000 ducats, que, efectivament, foren girats a Gènova per les Corts d’Aragó, València i Catalunya.[190] Amb tot, el prof. Dupré-Theseider reté sempre com a possible mòbil del Visconti l’admiració d’un magnat novell italià pel rei aragonès de la més vella nissaga.


  L’alliberament del monarca, en el qual tanta part tingueren els diners dels pobles de la Corona d’Aragó, coincidí amb la caiguda de Gaeta a mans de l’infant Pere. Aquesta notícia, que li arribà juntament amb la de l’aixecament de Gènova contra el duc de Milà i la de la propera sortida de les costes catalanes d’un estol d’onze galeres armades pel Principat, decidiren Alfons a restar a Itàlia. Amb la signatura del nomenament de Joan de Navarra com a lloctinent reial de València i Aragó (21 de gener de 1436), el Magnànim renunciava a tota política castellana. Ell restaria a Itàlia. Fou el gran tombant en la seva vida.[191]


  Ocupació de Nàpols


  De 1436 a 1442, o sia durant vuit anys, Alfons lluità estrènuament per la conquesta del regne de Nàpols, partint de la base que havia aconseguit a Gaeta. La guerra es perllongà durant tant de temps a causa de la confusa situació interna del Reialme i de la inextricable política dels potentats italians. Mentre al sud de la península el Magnànim se les havia amb la facció angevina, que ben aviat s’anomenà «forzinesca» —del cognom que portava el seu més il·lustre cabdill, Francesc Sforza—, al nord, Milà i Venècia lluitaven amb no menys aspror per les terres de llurs confins mutus. Aquesta segona guerra, paral·lela cronològicament a l’anterior (1434-1441), estrenyé els llaços que unien el Visconti amb el Magnànim, però l’enemistà no sols amb la república de l’Adriàtic, sinó també amb el Pontificat i, sobretot, amb Florència, on Cosme de Mèdicis predicava l’equilibri italià —entenguem bé, l’hegemonia de França en els afers peninsulars. Així s’anaven delineant els dos eixos de la diplomàcia quatrecentista italiana: Nàpols-Milà d’un costat, i Venècia-Florència de l’altre. D’ací la importància de l’actitud de la Santa Seu en el conflicte general i en el particular napolità. Tradicionalment el Papat era angeví (güelf) i antiaragonès. De fet, Roma reclamava la seva sobirania sobre Nàpols, acceptada pels primers reis normands del sud d’Itàlia.


  A començaments de 1435, Eugeni IV revelà l’actitud de la Santa Seu en el problema de la successió napolitana trametent a Nàpols, com a legat a latere, al patriarca d’Alexandria Joan Vitelleschi i reconeixent el testament de Joana II a favor de Reiner d’Anjou. Davant d’aquesta escomesa, el duc de Milà envià en ajut del seu aliat Alfons el condottiero Niccolò Piccinino, un dels generals més capaços de la Itàlia del seu temps. L’arribada de Piccinino paralitzà l’actuació de Francesc Sforza a les Marques i reparà les funestes conseqüències de la batalla de Montefosco (prop de Benevento), en la qual les tropes de Vitelleschi havien derrotat les de Giannantonio Orsini, gran conestable del Magnànim (1437).


  Pla més que les batalles, l’or i la diplomàcia anaven madurant l’empresa d’Alfons. A poc a poc es captà la voluntat dels grans barons napolitans, que reconegueren en l’home sobrevingut el rei que pacificaria el país i els atorgaria grossos avantatges. Així, mentre el bàndol angeví continuava devorant els seus herois, àdhuc el Vitelleschi, el partit del Magnànim s’estenia cada dia més. D’altra banda, com que la Santa Seu li era tan adversa, Alfons no vacil·là a afegir llenya al foc de dissidència que cremava a Basilea, on el concili de l’Església estava reunit per posat bastons al carro de la monarquia pontifícia. Des de 1438, ell i el duc de Milà es presentaren com a campions del Concili i jugaren tan bé aquesta carta que reberen l’encàrrec de conquerir per als Pares de Basilea els Estats Pontificis. Alfons aprofità aquesta arma per a paralitzar l’acció d’Eugeni IV, sense decidir-se a escometre’l ni a dissoldre el concili de Ferrara-Florència convocat pel Sant Pare. Prou mals-de-cap tenia aquest davant de l’antipapa Fèlix V que li havien suscitat els reunits a Basilea (1439).


  D’aquests fets es prevalgué Alfons per descabdellar la seva ofensiva contra la ciutat de Nàpols, on els angevins resistien aferrissadament, esperonats per l’arribada de Reiner d’Anjou, que acabava d’ésser deslliurat pel duc de Borgonya (1438). Però una escomesa prematura sobre la capital, en la qual trobà la mort l’infant Pere (17 d’octubre), li palesà que abans de coronar la seva empresa amb l’assalt a Nàpols havia de reforçar el domini sobre la resta del Reialme. D’ací el seguit d’operacions militars d’escassa importància, però d’una efectivitat pregona, que durant les campanyes de 1439, 1440 i 1441 acabaren isolant Reiner d’Anjou i els seus partidaris. La presa d’Aversa (1440) i Benevento (1441) contribuïren a fer insostenible la situació de Reiner. Pel mes de febrer de 1441, Alfons preveia la fi imminent d’aquell llarg conflicte, en el qual s’havien escolat els onze millors anys de la seva vida. Aquesta vegada els fets li darien la raó. Malgrat la reversió de la política de Felip M. Visconti, que a darrera hora signà la pau de Cremona (1441) amb Venècia i es reconcilià amb el seu enemic Francesc Sforza, donant-li la mà de la seva filla, l’exèrcit d’Alfons el Magnànim posà setge a Nàpols (17 de novembre de 1441), que fou «entrada, vençuda e totalment sotmesa» —aquestes són les paraules del propi monarca en comunicar la bona nova a la reina Maria— el 2 de juny de 1442.


  4. L’emperador de la Mediterrània


  El Magnànim, magnat italià


  Aconseguida la victòria i pacificat el país, foragitats de la terra els principals adversaris, Alfons el Magnànim celebrà triomfalment la seva entrada a la ciutat de Nàpols el 26 de febrer de 1443. Com als antics emperadors romans, res no li fou regatejat per donar testimoni de la grandesa de la seva gesta. Mentre la plebs, voluble, l’aclamava com a alliberador, els barons del Reialme li prometien un donatiu anyal de 400.000 ducats i el reconeixement de la successió en la persona del seu fill bastard Ferrante, i el Sant Pare Eugeni IV l’acceptava a Terracina (14 de juny de 1433) com a rei legítim. Els humanistes s’unien a l’entusiasme general i redactaven dístics i inscripcions diverses en honor de llur mecenes. Una d’elles, la d’«Alfonsus, rex Hispanus, Siculus, Italicus, pius, clemens, invictus», havia de restar gravada a l’arc de triomf que es féu alçar a l’entrada del Castell Nou de Nàpols, després de 1452.


  Aquesta inscripció ens porta a plantejar, abans de prosseguir endavant, el caràcter i les intencions de la política d’Alfons el Magnànim en els darrers anys de la seva vida (1446-1458). Dos dels principals historiadors actuals, l’un català, l’altre italià, F. Soldevila i E. Pontieri, rebutjant l’estampa heroica que se n’havien forjat els erudits romàntics, coincideixen a atribuir al Magnànim excessives ambicions imperialistes, que havien arruïnat Catalunya, d’una part, i Nàpols, de l’altra, abocant-les a les guerres civils de l’època de Joan II i Ferrante, respectivament. Soldevila declara que un nou concepte imperialista castellà es sobreposà a l’imperialisme caut i prudent de la dinastia dels comtes-reis: la desproporció entre les metes i els mitjans hauria determinat, juntament amb la pràctica d’una política guerrera, l’ensorrada immediata de Catalunya.[192] Pontieri acusa l’esperit aventurer d’Alfons, la seva «orbida e esasperante inquietezza» i la seva opressiva fiscalitat dels mals que sobrevingueren a Itàlia mentre visqué i dels que es suscitaren a Nàpols arran de la seva mort.[193]


  Parers tan il·lustrats fan planar, doncs, negres ombres sobre la política d’Alfons el Magnànim. Però de moment, i mentre no posseïm una monografia moderna i aprofundida sobre aquesta qüestió, hem de mostrar-nos menys accessibles a tals impressions. L’estat actual de la recerca històrica el presenta exactament Eugenio Dupré-Theseider en el seu interessant i desaspassionat report al IVè Congrés d’Història de la Corona d’Aragó.[194] Certament, Alfons el Magnànim fou un príncep-condottiero, un re di guerra, com el denominaven els italians, encara que la seva art militar no pogués comparar-se a la d’altres generals del Renaixement; encara és ver que fou un diplomàtic inquiet i tèrbol i un monarca ambiciós. Però aquestes condicions no són específiques del personatge, sinó del seu temps, tant a Itàlia com arreu d’Europa. És que per ventura un Felip Maria Visconti o un Francesc Sforza o encara els homes que governaren l’expansió de Venècia no promogueren més trasbalsos a Itàlia que el rei d’Aragó? L’essencial en la biografia del Magnànim —afegeix Dupré-Theseider—, la seva originalitat històrica, recolza en el fet d’haver centrat l’eix dels seus dominis en el regne novellament conquerit. Nàpols, des de 1442, fou el centre de l’imperi catalano-aragonès, ja que d’imperi hem de parlar quan ens referim al «regne d’Aragó», segons ha palesat exactament P. E. Schramm.[195]


  D’aquesta consciència imperial d’Alfons el Magnànim, en sabem molt poca cosa. L’únic que podem dir és que es considerava rey de gran autoridad.[196] Potser els documents ens aclariran el dia de demà el sentit d’aquesta expressió i també si els humanistes que el voltaren no crearen en la seva persona un desig de glorificar-se com els emperadors antics, davant de l’ensulsiada de l’imperi de Constantinoble i del marciment definitiu del poder dels emperadors alemanys. Però no pot admetre crítica la definició d’Alfons el Magnànim com a rei italià, després d’un període en què solament actuà com a rei a Itàlia. L’any 1447 seria, segons Dupré-Theseider, la fita que separaria els dos vessants de la mentalitat alfonsina.


  La transferència de la capitalitat de l’imperi mediterrani catalano-aragonès de Barcelona a Nàpols perjudicà evidentment la «vídua» Catalunya. Evidentment, perquè el Principat requeria la presència personal del sobirà en l’etapa decisiva de la seva transformació cap a un Estat modern. L’absentisme del Magnànim fou verament fatal; però no perquè en sorgissin les causes de la futura guerra civil o l’empantanegament econòmic, que aquestes tenien arrels gairebé seculars, sinó perquè li mancà l’autoritat immediata i directa que li calia per a evitar els esculls de la crisi del Quatre-cents. Sota el comandament d’un home enèrgic com Alfons, el pas de la monarquia medieval a la renaixentista s’hauria fet sense els dolorosos trontolls que enfonsaren l’edifici de la prosperitat catalana i condemnaren al Principat a un fals miratge de statu quo medieval.


  En aquest sentit, té raó Soldevila quan assegura que si Alfons hagués estat català no hauria abandonat la seva terra en aquelles circumstàncies difícils. Nosaltres sospitem que el Magnànim fou un gran apàtrida mediterrani. Havent rebutjat de pla la seva ascendència castellana —també deixà que Castella es cogués al foc lent de les seves discòrdies civils—, no gens arrelat a cap dels regnes de la Corona d’Aragó, incomprès a Itàlia, on sempre se’l considerà foraster —re di Aragona—, la seva vida esdevingué una continuada carambola. Reaccionava d’acord amb el més petit estímul del món extern, corrent cada vegada més de l’un costat a l’altre de la gran taula de la política internacional. Per aquesta raó, Alfons no és un bon rei per a cap historiador actual dels seus antics dominis.


  Però, tot i la seva adscripció fonamental a la política italiana i la seva actitud a la percaça de la conjuntura bèl·lica o diplomàtica, Alfons el Magnànim se sentí pregonament vinculat a Catalunya. És més: donà a Catalunya i als catalans el lloc més important en els seus designis. Ell creia, equivocadament o no, en el pes decisiu del Principat en les seves empreses. D’ací els seus freqüents instants de mal humor, quan veia que Catalunya es mostrava recelosa o displicent respecte als seus plans. Per què li regatejaven els diners els catalans —aquells mateixos diners que podrien guardar «para los desprender en otro tiempo»,[197] quan els havia conquerit un reialme i menava a fons la lluita contra Gènova, la rival secular del país? Ell havia de considerar que els obstacles que les Corts catalanes posaven als seus objectius imperialistes eren motivats per petits exclusivismes sobre l’administració de la justícia o la reincorporació al patrimoni reial de les propietats de què havia estat despullat. D’aquests dos fets parla bastant sovint en la seva correspondència. Mai, però, no mesurà l’abast de la crisi catalana i mai no comprengué per què les corporacions de la terra malversaven llur argent en continuades ambaixades a Nàpols en lloc de cooperar gentilment amb ell.


  Però, a Itàlia, Alfons no practicà una política napolitana. Nàpols havia estat sota els Anjou un regne sense visió, amb escassos horitzons interns i externs. En donar a la seva conquesta una «existència» italiana, el Magnànim l’empeltà d’idees catalanes, perquè només Catalunya havia tingut idees mediterrànies en la Corona d’Aragó. Ací rau el secret de la previsió geopolítica d’aquest monarca, a la qual ja hem al·ludit en altres planes. El seu constant designi de procurar-se bases territorials a l’estret entre el golf de Gènova i la Tirrènia —de bon antuvi, Portovenere; després, Pisa; més tard, la Maresma toscana—, respon a la tradició catalana de dominar aquelles entrades marítimes, on la navegació entre Sicília, Marsella i Barcelona sofria tantíssim dels atacs dels pirates i dels corsaris. Era també l’estrenyament del cercle que es posava sobre Gènova. Meta final de tota política italiana del Magnànim, la seva primera i darrera empresa, la caiguda de la República de Sant Jordi hauria fet de la Mediterrània occidental una mar catalana.


  Gènova no fou mai catalana. La prepotència del Principat minvava davant la recobrada força de França. La política de la Mar Nostra deixaria d’ésser feta per la gent del seu litoral i seria transferida a la dels poderosos pobles de l’interior: en lloc de Gènova i Provença, França; en lloc de Catalunya, Espanya. Veritat absoluta, que Alfons el Magnànim no intuí i que descobrí, al bell mig de la guerra civil catalana, el seu germà Joan II.


  Per totes aquestes raons, Alfons el Magnànim, rei de Nàpols i magnat italià, es comportà gairebé sempre com l’emperador de la Mediterrània, un imperi al servei dels catalans, entre els quals reclutà els homes de confiança: almiralls, ambaixadors, virreis, capitans generals. Els italians flairaren tot seguit el secret d’aquell estranger, i en batejar-lo com a català i en atribuir als catalans tots els mals que plovien sobre llur país no s’erraren pas massa. L’errada era que Catalunya anava cap a la posta i que no es veuria capaç d’omplir, ella tota sola, sense ajut d’altri, l’imperi i la política que li donaven la fama pública.


  Alfons i les guerres d’Itàlia[198]


  Moltes vegades, des de 1443 a 1458, data de la seva mort, el Magnànim escriví a Catalunya anunciant el seu ferm propòsit de retornar a la terra. No es pot afirmar que durant quinze anys mentís deliberadament. Però, sempre que les circumstàncies presentaven una clariana en les relacions italianes, un fet nou venia a trencar l’esperança de pau i a comprometre l’equilibri de la península, llançant el rei d’Aragó en el remolí de les lluites italianes i obligant-lo a prescindir de les seves promeses.


  Desprès de la conquesta de Nàpols i de la treva amb Gènova, que en 1444 es comprometé a pagar tribut al Magnànim, la tranquil·litat d’aquest es veié amenaçada per Francesc Sforza, que, a les Marques i amb el suport del Sant Pare i del duc de Milà, mantenia vives les brases de la rebel·lió napolitana. En aquests dies li fou de gran ajut l’aliança que contragué amb el duc d’Este, Lionello, el germà del qual, Borso d’Este, creia que era arribat el moment que Alfons ocupés la monarquia italiana (1445), l’afer de la rivalitat personal amb el famós comte i condottiero s’enverinà quan hom preveié la mort del duc de Milà Felip Maria Visconti sense successió. Des de 1446, els prínceps italians i les potències estrangeres estaven a l’aguait del que passaria. Alfons treballava a consciència la seva causa a la cort milanesa, amb l’esperança de veure’s reconegut hereu pel duc defallent. En això seguia el consell del mateix Borso d’Este, que endevinava que el magnat que s’apoderés de Milà tindria l’hegemonia sobre la península. Els seus enviats aconseguiren que Felip Maria Visconti conferís el govern dels seus Estats, excepte els castells de Milà i Pavia, al rei d’Aragó (21 de maig de 1447).[199] Però, una vegada mort aquest (13 d’agost) i malgrat que l’enviat d’Alfons, R. Boyl, hissés la bandera reial barrada sobre els merlets del castell de Porta Giovia, els capitans i burgesos de Milà es decantaren cap a la República Ambrosiana, que acabava de proclamar-se en el municipi de la ciutat.


  Aquesta acció preparà la guerra general a Itàlia. Mentre Francesc Sforza s’apoderava del ducat de Milà (1450), que reivindicava com a gendre de Felip M. Visconti, Alfons preparava la seva rèplica aliant-se amb Venècia i practicant una política d’atracció envers els principats italians de segona categoria (Savoia, Monferrato, Ferrara, Màntua), que encara no ha estat ben estudiada, però que palesa els recursos de la diplomàcia aragonesa. També el papa Nicolau V estava al costat del Magnànim, ajudant-lo en tot el que calia. Així, doncs, es dibuixaren dues coalicions a la península. L’una integrada (1450) per Venècia i Nàpols (amb el suport problemàtic de l’emperador d’Alemanya Frederic III) i l’altra (1451) per Milà i Florència, que tenia rere seu Carles VII de França, que li feia costat.


  L’acció militar es desfermà abans d’un teatral i ineficaç viatge de Frederic III d’Alemanya per coronar-se emperador de Roma (1452). Fou allotjat per Alfons a Nàpols. El rei d’Aragó degué regraciar-li els seus bons propòsits d’investir-lo amb el vicariat general de Toscana i de concedir-li el port i el territori de Pisa. Peró tot això havia de guanyar-se, i era tant més difícil que França començava a amenaçar la frontera dels Alps i dels Pirineus (1452-1453). Per això, després de quatre anys de lluita aferrissada a Llombardia i Toscana —durant la qual les hosts d’Alfons s’empararen d’algunes places fortes del litoral tirrè (Castiglione della Pescaia, illa del Ciglio)—, hom arribà a la conclusió que per a evitar la intromissió de França en els afers d’Itàlia calia arribar a un acord general que respectés l’equilibri de les potències italianes. Venècia i Milà signaren una pau per separat a Lodi (9 d’abril de 1454), a la qual poc després s’adherí Florència. Simultàniament es preparà el text d’una Santíssima Lliga, anomenada correntment Lliga Itàlica, pel qual els principals Estats italians es comprometien, durant vint anys, a respectar-se llurs territoris i a procurar un cos d’exercit comú per a destruir l’agressió dels enemics del nou ordre. Dirigida essencialment contra França, la constitució de la Lliga obeïa també al perill turc que tenia estamordida la Cristiandat des de la caiguda de Constantinoble, i al desig de dreçar un mur davant de les sempre obertes ambicions del rei d’Aragó.


  Considerant-se defraudat pels amics i adversaris de la vetlla, Alfons tardà algun temps en adherir-se a la Lliga (26 de gener de 1455). En tenia motius. Fita la mirada a Gènova, no desitjava que se li barrés el pas a la realització d’un projecte que acaronava durant tants anys. Per tant, i malgrat que era signatari del pacte itàlic, no vacil·là a atacar la República de Sant Jordi quan aquesta, en una de les virades típiques del seu patriciat, defugí el compliment del pacte de subsidis que havia signat en 1444. Recolzat en el partit dels Adorno, rival dels Campofregoso, que detenien el govern a Gènova, Alfons menà des de 1454 una guerra duríssima contra la gran rival de Barcelona a la Mediterrània. Els historiadors no han parat gaire esment en aquesta darrera empresa del Magnànim o bé l’han considerada com a nou testimoni de les seves ambicions imperialistes. Res d’això. L’atac a Gènova era el cim, com hem dit abans, de tota la política occidental del rei d’Aragó. Catalunya sentí la guerra com a pròpia —perquè, en definitiva, l’havien promoguda els repetits atacs dels genovesos contra la navegació catalana— i féu un nou esforç per secundar els projectes del rei. Per la seva banda, Alfons, que considerava els genovesos com els «Turcs d’Occident» i es proposava de no estar satisfet mentre no els sotmetés al seu domini, no vacil·là a posar en la contesa tot el pes dels seus recursos. Després d’una campanya marítima, conduïda feliçment per Bernat de Vilamarí (1455), en la qual es palesà que els vers amos de la Mediterrània eren els estols catalano-aragonesos, es disposà un atac a fons contra Gènova. La ciutat fou assetjada per terra i bloquejada per mar a començaments de 1458. La mort d’Alfons el 27 de juny de 1458 deturà aquell intent suprem de la seva política.


  Gènova es lliurà als francesos. No tenia cap més solució per a resistir l’envestida del rei d’Aragó. La notícia fou rebuda amb plaer pel vell Cosme de Mèdicis, la francofília del qual és prou notòria. Això no obstant, qui havia vist l’esdevenidor amb ulls més clars no era ell, sinó Alfons. La França prepotent de la segona meitat del segle XV era la veritable enemiga de la pau d’Itàlia. Convençut d’aquesta realitat, el Magnànim procurà de substituir per una diplomàcia realista la teòrica i ineficaç Lliga Itàlica. Milà, Florència i Nàpols, aliades en un mateix propòsit, donarien a la península l’ossada que li mancava per a ordenar-la en pau. D’ací el doble matrimoni que uní les dinasties d’Aragó i dels Sforza en 1455; d’ací la seva temptativa d’aproximació al senyor de Florència, aquell mateix Cosme que s’havia entestat a foragitar d’Itàlia la «pesta catalana». Els fets li donarien la raó. Itàlia s’aguantaria el dia de demà vertebrada per Milà, Florència i Nàpols, la triple aliança que ideà i féu possible Alfons el Magnànim.


  La política oriental d’Alfons el Magnànim


  Les notícies de Zurita i algunes dades de Capmany feren preveure l’abast de la política desplegada a la Mediterrània oriental per Alfons el Magnànim. Els seus considerables horitzons, però, no foren precisats fins als moderns treballs de F. Cerone, Charles de la Roncière i, sobretot, del benemèrit historiador romanès Constantí Marinescu.[200] Llurs aportacions han estat incorporades a la historiografia del Magnànim, acabant de refermar l’aurèola romàntica de la seva figura.


  Des de Sicília i Nàpols, Alfons d’Aragó dirigí els afers que pertanyien al món oriental com a sobirà disposat a estendre-hi la seva influència o el seu imperi. Era un moment propici, perquè des d’Anatòlia a Albània i d’Egipte a Trípoli tots els estats cruixien davant l’amenaça turca. Calia que algú recollís els planys de la Cristiandat oriental i les súpliques dels prínceps musulmans, que es trobaven en greu perill. La Santa Seu i Venècia podien agermanar moltes iniciatives; però ni la primera, pel caràcter eclesiàstic de la seva influència, ni la segona, per la política vacil·lant entre els seus deures de consciència i els seus interessos comercials, no podien representar una seguretat absoluta. D’ací que moltes persones esguardessin Alfons, rei de Nàpols, com el personatge més indicat per a treure’ls de la tribulació en què els havia posat l’ofensiva dels otomans.


  No creiem que Alfons el Magnànim es fes gaires il·lusions sobre el resultat d’aquesta política. Quan Marinescu parla de «l’imperi esdevingut necessari per una gran set de dominació i també pels interessos comercials de Catalunya», dóna al nostre judici un abast excessiu als veritables mòbils de la diplomàcia alfonsina. No ens deixem captivar pel miratge dels grans noms: Constantinoble, Alexandria, Abissínia, Morea, Xipre, Creta, Albània, etc. Fan molt bonic encadenats l’un a l’altre en planes tan brillants com les escrites, seguint al professor romanès, per Nicolau d’Olwer i Soldevila. Però la realitat és més modesta. Encara més que a Itàlia, Alfons es deixà dur, en la seva política oriental, pels successius fets que plantejaven els soldans turcs. No veiem cap voluntat d’imperi en els tractes que signa amb els ambaixadors i emissaris de prínceps i dèspotes, ni en el nomenament de virreis en la península balcànica. Aprofitava la situació per a donar ajut a uns monarques cristians i, de passada, establir algunes bases navals en els paratges més adients de la Mediterrània oriental. En tot aquest espai marítim la seva preocupació bàsica fou defensar les rutes comercials de Catalunya devers Rodes i Alexandria.


  Política que practicava com a rei i, també, com a gran navilier de l’època. Alfons i els seus cavallers no solament feien la guerra i de tant en tant s’ocupaven d’humanitats, ans amb un sentit pràctic de la vida, tenien naus i galeres que trastejaven per la Mediterrània. Després de l’experiència veneciana i genovesa —fer el comerç amb naus especialitzades—, la tècnica mercantívola havia imposat construccions navals de molt més tonatge que les antigues coques mediterrànies, les que havien fet, amb les galeres, la fortuna de la burgesia barcelonina.[201] És així que Antoni Vinyes, ambaixador de Barcelona a Nàpols, s’admirava en 1454 de les naus que Alfons feia carenar a les drassanes napolitanes: «Açò és obra incomparable, que no sé que mariner poxa navegar»[202]. Doncs bé, en aquestes embarcacions desproporcionades, que queien fora de l’abast del navilier comú, Alfons i els de la seva cort, com els Requesens o els Cocentaina, hi invertiren part dels capitals que havien aplegat amb llurs conquestes. Segons les indicacions de Marinescu, que confirmen molts altres textos documentals, el Magnànim posseïa una flota comercial que en 1446 es componia de dues naus i dues grosses galeres i algunes galiasses, amb les quals venia blat a l’emperador de Constantinoble, oli, sabó i nous al soldà d’Alexandria, sucre en diversos llocs i teixits fins de Flandes a la Mediterrània.[203]


  Ens trobem, doncs, davant d’una visió molt immediata i directa dels afers d’Orient, com podia tenir qualsevol ciutadà honrat de Barcelona. No ens podem imaginar-lo desfermant, alegrement, una acció agressiva, que l’hauria perjudicat en primeríssim lloc, ni que sotmetés els negocis de la casa «Alfons d’Aragó i companyia» a l’imperialisme del rei de Nàpols. Les seves relacions amb Egipte i Tunis marxen sempre condicionades per aquest fet, i, si de cas hi ha rompiment, deriva de circumstàncies fortuïtes i es procura posar-hi remei de seguida. La darrera època del gran comerç oriental de Catalunya correspon al regnat del Magnànim, com hem dit abans, d’acord amb les recerques de M. Carrère.[204]


  Al rei d’Aragó li interessava, doncs, preferentment, de mantenir i ampliar les relacions mercantívoles dels seus regnes amb els ports d’on venien les espècies i establir-se llocs fortificats que poguessin servir d’escales als seus vaixells i de punt d’atac contra els corsaris i la navegació enemiga. Aquesta fou una directriu que seguí de manera coherent, des de l’establiment del consolat de catalans a Modó (Morea, en 1416) a la provisió d’altres consolats a Candia (1433) i Ragusa (1443); des de la primera ambaixada del negus abissini Isaac (1428) a la requesta d’auxilis militars al seu germà, el negus Jacob (1450); des de la continua protecció a l’orde de Sant Joan, que mantenia la plaça de Rodes contra els turcs, a l’ocupació de l’illa de Castelorizzo per Bernat de Vilamarí en 1450 i a la de Croia, o Albània, per Bernat Vaquer, en 1451. Els dos grans corrents comercials que procedien de les mars de Llevant i de l’Adriàtic eren salvaguardats per a la navegació catalana.


  Si damunt d’aquesta realitat tangible bastim la complicada trama de les negociacions diplomàtiques amb els prínceps grecs i balcànics amenaçats pels turcs, si hi afegim la propaganda de la Croada contra Mohamet II després de la caiguda de Constantinoble, tot això arrodonirà el quadre de la política oriental del Magnànim i li donarà unes quantes pinzellades brillants. Però Alfons sap, malgrat les paraules grandiloqüents que serveixen a la propaganda del príncep —com la carta de desafiament al sobirà osmanlí de 30 de setembre de 1453[205]—, que ni la situació a Itàlia ni la seva pròpia no li permetran de realitzar aquella decisió cavalleresca. Els seus rivals són prou puixants per a obstaculitzar el seu nomenament com a cap de l’estol de la Cristiandat. Així, doncs, es redueix a prestar socors als qui realment poden servir-se’n per a mantenir la resistència contra el turc: el gran voivoda de Bòsnia, Esteve Vucxitx (1444), el dèspota d’Artà, Carles II Tocco (1444), el dèspota de Sèrbia Jordi Brancovitx (1447) i sobretot el cabdill albanès Jordi Castriota (Scanderberg), el qual li retrà homenatge des de 1450. Però tot això fou insuficient, i si res no pogué evitar la caiguda de Constantinoble (1453), on els residents catalans moriren com a valents en defensa de la ciutat, cap maneig tampoc no pogué galvanitzar la Cristiandat per permetre-li de rebutjar victoriosament l’ofensiva otomana.


  Claror i ombres de l’actuació oriental del Magnànim, del divus que, segons el cardenal Margarit, havia emulat Trajà, Adrià, Teodosi, Justinià i Carlemany. Un emperador i un imperi en embrió, és cert; tanmateix caldria l’esforç de Ferran el Catòlic i Carles V per a donar exactitud a tals presagis.


  5. Crepuscle del regnat


  Crisi i revolució a la Mediterrània occidental


  Des de 1443, l’estampa del Magnànim senyorejant a Nàpols, àrbitre fins a cert punt de la política italiana i oriental, resta perfilada amb la resplendor de la seva cort de lletrats i humanistes. La seva figura impressiona, i els missatgers de Catalunya se n’acomiaden besant-li, agenollats, mans i peus.[206] Però més colpeix encara el refinament cultural que l’envolta. A prop seu, en efecte, secretaris i buròcrates s’arrengleren a la primera fila dels magnats de la ploma i de l’esperit: el Panormita, Pontano, Valia, Guarino, Manetti, entre molts d’altres que ha recollit la ploma de Jordi Rubió.[207] Aquest mateix autor indica l’afecte i l’admiració que li professaren els seus contemporanis i els lletraferits de la generació posterior. «Per ço tots som obligats al rey Alfonso qui axí ens ha despertat e mostrat camí de apendre saber e aconseguir tant de bé y thresor con són dites sciències, especialment de art oratòria y poesia», escrivia Pere Miquel Carbonell, arxiver de Ferran II, en època en què l’adulació mancava d’estímul directe.


  Certament, doncs, gran figura. Però mireu com trontolla l’edifici que ha bastit amb tantes suors al llarg de la seva vida. A la Mediterrània oriental, quin aturador efectiu troben els turcs en llur potentíssima ofensiva? A Itàlia, no és el mateix compatriota Calixt III que li posa bastons a la roda de la seva política? No gemeguen Nàpols i Sicília sota l’opressiva fiscalitat amb què va assecant les deus de riquesa dels dos reialmes? I no és això causa del descontentament del baronatge napolità i de les ciutats sicilianes, que somien una autonomia més gran i es preparen a la revolta?


  I, si esguardem cap a Occident, no veiem claudicar la política castellana dels infants d’Aragó, expulsats del regne després de la batalla d’Olmedo (1445)? No s’ha encès la lluita a Navarra, on Joan i Carles de Viana, el germà i el nebot, s’escometen al front de parcialitats rabioses i inguaribles? I a la Corona d’Aragó, què dir de l’aixecament dels forans de Mallorca i de l’angoixa creixent de Catalunya, testimonis evidents del remolí de la crisi econòmica i social desfermada des de 1445? No són signes, també, precursors del cataclisme que s’esdevindrà necessàriament a la seva mort, quan hagin desaparegut el seu prestigi i la seva influència?


  Alfons tracta, de Nàpols estant, els afers de la Corona d’Aragó per via diplomàtica. Anades i vingudes d’ambaixadors i portantveus, d’emissaris i missatgers. Així creu que s’arranjaran les coses, i si no, com en el cas de Mallorca, un exèrcit reial sotmetrà els rebels i els malfactors. Visió errada dels afers, de la qual s’hauran de plànyer els seus successors. Tant més desencertada que, si volia completar la seva hegemonia a la Mediterrània occidental, no hi havia de moment altre camí que arranjar els afers de Catalunya i tornar a donar als catalans la unitat davant les empreses exteriors. No era encara Catalunya la nació més rica dels seus Estats? A finals del regnat, Alfons reclamava 400.000 florins de les Corts catalanes, 120.000 de les valencianes i 80.000 de les aragoneses.[208] Ens sembla una proporció exacta de la fortuna respectiva, si més no com era avaluada aleshores. Per què, doncs, no aprofitar qualsevol avinentesa per a resoldre personalment els afers del Principat i fer sòlida una activitat militar i diplomàtica exterior que havia de veure com rodava de tomballons, si no l’encegaven els fums de la glòria i del poder adquirits?


  En trobaríem el motiu en la complexitat i gravetat dels problemes que hom havia de resoldre a Catalunya. Les discrepàncies familiars i socials que gangrenaven la terra des de feia cent anys havien esclatat tumultuosament des de l’ensulsiada econòmica de 1445. Com hem explicat planes abans, tant al camp com a la ciutat la terra es migpartia en grups hostils: senyors i remences, ciutadans i menestrals, «bigaires» i «buscaires», s’enfrontaven aïradament, acusant llurs adversaris de traïdors i destructors del país. L’allunyament del rei retardava la solució dels afers, exasperava els esperits, feia incomplir la llei. Ningú no sabia qui tenia raó. Només una dona malaltissa, la reina Maria, cercava de guarir tant de mal. Però, quina autoritat tenia ella, la fidel enamorada del marit absent, per a endegar els afers, quan una i altra vegada era renyada o desautoritzada des de Nàpols? Només tenia un ideal: servir Alfons, doblegada a la seva voluntat. I així anava decandint-se, gairebé morint-se dia a dia, com es consumia la terra en una lluita estèril de tots contra tots.


  En 1435, tot seguit de saber-se la nova de Ponça, Maria havia pogut mobilitzar els recursos de la Corona d’Aragó en un patètic parlament a les Corts de Montsó. Catalunya l’havia secundada amb entusiasme, preparant els diners de la llibertat del monarca i l’estol que havia de restablir l’equilibri a la Mediterrània occidental davant de l’odiada Gènova. Però, passat aquest moment d’entusiasme, tornaren a presentar-se els recels acostumats. Les Corts de Barcelona de 1436, de les quals s’esperaven tan belles realitzacions, sotsobraren davant la intransigència de bona part dels braços eclesiàstic i reial a acceptar el compliment de la constitució de Pau i Treva, proclamada per les Corts de Montsó per donar a la terra la tranquil·litat que li calia si havia de fer un esforç titànic en ajut d’Alfons el Magnànim. Sols excepcionalment s’havia consentit en aquella constitució, que donava a la reialesa la facultat de prendre mesures d’excepció contra les bandositats. I ara es protestava contra les mesures preses per la Cort reial, salvaguardant el comte de Cardona i de Prades, «ab tots los de sa companya», en una picabaralla del més perfecte tipus nobiliari medieval.[209] Per aquesta raó un grup d’aristòcrates i un altre de clergues paralitzaren l’obra de les Corts, fins a tal punt que la reina Maria ordenà la detenció dels nobles i cavallers Joan Roger d’Erill, Gilabert de Centelles, Guerau Alemany de Cervelló, Pere Galceran de Crüilles, Arnau de Vilademany, Berenguer de Muntbui, i Lluís i Jaume March, capitostos de l’oposició en aquestes Corts i en altres del regnat, en virtut de l’Usatge intitulat Judicium in Curia datum, que prevenia el segrest del membre de les Corts que no complís l’acord pres pel príncep i la majoria. I amb ells anaren a la presó fra Joan de Vilaragut, castellà d’Amposta, fra Lluís de Gualbes, prior de Catalunya, fra Guillem de Pau, abat de Banyoles, fra Antoni d’Avinyó, abat d’Arles, i Narcís de Santdionís i Francesc Desplà, canonges de Barcelona. Certament foren alliberats poc després i obligats a signar la cautela davallant de la constitució de Pau i Treva de 1435.[210] Però les Corts jeien mortes i es dissolgueren, de fet, el 12 de juny de 1437. Dos mesos després, el 13 d’agost, un altre incident palesava de bell nou la intranquil·litat de l’ambient. La reina es nega a complir la prorrogació de les Corts feta per ella mateixa dos mesos abans, prohibí que ningú s’ocupés dels afers pendents i encara exigí de l’escrivà que no constés en acta aquella decisió.[211]


  No gaire més fortuna tingué el Parlament de 1438, reunit a Barcelona. Convocat el 25 de setembre, a fi i efecte d’arbitrar recursos per a oposar-se a un atac dels francesos per la banda del Rosselló, s’anà esllanguint sense resultats positius de cap mena fins a la seva dissolució, esdevinguda el 27 de maig de 1438.[212] Les causes del fracàs d’aquesta assemblea foren les bandositats que alteraven la noblesa i l’actitud de la ciutat de Barcelona, contrària a l’estament eclesiàstic, perquè aquest es negava a pagar els censals que havia contret anys abans per a dur a Roma el papa Benet XIII.[213] El mateix èxit negatiu tingueren les Corts de Lleida de 1440, convocades amb igual finalitat que el Parlament anterior, on no hi hagué res més digne d’esment que el punyent discurs inaugural de la reina Maria respecte a la claudicació de Catalunya davant de Gènova.[214] Des d’aquells anys sorgí la idea que els afers del Principat no podien ésser arranjats sense el retorn d’Alfons el Magnànim.


  Aquest sentiment es féu més general quan, des de l’agudització de la crisi econòmica, es multiplicaren els signes de desgavell en el govern municipal, i el partit dels ciutadans liberals, posant-se al front de menestrals i artesans, reclamà la democratització dels municipis. L’escissió que es produí en el si de la burgesia, el pànic del patriciat per les mesures que la reialesa anava adoptant en diverses ciutats i viles del país, es traslluí en l’oposició del braç reial —o sigui dels representants de l’oligarquia urbana— a la reialesa, paralitzant l’obra de les Corts. Aquesta tàctica fou emprada pels representants de la ciutat de Barcelona en les Corts de Tortosa de 1442-1443. Aprofitant una relliscada jurídica de la reina que no s’havia presentat a Ulldecona dins els quaranta dies posteriors a la convocatòria com prescrivien les constitucions, i havia traslladat l’assemblea en aquella ciutat, els síndics barcelonins sabotejaren, fins a inutilitzar-la, la reunió. De bon antuvi aconseguiren que s’adherissin a llur parer la majoria dels braços. Però quan aquests els abandonaren, i encara bona part de l’estament reial, ells perseveraren en llur actitud. Bé sabien que a les Corts res no podia fer-se sense Barcelona, «plena de tants ciutadans e habitadors principals llurs e de tantes baronies e universitats representants, axí que la efficàcia e substància de la veu dels dits síndichs de Barcelona ponderen més e deuen ésser atteses més que compte numerable dels pretesos síndichs de les altres universitats del dit Braç». Tampoc no calia oblidar que Barcelona «engrexa los fruyts del General de Cathalunya en la meytat e molt més que totes les altres Universitats del dit Braç» i que els reis d’Aragó havien «pres llur gloriós títol e denominació»[215]. Res no hi valgueren las súpliques de la reina ni la intervenció de l’arquebisbe de Saragossa, ni encara una advertència del propi Alfons el Magnànim, escrita a Nàpols el 13 de març de 1443,[216] que els va retreure que per «una tan frèvol cosa» dilatessin la defensa del Principat, els digué que «val més star a mercè de son príncep que no a la discreció dels enemichs» i els comminà a mudar de parer, «como moltes vegades sien vistes moltes coses que prima faç han apparència de bones, que bé considerades són conegudes ésser males, e per açò los savis tengueren a seny variar los consells per triar lo millor». El que volien els consellers de Barcelona, com repetidament ordenaren a llurs representants a Tortosa, era no passar avant en cap matèria de Corts fins a assolir el retorn del Magnànim, «lo ver e principal cap de la deffensió»[217]. És el mateix que escrivien al monarca: no hagueren dissentit de les Corts si s’hagués tractat conjuntament de la defensa de la terra «ab lo article de la vostra benaventurada venguda». I acabaven la carta del 13 de maig donant al Magnànim una lliçó de modèstia, inspirada en els pocs clàssics que sabien els escrivans del Consell de Cent: «Alaxandre», que elegia per dur les guerres «senadors» i no «batalladors»; els romans, que hagueren la «monarquia» (o sigui l’imperi) «no per multitud popular (al·lusió a la Busca) ne en fortitud corporal, mas per sapiència consular e prudència militar». Per això li advertien que «és més temedora la fortuna pròspera que la adversa, e per ço diu lo philosoph: “Inter firmum et undam custodi navem”»[218].


  Bon text per a ésser comentat a la cort de Nàpols. D’altra banda, el tema de la nau preocupava la Biga barcelonina. D’una carta del 24 de desembre de 1442, corresponent a l’instant en què els altres braços abandonaren el greuge presentat pels síndics de Barcelona, és la frase següent: «Com la nau del Principat de Cathalunya, llunyada del port de salut e fluctuant per tempestosa mar e procetlles de vents contraris és per trabuchar e anar-ne a fons, si donchs lo sobiran Déu, nauta e govern divinal, no la guia, e la ànchora de ferma esperança, Estela de la Mar Matutina, ensemps Mare e Verge, Nostra Dona Sancta Maria, no la sosté»[219].


  La doctrina dels consellers de Barcelona respecte al retorn del Magnànim acabà imposant-se als altres estaments de l’oligarquia governant. Per aquesta causa, quan el rei demanà ésser ajudat amb un cos de mil ballesters en les seves empreses italianes i amb tal motiu la reina Maria convocà noves Corts a Barcelona a començaments d’estiu de 1446, el tema central de la seva proposició fou «la benaventurada venguda del Senyor Rei». Això no obstant, el que es discutí a les Corts foren les proves palpables de la crisi social que agitava el país: redempció del patrimoni reial, sindicat dels remences, aixecament dels forans mallorquins, acció dels «sagramentals», minva dels drets de la Generalitat, guerra de tarifes declarada per França a les espècies i mercaderies catalanes, bandositats ininterrompudes entre les faccions nobiliàries, baralles entre els diputats del General i els consellers de Barcelona…[220] En definitiva, el quadre complet de les alteracions pre-revolucionàries de Catalunya, augmentades per l’absència del monarca, la manca d’una correcta administració de justícia, les vacil·lacions de la reina lloctinent. Sense la presència d’Alfons a Catalunya era evidentíssim que la terra no podria sortir de la seva confusió. Li calia un ordre, fos vell o nou, però ordre al cap i a la fi.


  Sotmetre Barcelona per fer possible que les Corts tinguessin èxit i decapitar el front de l’aristocràcia catalana fou un joc atrevit que Alfons dugué a terme, com hem vist planes abans, durant el decenni que s’estén de 1448 a 1458. Les Corts, reunides gairebé cada any, encara que sense profit, li prometeren una subvenció de 400.000 florins si es comprometia a passar a Catalunya en el termini d’un any. L’oferta fou acceptada pel sobirà (27 de novembre de 1452). Però ni el 31 d’agost de 1453 ni en el mateix dia de l’any següent no veieren l’arribada del desitjat monarca. En lloc d’assumir personalment la gestió de govern a Catalunya, Alfons decidí confiar-la a un home dur: Joan de Navarra (1454). I aquest, com veurem immediatament, hereu de tots els problemes, però no del prestigi del seu germà, fou el cap de turc designat per les forces aristocràtiques per a venjar aquells vint anys de desídia de la monarquia.


  Inconscient de la magnitud de la revolució que s’estava ordint a Catalunya, Alfons el Magnànim finà, als seixanta anys d’edat, al Castell de l’Ou de Nàpols, el 27 de juny de 1458.


  JOAN II[221]


  1. L’infant a Castella i Navarra


  Joventut mediterrània


  Segon fill mascle de Ferran I i d’Elionor d’Alburquerque, l’infant Joan nasqué a Medina del Campo el 29 de juny de 1398. Compartí amb els altres germans l’educació principesca, centrada sobretot en les arts de Cort, l’entrenament bèl·lic, l’esport de la caça i, secundàriament, en les lletres. A penes amb ús de raó veié ascendir l’estrella del seu llinatge: el seu pare, regent de Castella i gairebé tot seguit rei d’Aragó. Quan tot just complia catorze anys, passava la ratlla fronterera de Castella amb la seva família i un brillant acompanyament de guerrers i servidors, i assistia al jurament que el pare prestà a Saragossa com a cap de la monarquia aragonesa. Després, el seu rastre biogràfic es perd durant alguns mesos, fins que el trobem de nou a la mateixa Saragossa amb motiu de la coronació paterna. És probable que seguís a la Cort i que trepitgés per primera vegada terra catalana —que en tan dramàtiques circumstàncies restaria per sempre més vinculada al seu nom— pel setembre de 1413.


  A Saragossa, durant la cerimònia de la coronació, Joan féu ofrena al seu pare del ceptre d’or, símbol del poder de comandament de la reialesa. Senyor, ja aleshores, de Castrogeriz, per donació paterna, fou obsequiat amb el títol ducal de Peñafiel, qui li assenyalava el camí que hauria de seguir en la vida: el de cap i defensor dels interessos de la branca menor dels Trastàmares a Castella (11 de febrer de 1414). Per aquesta raó, Ferran I cercà per al seu segon fill un casament continental. I així restà convingut amb Carles el Noble, rei de Navarra, que l’infant Joan es casaria amb la princesa Isabel el vinent mes de setembre.


  Heus aquí, però, que, com hem narrat planes abans, s’interposa en aquest matrimoni l’afer de Nàpols. La reina Joana II cercava marit i valedor contra els seus adversaris i el trobà a la Corona d’Aragó. Malgrat la diferència d’edats, es concertaren les noces entre ella i l’infant Joan el 4 de gener de 1415, amb grans avantatges per al príncep aragonès, al qual era promesa la corona napolitana i l’herència de Joana II.


  El nuvi s’embarcà cap aquelles parts de la Mediterrània, acompanyat de quatre-centes llances i d’alguns personatges que influïren moltíssim en la seva vida, sobretot el seu oncle Alfonso Enríquez, almirall de Castella, i Diego Gómez de Sandoval, adelantado mayor de Castella. Portava el nomenament de virrei de Sardenya i de Sicília, amb la intenció de parar el moviment autonomista d’aquesta darrera illa. Poc després d’arribar a Palerm, després d’una breu estada a Càller, sabé la nova del casament de la seva promesa napolitana amb el comte de la Marca (juny de 1415). Era un contratemps, però no pas massa greu per a un fadrí de disset anys portat a regir una de les més belles, cultes i riques terres de la Mediterrània. A Sicília, Joan s’esplaià de valent. Jugava, caçava i es divertia sense mesura, fins al punt que el seu pare ordenà que se li vigilessin els actes i els comptes. Algun historiador romàntic —el francès Desdevises du Dezert— afirma que trobant-se a Palerm s’enamorà de Blanca de Navarra, vídua de Martí el Jove, la qual estava esperant l’estol que havia de portar-la a la seva pàtria. És molt possible que el colpís la beutat de la trista reina, amb la qual havia de contraure matrimoni al cap de sis anys.


  Ajudat pels seus consellers, Joan intentà de posar ordre a l’illa, reorganitzant l’administració i frenant els desigs d’independència de certa parcialitat siciliana, que menava la ciutat de Messina. En el primer cap assolí alguns èxits. En el segon, la situació, encara més perillosa, no arribà mai a ésser greu per l’actitud de fidelitat al clan familiar que palesà l’infant. No sabem explicar-nos per què el professor Boscolo qualifica d’ambigua la política del virrei en aquells moments. La documentació nova que afegeix a la ja coneguda ens corrobora, al contrari, la lleialtat amb què l’infant Joan es captingué envers el seu pare i el germà Alfons.[222] Després d’una primera temptativa de Messina d’aconseguir per a Sicília un rei «separat», encara que depenent del Casal d’Aragó, Joan disposà que es confiessin els castells d’aquella ciutat a catalans, castellans i aragonesos, amb l’objecte d’evitar qualsevol cop de mà. Quan, a finals d’any, els messinesos convenceren els altres estaments sicilians de proclamar monarca propi el virrei, aquest envià un missatger especial al seu pare explicant-li la situació i, encara, demanant-li que el rellevés del càrrec. Ferran I li contestà de Perpinyà estant donant-li instruccions i plens poders per a fer allò que li semblés més adient amb els interessos de la Corona. Fou aleshores que l’infant Joan rebutjà l’ofrena que li fou feta pel Parlament sicilià, amb paraules de gran afecte per al pare i la monarquia que representava.


  Mort Ferran a Igualada, un Parlament reunit a Catània prometé fidelitat a Alfons el Magnànim. Aquest devia ésser el darrer acte de Joan com a virrei de Sicília. Poc després, salpava cap a Espanya (21 d’agost de 1416), on era cridat per testament patern a prendre les regnes de la Casa dels Trastàmares a Castella.


  Les alteracions castellanes


  Ferran I havia escrit al seu fill Joan, poc abans de traspassar, encomanant-li que anés a Andalusia per prendre «la parte de govierno que pudiesse en aquella provincia». Aquesta delegació de funcions sobiranes per a una persona que encara exercia la regència de Castella imposava al príncep un joc vital: defensar l’herència castellana de la família. Herència fabulosa, puix que en el testament del rei, fet a Perpinyà el 10 d’octubre de 1415, es llegava a Joan el ducat de Peñafiel, el comtat de Mayorga i les viles i senyories de Castrogeriz, Medina del Campo, Olmedo, Cuéllar i Villalón, a Castella, i Haro, Belorado, Briones i Cerezo, a la Rioja. Segons confessió pròpia, les rendes d’aquestes possessions li reportaven més que tot el regne de Navarra, bo i afegint-hi les d’Aragó i Catalunya.


  Desembarcat a Morvedre el 21 de setembre de 1416, l’infant Joan es traslladà a Castella, segurament acompanyant la seva mare. Els trobem ambdós a Medina del Campo, pel maig de 1418. En aquest temps, la política castellana tombà favorablement cap al bàndol dels infants d’Aragó. L’1 de juny, morí la corregent Caterina de Lancaster i el govern passà a mans de l’arquebisbe de Toledo, Sancho de Rojas, home enlairat per Ferran I i, per tant, addicte a la seva família. Tant aquest com la reina vídua dona Elionor patrocinaren el projecte matrimonial entre l’infant Joan i Blanca de Navarra. Les negociacions foren llargues, perquè calgué assolir la dispensa de consanguinitat del Sant Pare i l’autorització d’Alfons el Magnànim. A més, calgué concertar les clàusules de les noces, importantíssimes perquè dona Blanca era l’hereva del reialme navarrès.


  Els capítols matrimonials foren signats a Olite el 6 de novembre de 1419. El problema de l’herència es resolia fixant els drets a la corona en la descendència legítima de Joan i Blanca, la qual descendència hauria d’ésser educada en el país. Si el matrimoni es separava sense fills, l’hereu seria designat per Carles el Noble. Si Blanca moria sense successió, Joan havia d’abandonar la terra «como estrangero». Però no es preveié el cas de qui deuria governar Navarra si la reina premoria al seu espòs, deixant fills mascles majors d’edat. Això fou precisament el que s’esdevingué.


  Les noces es celebraren el 10 de juny de 1420, a Pamplona. La lluna de mel durà escassament una setmana. Aprofitant l’absència del seu germà, l’infant Enric, mestre de Santiago, s’apoderà de la persona del monarca castellà a Tordesillas el 14 de juny. L’anomenat «atraco de Tordesillas» definia obertament la ruptura dels dos bàndols que s’havien format a la cort de Joan II tot just proclamat rei el 7 de març de 1419. Don Enric, jove impetuós i dinàmic, el més ambiciós dels Trastàmares, fou portat a l’acció per un grup de nobles als quals basquejava l’omnipotència de l’infant Joan. Això provocà una pregona divisió entre els infants d’Aragó; ambdós estigueren a punt d’escometre’s prop d’Àvila. Mentrestant, a la Cort ascendia el nou estel de la política castellana de la primera meitat del Quatre-cents, don Álvaro de Luna, privat de Joan II, que no havia estat absent en les intrigues que acabaren amb la concòrdia del clan aragonès.


  Havent-se fet escàpol el monarca de les mans de l’infant Enric, fugint de Talavera de la Reina (29 de novembre de 1420), aquest contemplà com es marfonia la seva situació. Mentre el seu germà celebrava a Medina del Campo el naixement del príncep Carles (29 de maig de 1421), ell es trobava voltat d’enemics i traïdors. Per aquesta causa hagué d’accedir a l’ordre de Joan II de presentar-se a la seva Cort, ordre que es transformà, com sabem, en la seva detenció a Pinto, prop de Madrid.


  En tot aquest afer, l’infant Joan tingué una participació molt tèrbola. Encara que està demostrat que l’autor de la trama fou Álvaro de Luna, imminent conestable de Castella, el fet que aquell deixés les mans lliures al darrer i que consentís a prendre part en el segrest dels béns del seu germà el deixa en molt mala posició davant de la Història. Àdhuc davant dels seus mateixos contemporanis, perquè, com hem dit, Alfons el Magnànim cregué que el culpable de l’esdevingut era el seu germà segon.


  A conseqüència d’aquests fets sorgí una gran tibantor entre Aragó i Castella, que finalment desembocà en la guerra dels anys 1429-1430. Com hem escrit abans, Joan tingué un paper preponderant en tots aquests problemes i no es pot dir que fos massa brillant. Si a les entrevistes de Tarazona (agost de 1425), que havien de conduir a la signatura del tractat de Torre de Arciel, s’erigí per un moment en àrbitre entre Alfons el Magnànim i el seu cosí germà Joan II; si poc després, reconciliat amb l’infant Enric, fou capaç de desbancar Álvaro de Luna de la privança reial, fracassà tot seguit com a governant de Castella, inhàbil per a donar al poble l’acció ordenadora que demanava contra l’anarquia nobiliària, de la qual era el principal protagonista. Per aquestes raons, hagué d’abandonar aquella terra, que abrandà amb el foc de la impaciència o el temor dels seus partidaris. L’aixecament del bàndol dels infants d’Aragó (1428) desfermà la guerra entre Castella i Alfons el Magnànim, que havia d’acabar amb l’humiliant tractat de treves de Majano (16 de juliol de 1430).


  La reialesa navarresa i la pau amb Castella


  Traspassat Carles el Noble de Navarra el 7 de setembre de 1425, des d’aquesta data l’infant Joan d’Aragó s’intitulà rei de Navarra. Certament, una reialesa estranya, perquè a Navarra governava la seva muller Blanca, i ell no s’interessava gens ni mica en els afers del reialme. Tan sols en el transcurs dels anys i quan s’abrivés de nou la lluita entre ell i el conestable de Castella, Navarra esdevindria una posició capital per a la seva causa.


  De moment, després de les treves de Majano, la parcialitat dels infants d’Aragó a Castella havia conegut un eclipsi gairebé total. Foragitats del regne Joan, Enric i Pere, aquests darrers després d’una estrènua resistència a Extremadura, les reivindicacions que presentaren a la Corona castellana s’entrebancaren en les indefinides corbes del procediment del tribunal arbitral d’Agreda, nomenat en virtut d’aquelles treves. De fet, no volent Alfons el Magnànim sacrificar en l’altar dels interessos familiars a Castella les pròpies ambicions sobre Nàpols, als seus germans els mancava el suport que havia de llançar-los de nou a la política del regne veí. Prou maldà l’infant Joan per convèncer el rei d’Aragó que desistís del projecte mediterrani. Estigué amb ell una llarga temporada a Barcelona (març de 1431-maig de 1432), abans de la marxa de l’estol reial devers Sicília. Res no hi pogué. Els afers, doncs, restaren empantanegats de tal manera, que Joan decidí d’anar a trobar al seu germà a la mateixa Itàlia. Per segona i darrera vegada el rei de Navarra hi féu el viatge d’anar i tornar. Partí de València el 8 de juny de 1434; desembarcà a la platja de Barcelona el 30 de desembre de 1435. Entre aquestes dues dates, una successió vertiginosa d’esdeveniments adversos: la derrota de Ponça, la captivitat a Gènova i el trasllat i alliberament a Milà (12 d’octubre), mesos abans que el seu germà gran. Entre aquestes dues dates, però, un fet cabdal en la biografia del nostre personatge: la cessió per Alfons el Magnànim de la direcció de la política castellana de la família al rei de Navarra, manifestada poc després, explícitament, en l’erecció d’aquest a la lloctinència general als regnes d’Aragó i València (20 de gener de 1436).


  De Saragossa estant, Joan de Navarra controlava totes les relacions amb Castella i la llarga frontera que separa d’aquest regne Navarra i la Corona d’Aragó. Es dedicà, doncs, a posar en bon ordre els països del seu virregnat i a esperar una circumstància propícia per a signar una pau amb Castella que li fos satisfactòria. La seva lloctinència es caracteritzà per l’energia amb què sabé dominar les bandositats que prevalien a Aragó i València. Èxit personal i també de l’equip d’homes que el voltà, els quals constituïren el preludi de la seva cort de govern un cop portat a cenyir la corona catalano-aragonesa.


  Les relacions amb Castella milloraren notablement en el transcurs d’aquell any. Ambdós bàndols experimentaven un desig efectiu de pau, almenys per saber a què atenir-se respecte a les confiscacions i els segrestos realitzats en 1429-1430. La fórmula de la concòrdia consistí en el casament del príncep d’Astúries, Enric, el futur Enric IV, i la filla gran de Joan de Navarra dona Blanca. Aquesta portava com a dot l’immens patrimoni del seu pare a Castella. Per part seva, la Corona castellana es comprometia a pagar cada any quantitats a don Joan, al seu fill Carles, i als infants Enric i Pere. Encara que altres extrems litigiosos restaren callats, això bastà perquè s’arribés a la signatura del tractat de pau perpètua entre Castella i Aragó, que s’efectuà a Toledo el 22 de setembre de 1436. Diguem, així mateix, que hi hagué devolució general de les places fortes i dels castells que havien estat conquerits durant les operacions militars de 1429-1430.


  La lluita contra don Álvaro de Luna


  La pau amb Aragó dugué la guerra civil a Castella. Durant prop de vint anys, el regne veí amb prou feines gaudí un moment de tranquil·litat. Generalment els historiadors castellans atribueixen aquest període de calamitats a les ambicions excessives i a la tèrbola conducta dels infants d’Aragó, sobretot del cap visible d’aquest partit, Joan de Navarra. Per bé que calgui admetre que el nostre biografiat no era home per a veure’s desplaçat en un lloc de segona categoria i que vacil·lava a emprar els recursos que li semblaven més adequats per a assolir els seus fins, àdhuc els que la moral condemna, hem de dir que en aquest aspecte no excel·lí sobre els seus contemporanis. No era un home d’acció, com l’infant Enric, ni un heroi de guerra com Alfons el Magnànim, ni un polític professional avesat a totes les tretes, com Álvaro de Luna, per limitar-nos solament al teatre hispànic d’aquells jorns. Avorria les decisions violentes, sense ésser covard; l’acaparament de l’escena governamental, sense ésser humil; les combinacions secretes, sense ésser gens clar. Potser sense adonar-se’n, fou l’únic personatge de la primera meitat del segle XV que tingué un ideal polític concret: la pau hispànica basada en el predomini dels Trastàmares a Castella, Aragó i Navarra. No obstant això, no sabé fer-se simpàtic, i el seu pas pels tres regnes restà assenyalat per una sèrie inacabable de guerres i un dramàtic rastre de sang. Involuntàriament, protagonitzà la crisi política i social que es desfermà sobre Espanya en aquella centúria.


  La causa de la guerra civil castellana del Quatre-cents no fou, doncs, Joan de Navarra, ni tampoc Álvaro de Luna, l’egoista campió de la monarquia autoritària. Estava plantejada des de l’adveniment dels Trastàmares i es nodria de la inestabilitat social promoguda per l’augment de preus, l’enriquiment del país, el desordre monetari i l’acaparament del patrimoni reial per l’Església i els grans potentats castellans. La recerca d’un nou ordre jurídic era missió de la monarquia, rodejada a Castella, com a Aragó, d’una aurèola mítica. Però, així com a Catalunya l’absentisme d’Alfons el Magnànim irresponsabilitzà el poder públic en detriment del bé comú, a Castella cal cercar la culpa de la incoherència governamental en la claudicació personal de Joan II. Els esperits més lúcids d’aquell segle s’adonaren dels mals que provocà la feblesa de la monarquia, la qual, en lloc d’erigir-se en àrbitre entre les faccions, preferí constituir-se en joguina d’una d’elles, arrossegant per terra el principi d’autoritat i sembrant pertot arreu la temença, l’odi i la confusió. Això explica el nerviosisme característic d’aquests anys de la vida castellana, els freqüents canvis de bàndol, l’anhel de garanties personals i immediates (tenir captiu el monarca, fer-se atorgar un castell, dominar una ciutat) i, sobretot, la política de lligues nobiliàries. Aquest moviment, que brollà del mateix neguit espiritual dels grandes castellans, bastà per a traduir en accions militars i convertir en guerra civil les inquietuds econòmiques i socials de base a què abans ens referíem.


  Fou una de les tantes bandositats castellanes la que commogué novament el país en 1439. El conestable Álvaro de Luna ordenà la detenció de l’inquiet adelantado Pedro Manrique, una de les ànimes negres de la política del regnat de Joan II. Aquest fet dissipà la unió que havia regnat entre la noblesa castellana davant de la declaració de guerra contra Alfons el Magnànim i els seus en 1429. Assadollats per la presa feta sobre el patrimoni dels infants d’Aragó, els nobles cercaven garanties prop del tron, on el conestable agabellava l’afecte i les decisions del monarca. L’empresonament de Manrique palesà que don Álvaro de Luna no anava a deturar-se en l’operació d’extermini de la prepotència aragonesa, ans exigiria a tothom una submissió absoluta a la Corona. Malfiats i aprensius, els poderosos clans dels Enríquez, Manrique i Pimentol, almiralls de Castella, adelantados de Lleó i comtes de Benavente, s’apoderaren de Valladolid (març de 1439) i concertaren una confederació —la Lliga castellana— pera oposar-se al valiment del conestable. Els dos bàndols s’armaren i es preparaven a escometre’s. En aquestes circumstàncies, Joan II de Castella sol·licità la intervenció arbitral dels infants d’Aragó. El rei de Navarra, que feia onze anys que esperava aquest moment, travessà la frontera el 6 d’abril de 1439.


  Durant alguns mesos, el nostre biografiat intentà d’acomplir el seu paper. Peró el seu germà Enric, que havia estat privat de càrrecs i béns pel conestable, no tingué aturador. Gairebé de seguida s’adherí a la Lliga. I amb ell molts altres personatges de l’antiga parcialitat dels infants d’Aragó. Aquest fet obligà a una sèrie gairebé interminable de negociacions que culminaren en l’acord de Castronuño (octubre de 1439): Álvaro de Luna s’apartaria de la Cort durant sis mesos i els infants d’Aragó serien restituïts en llurs possessions o bé se’ls donaria «perfecta equivalència». Aquest possible arranjament dels afers castellans fou sabotejat pels consellers que rodejaven Joan II, addictes al conestable. El rei es féu escàpol de Medina del Campo, demostrant el seu avorriment i la seva antipatia envers els homes de la Lliga. Això inclinà Joan de Navarra cap aquest bàndol, car es convencé que ni trobaria en Álvaro de Luna un adversari lleial ni en el seu reial cosí germà un home de criteri independent. El 30 de gener de 1440 signà, juntament amb la seva germana Maria, muller de Joan II, un pacte de confederació contra el conestable. S’hi adheriren no solament els magnats de la Lliga, sinó personalitats independents de tota facció, com el comte d’Haro. Tots plegats subscriviren un manifest a Madrigal, on s’acusava Álvaro de Luna dels mals que devoraven el país i el criticaven sense contemplació humana ni divina.


  L’animadversió contra la política del conestable era llavors tan general al país que àdhuc les Corts castellanes demanaren al rei que s’entengués amb les forces de la Lliga. Joan II, isolat, hi accedí. Exonerà de llurs càrrecs del consell i de la cort reial els elements addictes al Luna i es comprometé a celebrar les noces entre el príncep d’Astúries i Blanca de Navarra. La cerimònia tingué lloc, solemnialment, el 15 de setembre de 1440 a Valladolid. En aquella ocasió la Lliga desplegà l’aparat de la seva riquesa i potencialitat militar.


  Però Álvaro de Luna sotjava. Els de la Lliga s’assabentaren que preparava una grand conjuración per eliminar el rei de Navarra i l’almirall de Castella el dia de Nadal i reinstal·lar-se en el govern. Per aquesta raó, en lloc de retornar les places fortes de les quals s’havien apoderat durant els mesos precedents, se n’apropiaren de noves. L’afer capital era la restauració a la reialesa de Toledo, que dominava l’infant Enric. Joan II, induït pel conestable, intentà de fer-se’n amo. No ho aconseguí. En canvi, exaltà l’apassionament dels de la Lliga, els quals signaren un nou pacte a Arévalo, exigiren l’exili del conestable fora de Castella, enviaren a aquest una carta de desafiament i publicaren un segon i magnífic manifest (21 de gener de 1441) contra la tirania amb què avassallava l’autoritat reial i el país. La guerra era un fet.


  Les hosts de la Lliga i del conestable començaren a combatre’s en diverses regions d’ambdues Castelles. Quan encara la sort de les armes restava indecisa, l’exèrcit reial partí d’Àvila i s’apoderà de Medina del Campo, palesant clarament que s’inclinava del costat dels Luna. Calia, doncs, considerar Joan II com un adversari més. En un moviment molt ràpid, l’exèrcit de la Lliga, comandat pel rei de Navarra, l’almirall de Castella i el comte de Benavente, passà de Maqueda (Toledo) a Medina del Campo, i posà setge a la vila. Les palanques de la traïció, destrament mogudes per l’infant Joan, que comptava amb molts amics i servidors dintre de la plaça, feren que aquesta li obrís les portes el 28 de juny de 1441. El rei de Castella fou capturat. La Lliga triomfava.


  Durant dos anys i mig, Joan de Navarra tornà a manar a Castella. Aquesta vegada es preocupà més dels afers de la terra. Les Corts de Toro de 1442 en foren testimoni patent. L’assemblea, que actuà en forma veritablement parlamentària —a la catalana, diríem—, decretà la inalienabilitat del patrimoni reial, fixà les atribucions del consell reial i s’ocupà dels interessos materials del país. Però, mentrestant, don Álvaro preparava la revenja contra la sentència de Medina del Campo de 9 de juliol de 1441, per la qual restava separat de la cort durant sis anys, perdia bona part del seu patrimoni i veia desbaratat el seu partit. Les seves intrigues arribaren ben aviat prop del príncep d’Astúries, el qual es planyia de veure el seu pare presoner, de fet, dels infants d’Aragó. Encara que aquests consolidaren una aliança amb alguns prohoms de la Lliga —foren concertades les noces de Joan de Navarra amb Joana Enríquez, filla de l’almirall, i de l’infant Enric amb Beatriu Pimentel, filla del comte de Benavente—, el terreny començà a esllavissar-se sota llurs peus. A orelles del rei de Navarra degueren arribar notícies fidedignes que quelcom es preparava contra la seva persona. A Ràmaga, poblet proper a Madrigal, el 19 de juliol de 1443, Joan decidí depurar la Cort dels seus adversaris. Després d’un consell molt accidentat, en el qual intervingué el príncep d’Astúries a favor del projecte del seu sogre, els homes de Joan de Navarra s’apoderaren de diversos funcionaris rivals i arrestaren el mateix rei.


  Aquest cop d’Estat fou fatal a la causa dels infants d’Aragó. El conestable desplegà de seguida el milloret dels seus recursos per atreure’s al seu bàndol el príncep d’Astúries, mentre que a tot arreu feia gran propaganda contra l’usurpador de la persona reial. El mateix Joan de Navarra restà perplex. No és que fos un home d’acció, com hem dit. Però en aquestes circumstàncies es mogué amb molta més lentitud que mai. Quan li hauria convingut caure amb força militar contra Álvaro de Luna i reduir-lo a la seva mercè, es lliurà a una inútil jugada diplomàtica per paralitzar les reaccions del seu gendre. Però el príncep d’Astúries, un altre a qui no plaïa gens la violència, es deixà portar per Joan Pacheco, privat des de la seva jovenesa. El futur marquès de Villena contemplava aquelles divisions com altres tants graons de l’escala del seu enlairament. Així, doncs, ben mesurats els pros i els contres, el bàndol del príncep d’Astúries convingué una entesa amb els de Luna per a restituir en llibertat el rei i foragitar del regne els infants d’Aragó i llurs partidaris.


  El 29 de març de 1444, Enric de Castella llançà un manifest molt violent contra el rei de Navarra. Aquest restà sorprès per l’amplitud dels suports que trobà el príncep d’Astúries entre els seus mateixos partidaris de la vetlla. És innegable que un cert patriotisme instintiu portà els comtes d’Haro, Plasencia i Castañeda a desfer-se de la Lliga i passar-se al bàndol reialista. Amb això, no hi comptava Joan de Navarra, com tampoc amb el fet de que fos la seva pròpia germana Maria la qui obrís les portes de la fortalesa de Portillo, on estava captiu el monarca, i li donés la llibertat. Des d’aquell moment, la sort li fou esquiva. Bé havia exclamat, en tenir esment de la gravetat de la lluita que li era plantejada, que «quien venciere, reinará». Però no féu res per a dominar la fortuna, entestat a concebre el món com una complicada xarxa d’interessos confessables i inconfessables que acabaven ofegant qualsevol decisió audaç. Bé l’empenyia el seu germà Enric a jugar-se el tot pel tot. Ell es refusava a qualsevol acció que fos decisiva. Àdhuc després de veure com tots els béns li eren confiscats, àdhuc en els instants que precediren la batalla d’Olmedo, es mostrà partidari d’esperar la disgregació dels seus rivals. Però aquests havien sabut situar-se en la pròpia conjuntura patriòtica, declarar la guerra a Navarra i Aragó, agermanar de moment totes les voluntats al costat de la persona reial. Per tant, el xoc decisiu sols pogué tenir un signe: la derrota dels infants aragonesos a Olmedo (19 de maig de 1445). La ferida soferta per l’infant Enric en iniciar-se el combat fou fatal al seu bàndol. Desbaratats, Joan de Navarra i el seu germà fugiren cap a Aragó; l’infant Enric, per morir-hi al cap de pocs dies (15 de juliol); el germà gran, per recomençar la partida.


  La segona guerra entre Aragó i Castella


  La batalla d’Olmedo hauria pogut ésser resolutiva si el partit que acabava d’assolir-la s’hagués presentat homogeni. Contràriament, la destrucció del bàndol dels infants d’Aragó era obra de dos grups ells mateixos antagònics: el del conestable don Álvaro i el del príncep d’Astúries, don Enric. Solament es posaven d’acord en llur odi comú contra Joan de Navarra i a no permetre la resurrecció del clan aragonès a Castella. En tots els altres afers es tractaven com a rivals. Malgrat la sèrie de pactes que es signaren entre ambdues parts per garantir una certa mena de govern equilibrat a Castella —i, sobretot, per no deixar escapar res de les propietats que havien confiscat després d’Olmedo—, ni la facció dels Luna ni la dels Pacheco (vers autors de la política del príncep d’Astúries) no s’atalaiaren mai amb gaire bons ulls. D’ací un persistent malestar, que es traduí, com deia Alfons el Magnànim, en una foguera que amenaçava amb incendiar les teulades dels veïns.


  Aragó i Navarra patien, efectivament, les conseqüències de l’endèmica guerra civil castellana. Malgrat que Alfons el Magnànim feia tot el que podia per evitar que el mesclessin en les intrigues castellanes, aconsellant sempre al seu germà que deixés coure llurs enemics en la salsa de llurs pròpies passions, no pogué deslliurar-se de veure les fronteres dels seus regnes atacades i combatudes per Castella. Certament, aquesta segona guerra castellano-aragonesa del segle XV (1445-1454) fou d’un gènere molt particular. Hi sovintejaren més les treves que les accions militars, les accions particulars que les col·lectives. En realitat, ni Aragó ni Castella no sentien l’acció militar. Era, com la guerra precedent de 1429-1430, una discòrdia aristocràtica portada al pla internacional pel fet de la reialesa aragonesa dels infants Trastàmares. No obstant això, no hem d’oblidar que, en alguns moments de la contesa, Alfons i el seu germà Joan pensaren aprofitar-la per a eixamplar les fronteres de la Corona d’Aragó cap a Múrcia.


  Fins a 1450, les principals operacions militars tingueren per teatre la zona muntanyenca entre Cuenca i Calataiud. En 1446, restà frustrada una escomesa de l’exèrcit de Joan II contra Atienza, el castell de la qual era dominat pels aragonesos. Això permeté un any llarg de treves, que fou coronat amb el casament del rei castellà amb Isabel de Portugal i el rei de Navarra amb Joana Enríquez, la filla de l’almirall de Castella (juliol-agost de 1447). Noces que foren interrompudes per una falconada dels castellans contra Calataiud, que sols els donà per resultat la presa del castell de Verdejo, situat en el camí de les incursions aragoneses devers l’Alcàrria. Aquest migrat èxit contribuí a empitjorar la situació governamental de don Álvaro, contra el qual s’inicià una acció sorda i tenaç. Tot l’any de 1448 fou constel·lat per una inacabable sèrie d’intrigues, que culminaren en l’ofrena del regne de Múrcia a la corona d’Aragó feta per Juan Pacheco, marquès de Villena, si Alfons el Magnànim l’ajudava a desbancar el conestable. Aquests suggeriments presidiren l’atrevit designi de Joan de Navarra d’apoderar-se de Cuenca. L’exèrcit aragonès, comandat per Alfons d’Aragó, fill bastard del monarca navarrès, fracassà en el seu intent (25 de febrer de 1449). Fou un cop molt dur per a les aspiracions dels infants d’Aragó, perquè no sols se’ls escapava el somni d’una Múrcia aragonesa, sinó també el d’acabar aviat amb llur implacable antagonista.


  Refet quelcom el prestigi del conestable castellà, aquest passà a la contraofensiva elegint Navarra com a punt vulnerable del seu adversari. La darrera alenada de la prepotència de don Álvaro havia de portar la guerra i la fam al regne veí. Álvaro de Luna atià les rivalitats entre Joan de Navarra i Carles de Viana i precipità la lluita entre agramontesos i beaumontesos (1450). L’any següent, l’exèrcit castellà es mobilitzà amb la intenció aparent d’escometre Estella. De fet, el que assoliren Joan II i Álvaro de Luna fou atreure’s a llur bàndol el príncep de Viana. Després del pacte d’amistat signat a Puente la Reina i Pamplona a començaments de setembre de 1451, els castellans podien retirar-se tranquil·lament a casa: deixaven corrompuda Navarra per quaranta anys de guerra civil.


  En aquestes condicions, l’escomesa d’Álvaro de Luna contra Joan de Navarra durant l’estiu de 1452 fou dura i activa. Realment, aquell fou un any durant el qual la sort de les armes es girà gairebé sempre del costat dels castellans. Després d’haver conquerit Villarroya i Villaluenga, prop de Calataiud, les hosts de Castella saquejaren la terra aragonesa fins a Daroca i Teruel, mentre els beaumontesos cremaven les collites de la regió de Sos, Tauste i Egea. A darrers d’any, trobant-se a Saragossa, sense l’auxili del seu germà i amb la indiferència de Catalunya i València, Joan de Navarra podia preguntar-se si l’any vinent podria resistir l’atac del seu rival.


  Però, com hem anunciat, el poder d’Álvaro de Luna estava cada vegada més compromès. Entre les forces subterrànies que treballaven contra la tirania que havia imposat a Castella, figurava la pròpia reina Isabel. Això bastà per a desancorar el conestable del seu port de refugi: la submissió cega de Joan II de Castella. Després de cometre una darrera atzagaiada —l’assassinat d’Alonso Pérez de Vivero—, ja no pogué resistir la confabulació dels seus adversaris, des del príncep d’Astúries a les ciutats del regne. Pres per ordre reial, fou executat el 5 de juliol de 1453. Malgrat tots els seus pecats, havia acomplert una missió històrica. La monarquia no podia tornar enrere, a la vexant situació de 1421 a 1438.


  La pau, però, era inevitable. Havia d’eixugar-se el ròssec de sang i violència dels vint anys darrers de la política del Luna. Així, doncs, la guerra declina després de l’execució de Valladolid. L’apaivagament dels ànims permeté a la reina Maria de negociar una treva amb el seu germà Joan II. Fou el darrer i assenyalat servei prestat a la causa de la concòrdia per aquella tan excel·lent senyora. La treva de Valladolid conduí a la signatura de les paus d’Agreda i Almazán (8 de setembre i 2 d’octubre de 1454). Es restituïen les conquestes fetes d’ambdues parts i es restablia la pau perpètua de 1436. Però Joan de Navarra perdia tots els seus territoris a Castella, una herència valorada en un milió de florins, àdhuc Medina del Campo i Peñafiel, l’orgull del llinatge. Es conformava a percebre anualment 3.500.000 maravedisos, més 500.000 per al seu fill bastard Alfons i altres tants per al seu nebot Enric Fortuna, fill pòstum de l’infant Enric.


  Exclòs de nou de la vida castellana —no podia entrar a Castella sense permís del monarca—, Joan de Navarra degué acceptar a contracor les paus d’Agreda i Almazán. En definitiva era una humiliació. I això el feia girar-se, amb odi renovellat, contra el príncep de Viana, al qual acusava d’ésser el principal culpable del caire desfavorable pres per la seva política des de 1451.


  La guerra civil navarresa


  Migpartida entre muntanyencs i homes de la plana, entre ramaders i agricultors, Navarra era presa des de bon començament de segle per una divisió social pregona. La subversió de l’estructura social, acomplida per la Pesta Negra i la revolució en el camp dels preus i salaris, s’havia reflectit en la formació de dos bàndols que capitanejaren les cases dels Agramont i dels Beaumont, ambdues de llinatge reial. Aquella congrià les simpaties dels homes del pla; aquesta, les dels homes de la muntanya. Mentre visqué Carles III el Noble, l’autoritat del monarca s’imposà sobre les passions de les bandositats. Però quan finà la seva filla, la reina Blanca (maig de 1441), i el govern no sabé a qui pertocava, si al príncep de Viana, hereu del regne, o al seu pare, Joan d’Aragó, respecte al qual el testament d’aquella s’havia mostrat en extrem considerat, les faccions trobaren camí per a fer-se prepotents, manejant d’un costat les suspicàcies d’un monarca absent i de l’altre la incompetència temperamental d’un príncep lletraferit i sensible.


  La situació creada per aquest dualisme governamental pogué ésser trampejada fins a 1450, o sigui fins al moment en què Joan de Navarra intentà convertir el regne en arma de xoc de la seva política castellana. Decidit a treure el màxim partit dels recursos d’una terra que fins aleshores li havia estat indiferent, s’establí el 1r de gener d’aquell any a Olite. En qüestió de pocs mesos donà els principals llocs de l’administració i la custòdia de les places fortes als homes del partit dels agramontesos, puix que els beaumontesos eren els afavorits per Carles de Viana. Aquests canvis, imposats pels recels de Joan respecte a la lleialtat del príncep i dels seus en la política castellana, provocaren les primeres espurnes de la guerra civil. Àdhuc el fill partí del reialme per refugiar-se a San Sebastián (juliol de 1450). No obstant això, de moment s’arribà a un acord. Sincer per part de Carles de Viana? Ho dubtem, perquè un any després havia d’aprofitar l’atac de les tropes castellanes contra Estella per a signar el pacte d’aliança amb Joan II i Álvaro de Luna al qual hem al·ludit anteriorment i que tan dissortadament comprometé l’esdevenidor del país.


  Contra aquesta traïció del fill, Joan de Navarra actuà amb energia. Nomenà governadora de Navarra la seva muller Joana Enríquez i envià un exèrcit a castigar els beaumontesos. Aquests, i al capdavant d’ells el príncep Carles, foren desbaratats en al batalla d’Aybar, prop de Sangüesa, el 23 d’octubre de 1451. El príncep restà presoner de l’exèrcit del pare, que el retingué en successives presons: Mallén, Monroy i Monterrey. Així començà el drama familiar que havia de commoure l’Europa d’aquells temps i deixar un rastre inesborrable en la història romàntica posterior.


  L’empresonament de Carles de Viana, el segrest dels seus béns i dels dels nobles que l’havien ajudat en la rebel·lió, no minvaren l’ardiment dels beaumontesos, que tenien un capitost de primer rengle en la persona de Joan de Beaumont, gran prior de l’orde de Jerusalem. La gent dels Pirineus seguí la facció vianista, mentre la del pla proclamava la seva afecció als agramontesos. Mentrestant, a Aragó, a fi i efecte d’evitar la lluita a la frontera navarresa i de posar fi a l’espectacle de les desavinences entre pare i fill, les autoritats responsables no pararen de maldar fins a aconseguir una reconciliació familiar. Malgrat les fortes suspicàcies del rei Joan, accedí a un acord, que es signà a Saragossa el 24 de maig de 1453.


  El príncep assolia la llibertat i la restitució de béns, a canvi de prestar obediència al pare i de repartir-se amb ell les rendes del reialme. En compliment de tot això, deixà en poder de Joan diversos ostatges.


  Encara no havia transcorregut l’estiu i ja era lletra morta el pacte de Saragossa. Des de Pamplona, Carles no havia pogut resistir les pressions de la seva germana Blanca i dels beaumontesos, que l’instaven perquè fes valer els seus títols a la corona del reialme. En conseqüència, no solament es negà a retornar al pare els castells que posseïa, sinó que les seves forces escometeren la vila de Monreal. Però de moment les espases restaren embeinades per no dificultar l’acció diplomàtica que menava la reina Maria a Castella per obtenir la pacificació de les guerres entre aquest reialme i els de Navarra i Aragó. A la treva d’un any signada a Valladolid (1453), seguí la de Borja (3 de desembre de 1454), paral·lela a les paus d’Agreda i Almazán, per la qual pare i fill es comprometien a negociar les respectives desavinences. Però l’atac dels beaumontesos contra Torralba enfonsà tota perspectiva d’acord.


  Malgrat els consells d’Alfons el Magnànim, que més d’una vegada insistí per carta perquè Joan perdonés el seu fill, dient-li que suplís «los errores de aquél con piedad e amor fraternal», el rei navarrès estava massa cremat per a accedir-hi. Joan feia responsable Carles de la liquidació de la seva política a Castella i del malbaratament del seu patrimoni. L’acció de Torralba féu sobreeixir el seu rancor. A Barcelona, on es trobava exercint la lloctinència catalana, rebé la seva filla i el seu gendre, Elionor i Gastó de Foix. Allí declarà (3 d’octubre de 1455) Carles i Blanca desposseïts de l’herència navarresa i es comprometé a reconèixer la seva successió en Elionor. Era un acte de força, sense justificació legal, fet necessari pel desig de comptar amb l’ajut del comte de Foix, les possessions del qual flanquejaven Navarra pel vessant nòrdic de la carena pirinenca. Dit i fet, l’ofensiva desfermada simultàniament pels agramontesos i els foixencs en la primavera de 1456 deixaren en tan mala situació el príncep de Viana que aquest, esmaperdut, abandonà el reialme per pidolar en favor de la seva causa en les corts de Carles VII de França i d’Alfons el Magnànim a Nàpols.


  Rere seu deixava un país abrandat per la guerra civil. Passés el que passés, s’avinguessin pare i fill, Castella i Aragó, els beaumontesos no deixarien la palestra fins a aconseguir el foll designi d’exterminar els agramontesos. Navarra constituiria durant molts anys, fins a 1512, un centre de gangrenament de la política hispànica.


  2. La revolució catalana contra Joan II


  La lloctinència catalana del rei de Navarra


  El 31 de maig de 1454 Alfons el Magnànim nomenà el seu germà Joan lloctinent general a Catalunya.[223] La situació al Principat era tan desastrosa que, malgrat totes del prevencions que el rei d’Aragó nodria respecte al de Navarra, no havia tingut més remei que confiar-se a un home dur i experimentat. Galceran de Requesens, com a lloctinent substitut de la reina Maria, acabava de donar el cop decisiu a la fortalesa de la reacció aristocràtica, aquella ciutat de Barcelona, que, dominada per la Biga, paralitzava l’obra de les Corts des de 1442. Però ni la seva autoritat ni el seu llinatge no eren suficients per a enfrontar-se amb un país exasperat i dividit. Inqüestionablement, Joan era l’home que exigien aquelles circumstàncies.


  Foragitat de Castella, gairebé exclòs de Navarra, el nou lloctinent caigué de pla en el remolí de les lluites que agitaven els catalans. Hereu immediat de la política de Requesens i fidel executor de la d’Alfons el Magnànim, Joan hagué de consolidar el triomf de la Busca en el govern barceloní i de ratificar les decisions favorables a la pagesia de remença decretada pel monarca en la Sentència Interlocutòria de 1455. Des de 1454 a 1458, o sia fins a la data de la seva accessió al tron catalano-aragonès fou l’home dels partits democràtics i populars. Donà ajut arreu a la política buscaire, instituí el regiment d’insaculació a Girona (1457) i decretà una sèrie de mesures revolucionàries en l’aspecte econòmic, com la devaluació del croat i la implantació d’un novell ordre duaner proteccionista. Certament, aquesta no era una política «personal» del lloctinent; li venia imposada per l’acció anterior de la monarquia i per la tradició dels consells àulics. Però això no significa que els aristòcrates i els patricis el consideressin com l’home d’aquells maleits «bocs» que s’havien fet amos del govern de Barcelona.


  Per la seva banda, Joan de Navarra tingué ocasió d’assabentar-se de les intimitats de la política catalana, posada a contrallum per les Corts de 1454-1458. Noves Corts perquè havien estat convocades especialment pel lloctinent; però, de fet, prossecució ininterrompuda d’aquelles de Tortosa de 1442, en les quals la Biga barcelonina havia decidit de dir prou a la política d’absentisme reial i de protecció a les classes menstralenques de la terra. Si el monarca i el seu germà pensaren que després del canvi de govern a la ciutat de Barcelona els afers marxarien més planers, s’equivocaren de mig a mig. L’estudi de les dites Corts, fel brillantment per S. Sobrequés,[224] palesa les maniobres amb que el grup aristòcrata s’oposà successivament als plans del rei i del príncep. De primer, l’oligarquia plantejà la batalla dels síndics de Barcelona: tenien o no tenien dret els homes de la Busca a intervenir en les Corts? Després d’un any de litigi, i resolt aquest favorablement per a la causa dels buscaires, es plantejà l’afer de la reforma de la moneda i el redreç de la Casa de la Diputació. Noves dilacions, que restaren mortes davant de l’escomesa desfermada pels aristòcrates amb motiu del plantejament dels greuges. Un d’ells, l’anomenat «greuge de Requesens», demanava el reconeixement de la il·legalitat de tots els actes fets per Galceran de Requesens durant la seva lloctinència. D’una sola llançada, l’oligarquia volia anorrear la reforma municipal de Barcelona, el decret de devaluació de la moneda i determinades mesures favorables als remences. Fou necessària la intervenció dels bisbe d’Elna, Joan de Margarit, per a trobar una fórmula que permetés de prosseguir els treballs de les Corts. El 9 d’abril de 1456 s’acordà autoritzar per un nou any la pròrroga del donatiu de 400.000 florins fet al monarca, amb la condició que, simultàniament, s’entendria en la reparació dels greuges.


  Aquests eren de tal categoria que revelen l’actitud reaccionaria de les Corts. Tots els greuges que feien referencia als abusos de poder dels funcionaris reials tenien escassa importància. En canvi, i exceptuant el de Requesens, l’interès polític del qual és obvi, tots els altres implicaven greus problemes socials i econòmics: greuge contra les disposicions favorables als remences, contra l’alteració del valor de les monedes, contra la redempció del patrimoni reial, contra els sagramentals, contra les exaccions a l’Església i la noblesa. El lector d’aquest llibre trobarà en aquestes greuges la repetició monòtona dels problemes que endogalaven Catalunya. Àdhuc se sentirà rejovenit en algunes planes quan s’assabenti que la comissió de greuges sol·licità l’ampliació de les constitucions «Lo fruit de les lleis» i «Poc valria», instituint el General en supervisor del compliment de les Constitucions de Catalunya, en el sentit que els diputats gaudissin d’atribucions executives en el camp judicial i financer contra els funcionaris reials que les incomplissin —del vicecanceller al més insignificant dels escrivans. Novament pactisme i reacció senyorial s’agermanaven precipitant buscaires, menestrals i pagesos en els braços oberts de la reialesa.


  Després de la treva política de la primavera de 1456, coronada per la constitució proclamant San Jordi patró de Catalunya (9 d’abril), els afers de la Cort tornaren a enverinar-se. Singularment per la topada entre els consellers de Barcelona i la Generalitat a propòsit de l’edicte prohibint la importació d’uns certs gèneres tèxtils. Sota aquesta escomesa, se’n desenvolupava una altra de més pregona. Puix que havia resultat políticament estèril el canvi de regiment de la ciutat de Barcelona, ja que la Biga resistia des de la Generalitat de Catalunya, per què no procurar que la Busca assolís els llocs de comandament en l’organisme superior del Principat? Els diputats del General temien aquell cop i se’n defensaven davant d’Alfons el Magnànim. A les Corts, procuraren obstaculitzar tant com pogueren el desenvolupament dels afers. La notícia de la convalidació per Alfons el Magnànim de la devaluació del croat (8 de gener de 1457), decret absolutament contrari als interessos del General i dels potentats del diner, acabà d’ombrejar la ja tèrbola perspectiva d’aquella assemblea. L’agonia de les Corts es perllongà alguns mesos, fins que foren prorrogades (17 de març de 1458) el 1r de setembre. En l’endemig, morí Alfons el Magnànim, i Joan de Peñafiel i Navarra cenyí la diadema reial aragonesa amb el nom de Joan II.


  El retorn de Carles de Viana


  Joan II s’assabentà del traspàs d’Alfons el Magnànim trobant-se a Tudela, el 15 de juliol de 1458. Fregava llavors els seixanta anys, edat que molt poca gent assolia en aquella època. Rere seu tenia un passat d’agitació i neguit: dues guerres civils a Castella, una altra a Navarra, gran nombre d’èxits i infinitat de decepcions. Però no era vell, ni físicament ni espiritualment. La cacera i la guerra havien endurit el seu cos, que es mantenia àgil i despert, amb els músculs tibants. Només patia de la vista: unes cataractes el privaven de llegir, gairebé de reconèixer els qui el voltaven. Quant al seu cor, vibrava apassionadament per totes les coses: d’amor per la seva niña, la muller Joana Enríquez, i el fill que aquesta li havia donat en 1451: Ferran; d’odi, per tots aquells que li havien segat l’herba sota els peus en les ambicions castellanes: el príncep de Viana en primer lloc; després, el marquès de Villena, successor del conestable en poder i antipaties. Tanmateix, semblava que ja li pertocava reposar, i les seves primeres cartes diplomàtiques foren altres tants manifestos pacifistes. Potser sí que li abellia la pau; però no podia ni de lluny sospitar que la guerra l’acompanyaria fins a la tomba i que amb la reialesa es dreçava al costat seu el fantasma de la revolució.


  Els seus primers passos com a sobirà estigueren governats per l’anhel de fer fruitar els pactes de 1454 amb Castella. Enric IV, el nou rei del país veí, no es preocupava de complir amb els pagaments previstos a Agreda i Almazán. Tampoc el seu privat, el marquès de Villena, no l’hi empenyia. La mala voluntat de l’un i de l’altre es justificava en el fet de les continues intrigues que l’aristocràcia castellana descontenta teixia al voltant del rei d’Aragó. Aquest ja no era pas ara el distant Alfons el Magnànim, capficat contínuament pels problemes de la política italiana, sinó el mateix cap de la fracció nobiliària que havia presidit el desenvolupament de la Lliga de Valladolid en 1437. És lògic que els grandes de Castella s’apropessin a Joan II d’Aragó i que aquest els volgués fer servir d’alçaprem per a assolir la satisfacció de les seves tradicionals reivindicacions. L’entesa donà lloc a la signatura d’una primera confederació a Tudela el 4 d’abril de 1461.


  Mentrestant, Joan II havia procurat aïllar diplomàticament Enric IV de Castella. Els seus ambaixadors procuraren dreçar una gran confederació occidental que equilibrés l’aliança entre França i Castella, la qual durava ja feia un segle. Portugal, Anglaterra i Borgonya havien de participar-hi. Sobretot era important l’actitud de la Corona portuguesa, els recels de la qual respecte a la castellana eren també seculars. Quan Alfons V de Portugal consentí en les noces de la seva germana Caterina amb Carles de Viana (maig-juny de 1460), Joan II pogué considerar que havia fet grans progressos en la seva tasca. Oimés, perquè, malgrat tota la seva astúcia, li havia estat impossible de rompre l’aliança franco-castellana en les negociacions que s’obrien entre els representants de França i els d’Aragó a València a començaments de juny de 1458.


  Dos altres factors destarotaren els plans del novell monarca aragonès en el seu intent d’encerclar Castella. L’un, la rebel·lió que els barons de Nàpols desfermaren contra Ferrante I, fill i successor d’Alfons el Magnànim, des del mateix moment de la seva coronació. L’aixecament dels prínceps de Tarent i de Rossano, del duc d’Atri i del marquès de Crotone (el cavaller català Antoni de Centelles, rival aferrissat del Magnànim), responia a les cobejances d’una minoria que havia gaudit del desgovern dels darrers monarques angevins de Nàpols per a prosperar en llurs afers; però també, al neguit i al cansament de la terra a causa de l’opressió fiscal del rei traspassat. L’anticatalanisme era popular al reialme i fou segurament parant esment en aquest sentiment que Alfons confià l’herència napolitana al fill bastard i no al germà. A més, tant el Sant Pare Calixt III com França atiaven el foc de la discòrdia; aquell per reivindicar Nàpols dintre de l’òrbita dels Estats Pontificis, aquesta per protegir els interessos de la casa d’Anjou provençal, que és tant com dir els propis dels francesos a la Mediterrània. L’aixecament napolità, doncs, somogué la Itàlia Meridional i encengué la guerra a la Mediterrània, perquè Joan d’Anjou, duc de Lorena, fill del rei Reiner, portat per un estol genovès, desembarcà a la regió del Volturno a mitjan octubre de 1459, amenaçant d’ensorrar el tron de Ferrante I.


  Encara que atret pel miratge castellà, Joan II d’Aragó hagué de preocupar-se de la situació napolitana, per raó de la protecció que devia a la branca bastarda de la família i dels interessos dels seus regnes enfront de Gènova. Aquesta fou la causa que l’obligà a reunir les Cort d’Aragó i València a les darreries de 1461. N’esperava obtenir subsidis amb què deturar l’ofensiva angevina i pacificar Nàpols i la Mediterrània.


  Malauradament, tant en els projectes portuguesos com en els mediterranis s’interferí la persona de Carles de Viana. Era l’astre nefast del seu pare, l’altre factor advers a què hem al·ludit abans. La seva simpatia el feia estimar dels qui el voltaven; la seva feblesa, acceptar les proposicions polítiques més atrevides. Ferrante I de Nàpols se’n malfià durant els darrers mesos de vida d’Alfons el Magnànim, i tan bon punt morí aquest l’envià cap a Sicília. Aquí, Carles féu ressorgir el sentiment d’independència que nodrien diversos estaments de l’illa. El Parlament sicilià congregat a Castrogiovanni (1458-1459) acordà trametre una ambaixada a Joan II per demanar-li el reconeixement del virregnat perpetu de Carles i la seva qualitat de primogènit, o sia d’hereu i successor de la Corona d’Aragó.


  El pare es neguitejà davant aquestes dues suplicacions. Tenia viu el record del que li esdevingué a ell mateix quan en la seva fadrinesa els sicilians li oferiren la corona de l’illa. Endemés, la pretensió del virregnat perpetu i la de la primogenitura entrebancaven els seus propòsits relatius al casament portuguès del príncep. Era pitjor tenir Carles a Sicília que a Navarra. Per tant, disposà totes les coses de manera que el seu fill retornés el més aviat possible a Espanya. Homes de la seva més absoluta confiança —el virrei de Sicília, Lope Ximénez de Urrea, el cavaller Bernat Requesens de Soler— prepararen el viatge del príncep de Viana. Convençut fàcilment, Carles salpava de Palerm el 23 de juliol de 1459 i desembarcava a Mallorca el 20 d’agost.


  És evident que el pare desitjava d’arribar a un acord amb el fill, perquè aquest era una peça cabdal en l’edifici de la seva política d’encerclament de Castella, sobretot pensant en les noces amb la princesa Caterina. També és evident que Carles volia entendre’s amb el pare. Però entre l’un i l’altre, a més del recel produït per les desavinences anteriors, s’interposaven els grups d’interessats a fer impossible tota concòrdia. A Navarra, sobretot; però també a Castella, on es seguia amb el natural nerviosisme la política d’apaivagament. Per aquest munt de raons les negociacions entre pare i fill foren més aviat fredes. Les discrepàncies es centraren en un punt principal: si Carles havia o no havia d’ésser reconegut «primogènit universal» de Joan II. Els desigs de tothom a la Corona d’Aragó eren que el rei els donés tal príncep hereu. El monarca no volia ni sentir-ne parlar. Per moltes raons. La més significativa: la primogenitura no era un títol honorífic com a Castella i altres països, sinó que comportava una cort de govern i una jurisdicció especifica. La més practica: desitjava controlar les activitats de Carles portant-lo cap a l’enllaç portuguès. La més emotiva: acaronava la idea de dur al tron d’Aragó el seu segon fill mascle, el príncep Ferran.


  Carles de Viana hagué de doblegar-se a la voluntat paterna. També Joan II claudicà en altres exigències que tenia a cor. L’amollament respectiu conduí al perdó de Carles i Blanca pel pare (Barcelona, 13 de gener de 1460) i a l’anomenada Concòrdia de Barcelona (26 del mateix mes), signada davant de nombroses representacions aragoneses, catalanes i sicilianes. Aquest pacte es referia als afers navarresos, i el seu contingut era excel·lent; un punt de partença per a retornar la pau a la terra. De la primogenitura aragonesa, ni un sol mot.


  Satisfet pel resultat assolit, Joan II partí cap a Navarra per endegar els afers del país i els castellans. Molt aviat li pervingué una nova inesperada. Sense rebre autorització seva, el príncep de Viana havia desembarcat a Barcelona (28 de març), on bigaires i buscaires li feren una rebuda entusiasta. El rei no pogué emmascarar el seu mal humor, sobretot davant de l’entestament del seu fill a reclamar la primogenitura, atiat pel sentimentalisme dels uns i la mala fe dels altres. Nogensmenys, de retorn a Barcelona, Joan abraçà Carles després de set anys de separació. «Si em fas fets de bon fill», li digué, «et faré fets de bon pare». L’entrevista s’esdevingué a Igualada, el 14 de maig. Un dia abans, la madrastra Joana Enríquez havia segellat la reconciliació familiar besant el príncep de Viana a la boca.


  Però Carles era massa feble per a resistir les pressions dels qui, voltant-lo, intentaven de fer-lo instrument de plans ambiciosos. Particularment fou sensible a les requestes dels emissaris d’Enric IV de Castella, que li parlaren de la possibilitat de casar-se amb la infanta Isabel, germanastra d’aquest monarca. Era endinsar-se en un joc perillós, perquè li constava el desig patern de mullerar-lo amb Caterina de Portugal i sabia exactament que no podia reincidir en l’aliança castellana que havia desfermat la guerra civil navarresa en 1451, sobretot en aquells mesos de tensió política a la Mediterrània i de nerviosisme entre les corts d’Aragó i de Castella arran de la signatura de la lliga de Tudela.


  Joan II s’assabentà del flirteig castellà del seu fill trobant-se a Lleida, on preparava la celebració de Corts als catalans i, ensems, acabava d’arrodonir la xarxa diplomàtica que havia d’ofegar els castellans. Per tenir-lo a la vora i convèncer-lo de la necessitat de respectar el casori concertat amb Portugal, el cridà a la ciutat del Segre. Hi acudí, en mala hora, Carles, ja que, no podent resistir les pressions i les temences dels seus, Joan II ordenà detenir-lo a la matinada del 2 de desembre de 1460.


  Aquest cop de geni, impropi en un home calculador com era el monarca, fou resultat d’una tèrbola atmosfera que anà espesseint-se des de la darrera setmana de novembre. Els espies, que pul·lulaven al costat de Carles de Viana, reportaren al rei que Castella li proposava, amb el casament amb la infanta Isabel, l’auxili total d’Enric IV més les ciutats de Sòria i Calahorra i la vila d’Agreda. Això no obstant, es mantingué serè fins que se li mostraren proves documentals de la traïció del príncep. Eren falses, com sabé després. Però en el transcurs de la dramàtica nit de l’1 al 2 de desembre de 1460, amb la muller agenollada als peus i unes cartes que amb prou feines podia confegir a través dels cristal·lins opacs dels seus ulls, s’arribà a convèncer de la suposada fellonia del seu fill. I decidí actuar. Mai no ho hagués fet, perquè darrere del príncep de Viana s’aixecaria fulminantment Catalunya.


  La revolució catalana


  Atzagaiada insigne la de Joan II. Heus aquí un pas donat en fals que obria les portes a l’aristocràcia i a la Biga per plantejar les reivindicacions que nodria des de feia vint anys. Les Corts de Lleida s’havien inaugurat en termes de la més gran discòrdia. Barcelona havia elegit dues diputacions antagòniques: la dels bigaires i la dels buscaires. Per bé que el rei hagués ordenat la suspensió d’ambdues fins que resolgués l’afer juntament amb els altres braços de les Corts, és evident que la Biga, després dels sis anys de la difícil administració dels seus rivals, recuperava addictes en el Consell de Cent i el poble de Barcelona, desil·lusionats per l’incompliment de les promeses dels elements demòcrates. La detenció del príncep de Viana era una oportunitat política que calia no deixar passar. És molt possible que hom pensés emprar les mateixes Corts per atacar l’actuació del monarca i, de passada, assolir l’anul·lació del sindicat buscaire. Joan II decidí de prorrogar les reunions de l’assemblea. Però aquesta, abans de dissoldre’s, votà una resolució confiant a la Diputació del General de Catalunya, aconsellada per la ciutat de Barcelona i les persones que designés, l’adopció de les mesures que cregués necessàries per a resoldre la situació política (4 de desembre de 1461).


  Els elements aristòcrates, la Biga i els vianistes transformaren aquesta comissió de les Corts en una disposició legal creant un «Consell representant el Principat de Catalunya». Barcelona visqué uns quants dies d’eufòria revolucionària a partir del 8 de desembre, quan els diputats del General decidiren d’enfrontar-se amb el monarca, acceptaren la formació d’un consell de vint-i-set persones i convocaren una reunió del Parlament de Catalunya per al dia 8 de gener propvinent. Totes les forces del pactisme, àdhuc les personalitats més afectes a la Corona, empeses per l’entusiasme del moment i estimulades pel fervor popular, indiscutiblement atiat en favor del príncep dissortat, es mobilitzaren per defensar les lleis de la terra. L’onada sentimental i patriòtica ensorrà la política de la Busca, els capitostos moderats de la qual s’havien ja aproximat a la Biga, mentre els dirigents del sindicat dels Tres Estaments cercaven en el silenci un mitjà de passar desapercebuts i de no comprometre’s personalment en l’acte incomprensible que acabava de realitzar el sobirà en menyspreu de les constitucions del país. Un jurisconsult notable, Joan Dusay, proclamà que Joan II havia vulnerat no menys que quatre usatges, quatre constitucions de Corts i els privilegis de la ciutat de Lleida. Davant d’aquesta doctrina, els buscaires i els reialistes no podien fer res més que emmudir.


  Joan II intentà de separar l’ordre constitucional de la justícia reial. Una cosa eren les lleis de Catalunya i una altra la seva autoritat. Però la coincidència dels dos fets en una sola persona afeblia la seva argumentació política. Ho sabien els seus adversaris, que proclamaven contínuament que lluitarien tant per «la recuperació» del príncep com per la «reintegració, manteniment i conservació» de les lleis de Catalunya. Així aconseguiren de formar una coalició formidable, en la qual participaren arquebisbes, bisbes i abats, nobles i cavallers, ciutadans barcelonins i forans. La reunió del Parlament el 8 de gener fou un èxit, i quan el rei protestà enèrgicament per la usurpació de l’autoritat sobirana, afirmant que no havia de donar raó a ningú dels seus actes i sí sols a Déu, que era el seu únic superior, es trobà amb una barrera decidida a obstaculitzar una teoria absolutista que no quadrava amb el tarannà constitucionalista de la terra. Els ambaixadors de Catalunya davant el sobirà reberen ordres d’aconseguir l’alliberament del príncep de Viana per via de justícia i no de gràcia i de reclamar l’absoluta conformitat del monarca al plec de càrrecs que se li havien formulat per les seves mesures il·legals. A més, i això té la seva importància, se’ls ordenà que obtinguessin del rei la declaració de la primogenitura universal per a Carles. «O sí o no», havia de contestar Joan II. «Sí» era la pau; «no», la guerra.


  La resposta del rei fou negativa (6 de febrer de 1461). L’endemà, el Consell de Catalunya proclamava hereu del Principat el príncep de Viana, disposava l’aixecament d’un exèrcit i la construcció de vint-i-quatre galeres. El dia 10 era fet presoner Galceran de Requesens, l’home de la Busca, a Vilafranca del Penedès. El 19 eren declarats enemics del bé públic tots aquells que discrepessin dels actes de la Generalitat. Incipient terrorisme revolucionari, que palesa dos fets: que des del 8 de desembre els buscaires havien refet llurs forces i que no tots els personatges del país estaven disposats a seguir el camí del radicalisme vianista.


  Però Joan II no podia esperar que maduressin aquelles dissensions. Davant de l’entusiasme de Catalunya, que en molt pocs dies havia posat en peu de guerra un exèrcit, amb el qual el comte de Mòdica avançava cap a Fraga, no li fou possible de trobar cap ajut. Els mateixos aragonesos semblaren abandonar la monarquia a la seva sort, mentre, a la ratlla fronterera, Enric IV de Castella mobilitzava les seves armes i a Navarra els beaumontesos, aixecats en massa, s’apoderaven de Lumbierre i atacaven Borja. Incapaç de resistir l’escomesa dels castellans, que es preveia potentíssima, com així fou, el rei decidí capitular davant de Catalunya. El 25 de febrer accedia a alliberar el seu fill, empresonat a Morella, i a negociar amb els representants del Principat el futur ordre constitucional de la terra.


  Aquestes negociacions fores celebrades entre Joana Enríquez, d’un costat, i els principals representants de Catalunya, de l’altre, sense exclusió de reialistes (com l’arquebisbe de Tarragona i el comte de Prades); donaren lloc a la signatura de la Capitulació de Vilafranca del Penedès, monument històric del pactisme català al qual ja ens hem referit planes abans. Totes les reivindicacions polítiques presentades per l’oligarquia catalana des del temps de Pere el Cerimoniós i els seus fills i desplegada durant el regnat dels dos primers Trastàmares trobaren cabuda en aquell document: govern delegat i responsable, fiscalització de l’actuació dels funcionaris públics, organització d’una justícia independent del poder executiu. Però, a més, la Capitulació de Vilafranca, i aquesta fou una atzagaiada comesa pels catalans, traduí una realitat política eventual: les discrepàncies entre Joan II i Carles de Viana, entre aquell i el país. El rei fou privat d’entrar al Principat sense permís de la terra, i el príncep fou nomenat lloctinent perpetu a Catalunya i cap de l’administració i del poder executiu; només que no podia convocar Corts ni nomenar oficials. La llista d’aquests seria determinada pel rei, prèvia aprovació de la Diputació, del Consell de Cent i del Consell del Principat de Catalunya.


  El desenvolupament del règim constitucional establert per la Capitulació de Vilafranca recolzava, doncs, en la persona del nou lloctinent, convertit en heroi popular, en símbol d’una causa patriòtica, en el transcurs de molt pocs mesos. Malauradament, l’experiència no pogué ésser feta. Carles de Viana moria a Barcelona, la mateixa ciutat que l’havia rebut frenèticament el 12 de març, de les seves fatigues darreres, que accentuaren la dolença pulmonar que patia. La gent assenyada —com el bisbe Joan Margarit— considerà providencial aquest traspàs (23 de setembre de 1461). Els arrauxats escriviren necrològiques delirants, on ja es perfila el mite del «Sant Karles de Cathalunya». Els sentimentals acudiren a la seva tomba miraculosa. Joan II experimentà una sensació d’alliberament. Signada a darrera hora la pau amb Castella (26 d’agost de 1461), sols calia actuar amb prudència per reduir a bon estat els afers de Catalunya. I, no podent ell mateix passar al Principat, hi envià al seu fill Ferran, que llavors tenia nou anys, en companyia, com a «tudriu», de la seva mare Joana Enríquez. En la Capitulació de Vilafranca, Ferran havia estat designat per a la lloctinència catalana en cas de premorir el germanastre, i d’una banda i de l’altra es creia que seria anyell de reconciliació entre la reialesa i els catalans.


  La guerra civil catalana


  L’entrada de l’infant Ferran a Barcelona fou celebrada amb solemnitat el 21 de novembre de 1461. Per darrera vegada figuraren en la seva comitiva els nobles i els burgesos, als quals ben aviat separaria l’abrandament de la guerra civil. Com si tota temptativa d’arranjar la situació ulcerés l’organisme ressentit del cos social de Catalunya, de novembre de 1461 a maig de 1462 s’esdevingueren una sèrie encadenada de fets,[225] que convertiren les esperances de pau en malaventurades realitats de guerra.


  Quins foren els culpables d’aquesta calamitat que havia de deixar engrunada i a la mercè del temporal de les passions la prosperitat de Catalunya? En el capítol inicial hem intentat d’escatir aquesta qüestió analitzant-la des d’un punt de vista sociològic. La nostra conclusió era que el desig de l’aristocràcia i del patriciat pactista de crear una monarquia constitucional a la moderna era molt superior a les possibilitats reals de la terra, corsecada per una perllongada crisi econòmica, escindida per les faccions polítiques i socials, devorada per les rivalitats de campanar. Això és ben cert. No em sap greu d’insistir en els mots que escrivírem en Notícia de Catalunya: «El triomf del moviment pactista comportà una reacció social al camp i a la ciutat: els senyors de la terra cregueren que era arribat el moment d’esclafar el sindicalisme camperol, i els patricis de la ciutat d’anorrear les conquestes de la menestralia i del sindicalisme gremial. Això era previsible. Calia negociar, saber negociar. Ben al contrari, els fets ens presenten els directors del moviment aristocràtic, burgès i eclesiàstic, presos d’un estrany complex d’orgull, suspicàcia i temença. Molt aviat, els mateixos que es mostraren serens durant la gran ofensiva revolucionària del febrer de 1461 no seran més que un feix de nervis, abocats a la demagògia. Exciten les passions més baixes, estimulen la reacció al camp, vigilen els gremis i preparen una onada de terror».


  La culpa de la guerra civil fou ben bé dels catalans. Del grup del comte de Pallars que feia tant de temps anava romput amb el del comte de Cardona; de la Biga que havia topat tantes vegades amb la Busca; dels senyors que no volien acceptar les legitimes aspiracions del pagesos; i, encara, de l’estament eclesiàstic, que en lloc de pacificar llençà combustible al foc de les passions. No s’ha fet un estudi acurat de l’actitud de l’Església catalana en aquells moments. Bé seria hora d’intentar-ho. Tot allò que sabem ens permet d’assegurar que l’Església tingué una responsabilitat excepcional en el desenvolupament del clima de guerra civil. Si l’arquebisbe de Tarragona, un aragonès de la família Urrea, i la majoria dels bisbes, presidits per la figura del de Girona, Joan Margarit,[226] eren reialistes i partidaris, per tant, d’una política de compromís amb Joan II, la immensa majoria del clergat català penjava del costat de la revolució. La política del monarca en la provisió dels beneficis eclesiàstics havia estat desencertada, i el mateix Margarit, en la seva obra Templum Domini, assegura que la guerra civil esclatà per la «injustícia» amb què aquell havia actuat en aquesta qüestió. Però, endemés, tots els eclesiàstics del nord de Catalunya, les rendes dels quals reposaven en la percepció dels censos sobre les remences, eren contraris als propòsits de reforma agrària de la cort. El canonge Alfonsello, un rossellonès establert a Girona, feia anys que protestava a les Corts contra l’entesa entre la reialesa i els remences. En principi, doncs, els canonges de Catalunya, molt més prepotents que els mateixos bisbes, molts dels quals residien a Roma, fomentaren l’aixecament contra Joan II. No és gens de meravellar que ocupés la presidència de la Diputació del General un canonge lleidatà, Manuel de Montsuar,[227] i que els més actius elements del partit pactista fossin els canonges de Barcelona. Ultra això, i per arrodonir-ho, els eclesiàstics antireialistes comptaren amb dos homes d’acció: Cosme de Montserrat, bisbe de Vic, i Antoni Pere Ferrer, abat de Montserrat. Margarit acusa el primer d’ésser la causa de tots els mals esdevinguts a Catalunya. En efecte, Cosme es mogué a Barcelona com a casa seva, intrigant contra Joan II i acusant-lo dels més insignes delictes. No cal oblidar que, com a datari de Calixt III, havia heretat l’animadversió del Sant Pare a la família Trastàmara i que Joan II havia correspost a aquest sentiment desposseint-lo de la seu vacant de Girona i donant-li la més pobra entre les de Catalunya. L’odi personal atiava, també en aquest cas, el conflicte polític.


  Tampoc la reina-tudriu no es pot considerar lliure de culpa. En lloc de mostrar-se serena, contribuí amb el seu dinamisme i el seu apassionament, amb les seves súpliques i les seves amenaces, els seus somriures i els seus plors, a comprometre l’edifici de la restauració monàrquica tal com es proposava d’acomplir-lo Joan II: que fossin els mateixos barcelonins, escaldats per llurs pròpies divisions, els qui sol·licitessin el refrigeri de l’arbitri reial. Joana Enríquez introduí en aquell ambient passional un element que és el detonant de les guerres civils: la por. Por d’un cop d’Estat monàrquic, amb les represàlies consegüents, per part dels pactistes; temença d’un aixecament aristocràtic, amb l’empresonament i la captivitat de la reina i del príncep per part dels reialistes.


  Per aquesta raó, quan Joana Enríquez entrà en relacions amb els dirigents buscaires i del sindicat dels Tres Estaments per obtenir llur suport en el seu propòsit de fer demanar per la Generalitat la vinguda del seu espòs, la Biga parlà tot seguit de conjuració i es disposà a acabar amb els seus adversaris! Igualment, en produir-se en les comarques gironines l’alçament dels remences (febrer de 1462), motivat per la duresa de les reclamacions dels senyors de les terres, el Consell del Principat de Catalunya cregué que darrere dels capitostos camperols es bellugava la mà dels agents de la reialesa. Núria Coll ha demostrat de manera indubtable que la Cort no fomentà en cap moment els aldarulls remences, ans bé que hi fou contrària. Però aquest fet positiu no esvaeix la certesa de l’impacte psicològic que l’aixecament dels pagesos provocà en l’oligarquia pactista. Hom cregué que els escamots de Francesc Verntallat portarien a Catalunya l’odiat Joan II, si calia amb l’ajut dels exercits de Lluís XI de França.


  Vegeu, doncs, si era complicada la situació. Sols un miracle podia evitar la guerra civil. I el miracle no s’esdevingué. El Consell del Principat de Catalunya acordà, el 5 de març, reclutar un exèrcit per a acabar amb el moviment remença. Sis dies després sortien de Barcelona Joana Enríquez i el príncep Ferran per instal·lar-se a Girona, fora del cop d’Estat que els amenaçava, i posar-se sota la protecció de les forces que Lluís XI anava preparant a la frontera d’acord amb Joan II. L’11 d’abril, els consellers de Barcelona descobrien una conjuració, relacionada amb unes peticions reialistes que els havien estat presentades el dia de Sant Maties (24 de febrer), i sense dubtar ni un moment condemnaren a mort els personatges més significats de la Busca moderada: Francesc Pallarès, conseller segon, Pere Destorrent, conseller en cap en 1458, i Bernat Torró, conseller en cap en 1455, entre alguns altres. Les execucions foren acomplertes el 19 i 21 de maig. La guerra civil ja no tindria aturador, perquè els sacrificats eren precisament els únics que podien servir de pont entre la reialesa i les institucions de Catalunya.


  Durant aquests successos, Joan II caigué en la teranyina de l’aranya universal d’aquell temps: el nou rei de França, Lluis XI. Aquest esguardava el desenvolupament de la situació a Catalunya pensant que ja era arribada l’hora de França de reivindicar els comtats de Rosselló i Cerdanya. Després de concentrar les seves tropes a Narbona durant els darrers mesos de l’any 1461, aprofità les negociacions que tenia entaulades amb el seu confrare aragonès sobre els sempre fluctuants problemes de Navarra i Castella (gener de 1462) per a oferir-li el seu ajut en cas que els afers del Principat marxessin de gairell. Això s’esdevenia a Bordeus a començaments de març de 1462. Desemparat, veient arrossegats pel vent de la revolta catalana els dos éssers més estimats, Joan II accedí al suggeriment del rei francès. A Salvatierra, on s’entrevistaren els dos monarques el 3 de maig, Lluís XI es comprometé a enviar a Catalunya 700 llances (4.200 homes), acompanyats dels corresponents ballesters i artillers, a canvi d’una obligació de 200.000 escuts, a la qual estarien afectades les rendes de Rosselló i Cerdanya. No fou, doncs, Joan II qui ideà aquella maniobra. Fou Lluís XI que sabé esprémer les angúnies i necessitats del rei d’Aragó. I, com que cada dia les circumstàncies li eren més difícils, se n’aprofità talment que el tractat que li presentà a la signatura pocs dies després —l’anomenat de Baiona (9 de maig)— li imposava la cessió dels drets sobirans sobre aquells comtats fins al pagament del deute i l’establiment de guarnicions franceses als castells de Perpinyà i Cotlliure. Joan II acotà el cap (21 de maig). Estava a la mercè del rei de França. Però amb el seu acte acabava de reblar l’antagonisme que per sempre més el separaria de bon nombre de catalans i de palesar que li importava més la defensa d’uns principis que el benestar d’una terra de la qual era príncep.


  Comprensiblement humà, l’enfolliment de Joan II en aquell mes de maig. El dia 9 havien sortit tropes de Barcelona en direcció a Girona; el 29 n’eixia el gros de l’exèrcit sota el comandament del comte de Pallars. Girona, lleial a la terra,[228] li obrí les portes el 6 de juny. Un dia abans el rei havia penetrat a Catalunya desatenent la Capitulació de Vilafranca del Penedès, i s’apoderava de Balaguer. La guerra s’estenia com una taca d’oli i mobilitzava grans i petits. Mentre a la Força de Girona uns quants nobles i uns quants pagesos es defensaven amb angúnies dels atacs de l’exèrcit del comte de Pallars, al Rosselló i a Lleida les operacions adquirien una gran envergadura. Les hosts de Lluís XI, enfonsant la resistència que se’ls oposà al coll de Panissars, arribaren a temps de salvar Joana Enríquez i el príncep de caure en poder de llurs adversaris. El mateix dia (23 de juliol de 1462), Joan II vencia l’exèrcit català a Rubinat i prenia Tàrrega. La derrota soferta pels pactistes fou gravíssima. A Rubinat moriren molts barcelonins, com Francesc Setantí, i foren fets presoners Lluc i Guillem de Cardona, Roger d’Erill i Jofre de Castro, els caps de l’oposició a la reialesa a les Corts. No cal dir que no foren perdonats. Moriren executats el mes de març de 1463.


  Però ni l’aixecament del setge de Girona ni el desastre de Rubinat no reduïren la tenacitat de l’equip revolucionari. Joan II havia estat declarat enemic de la cosa pública el 9 de juliol i deposat de la Corona. Quan el seu exèrcit, que es reuní amb el francès a Montcada (12 de setembre de 1462), emprengué l’assalt de Barcelona, la ciutat se li mostrà esquerpa. Reduïts pel terror els buscaires i els sindicalistes, emmordassats els bigaires moderats —Dusay, Marquet, Conomines, Boscà i Santcliment—, els radicals, als quals feia costat la clerecia, beneficiant-se de l’exaltació vianista de les confraries i del poble menut, aguantaren la prova de força. I resistiren. Joan II hagué d’aixecar el setge de Barcelona (3 d’octubre).


  La internacionalització del conflicte


  Quelcom més que l’enardiment dels ànims havia sostingut la decisió dels dirigents revolucionaris barcelonins: l’acceptació per Enric IV de Castella de l’oferta de la corona aragonesa. Un mes després de la retirada de les forces reialistes, un Parlament reunit a Barcelona jurava fidelitat al rei de Castella en la persona del seu lloctinent Joan de Beaumont (13 de novembre de 1462). Aquest acte, promogut per una mena de Comitè de Salut Pública, presidit pel bisbe Cosme de Montserrat, determinà que el conflicte de Catalunya esdevingués un problema de política internacional.


  La crisi catalana obria, en efecte, un terreny d’actuació diplomàtica del qual no podien estar absents els principals monarques d’occident, sobretot Castella i França. Però mentre Enric IV només l’emprà per a contrarestar les activitats del partit aragonesista en el seu propi reialme, Lluís XI hi trobà la manera de consolidar l’ocupació dels comtats de Rosselló i Cerdanya (presa de Perpinyà, 16 de juny de 1463) i, encara, d’intentar de realitzar el vell somni d’expansió carolíngia que es deixondia a França amb l’augment de poder de la dinastia, des que foren foragitats de la terra els anglesos. D’aquesta època daten els primers contactes entre Castella i França per desmembrar la Corona d’Aragó. Segons uns certs projectes, Catalunya seria donada a Carles de Berry, germà del rei de França, i a la infanta Isabel, germana d’Enric IV de Castella.


  Joan II lluità enèrgicament per desfer la coalició que amenaçava amb ofegar-lo. Si sempre excel·lí en l’esgrima diplomàtica, des de 1462, aculat a la defensiva, gairebé sense un redós per a parapetar-se, les seves fintes foren una obra mestra. Adés cedint, adés enganyant, sempre astut i decidit, aconseguí d’anar resolent les situacions més adverses, i que moltes foren verament compromeses. Respecte a Castella, la seva resposta a la provocació d’Enric IV fou engendrar-hi la rebel·lió contra la monarquia, la qual cosa hi era sempre fàcil, atesa les rivalitats entre els grans senyors i la feblesa de la Corona. Quant a França, l’afer es presentava molt més preocupant. Per a reduir Lluís XI calia teixir una xarxa d’aliances que equilibressin la seva prepotència. Joan II pactà diverses vegades amb Anglaterra —també en plena guerra civil entre els Yorks i els Lancaster— i amb els ducs de Borgonya, concretament amb Carles el Temerari. El seu gran designi fou l’erecció d’una Aliança occidental que contrapesés l’expansionisme francès. Com veurem, l’èxit que aconseguí després de no poques fatigues prefigurà dos segles de relacions internacionals europees.


  De moment, Joan II paralitzà l’acció de Castella obligant-la a acceptar la sentència arbitral de Baiona, on Lluís XI, erigit en jutge de les discrepàncies que separaven els dos grans reialmes peninsulars a propòsit de Catalunya, declarà (23 d’abril de 1463) que Enric IV havia de renunciar al tron dels rebels, a canvi de l’ocupació d’Estella i la seva comarca, i que Joan II havia de respectar les constitucions de Catalunya, àdhuc la Capitulació de Vilafranca. No cal ni dir que aquesta decisió descontentà tothom: castellans, aragonesos i catalans. Peró Enric IV accedí a ratificar-la i el 13 de juny de 1463 era proclamada la seva renúncia al tron de Catalunya. En aquest afer els seus consellers més addictes, fins i tot el marquès de Villena, havien fet un joc brut i sacrificat la paraula reial davant de determinats avantatges personals.


  Lluís XI sortia molt beneficiat de Baiona. Àdhuc els dirigents de la revolució catalana decidiren de sondejar l’esperit del monarca francès respecte a l’esdevenidor del Principat, obeint els suggeriments d’un grup francòfil que dirigia l’abat de Montserrat, Antoni Pere Ferrer. Però els ambaixadors que li foren tramesos no tardaren a esbrinar quines cartes pensava jugar Lluís XI. I, per si no les endevinaven, aquest mateix els les declarà quan els rebé a Abbeville (21 de novembre de 1463): ell era fill de la mateixa nissaga que els catalans, i entre França i Catalunya «no hi havia muntanyes». Aquestes paraules no podien per menys d’anguniejar la burgesia pactista, la majoria de la qual havia crescut en un ambient de recel envers França. Per això, tan bon punt sospitaren els propòsits de Lluís XI, la Diputació del General i el Consell del Principat decidiren d’acceptar l’oferiment del conestable Pere de Portugal i de portar-lo a la reialesa de Catalunya. El 27 d’octubre de 1463 se li escriví en aquest sentit i se li envià un vaixell per recollir-lo i portar-lo a Barcelona.


  L’elecció d’aquest personatge anava a realitzar el desig de l’oligarquia pactista: el de tenir un «duc» o condottiero en els afers militars i un «cap de la cosa pública» en els civils, o sia la mínima expressió d’autoritat monàrquica imaginable. Pere de Portugal coronaria la república aristocràtica que havia somiat durant tant de temps. Però per a assolir aquesta finalitat calia que el país fes un vaitot i capolés el monarca d’Aragó, les forces amb què comptava arreu i el partit reialista català, cada vegada més ferm. Ben al contrari, ni Catalunya ni Barcelona no respongueren als incentius de la minoria revolucionària que ocupava el poder. En bona part, per les contínues picabaralles entre el nou rei i les institucions de la terra, les quals paralitzaren alguna vegada les operacions militars; d’altra banda, perquè Pere de Portugal no era el llamp de guerra que calia en aquelles circumstàncies ni tenia una posició internacional sòlida, llevat de les relacions familiars que l’unien amb Isabel de Portugal, tia seva i tercera muller del duc Felip el Bo de Borgonya.


  Enfront d’aquest contrincant, Joan II, que havia tingut un any de temps per a preparar una nova ofensiva contra Catalunya, amb l’ajut de València, Aragó i Sicília, fins aleshores bastant displicents a palesar llur entusiasme envers el monarca, pogué assolir triomfs molt substancials. El primer fou la conquesta de Lleida, que se li reté el 6 de juliol de 1464, després de quatre mesos de setge i d’una resistència estrènua. El segon, el lliurament de Vilafranca del Penedès, quarter general de l’exèrcit català d’operacions, assolit gràcies a la traïció de Joan de Beaumont, capitost dels vianistes navarresos, lloctinent d’Enric IV a Catalunya, que no havia pogut superar l’antipatia personal que el separava del rei Pere (25 d’agost). Aquesta tongada d’èxits es refermà amb la sensacional victòria que les forces joanistes, comandades per l’infant Ferran i el comte de Prades, assoliren el capvespre del 28 de febrer de 1465 sobre les hosts del conestable de Portugal entre els Prats de Rei i Calaf. En aquesta destrossa caigueren presoners molts nobles catalans, entre els quals el comte de Pallars.


  Era la desfeta decisiva per a la causa dels revolucionaris radicals. Des de la presa de Lleida, Joan II havia proclamat que respectaria les constitucions de Catalunya i els privilegis de les ciutats —llevant-ne la Capitulació de Vilafranca— i que atorgaria un perdó general als rebels. No eren paraules vanes. A poc a poc, s’havien aplegat a la seva cort, establerta des de 1462 a Tarragona, homes d’absoluta fidelitat a les lleis de la terra, no solament buscaires moderats, com els Destorrent, sinó també bigaires que havien participat en els fets de 1461: Esquerit, Dusay, Marquet, Boscà. Àdhuc s’havia constituït una diputació lleial al monarca, regida pel diputat Bernat de Saportella, fugitiu de Barcelona el 3 de gener de 1463. El que restava, doncs, a vèncer era l’antipatia personal, les baralles familiars, els odis produïts per les morts i els segrests i les calamitats de la brega. Això mantenia la guerra civil. L’entusiasme jacobí de 1462-1463, l’arrauxament popular de setembre de 1462 a juliol de 1463, jeien exànimes.


  Pel que respecta a la política internacional, les coses s’havien aplanat moltíssim per a Joan II. A Castella els nobles deposaren del tron Enric IV en l’anomenada farsa d’Àvila (5 de juny de 1465) i a França els confederats de la Lliga del Bé Públic, tenint al davant Carles el Temerari, futur duc de Borgonya, tingueren a ratlla la monarquia en la batalla de Montlhèry (16 de juliol). Mentre tot l’Occident s’abrandava amb el foc de la rebel·lió, Joan II podia combatre amb més tranquil·litat la que tenia encesa a Catalunya. Així el 13 de juliol de 1465 s’emparà de Cervera i el mes d’octubre següent iniciava una sèrie d’operacions militars que li reportarien, després d’alguns mesos de setge i d’emprar els enginys més moderns en l’art de combatre les fortificacions, la caiguda dels castells i les ciutats d’Amposta i Tortosa. La rendició de Tortosa (15 de juliol de 1466), feta en excel·lents condicions per als defensors de la plaça, comportava la pau a Catalunya. Tothom l’esperava i la desitjava.


  La mort de Pere de Portugal (29 de juny de 1466) contribuïa a aplanar les dificultats. Joan II i el príncep Ferran s’adreçaren a la Diputació de Barcelona oferint-los la branca d’olivera. Les Corts d’Aragó enviaren un missatger oferint-se a servir de mitjancer entre el monarca i els seus vassalls. Però la minoria dirigent del moviment revolucionari no volgué escoltar ni els uns ni els altres. Mentre accentuava el terrorisme contra els reialistes —el 2 de juliol de 1466 pena de mort fou decretada per als qui parlessin en favor de Joan II i la seva família—, decidia el 30 d’aquest mes ofrenar la corona a Reiner d’Anjou, duc de Provença, l’aferrissat rival d’Alfons el Magnànim i de Ferrante I a Nàpols.


  Com hem escrit en altres planes, la decisió del Consell del Principat era una traïció al geni de la terra, a la llarga gesta de dues centúries que havia oposat catalans i angevins en tots els racons de la Mediterrània occidental. Perdut el tremp de la guerra revolucionària, decaigut el mateix esperit de la guerra civil, un grup d’insatisfets lliurava Catalunya al seu adversari secular i la convertia en camp de batalla entre França i Aragó, i molt aviat, entre França i Espanya. Ja no sabia ningú per què es lluitava, si no que fos per un amor propi malentès, confós amb una certa demagògia pactista, inoperant des de l’acceptació per Joan II del credo constitucional català tradicional.


  Els Anjou acceptaren l’oferiment de Catalunya; ben entès, Lluis XI, que fou en realitat qui els empenyé a escometre el rei d’Aragó. Si l’empresa napolitana del duc de Lorena havia acabat malament —la rebel·lió dels barons fou esclafada en 1464—, heus aquí que ara se li obria una portella més gran per a realitzar els seus designis; una portella que conduïa al mateix cor de l’imperi mediterrani aragonès: el Principat de Catalunya.


  Joan de Lorena, nomenat lloctinent de Catalunya pel seu pare Reiner, arribà a la terra acompanyat de bon nombre de barons napolitans del seu partit i sostingut per les armes franceses. Aquest fet capgirà les previsions optimistes que s’havia forjat la cort tarragonina després de la caiguda de Tortosa. L’adversari que acabaven de dreçar els revolucionaris era de talla ben diferent a la del innocu Pere de Portugal. Joan II, que ho sabia, s’afanyà a avantposar-se als esdeveniments i a frenar els invasors als Pirineus. Amb aquest pensament es planejà una campanya per emparar-se de Roses. Però l’envestida, presidida per la reina Joana Enríquez, fracassà (22 d’octubre-8 de novembre de 1466). Les portes de la invasió franceses restaven ben obertes.


  Les conseqüències d’aquesta ofensiva mancada es mesuraren durant la campanya de 1467, que tingué també com a escenari la plana empordanesa. La finalitat d’ambdós bàndols era Girona: els reialistes per conservar-la, els angevins per conquerir-la. Les operacions es consideraren de tanta importància, que el mateix Joan II s’embarcà cap al golf de Roses. El 27 d’octubre entrava a Girona. Però no pogué refornir la plaça. Un comboi que sortí de la platja de Sant Martí d’Empúries devers la ciutat del Ter fou assaltat i dispersat en la matinada del 21 de novembre de 1467 per l’exèrcit franco-català molt a prop de Viladamat. Molts cavallers principals del bàndol reialista caigueren presoners de llurs rivals. Àdhuc el príncep Ferran estigué a punt de sofrir la mateixa sort. Amb això, rei i hereu s’embarcaren cap a Tarragona, deixant abandonada Girona i oberta Catalunya a les accions de França. La mort de Joana Enríquez, cancerosa, el 13 de febrer de 1468, acabà d’endolar la parella.


  De dol estava també Barcelona. La Taula de Canvi havia tancat les seves portes, car no podia respondre dels crèdits que se li havien fet ni de les quantitats que no hi tenia dipositades. La guerra havia xuclat la riquesa de Catalunya.


  Final de la revolució


  La victòria de Viladamat no palesà l’èxit dels revolucionaris de 1462. El moviment antireialista d’aquella data estava tan decandit, que la gent començava a proclamar-se obertament a favor de Joan II. Els derrotistes, se’ls anomenava «mascarats». Però no devien emmascarar-se tant, perquè al mateix Consell de Cent, l’esca de la revolta en 1462, alguns consellers i jurats actuaren contra la política suïcida del Consell del Principat. Certament, els més atrevits pagaren amb llur vida aquesta activitat contrarevolucionària. Però el fet que s’hi comptessin consellers i pagesos, juristes i notaris, ciutadans i mercaders, revela que el sentiment de pau i transacció era general.


  La guerra, doncs, la mantenien exclusivament angevins i francesos. Viladamat era la torna del coll de Panissars, i destruïa en 1467 l’obra acomplerta per Pere el Gran en 1285. Això es pogué veure clar quan a començaments de 1469, després d’una gestió personal del duc de Lorena, un exèrcit de 500 llances i 5.000 ballesters, capitanejat per François Dunois, travessà les Alberes i envestí Girona. La ciutat, que vivia assetjada des de feia any i mig, es lliurà al duc de Lorena el 1r de juny de 1469. S’ha parlat de defecció del bisbe Margarit, l’eminent reialista que des de 1461 havia estat inclòs per Carles de Viana en una llista de majors enemics. Creiem que per a explicar-la no cal recórrer a una entesa subterrània amb Joan II, que facilitaria el lliurament de la ciutat als adversaris en les millors condicions per a recuperar-la el dia de demà. El darrer biògraf de Margarit, Tate, hi insisteix.[229] Ens mantenim ferms en la nostra posició que la fam i la mancança de forces amb què oposar-se als 11.000 homes que escometien Girona expliquen a bastament l’actitud del futur cardenal: arrossegat pels esdeveniments, claudicà per salvar la ciutat de l’assalt; però en el seu fur intern mantingué la seva fidelitat envers Joan II.


  La caiguda de Girona hauria enfonsat qualsevol que no hagués estat aquell vell de setanta anys. Però Joan II es rejovenia amb l’adversitat. De totes maneres, quelcom el mantenia en l’esperança de dies més feliços. Veient-se perdut davant de França, veient compromès el seu reialme en nous projectes de repartiment entre Lluís XI i Enric IV, no afluixà ni per un instant en allò que havia estat la fita essencial dels seus designis: assolir una posició privilegiada a Castella. En 1468, aquesta ambició personal es reblava amb la necessitat de trobar una aliança que trenqués el dogal amb què l’ofegava França. En la llunyania es dibuixava l’acord amb Anglaterra i Borgonya; enviats actius treballaven en aquest sentit des de 1467. Però el més urgent era separar Castella de la seva entesa amb Lluís XI, desviar la seva força potencial cap als Pirineus per salvar la Corona d’Aragó de l’inevitable desmembrament. El fet de l’aixecament de la noblesa contra Enric IV, acusant-lo d’impotència; de la proclamació d’un nou rei en la persona del germanastre Alfons i de la mort prematura d’aquest, emportat per la pesta, afavoriren els seus projectes. Ell tenia un fill, Ferran; Enric IV, una germanastra, Isabel, que havia declarat hereva a Toros de Guisando; a Castella hi havia una facció que reclamava incessantment l’ajut aragonès. La tasca fou de comprometre la princesa en el casament amb l’hereu d’Aragó. Una vegada assolit el consentiment, no passiu, sinó volenterós, en una persona decidida, enèrgica i ambiciosa com Isabel, la qüestió fou resolta amb la urgència que exigien les circumstàncies. El 18 d’octubre de 1469, a Valladolid, es maridaven Ferran i Isabel. Era la resposta a la caiguda de Girona, la necessària acció que contestava a l’impacte de Viladamat.


  Des d’aquell moment, Joan II camina amb èxit cap a la pacificació de Catalunya. No oblidem l’esperit de la terra, delerosa de pau. No oblidem tampoc l’ajut d’Aragó i València, que a Montsó (1470) ofrenen un donatiu substanciós al monarca per a expulsar els francesos del país català. Parem així mateix esment en la diplomàcia del monarca, que finalment ha assolit concertar una acció mancomunada amb l’Anglaterra dels reis York i amb la Borgonya de Carles el Temerari. La gran Aliança Occidental, de què ens parlà el professor Calmette, està dempeus. L’eix essencial és el pacte d’Abbeville (7 d’agost de 1471), ampliació d’una aliança aragoneso-borgonyona de 1469 amb la participació de la Castella dels joves hereus de la Corona: Ferran i Isabel. En cinc anys, la constel·lació política europea ha estat capgirada per Joan II. D’aïllat ha passat a aïllador. Lluís XI no sap com moure’s entre tants adversaris.


  La mort de Joan de Lorena el 16 de desembre de 1470, a Barcelona, acabà d’arrodonir els projectes reials per a una campanya decisiva. Aquesta es desfermà en el transcurs de 1471 i tingué per objectiu l’alliberament de l’Empordà dels francesos. Els catalans reialistes hi contribuïren amb 300 cavallers. Iniciada l’ofensiva, el clan dels Margarit, que el 30 d’agost signà a Saragossa la seva pau particular amb el monarca —i quina pau tan avantatjosa!—, féu defecció de la causa de la Generalitat i lliurà Girona a les hosts reials (11 d’octubre). Tot seguit es reteren les principals ciutats i viles de l’Empordà, sense resistència, atretes per les seguretats donades pel monarca de respectar constitucions i privilegis: Figueres, Castelló, Roses, Peralada, Torroella, se sotmeteren. I amb elles altres poblacions del Vallés i el Maresme. El 26 de novembre de 1471, desprès de la derrota soferta pels angevins a Santa Coloma de Gramanet, el setge de Barcelona restà fermament establert.


  Joan II anava i venia d’un lloc a l’altre, com si fos un xicot. A Peralada, el 4 d’abril de 1472, estigué molt a punt d’ésser fet presoner pels francesos. No hi ha dubte que la seva presència facilità la rapidesa de les capitulacions del nord de Catalunya. Després, establert a Pedralbes, esperà el moment d’entendre’s amb Barcelona. Perquè el final de la guerra i de la revolució no fou un acte de violència, sinó, just és confessar-ho, un acte de clemència. N’era incapaç Joan II? No ho creiem. Però, àdhuc si s’admet la seva duresa espiritual, bé haurem de creure en la seva intel·ligència, que el féu assequible al partit dels compromissaris i dels moderats, dels pactistes que també creien en el rei. «Oferint-vos», escrivia el 6 d’octubre, «que usarem vers vosaltres d’amor paternal e us rebrem e tractarem com a fills ab tota caritat e amor».


  En aquelles circumstàncies, Joan II estigué molt per sobre dels seus contemporanis, àdhuc d’aquella princeseta Isabel de Castella que li escrivia felicitant-lo per la satisfacció que tindria prenent «venjança» dels seus rivals. La venjança de Joan II s’anomena Capitulació de Pedralbes (16 d’octubre de 1472), un acord entre la monarquia i la ciutat estipulant que no hi hauria vençuts ni vencedors, que tothom seria perdonat i ningú perseguit. Només el comte de Pallars en restava exclòs, i això perquè havia mancat a la paraula que no faria armes contra el rei, donada en ésser posat en llibertat després de la batalla dels Prats de Rei. Les constitucions de Catalunya eren declarades intactes i el rei les jurà de bell nou el 23 d’octubre a Barcelona.


  3. Catalonia irredenta


  L’afer dels comtats de Rosselló i Cerdanya i la lluita amb França


  Sis anys i escaig sobrevisqué Joan II a la fi de la guerra de Catalunya. Malgrat que estava en la setantena, ni les fatigues personals ni les contrarietats espirituals no havien pogut reduir la seva vitalitat.[230] Semblava dominar les lleis de l’existència, surar sobre l’atuïment general, no acabar mai la corda. Continuà intrigant, guerrejant i caçant. Àdhuc s’enamorà de nou i les seves relacions amb una bella jove barcelonina, escandalitzaren tothom, poble i cort. Tanmateix, però, era una vitalitat malaltissa, anormal, fora de l’espontaneïtat i de l’abundància de recursos de la fadrinesa. Per aquesta causa, el seu regnat acabà entre les ombres més sinistres, sota la més feixuga angoixa mai sentida pels homes de la Corona d’Aragó. Solament l’esperança en el primogènit Ferran permeté a molts d’arrossegar la pesada cadena d’aquells sis negres i calamitosos anys.


  La guerra havia acabat. Però Joan II semblava no haver-se’n adonat. El primer que calia fer era restaurar la terra catalana, eixugar les llàgrimes i dissipar els odis, procurar el redreçament econòmic, apedaçar la trossejada tela de la unitat espiritual del país. Al contrari. Exaltat per la victòria assolida, no parà a Barcelona més que els dies precisos per a organitzar l’exèrcit que havia d’alliberar els comtats de Rosselló i Cerdanya. Certament, el patriotisme rossellonès s’havia palesat actiu durant la primavera de 1472, mentre del vessant empordanès eren foragitades les tropes de Lluís XI. Però, en lloc d’estimular-lo, era prudent de retenir-lo dintre d’uns certs límits, a fi i efecte de no comprometre’l en una aventura arriscada. Joan II prescindí d’aquestes consideracions, que li haurien estat tan pròpies trenta anys abans. Jugant-s’ho tot a una sola carta, empès per l’odi a Lluís XI, travessà els Pirineus a finals de gener de 1473. Una explosió de catalanitat s’endugué els rossellonesos. En molt pocs dies, sols restaven en poder dels francesos els castells de Perpinyà, Salses, Cotlliure i Bellaguarda. Joan II fou rebut a Perpinyà entre les aclamacions de la població d’aquella fidel ciutat el 1r de febrer de 1473.


  Fou un mal pas. Perquè l’exèrcit de Lluís XI, curosament preparat per a la campanya, contraatacà el mes d’abril i posà setge a Perpinyà. La situació de Joan II fou tan compromesa, que, sense el seu heroisme personal, el valor dels perpinyanesos (que resistiren com lleons els assalts dels adversaris) i l’ajut dels nobles d’Aragó, Catalunya i València, hauria caigut presoner dels francesos. Sobretot fou decisiu el socors que vingué de Castella en la persona del príncep Ferran i de 400 llances d’aquell regne. Això restablí l’equilibri de forces. Joan II pogué assolir de Lluís XI la pau de Perpinyà (17 de setembre de 1473), per la qual el monarca francès reconeixia el tractat de Baiona de 1462, ço és, la sobirania de la casa reial d’Aragó sobre els comtats. Però, en canvi, aquell admetia la neutralització del Rosselló i la Cerdanya mentre no pagués el deute contret: 300.000 escuts, a pagar en termini d’un any.


  Per bé que Joan II fos rebut com a triomfador a Barcelona, el fet era que una vegada més s’havia palesat la impotència de la Corona d’Aragó, desvertebrada Catalunya, que l’aguantava, per a fer front al potentíssim rival del Nord. El rei cercà de contrarestar Lluís XI negociant àmpliament amb Castella, Nàpols i Borgonya. Aquesta activitat durà tot un any. Però ni Ferrante I de Nàpols ni Carles el Temerari no li serviren de res: el primer, perquè sempre temia la resurrecció del partit dels barons, i el segon, perquè estava atret pel miratge de la creació d’un reialme renà. Així, doncs, només podia refiar-se de Castella. L’esclatament de la guerra civil en aquest reialme a la mort d’Enric IV, a la qual no fou aliè Lluís XI, deixà desemparat Joan II i els rossellonesos.


  Desemmascarant el seu joc i afirmant que per a fer valer els seus drets a la Corona d’Aragó, Catalunya i València li bastaven exèrcit i diners, Lluís XI engegà una ofensiva general contra el Rosselló (juny de 1474). A poc a poc els francesos anaren apoderant-se de les principals ciutats i viles del comtat. Perpinyà resistí estrènuament l’envestida franca. Però no es podien fer miracles. El 10 de març de 1475 la capital del Rosselló es retia a Lluís XI i reconeixia la sobirania francesa.


  Des d’aquesta data, el nord de Catalunya conegué una mala tongada. Com si no tinguessin ni rei ni senyor, els empordanesos foren periòdicament lliurats a les escomeses dels francesos i a la dels escamots —més que no pas exèrcits— que ben deficientment organitzaven com podien adés el rei adés la terra. Mentrestant creixia la puixança de Lluís XI, deslliurat per la mort de l’amenaça de Carles el Temerari de Borgonya (2 de març de 1476) i, per un hàbil pacte, de la d’Eduard IV d’Anglaterra (Picquigny, 29 d’agost de 1475). Les seves urpes afilades avançaven sense aturador cap a Itàlia, Portugal, Aragó i Castella. Només la victòria assolida pel príncep Ferran sobre Alfons V de Portugal a Toro (1r de març de 1476) permetia d’entreveure l’albada d’un nou astre en l’escenari internacional, capaç de mesurar-se amb França: la Castella dels Reis Catòlics. Però, mentrestant, àdhuc aquesta, baldada per la guerra civil, hagué de signar la pau amb Lluís XI i renovar la tradicional aliança franco-castellana (Sant Joan de Luz, 9 d’octubre de 1478).


  L’agonia de Catalunya


  Restava, doncs, una Catalunya irredenta, en mans de gent estrangera: el Rosselló i la Cerdanya, «los quals», com havia dit el bisbe Margarit en les Corts de 1473, «són membres inseparables del cos del dit Principat»[231]. Però restava també una Catalunya interior irredenta: la Catalunya agònica, rosegada per la malaltia que la guerra civil no havia fet sinó accentuar i que no trobava en la persona de Joan II el metge del bon remei.


  Quines havien estat les causes de la guerra? La crisi econòmica, el desgavell de la societat, la revolució al camp, el desgovern de les oligarquies municipals, les contradiccions del cos constitucional de la terra entre la teoria i la pràctica, entre l’autoritat i la llibertat. I bé, què s’havia arranjat des de 1472, des de la Capitulació de Pedralbes? No res. Els afers mercantívols anaven de mal en pitjor. Les xifres del dret de periatge corresponents als anys 1473-1475 i 1476-1477, publicades per Smith i revisades adequadament per P. Vilar,[232] palesen una mitjana anyal d’unes 180.000 lliures, o sia, tenint en compte la desvaloració de la moneda, el 21 per 100 menys que en el període 1448-1451. La moneda, efectivament, sofrí un retall considerable: els pacífics encunyats des de 1472 anaven perdent successivament or: dels 4,02 grams normals als 3,24 de 1472, i després, 3,17, 3,04, 2,915. Mentrestant el florí accentuava el seu avantatge sobre la moneda de compte i successivament anava enfilant-se de 13 a 15 sous, de 15 sous a 16,5. Què representava tot això? Ruïna i despoblació. Barcelona assolí llavors el seu mínim pes demogràfic des del segle XIII: uns 20.000 habitants. Emigrats blancs i negres, reialistes i antireialistes, havien deixat la ciutat camí de Nàpols i València. I darrere d’ells marxaven no pocs artesans i menestrals, generalment homes d’acció i d’empresa.


  Dels remences, no cal parlar-ne. Joan II no podia ni tan sols intentar de resoldre una qüestió que sempre havia estat enverinada i que ara semblava irresoluble atès que tant els remences de Verntallat com els canonges de la Seu de Girona —per posar dos casos extrems i oposats— havien lluitat en el seu mateix camp. Només emprà algunes mesures polítiques, per tal d’apaivagar els capitostos camperols, entre les quals l’ennobliment de Verntallat i la concessió d’un reducte gairebé feudal a la Muntanya, on els remences descontents podien actuar amb llibertat (23 d’octubre de 1474).[233] Quant a l’aspecte social, ni aconseguí de satisfer els senyors, que volien retornar a la situació anterior a les ordres d’Alfons el Magnànim, ni tampoc els pagesos, que continuaven reclamant un nou estatut personal. L’incident de Corçà, on s’oposaren violentament la Mitra de Girona i els seus vassalls (març de 1475), palesà que el foc de la rebel·lió social seguia cremant i que qualsevol mesura inoportuna l’estendria per tota la terra.


  La mateixa indecisió del monarca es troba en la seva política respecte a les oligarquies municipals i institucionals. La revolució catalana havia estat una prova de força entre la Busca i la Biga, el patriciat i la menestralia. Calia fer conviure els uns i els altres en els mateixos organismes, en peu d’igualtat. El problema era ben difícil. Joan II preferí anar tirant, o sia que consentí que predominessin els interessos particulars sobre els generals i que algunes persones mercadegessin les eleccions per a llur profit. Les irregularitats comeses en les eleccions dels oficis de la ciutat de Barcelona eren tan patents, que la part més sana de la població, fora de les rivalitats de partit i de les conveniències de grup, protestava contínuament contra aquell estat de coses. Això mateix s’esdevenia en la Diputació del General. El rei havia decidit de fusionar la Diputació «rebel» amb la «lleial». El resultat havia estat una administració sense empenta, brutalment egoista, distanciada de Barcelona i de la terra, on uns pocs gaudien de les riqueses de la institució enmig de la misèria i del decandiment que eren generals.


  Restava encara el problema constitucional. Joan II havia acceptat la tradició política del país per la Capitulació de Pedralbes, és a dir, havia jurat el manteniment de les lleis de Catalunya, tal com havien quedat expressades fins a les Corts de 1431. Però tot això, que s’havia discutit abans i després de la reunió d’aquesta assemblea (administració de la justícia, observació de les lleis, organització del govern reial), i que havia estat precisat en un sentit pactista radical per la Concòrdia de Vilafranca del Penedès, restava irresolt des del moment de la negativa del rei a admetre les clàusules signades en 1462. Malgrat el resultat de la guerra, Catalunya —volem dir la reialista i l’antijoanista, conjuntament— exigia unes garanties polítiques que fossin suficients per a resoldre la problemàtica constitucional plantejada des de feia un segle. Tampoc Joan II no hi portà el remei degut. La història de les Corts de 1473 a 1478 és un seguit de conflictes, on el neguit dels catalans davant el desconcert de la terra, la invasió francesa i el pansiment del comerç xocà amb la passivitat i la indiferència del monarca. Aquelles Corts, inaugurades a Perpinyà, prosseguides a Barcelona, Lleida, Balaguer, Cervera i de nou a Barcelona, arrossegaren les queixes dels estaments com el deixant de les sofrences de la Pàtria. Per l’agost de 1475 hi esclatà una topada entre el monarca i els braços, que s’increparen mútuament com en l’època pre-revolucionària. Ni el vell monarca ni les Corts no es tenien simpatia. Això no obstant, aquestes aprovaren un donatiu en 1476, i en 1477 nomenaren una comissió de Quaranta-cinc per a entendre en la reforma de la terra i liquidar definitivament el ròssec de l’època de les Torbacions.


  Des de feia temps, els catalans no esperaven ja res de Joan II. Llurs esguards s’adreçaven al seu fill. Sabien que aquell no podia fer d’àrbitre en les discòrdies que encara cremaven, perquè al cap i a la fi havia estat l’home dels vencedors i això l’incapacitava per a posar terme als segrests, a les confiscacions i a les detencions de béns decretats durant la guerra. Després de quatre o cinc anys de pau, resultava que encara ningú no sabia ben bé allò que era seu, i mentre els més demanaven justícia i restitució de propietats, els altres, que en gaudien il·legalment, s’hi oposaven prevalent-se de llur influència sobre el monarca. Era un desori inoït, en el qual acabava de consumar-se la ruïna de Catalunya.


  Per fi, la mort acudí també al capçal del llit de Joan II. Però encara calgué que aquella l’anés a cercar entre els aires gelats de les muntanyes de Garraf, on anà de cacera a les darreries de 1478. Tenia vuitanta anys. En retornà desfet i consumit. A poc a poc anà afeblint-se. Els metges no pogueren ajudar aquell cos que refusava viure. L’agonia es perllongà durant una setmana. Una agonia lúcida, terriblement dramàtica en els records, però sense sofriments corporals. Morí a Barcelona, «com un poll», a la matinada del 19 de gener de 1479.


  EL REDREÇAMENT DE CATALUNYA


  FERRAN II


  1. La conquesta de Castella[234]


  La infantesa


  Nascut el migdia del 10 de març de 1452, a la vila aragonesa de Sos, propera a la frontera navarresa, la vinguda al món de l’infant Ferran fou presidida pels estralls de la guerra: lluita a Navarra, on el seu pare Joan II era combatut pels beaumontesos, i a Aragó, on els castellans atacaven la regió de Calataiud en suport del príncep de Viana. Per això la seva naixença fou en un lloc tan humil com el casal dels Sada i el seu ingrés a la vida tan poc festejat pels qui havien d’ésser en l’esdevenidor els seus vassalls. El fet gairebé passà desapercebut i encara és probable que no rebés el baptisme sinó el dia 11 de febrer de 1453, a Saragossa, quan el seu pare pogué trobar una clariana després d’aquells dramàtics mesos en què tan a prop havia estat de perdre la corona. Ara bé, la cerimònia baptismal se celebrà amb gran aparat, perquè Joan II volgué manifestar de quin cantó s’inclinava el seu afecte entre el primer fill rebel i l’infantó que acabava de donar-li la seva estimada Joana Enríquez.


  Ferran anà creixent al costat de la cort paterna. Com sia que aquesta es traslladà a Barcelona, on Joan havia d’exercir la lloctinència catalana, el nen que llavors era estigué a la capital de Catalunya durant dos anys i mig, de començaments d’octubre de 1454 a finals de març de 1456. Els primers records de la seva existència es vinculen, doncs, a Barcelona i, concretament, al Palau del Bisbe, on s’allotjava la família reial, car el Palau Major era pràcticament inhabitable. Seria tasca impossible la d’escatir fins a quin punt aquell primer contacte informà la psicologia de l’adult. Però cal tenir-lo present si no volem que ens sorprenguin les actituds ulteriors de Ferran el Catòlic, que tingué per Catalunya una admiració considerable.


  Pel maig de 1457 trobem l’infant a Corella. El seu pare gestionava llavors un nou acord amb Castella. El seu antic rival, el príncep d’Astúries, acabava de cenyir la corona i havia esdevingut Enric IV. Calia parlar dels afers comuns i veure si es trobava el desllorigador a la rivalitat castellano-aragonesa i, sobretot, a les discòrdies civils castellanes, de les quals aquella només era un reflex. A les vistes de Corella-Alfaro es tocaren molts punts. Àdhuc es parlà d’un doble casament: el del príncep Alfons de Castella amb la infanta Isabel i el de l’infant Ferran amb la infanta Isabel. Aquestes converses no tenien importància. Els fills de rei jugaven en aquells temps en la diplomàcia com a testimonis de pau i d’aliança. Com sia que existia una tibantor evident entre Aragó i Castella, ja no es tornà a parlar d’aquell propòsit. Poc temps després, l’infant Ferran fou l’esquer ofert pel seu pare al duc de Borgonya Felip el Bo per a estrènyer l’amistat entre ambdues cases. En aquest cas, la seva promesa hauria estat Maria Blanca, filla de Carles el Temerari. Els ambaixadors negociaren aquestes noces l’any 1462. La mort de Carles de Viana paralitzà l’afer.


  Proclamat rei el seu pare, ben aviat Ferran rebé proves de l’afecte que se li portava. El mateix dia que Joan II prestà el jurament a Saragossa com a rei d’Aragó, signà un decret nomenant-lo duc de Montblanc, comte de Ribagorça i senyor de Balaguer (25 de juliol de 1458). En igualtat de circumstàncies, Martí l’Humà havia estat investit amb el mateix títol ducal. Joan II declarava així quina era la seva voluntat respecte a la successió en la Corona d’Aragó: prescindir de Carles de Viana en benefici de Ferran. Aquesta preferència fou ratificada a Barcelona el 12 de desembre següent, en virtut de l’acta per la qual Pere de Besalú, gran senescal de Sicília, cedia a l’infant el comtat d’Augusta i els feus que s’hi vinculaven. També en els afers sicilians Joan II aixecava Ferran per damunt de Carles.


  Després d’una breu estada a València, on li van fer una recepció brillantíssima, Ferran marxà amb els seus pares cap a Saragossa. Durant l’estiu de 1459 es complicà el problema plantejat pel príncep de Viana amb el seu retorn a terres peninsulars. A fi d’oposar una barrera a les ambicions d’aquell, Joan II pensà a proclamar la primogenitura aragonesa de Ferran i a concretar el seu futur enllaç amb la infanta Isabel de Castella (setembre de 1459). Res d’això no prosperà. Els aragonesos refusaren de donar aquell pas i Enric IV es guardà la mà de la seva germana per lligar Carles de Viana al seu bàndol.


  Quan esclataren les divergències entre el príncep de Viana i el seu pare a propòsit del casament castellà i aquelles s’imbricaren en els problemes polítics de Catalunya, l’infant Ferran es trobava a Saragossa. Aleshores, encara que de poca edat, tenia raó suficient per a comprendre el lligam dels esdeveniments: Joan II derrotat per Catalunya, l’alliberament del príncep de Viana i la Concòrdia de Vilafranca, en la qual figuraven tres clàusules importants: la successió a la lloctinència perpètua, l’educació catalana que se li havia de donar i la concessió d’un donatiu de 200.000 lliures per refer-li el patrimoni del ducat de Montblanc, comtat de Ribagorça i senyoriu de Balaguer. Els efectes d’aquestes clàusules foren més immediats que no es podia preveure. La mort de Carles de Viana constituïa l’infant Ferran en lloctinent legal del seu pare a Catalunya, a més d’hereu i primogènit de la Corona d’Aragó. El 7 d’octubre de 1462 era jurat per les Corts aragoneses. Pocs dies abans, el 14 de setembre, el seu patrimoni sicilià havia estat augmentat amb el ducat de Noto i el senyoriu d’Acireale.


  L’adolescència


  L’infant Ferran tenia nou anys quan arribà a Barcelona, cosit a les faldilles de la seva mare, per fer-se càrrec, honoríficament, de la primogenitura catalana (21 de novembre de 1461). Durant set anys viuria intensament els problemes del Principat, reblant l’experiència feta quan encara era nen. Pot dir-se que a Catalunya es féu home i hi adquirí l’art de la guerra i de la política. El fet que uns catalans lluitessin contra la causa de la monarquia, que era la seva, influí en ell molt menys del que s’ha suposat, atès que molts altres catalans, sense distinció de classe social, bregaren al costat seu i el defensaren en moments dificilíssims.


  Jurat primogènit el 6 de febrer de 1462, participà en diverses cerimònies, mostrant-se assenyat i fidel a les consignes de la mare. Si calia que fos simpàtic, ho era, com en el cas de la rebuda de fra Pere Ramon Sacosta, nomenat mestre de Rodes; si calia mostrar-se fred, també en sabia, com en el seu refús a besar el bastiment on jeien les despulles mortals del seu germanastre Carles. En tot això no era més que una eina de la política dels pares. També ho fou quan marxà de Barcelona cap a Girona, on havia de restar assetjat al cap de pocs dies per les forces del comte de Pallars. Durant el setge de la Força gironina —que suportà malament, perquè li mancaven aliments frescos, sobretot fruita—, l’infant Ferran fou defensat per uns cent setanta-cinc homes de guerra, cavallers, burgesos i remences, els quals, exceptuats trenta-un funcionaris reials i disset militars castellans aragonesos i sicilians, eren catalans.[235] De tots, en guardà sempre un bon record i els atorgà no pocs privilegis. Només un havia d’acabar malament: Pere Joan Sala, el futur cap de l’aixecament remença de 1484.


  L’alliberament de la Força de Girona per les tropes franceses i la necessitat de cercar un ajut a Castella motivaren l’acte de deposició del primogènit. El rei i la reina havien estat privats de la Corona per les declaracions de 9 i 11 de juny de 1462. Eren contrincants i ningú no podia atacar l’argumentació jurídica del Principat. Però què calia fer del príncep? Ell no tenia la culpa del daltabaix revolucionari. És molt probable que, si les tropes del comte de Pallars s’haguessin apoderat de la Força gironina, Ferran hauria estat separat de la mare i retingut com a lloctinent perpetu del país. Havent-se fet escàpol, els diputats del General i el Consell del principat no tingueren més remei que deposar-lo també de la primogenitura (11 d’agost). L’acte causà una malíssima impressió arreu, atès que l’infant no era responsable en absolut d’aquell estat de coses. La propaganda reialista explotà a fons aquest tema sentimental:


  
    Has perseguit lo insigne


    primogènit teu, infant.


    Tu el jurist, capitulant,


    no el pots tenir per indigne.


    Petit és e molt benigna


    criatura, bell i bo.


    Com s’ha pogut fer açò?

  


  De Girona, seguint l’exèrcit francès, Ferran marxà cap a Montcada, on es reuní amb el pare, i després cap a Saragossa. Hi romangué durant tot el 1463. El 14 d’octubre d’aquest any[236] fou nomenat lloctinent d’Aragó amb l’objecte de fer finar les Corts aragoneses. Als onze anys, era una significativa demostració de confiança del pare i també d’astut joc polític, car Joan II volia situar el seu fill predilecte en lloc segur, que no li pogués ésser discutit en cas de girar malament la roda de la fortuna. Aquesta fou la mateixa previsió que estimulà el rei a assolir dels sicilians el reconeixement explícit de la primogenitura de Ferran. S’encarregà d’aquesta gestió Bernat Requesens de Soler, virrei de l’illa, el qual hi reeixí. El 21 de setembre de 1464, Joan de Burgio, bisbe de Mazara, en nom dels braços del Parlament sicilià, reconeixia hereu de la Corona aragonesa l’adolescent Ferran.


  Fet el canvi d’edat, la intervenció de Ferran en els esdeveniments polítics i militars es revelà molt més activa i directa. El 28 de febrer de 1465, comandava l’host reial que vencé les tropes del conestable de Portugal als Prats de Rei. És possible que pronunciés abans de l’acció un discurs estimulant l’heroisme dels seus guerrers; és segur que ell fou qui comunicà el resultat de la batalla al pare i les autoritats aragoneses. Les mostres de valor i prudència que donà en aquella avinentesa decidiren el pare a nomenar-lo lloctinent general de la Corona d’Aragó, amb funcions especials a Catalunya, el 18 de maig de 1465. Era un cèdula totalment irregular, atès que el príncep encara no havia complert catorze anys. Però ho exigien la situació de la guerra i la dispersió de la família reial i ho aconsellava, com hem dit, la insospitada maduresa de Ferran. Al cap de dos mesos, fou comissionat pel pare per reclamar de Saragossa ajut en el setge de Cervera. La seva missió acabà amb èxit falaguer, i Cervera caigué en poder dels reialistes el 14 d’agost.


  El príncep també participà en les operacions contra Amposta i Tortosa. Prèviament havia estat jurat primogènit pels valencians (Sant Mateu, 26 de febrer de 1466). Durant aquella campanya, es distingí particularment en l’acció del coll de l’Alba (14 o 21 de maig), que segons el pare facilità en gran manera la rendició del castell d’Amposta i ulteriorment del de Tortosa. En tot cas, Ferran hi lluí ardiment i maduresa militar. Per aquesta raó, i refusada per Barcelona la branca d’olivera que li oferí el mateix príncep, en un text importantíssim al qual més endavant al·ludirem, s’explica que Joan II li deixés exercir tot seguit el govern general d’Aragó (octubre de 1466) i que el promogués a capità de l’exercit que a l’estiu de 1467 havia d’intentar de socórrer Girona davant l’atac angeví. El príncep partí dels Prats de Rei a començaments d’agost i per les contrades de Bages i Vic arribà a l’Empordà. El rei s’embarcà a Tarragona i acudí també a Girona, on ambdós oïren la missa que oficià el bisbe Margarit el dia de Sant Narcís (29 d’octubre). A penes havia transcorregut un mes, s’esdevingué la derrota de Viladamat, en la qual el príncep es salvà de caure presoner gràcies al sacrifici de Rodrigo de Rebolledo, un dels seus criats aragonesos.


  La reialesa siciliana i el casament castellà


  La derrota de Viladamat precedí de pocs mesos la mort de Joana Enríquez. En aquest moment, el xoc experimentat per Joan II fou tan gran que gairebé considerà perduda la seva causa. Però el mantingué l’afecte que professava al seu fill i les legítimes esperances que podia dipositar-hi. Mentre Ferran es trobava a Saragossa, insistint una vegada més perquè els aragonesos deposessin llurs parcialitats i l’ajudessin a expulsar els seus enemics de Catalunya, el pare, després de considerar atentament la situació dels seus regnes, decidí de prendre una mesura importantíssima: el nomenament del príncep com a rei corregent de Sicília. Trobant-se, doncs, a Saragossa, el 10 de juny de 1468, signà una pragmàtica en aquest sentit, l’efecte de la qual es traslluí immediatament en les relacions cancelleresques i, sobretot, en la situació a Sicília.


  La idea del nomenament reial del príncep Ferran havia sorgit, en efecte, del virrei Lope Ximénez de Urrea, el qual no trobava millor argument per a desarmar la constant pressió dels sicilians a favor de llur autonomia. Encara que l’illa no havia seguit el príncep Carles de Viana, deixant-lo abandonat a la seva sort a canvi d’alguns avantatges assolits pels estaments privilegiats, diversos elements continuaven maldant per un govern separat d’Aragó. Els capitanejava, com sempre, Messina. Fou aquí on en 1463 esclatà una revolta popular, que perdurà durant un any i obligà a l’adopció de mesures excepcionals.[237] El caliu d’aquest abrandament continuava en 1467, i és per aquest motiu que el virrei Urrea decidí d’aconsellar a Joan II la proclamació reial del príncep. Però el monarca, acollint la iniciativa, esguardà molt més lluny. La reialesa donaria prestigi a Ferran, l’equipararia en el terreny internacional al seu rival Reiner d’Anjou, esvairia les ambicions angevines a la Mediterrània i refermaria les amistats d’Aragó a Itàlia. I, a més, podria ésser aprofitada com a alçaprem en els afers castellans, que cada dia es veien més embolicats.


  Joan II no perdia de vista Castella, en la qual tenia ancorades les seves darreres esperances per a frustrar els designis annexionistes de Lluís XI de França. Des de l’adveniment a la Corona d’Enric IV, el reialme veí havia estat escenari d’un considerable desplaçament de forces. La gran noblesa beneficiada per l’època de pertorbacions dels infants d’Aragó —i ara al·ludim tant als aragonistes declarats com a llurs rivals— es veia combatuda per l’ascensió al poder de l’important clan dels Mendoza, que obria el camí a la burgesia de les ciutats i a la cavalleria. Dels rangs d’aquesta procedia Beltran de la Cueva, que a poc a poc anà acaparant el valiment del monarca, amb gran gelosia del marques de Villena. Aquest, que havia estat àrbitre del reialme des de l’execució d’Álvaro de Luna, comença d’intrigar per foragitar del govern el seu èmul. La seva maniobra es féu patent des dels dies de la Sentencia Arbitral de Baiona de 1463, en la qual traí els interessos d’Enric IV. En saber que aquest, sense el seu consell, acabava de tractar el matrimoni de la infanta Isabel amb Alfons V de Portugal i, a més, que acabava de donar el mestral de Santiago a Beltran de la Cueva, decidí de posar la seva immensa influència al servei dels descontents de sempre: l’almirall de Castella, l’arquebisbe de Toledo, els ducs de Benavente i Plasencia, etc. Per aquesta raó, els mateixos magnats, laics i eclesiàstics, que a les Corts de Madrid de 1462 havien jurat com a hereva i successora la princesa Joana (9 de maig), es llançaren pel camí de la rebel·lió proclamant, el 28 de setembre de 1464, la seva il·legimitat i demanant, amb l’estranyament de la cort de Beltran de la Cueva, la proclamació de primogènit a favor d’Alfons, el germanastre d’Enric IV.


  Home pacífic i tolerant, el monarca castellà volgué evitar la guerra civil i transigí en les reivindicacions de la Junta nobiliària de Burgos, amb la qual signa un pacte en què accedia a les seves pretensions, sempre que l’infant Alfons es casés amb la «princesa» Joana (destaquem el mot «princesa» perquè volia dir llavors hereva de la Corona). Malgrat això, el tractat de Cabezón fou una claudicació de la monarquia, perquè consentí el lliurament dels germans Alfons i Isabel al marquès de Villena i de la filla Joana al clan dels Mendoza. Amb aquests ostatges, els dos bàndols se sentien segurs respecte a l’actitud del tron i de llurs rivals.


  La junta nobiliària no estigué satisfeta amb aquest triomf. Desitjava d’anorrear l’autoritat monàrquica a Castella, encara que amb menys contingut teòric i ideològic que a Catalunya. Quan Enric IV reaccionà contra aquest moviment revolucionari i es proposà de combatre’ls, els homes de la Junta respongueren organitzant la deposició del monarca a Àvila i proclamant en lloc seu el seu príncep Alfons (5 de juny de 1465). Fou per aquells dies que, per justificar llur acció, els encarregats de la propaganda nobiliària, humanistes i juristes a sou, començaren a propalar la fama de la impotència d’Enric IV.


  La guerra civil castellana que inaugurà la farsa d’Àvila ni fou el brillant xoc cavalleresc del temps dels infants d’Aragó ni el dramàtic aixecament revolucionari de Catalunya. Brega de petites discòrdies, d’interessos immediats i pràctics, sense cap mena d’il·lusions. Per això anà deixant-se l’esforç dels rebels i creixent l’autoritat del monarca, al qual donà la raó la Santa Seu a començaments de 1467. Per evitar l’enfonsament del partit, el marquès de Villena i l’arquebisbe Carrillo corregueren a cercar l’ajut de Joan II, que, de fet, formava part de la lliga nobiliària des de 1465. Fou aleshores que es començà a parlar seriosament del matrimoni del príncep Ferran amb l’infanta Isabel. A una gestió del marquès de Villena, respongué Joan II enviant a Castella Pierres de Peralta, capitost dels agramontesos i home de la seva més absoluta fidelitat. Peralta retornà de Castella amb una bona nova: els alfonsins estaven decidits a passar a Catalunya per lluitar contra els francesos (novembre de 1467).


  De moment no se sabia, però, si el príncep aragonès es casaria amb Beatriz Pacheco, filla del marquès de Villena, o amb la infanta Isabel. Fou l’apartament progressiu del marquès del bàndol alfonsí per refugiar-se en el d’Enric IV, que decidí la darrera solució, patrocinada a fons per l’arquebisbe de Toledo, l’almirall de Castella i el grup aragonès. Les coses s’acceleraren en el transcurs de 1468 per la urgent necessitat de Joan II de trobar ajut a Castella i per la crisi provocada en el si del bàndol alfonsí a conseqüència de la mort de l’anomenat Alfons XI a Cardeñosa (5 de juliol de 1468). Frustrada la temptativa de la infanta Isabel de proclamar-se reina a Àvila, no tingué més remei que doblegar-se davant del seu rei i germà Enric IV, el qual la rebé sota la seva protecció a l’entrevista de Toros de Guisando, comprometent-se a reconèixer-la com a «primera» hereva i successora (19 de setembre de 1468). Amb aquest inevitable sacrifici, el rei de Castella restaurava la unitat del país i posava fi a la revolta que havia esclatat tres anys abans. Diguem, entre parèntesis, que és absolutament fals l’anomenat tractat de Toros de Guisando, en el qual Enric IV hauria signat el seu deshonor reconeixent la il·legitimitat de la seva filla Joana.


  El rei castellà s’havia compromès a donar marit a Isabel. I aquest no podia ésser altre, segons ell, que Alfons V de Portugal. Per evitar-ho, Joan II i l’arquebisbe Carrillo, els més interessats a no deixar fruitar l’acord de Toros de Guisando, insistiren prop de la infanta Isabel perquè rebutgés la mà del monarca portuguès i acceptés la del rei de Sicília. Isabel era persona d’un temperament singular i d’una psicologia encara més notable, mística i dinàmica alhora, sotmesa a grans crisis de consciència i a llampeguejants actes de violència, tot això explicable si tenim en compte l’herència psicopàtica materna. Com diu Ramón Menéndez Pidal, l’il·lustre historiador nacionalista castellà: «sobrecoge pensar que la reina católica, hija de loca, madre de loca, no debiera haber sido engendrada si las leyes de esterilización eugenésica hubieran regido entonces»[238]. La princesa, doncs, fou convenientment ablanida per la intervenció dels emissaris de l’arquebisbe, pels espies aragonesos que pul·lulaven en la seva residència d’Ocanya i, sobretot, pels bons oficis del legat pontifici Antoni de Veneris, que no pogué resistir la temptació de les grans ofertes que li foren fetes pel rei d’Aragó. Aquest clima, acompanyat de les reticències d’Enric IV a presentar-la com a hereva davant de les Corts castellanes, decidiren la infanta a acceptar el marit aragonès. A començaments de febrer de 1469, la cosa era feta. Isabel contrauria matrimoni amb Ferran, sempre que aquest acceptés de traslladar-se a Castella i de lluitar per la seva causa com una mena de condottiero, sotmetent-se, de bon antuvi, a la voluntat dels nobles castellans i restant arraconat en un lloc de segon ordre en tot allò referent al govern de la Corona. Al signe de l’acceptació d’aquestes condicions, Isabel respondria fugant-se d’Ocanya.


  Joan II i Ferran consentiren en la humiliació —era afer de mort o supervivència política. Els capítols matrimonials foren signats a Cervera el 5 de març de 1469. Tot seguit, oblidant els èxits assolits l’any anterior amb la presa del castell de Berga, deixant desemparada Girona davant de l’assalt dels francesos i enterrats els primers i abundosos amors (que li donaren dos fills en poc temps: Alfons, el futur arquebisbe de Saragossa, i Joana), Ferran es traslladà a València (25 de juny de 1469). Aquí desempenyorà un esplendorós collar de balaixos, que féu arribar, juntament amb una certa quantitat, a mans d’Isabel, la qual, mentrestant, ja havia donat el salto d’Ocanya, és a dir, se n’havia fugat devers Madrigal. Tot estava, doncs, preparat per a la cerimònia nupcial.


  Poca gent coneixia els tractes entre Ferran i Isabel. Però es féu quelcom de llum quan aquesta rebutjà les proposicions de Lluís d’Amboise, bisbe d’Albi, enviat de Lluís XI, perquè es casés amb el seu germà Carles, duc de Güiena. Aleshores, Enric IV ordenà la detenció de la infanta. Però aquesta pogué defugir l’exèrcit que comandava l’arquebisbe de Sevilla i s’instal·là a Valladolid (31 d’agost). Calia, però, no perdre ni un instant. Cuita-corrents s’enviaren emissaris a Saragossa per demanar que el rei de Sicília es traslladés a Castella, a fi i efecte de consumar el matrimoni. Joan II els rebé amb la mort al cor. La jugada que se li proposava era molt més arriscada que mai no hauria suposat. Tot havia d’ésser posat a una carta: fill i regne, amor i espasa. Però hi consentí. A començaments d’octubre, el príncep-rei, disfressat de traginer, emprenia el camí cap a Castella. El dia 14 arribà a Valladolid. Quatre dies després, el 18, es celebraven les esposalles públiques i el 19 es consumava el matrimoni.


  La successió a Castella


  De 1469 a 1475 es lliurà a Castella una gran polèmica, a vegades incruenta, sovint guerrejada, a propòsit de la successió a la corona d’Enric IV. A més dels motius interiors d’intranquil·litat i dissensió que derivaven de l’època de Joan II, hem de tenir present les rivalitats internacionals que s’hi interferiren. La jugada diplomàtica de Joan II havia convertit Castella en peça mestra de la contesa entre Aragó i França pels comtats de Rosselló i Cerdanya. És obvi, doncs, que una i altra monarquia s’entestessin a aprofundir l’abís que separava els bàndols castellans: Aragó, per entronitzar-hi Ferran i Isabel, els reis de Sicília; França, per obtenir l’herència, a favor de Joana de Castella, sia casada amb un príncep francès, sia amb Alfons V de Portugal. La conjunció d’aquestes forces internes i externes provocà la guerra de Successió de 1475 a 1479, darrer episodi de les baralles civils castellanes del segle XV.


  Durant aquests deu anys, la figura del príncep Ferran anà perfilant-se com a persona de primera categoria en l’escena política castellana. De bon antuvi la seva situació fou dificilíssima. No solament el casori no havia suscitat cap entusiasme general, sinó que molts es planyien d’aquella acció com a presagi d’imminents desgràcies. Quant als enemics, sobretot els que voltaven Enric IV, atacaren la jove parella fent valer que el matrimoni no era vàlid, perquè no havia assolit a temps la butlla pontifícia, de dispensa de consanguinitat. En efecte, Antoni de Veneris havia falsificat la que es llegí a Valladolid en l’acte de les esposalles. El monarca, a més, estava molt disgustat i, contràriament al seu tarannà pacífic, es preparava a castigar la seva germana. Atesa aquesta situació —i les discòrdies entre els dos principals protectors dels reis de Sicília: l’almirall Enríquez i l’arquebisbe Carrillo—, hom decidí de refugiar-se a Dueñas, fortalesa del germà de l’arquebisbe, que més que refugi fou presó (1470). Des d’aquí assistiren a la pèrdua de la capital castellana i de l’important mercat de Medina del Campo. També s’assabentaren de la derogació de la concòrdia de Toros de Guisando i de la proclamació de la princesa Joana com a hereva (26 d’octubre). Aquesta condició fou exigida pel bisbe d’Albi per a concertar el casament d’aquella amb el duc de Güiena. A la cerimònia, que es celebrà a Valdelozoya, assistiren tots els hereus de la farsa d’Àvila i, a més, el clan dels Mendoza. Poc després, les principals ciutats castellanes ratificaven l’acte.


  Als presoners de Dueñas, que sols havien tingut l’alegria del naixement d’una filla, no gaire ben rebuda pel partit que els defensava, atès que tots volien un mascle, no els mancà més que la continua tirania que l’arquebisbe Carrillo feia pesar sobre llur testa. Això provocà la primera ruptura entre l’un i els altres. A darrers de desembre de 1470, els reis de Sicília abandonaven Dueñas i anaven a fer estada a Medina de Rioseco, possessió de la família dels Enríquez.


  Des d’aquest moment les coses marxaren millor. Joan II aconsellava contínuament als seus fills i aquests sabien aprofitar-ne la maduresa i l’habilitat. D’una banda, la propaganda contra l’acció d’Enric IV fou dirigida amb molt més seny i sentit de la realitat: reivindicació de drets, però no insults denigrants; reconeixement sempre de la reialesa del germà. D’altra, reconciliació amb Carrillo i començament de la maniobra que havia de dur el clan dels Mendoza al costat dels prínceps-reis. A més, aquests es beneficiaven d’un canvi notabilíssim en la situació social. Cavallers i burgesos estaven tips d’ésser joguina dels grandes i de les complaences amb què els tractava la monarquia. Un moviment democràtic s’inaugurà en 1472, naturalment encaminat cap a Ferran i Isabel. En la primavera d’aquest any aquests reberen l’homenatge de Sepúlveda i Biscaia, aixecats contra la tirania dels aristòcrates.


  Aprofitant aquest moment favorable, Ferran anà a Catalunya per concertar-se amb el pare, que, establert a Pedralbes, esperava la rendició de Barcelona i l’arribada del cardenal vicecanceller Rodrigo de Borja, el futur Alexandre VI. Amb l’elecció al soli papal de Sixt IV, canvià la política romana envers Aragó i els seus interessos a Castella. Per això Borja venia amb la butlla de dispensa pontifícia a la butxaca i amb dos capells cardenalicis, un dels quals seria per al bisbe de Sigüenza, Pedro González de Mendoza, el cervell del seu clan. Calia ajustar tots aquests factors, apuntar la cronologia dels esdeveniments. Durant aquell estiu, el rei de Sicília s’entrevistà amb el pare a Pedralbes, amb el cardenal a Tarragona i amb el bisbe a València. De retorn a Castella (desembre de 1472), els afers es presentaren molt més planers, malgrat que el marquès de Villena havia tingut l’encert d’oposar a Ferran un contrincant d’una certa talla en la persona del seu cosí germà Enric Fortuna, fill de l’infant Enric d’Aragó. El titular comte d’Empúries féu un paper ben poc lluït, perquè ningú no es mostrà disposat a afavorir el seu casament amb Joana de Castella, que cercava marit després de la mort del seu promès, Carles de França, duc de Güiena.


  Començava a fer-se sentir l’acció apaivagadora —en realitat, pro-aragonesa— del cardenal Borja prop d’Enric IV i dels Mendoza. Aquests tenien plans desorbitats —com retenir en ostatge les dues princeses Isabel, mare i filla—; però el bisbe i ja cardenal Mendoza començava a vacil·lar entre el partit de Joana i el de la reina de Sicília. Com sigui que l’ambient no era de guerra, el príncep Ferran pogué marxar cap a Catalunya per tal de socórrer el seu pare, assetjat a Perpinyà pels francesos (1437). La seva anada al Rosselló, al capdavant de 400 llances dels seus partidaris, fou un èxit sorollós de joventut i simpatia. La cort l’acompanyà: alliberà el pare, amoixà els consellers de Barcelona i sabé atreure’s canonges tan durs i secs com Andreu Alfonsello, de Girona.


  Deixant reposada la terra, i més que això, deixant establerta una entesa amb els consellers de Barcelona, Ferran passà per tercera vegada a Castella. Abans estigué una llarga temporada malalt a Tortosa (agost-setembre de 1437). Havia de rosegar-lo la intranquil·litat perquè a Castella s’havien esdevingut canvis sensacionals. A causa de les rivalitats entre el marquès de Villena i el majordom reial Andreu de Cabrera, aquest va aixecar la ciutat de Segòvia, amb el tresor reial que es guardava a l’Alcàsser, a favor d’Isabel (15 juliol), a condició que es reduís a l’obediència del seu germà reial. D’aquesta manera restà preparada l’entrevista de Segòvia entre els reis de Sicília i Enric IV, de la qual serví com a mitjancer el comte de Benavente. El monarca acollí la seva germana amb exquisida deferència el 29 de desembre i el 1r d’any de 1474 saludava amb amabilitat al seu cunyat Ferran.


  No obstant això, molt pocs progressos foren fets en l’afer de la successió. Enric IV semblava no voler parlar-ne, mentre que el marquès de Villena procurava destorbar-ho. També els nobles de les faccions respectives desitjaven més la brega que la pau. Però, en intentar d’escometre’s a Carrión, tant el monarca com el príncep-rei paralitzaren les activitats bèl·liques. Per primera vegada un raig de llum il·luminava l’escena castellana, presidia des de feia un segle pel terror i l’egoisme (abril de 1474). La prudència de Ferran li atragué les simpaties del grup dels Mendoza. Era un canvi que en preludiava de més grans. Perquè tot seguit corregué la fama que l’arquebisbe de Toledo estava descontent dels prínceps i que pensava abandonar-los. Així, poc abans de la mort d’Enric IV i del marquès de Villena, es produïa una inatesa inversió d’aliances: Carrillo lluitaria per la princesa Joana; els Mendoza, per la princesa Isabel.


  Distret dels afers castellans per l’escomesa dels francesos al Rosselló i la malaltia del pare a Barcelona, que l’obligaren a marxar de nou a Catalunya, Ferran s’assabentà ací del traspàs del marquès de Villena, esdevingut el 4 d’octubre. Però la situació era tan greu a la frontera pirinenca, que no podia acomiadar-se del pare sense resoldre-li l’afer de les Corts aragoneses que tenia convocades a Saragossa. Aquí, doncs, esperà amb angúnia extrema l’evolució dels esdeveniments al Rosselló i a Castella. Dues noves li arribaren ensems: la pèrdua d’Elna i la mort d’Enric IV (10 de desembre de 1474). Convençut que a Castella trobaria els reforços que li mancaven per a deturar l’ofensiva francesa, partí cap a Segòvia el 19 de desembre de 1474. Allò que li esperava a Segòvia era, certament, la corona reial castellana, però també la guerra civil suscitada pel mateix Lluís XI, amb connivència d’Alfons V de Portugal i dels nobles castellans, que no volien reduir-se a cap autoritat.


  Reialesa castellana i guerra civil


  La primera topada que tingué Ferran a Segòvia no fou contra els adversaris de la seva muller, sinó contra aquesta i els seus consellers. Isabel s’havia proclamat reina de Castella tot seguit que s’assabentà del traspàs del seu germà (13 de desembre), emprant en la cerimònia mots i distintius que molestaren pregonament el seu marit, en particular perquè l’ignoraven en absolut. Calgueren els bons oficis del seu pare i les recomanacions de persones addictes perquè Ferran frenés la seva impaciència i s’avingués a esperar a Turégano el moment de la seva proclamació reial. Aquesta se celebrà a la mateixa Segòvia el 2 de gener de 1475.


  Immediatament, delegats d’Isabel i de Ferran començaren a negociar els termes en què es faria el govern de Castella. De Castella i no d’Espanya, cal fixar-s’hi bé. Les bases de Cervera en constituïren el punt de partença, car és una faula, vinculada a la Crónica d’Alfonso de Palencia, que s’hi plantegessin els pretesos drets de Ferran a la corona castellana. Hom discutí tres capítols: la concessió de mercès, el nomenament de governadors de les fortaleses i l’administració de la hisenda reial. En aquests tres aspectes s’imposà el criteri dels castellans i es reservà a la reina l’absoluta competència quant a la distribució de favors, càrrecs i rendes. Era la garantia que cercaven els consellers d’Isabel per a fer front a la temuda influència aragonesa a la governació del país. Respecte a la intitulació dels documents i a l’administració de justícia, Ferran obtingué avantatges substancials. Seria anomenat en primer lloc i tindria tribunal propi si es separava de la seva muller. Respecte als títols i a les armes que s’havien d’utilitzar en la cancelleria, hom s’atingué a la situació del moment, de manera que la jerarquització es féu de la següent manera: Castella, Sicília i Aragó. Aquesta fórmula no fou modificada quan Ferran esdevingué rei d’Aragó, i això ha fet creure a molts historiadors que el rei supedità Aragó a Castella, la qual cosa no és certa. Tampoc no és ver que llavors comencés a estendre’s l’ús de la divisa del «Tanto monta», per a indicar l’equivalència en el govern de Ferran i Isabel. Com demostrà Pedro Bleye,[239] es tracta d’una divisa humanística personal de Ferran, en la qual es simbolitzava l’acció d’Alexandre el Magne desfent el nus gordià sense importar-li els mitjans emprats.


  La concòrdia de Segòvia de 15 de gener de 1475 sobre el govern de Castella amb prou feines si tingué vigència tres mesos. El 28 d’abril Isabel conferia al seu marit pleníssims poders per a governar, regir i disposar a Castella amb completa autoritat. Certament no fou un acte gratuït, ans motivat per l’escomesa del rei de Portugal Alfons V i dels partidaris de la princesa Joana de Castella contra la nova parella reial castellana, tot mogut de sotamà per Lluís XI de França. El 30 de maig de 1475 la princesa Joana, promesa del rei portuguès, reivindicà els seus drets a la Corona i molt poc després esclatava a tot el reialme un aixecament contra Ferran i Isabel, ensems que les tropes de Portugal travessaren la frontera i avançaven devers Extremadura i el Duero.


  La situació de Ferran i Isabel esdevingué compromesa. En l’aixecament a favor de Joana no sols intervingueren la facció dels marquesos de Villena, de l’arquebisbe de Toledo i dels ducs d’Arévalo (abans, comtes de Plasencia), sinó també moltes ciutats i viles i un gran nombre d’addictes a la política d’Enric IV. Gual Camarena ha publicat una estadística de les ordres dirigides pels qui serien anomenats Reis Catòlics contra llurs adversaris: més de cent vint, entre els quals es comprenen gents de tota mena.[240] Era ben bé una guerra civil, en la qual bona part d’Andalusia, gairebé tota Castella la Nova i Extremadura i moltes ciutats de Castella la Vella seguiren la causa joanista. Isabel comptà amb l’ajut dels Mendoza, sobretot del cardenal d’Espanya, dels clans dels Enríquez, Pimentel i Álvarez de Toledo (o sigui dels comtes de Benavente i Alba), i amb la decisió extraordinària i eficacíssima del seu marit. Ell realment donà la corona de Castella a la seva muller i aquesta ho tingué sempre present, àdhuc en els dies veïns a la mort. En el seu testament féu constar els treballs i perills que havia sofert Ferran II per a «cobrar estos reinos, que tan enajenados estaban al tiempo que yo en ellos sucedí».


  Els fets corroboren aquests mots. Tan bon punt els portuguesos envaïren la regió del Duero i s’instal·laren a la ciutat de Toro, l’exèrcit isabelí, integrat per les hosts senyorials i les mainades municipals, es posà en moviment per contraatacar-lo. Ferran el comandava. Malgrat la brillant aparença d’aquella gent, ben poc profit se’n pogué treure. De fet, era la darrera supervivència de les milícies medievals. Barallats els caps per motius diversos i els nobles amb els menestrals que hi figuraven, desatès l’equip de guerra i l’aprovisionament, l’exèrcit hagué de fer marxa enrere (22 de juliol). Això irrità la reina. Però en una sessió oratjosa, en la qual Ferran parlà tan clar com sabé i àdhuc amenaçà la seva muller amb paraules no pas massa gentils, es féu amo de la situació (24 de juliol). Des d’aquell moment ell fou el veritable cap del partit isabelí tant en la negociació com en la guerra. El seu pla mestre fou confiar la direcció de les operacions a un general tan expert com el seu oncle Alfons d’Aragó i reclamar que passessin a Castella els tècnics catalans i aragonesos experts en els nous mètodes militars. Gràcies a aquest equip, la causa d’Isabel féu grans progressos en molt poc temps. A començaments de gener de 1476 capitulava la fortalesa de Burgos després d’un setge portat amb mà de mestre per Alfons d’Aragó; el 1r de març s’esdevenia l’acció de Paleagonzalo, vulgarment anomenada «batalla de Toro», en la qual restà paralitzada l’ofensiva portuguesa i definitivament afermat el tron dels Reis Catòlics. Això ho reconegueren les Corts que tot seguit es reuniren a Madrigal.


  Encara mancaven tres anys, però, per a dur a terme la pacificació del país castellà. Altres tants en què dia a dia Ferran palesà la seva innegable capacitat d’home de govern, el seu esperit organitzador i la seva política d’apaivagament. Cal recordar que a més dels problemes de Castella tenia plantejat el de l’amenaça francesa sobre Catalunya, Navarra i Bascònia. Aquesta es concretà durant la primavera de 1476 en l’escomesa de les tropes de Lluís XI contra la plaça de Fuenterrabía. Cap allí marxà el rei de Sicília i Castella, amb l’esperança de poder passar també a Catalunya o almenys d’entrevistar-se amb el seu pare Joan II. Els resultats d’aquest viatge foren falaguers: Fuenterrabía resistí als invasors. Bascònia restà pacificada i molt més segura que abans a la Corona castellana i es posà treva entre els bàndols de Navarra. També s’aconseguí d’ordenar una mica l’estat de Catalunya en les converses que pare i fill celebraren primer a Vitòria i després a Logronyo (agost-setembre de 1476). El principal resultat que s’hi assolí fou ratificar la política definida a Pedralbes en 1472. Abans de respondre amb força als francesos calia restaurar Castella. Així ho comunicà Ferran als consellers de Barcelona: «Pues toda Castilla será llana…, toda la gente de armas nuestra cogerá en esas fronteras».


  Així s’explica que el príncep-hereu de Catalunya-Aragó persistís en la idea de resoldre definitivament els afers castellans. A començaments de 1477, tota la conca del Duero obeïa la seva muller. Fou aleshores quan passà a Andalusia per heure-se-les amb els grans magnats d’aquell país, que l’havien convertit en teatre de llurs lluites i ambicions. Contràriament al que s’ha vingut sostenint, d’acord amb la versió del cronista Alfonso de Palencia, Ferran no palesà cap mena d’incúria ni de passivitat i actuà en primeríssim pla per reduir aquelles bandositats. Això no obstant, no es féu popular entre els medis burgesos de Sevilla per la doble raó de mantenir l’autorització de les tretes de blat cap a Catalunya —mesura que perjudicava el poble, a causa de l’esterilitat de l’anyada— i de negociar amb l’aristocràcia enlloc de capitanejar una revolució popular contra ella. El príncep d’Aragó havia viscut ja masses agitacions subversives perquè cregués en llur influència positiva sobre el benavenir del món.


  El naixement d’un príncep hereu —30 de juny de 1478—, la reducció de l’arquebisbe de Toledo, la pacificació d’Extremadura i les paus amb França (Sant Joan de Luz, 9 d’octubre de 1478) i Portugal (Alcaçovas, 4 de setembre de 1479), coronaren un període brillant de la biografia de Ferran, al qual des d’ara podem anomenar «Segon», perquè el pare havia mort a Barcelona a començaments d’aquest darrer any.


  El redreç[241]


  La política de Ferran II: monarquia preeminencial i pactisme


  Abans d’escatir els resultats de la política de Ferran II a Catalunya, que en línies generals qualifiquem de redreç de la terra, hem de perfilar els conceptes que presidiren la seva actuació. Contràriament al que alguns afirmen, Ferran no tingué dogmes, en el sentit d’una filosofia de govern a la qual sotmeté el seu obrar. Crescut enmig de les lluites socials i polítiques dels seus temps, educat sumàriament en les lletres clàssiques, la seva mentalitat restà fora de la literatura llibresca. Les seves teories, que les tingué, foren pouades de l’experiència mateixa dels fets i dels nombrosos contactes amb tota mena de gent, des dels pagesos de remença als humanistes casolans i estrangers, entre els quals cal remarcar la influència dels sicilians, sobretot d’Antonio Geraldini.[242] Així s’anà fent una concepció de la vida, en la qual, si els horitzons culturals no hi eren tancats, com ho palesen el seu amor a la música, la geografia i la història,[243] tenien primacia les responsabilitats de govern, comandament i organització. Després d’un segle de desgavell a Catalunya i Castella, en el moment de la virada cap a un cicle econòmic ascendent, aquestes eren les qualitats que calia exigir al qui presidís la reconstrucció del país.


  L’experiència política de Ferran II es pastà a Catalunya i València durant el període de la seva jovenesa. Això és important. La gent amb qui parlà, les històries que llegí, els llibres que consultà, corresponien a una mentalitat precisa: la del pactisme desenvolupat amb tanta empenta als països catalans des de mitjan segle XIV. Sabem que a la seva biblioteca predominaven cròniques i llibres jurídics, entre els quals cal esmentar el Regiment de prínceps, d’Eiximenis, les Ordinacions de Pere el Cerimoniós,[244] els Furs de València,[245] literatura de caràcter marcadament pactista. Per aquest motiu no ens pot sorprendre de cap manera el caràcter de l’oferiment que féu a la rebel ciutat de Barcelona el 6 d’agost de 1466, quan deia als seus adversaris que, si acceptaven la pau, faria «per vosaltres tant com senyor algú s’elige per sos vassalls en algun temps haver fet»[246]. Tenia catorze anys i el secretari Christian havia redactat la carta. Però la doctrina hi era, i amb ella la consciència d’una actitud que l’aixecament contra Joan II envigoria cada dia que passava.


  I si la doctrina hagués mancat, els fets ensenyaren ràpidament a Ferran què volia dir pactisme als països catalans. A començaments del mes de novembre de 1473, trobant-se a València, en la segona escapada que féu a la Corona d’Aragó després del seu casament, ordenà l’execució sumària d’un tal Hurtado de Cuenca, acusat de moneder fals, però segurament un enllaç entre el marquès de Villena i l’infant Enric Fortuna, que llavors premeditava el seu pas a Castella. La ciutat de València, sempre tan sotmesa al voler dels seus reis i prínceps, protestà enèrgicament. I Ferran, en la plenitud dels seus vint anys, acudí a la Casa de la Ciutat on prometé de respectar les constitucions del país i, a més, jurà que mai per mai no ordenaria que s’executés, matés o mutilés ningú sense procés previ. Així consta en l’Aureum Opus de 1515, recopilació legal dels furs valencians.[247]


  Certament, desvirtuant aquesta tendència, existia l’exemple de Castella, on la justícia reial no es veia travada per aquelles limitacions ni el govern per la doctrina pactista. Certament, al costat d’ell molts vantaven els mèrits de les fórmules absolutistes del dret romà de la Baixa Època. Però d’això a admetre que Ferran implantà la monarquia absoluta a Catalunya i Espanya i que personalment combregà amb l’absolutisme, hi ha un abís d’època i de mentalitat que no es pot saltar impunement sense caure en la incoherència. Per evitar aquest escull utilitzàrem els mots «monarquia autoritària» com a definidora del concepte del poder en Ferran II, mot que després ha fet fortuna. No obstant això, l’expressió convenient és la de «monarquia preeminencial», o sia el govern del príncep com a preeminent en el si de la cosa pública. És un matís que jutgem molt important, perquè reflecteix exactament la realitat del pensament i l’actuació del Rei Catòlic.


  Ferran II sabia que existia una teoria i un dret absolutistes. Però sols en ocasions excepcionals —dues o tres, entre les quals en el seu testament per a salvar un inconvenient constitucional— recorregué a la doctrina del «poder absolut» del sobirà. La normalitat, acceptada per ell mateix, la cancelleria i els juristes catalans, era que el monarca era «cap, defensor i protector, per la gràcia divina, del Principat de Catalunya», que en qualitat de tal detenia una autoritat que no podia ésser compartida per ningú més, i que aquesta autoritat es manifestava en el respecte universal i «a l’ungla» de les preeminències reials: dret d’administrar la justícia i de comandar. Ara bé, aquestes atribucions eren exercides d’acord amb un regisme on la tradició havia empeltat l’aquiescència dels vassalls, manifestada a través de la col·laboració de les Corts i de les institucions autònomes de la terra: Diputació del General, municipis, Església, gremis i confraries. Ferran II acceptà aquest ordre polític a les Corts de 1480-1481. Com tot seguit veurem, la Constitució de l’Observança de 1481 fou la clau de volta que coronà l’edifici pactista català i el féu perdurable fins a 1714, malgrat l’envestida de 1640. La història palesa que des de l’època de Pere el Cerimoniós mai la reialesa no marxà tan d’acord amb les Corts i mai no es féu tanta d’obra positiva com en les assemblees que periòdicament convocà el Rei Catòlic.


  La pràctica d’aquest règim constitucional fou possible pel fracàs del pactisme a ultrança de 1461 i per la formació d’un grup català decidit a ajudar la política reial. Les grans teories pactistes de començaments del segle XV havien conduït a la revolució i a l’ensorrament de la terra. Els més atrevits campions del pactisme —juristes de la Biga, escriptors eclesiàstics— s’havien trobat davant l’onada socialdemocràtica i havien hagut de fer marxa enrere; els campions dels menestrals i dels pagesos —homes de la Busca i notaris— havien comprovat que el suport incondicional a la monarquia conduïa a l’absolutisme. Els uns i els altres reconsideraren llurs actituds després de la capitulació de Pedralbes. I així, a poc a poc, s’anà formant un partit moderat, que agermanava antics buscaires amb antics bigaires, demòcrates i oligarques, amb l’intent de donar pau i estabilitat a la terra. Aquest fou el partit que cristal·litzà entorn de Jaume Destorrent, germà del conseller executat en 1462. Un grup amb pocs ideals purs (això sol esdevenir-se després del grans terratrèmols revolucionaris), amb molta temença del passat per a no consolidar el present, amb una inevitable tendència al conformisme i a la lassitud. Ferran II i els destorrentistes s’ajudaren mútuament per dur a terme la restauració de la terra dintre del joc dels factors preeminencial i pactista.


  «Solament avui hem comprès», escrivírem en altres planes,[248] «el que fou aquella obra de restauració ferraniana, tan atapeïda d’ordenacions i reglaments, tan abundosa de lligams constitucionals que amarraren estretament el con social del país, amb delectació morbosa dels propis catalans, sense permetre-li de fer qualque moviment. A finals d’aquella centúria, tant el monarca com la minoria governant —la que nodria la Diputació del General i els municipis importants— consideraren que no hi havia millor remei per a evitar la reproducció de les dissidències internes, manifestades amb tanta virulència durant aquella mateixa generació, que sistematitzar el monument legislatiu medieval, mantenint les zones d’influència política de què havien gaudit les classes socials creadores de la Primera Catalunya: els barons i els cavallers feudals, els ciutadans honrats i el patriciat urbà comercial».


  Heus aquí, doncs, les raons pregones del manteniment del pactisme per Ferran II: una inclinació personal del monarca, una actitud política de l’oligarquia moderada, una lassitud extrema en tots els catalans. La temença havia lligat Catalunya davant l’esdevenidor. Esglaiada pel camí a recórrer per imposar el triomf de la genuïna idea pactista i encara més esglaiada per començar de bell nou l’etapa de bracet de l’absolutisme monàrquic, Catalunya decidí parar-se en una recolzada de la història. Un monarca exclusiu la n’hauria treta, de grat o de força. Un monarca generalment absent, com Ferran II, que tot ho confiava a la riquesa i la virior de vuit milions de castellans, la deixà fer, satisfeta i contenta. I així Catalunya s’anà marfonent en la vulgaritat de la vida autènticament provinciana dels segles XVI i XVII.


  L’establiment de les bases del redreç: Ferran «redemptor» de Catalunya


  Una vegada acabada la revolució catalana, les autoritats del país només tingueren ulls per al príncep hereu. De Joan II, en sabien massa perquè els mereixés confiança; al capdavall havia estat llur adversari. D’altra banda, malgrat la seva decisió de mantenir les llibertats de la terra, estava excessivament arrapat a un bàndol perquè se li atorgués el paper d’àrbitre que posaria fi a la guerra civil. Per això els consellers de Barcelona, representatius en tants aspectes de les il·lusions del país, no vacil·laren a cercar l’entesa amb el primogènit, esperant-ne la salvació de la ciutat i de Catalunya. Des de 1473 s’inicià una correspondència sovintejada entre Ferran i Barcelona, duta per part del municipi en tons del més delirant panegíric. I tinguem present que en parlar de municipi i de consellers no ens referim a entelèquies, sinó a homes de carn i ossos, que havien pertangut als clans de la Biga o de la Busca, s’anomenessin Boscà, Marquet, Dusay i Destorrent, de filiació reialista reconeguda, o Setanti, Gualbes i Conomines, més inclinats a la ideologia pactista de 1461.


  Què deien els consellers de Barcelona al rei de Sicília i de Castella? La ploma de llur secretari no tenia aturador en les metàfores quan es tractava de captivar Ferran. Els consellers de 1474 el comparaven amb David; els de 1475 el proclamaren salvador del Principat i acostaren la seva missió a Catalunya amb «lo adveniment del Fill de Déu»; els de 1477 l’equipararen al «sol que il·lumina la terra»; els de 1479 insistiren en la tesi messiànica.[249] Certament, arran del seu primer viatge a Catalunya després de la capitulació de Pedralbes, el príncep s’havia atret la simpatia general, tant del vell canonge Alfonsello com dels greus consellers de Barcelona. Era prudent i sabia renunciar al seu egoisme; parlava de la justícia universal i de fomentar l’obra de les Corts. Discrepant de la política paterna en afers de tanta significació com la guerra amb França i la manera de fer fruitar les Corts reunides a Perpinyà, sabia respectar la seva autoritat i fer-la respectar als altres, tot reclamant de Joan II més diligència en la resolució dels problemes de Catalunya. Gràcies a la seva intervenció, les Corts pogueren continuar llur tasca i nomenar la comissió dels Quaranta-cinc que havia de preparar la liquidació de la guerra civil. Ferran havia escrit a Barcelona que «metria el Principat en deguda composició e ordre e daria forma cascú cobre sos béns»; a la qual manifestació havien respost els consellers afirmant: «tota la esperança de aquesta vostra ciutat e Principat estan en la reyal persona de Vostra Excel·lència» (1477). Com a idil·li polític, no se’n pot demanar cap altre de millor.


  S’esdevingué la mort de Joan II, i el nou monarca complí la paraula donada. Però no ho féu amb precipitacions. Catalunya estava tan barallada que era impossible de resoldre els seus afers escoltant només una veu: la de Barcelona o la del General o la de l’Església. En aquell moment, els consellers barcelonins, presidits per Destorrent, li proposaren no menys que resolgués tots els afers «vice et manu regia», o sigui per decisió absoluta reial. Ferran II no podia acceptar aquesta via radical. A Barcelona, on jurà les llibertats de la terra el 1r de setembre de 1479, nomenà un comitè de tretze persones encarregat de preparar un projecte de restitució general de béns i de reforma de la Generalitat de Catalunya. A més, disposà el retorn al patrimoni reial de les possessions que li pertanyien, arranjà provisionalment l’administració de justícia i, sobretot, derogà les capitanies reials establertes per Joan II, tornant-ho tot a la normalitat abans de «les revolucions subseguides en aquest Principat» (23 de setembre de 1479). Era la fi efectiva de la guerra civil.


  Retingut uns quants mesos pels afers de Castella, on celebrà Corts a Toledo, posant les columnes del nou ordre polític i social del país, Ferran convocà els catalans en Corts a Barcelona a finals d’octubre de 1480. Mentrestant, s’havia repetit una vegada més el fenomen de les divergències entre els afavorits i els perjudicats per la guerra civil. La comissió dels Tretze, presidida pel bisbe Margarit, es dissolgué sense arribar a un acord. La situació, doncs, s’havia enverinat, i només amb grans treballs personals del rei i de la seva muller Isabel —nomenada arbitradora del memorial de «greuges» que presentaren els Braços— hom pogué concloure aquella assemblea, les deliberacions de la qual duraren un any. La seva tasca fou en extrem fructífera. Ferran II hi acceptà la doctrina pactista mitjançant la ja al·ludida Constitució de l’Observança («Poc valdria»), pedra ferma de l’organisme polític català fins a 1714. No ens sap greu d’escarrassar-nos assenyalant el valor d’aquesta disposició fonamental, que consolidava totes les constitucions, n’assegurava la validesa i designava la Generalitat i la Reial Audiència com a cossos institucionals per a vigilar-ne el compliment, aquella per a reclamar contra la vulneració de les lleis, aquesta per a dictaminar en el termini de deu dies sobre la procedència de la protesta. Així es constituí un Tribunal de Garanties, fórmula que molt pocs pobles han conegut en el seu desenvolupament constitucional fins a l’època contemporània.


  Les mateixes Corts autoritzaren el monarca a arbitrar sobre la restitució general de béns. La pragmàtica corresponent fou signada el 5 de novembre de 1481. Consistí en una declaració sobre el retorn de les terres, llocs, castells, fortaleses, drets, jurisdiccions, censos i dignitats eclesiàstiques i civils als qui les posseïen en 1462, abans d’iniciar-se l’època de les Torbacions. En foren exceptuades molt poques persones (els qui havien estat condemnats dues vegades per crims de lesa majestat i els qui encara no s’havien reduït a l’autoritat reial). Així mateix, es determinà el pagament dels censos i violaris deguts des del començament de la guerra civil, discernint uns certs avantatges a favor dels addictes a la Corona en aquella contesa; es disposà la forma en què els municipis de Catalunya pagarien als seus creditors els endarreriments, i es decretà la validesa dels «censals nous» del General, o sia del paper de deute que havia posat en circulació aquest organisme durant la guerra. Per compensar els partidaris de la monarquia, les Corts posaren a disposició del rei una quantitat de 100.000 lliures. Valia la pena de fer aquell nou sacrifici perquè el país pogués marxar endavant.


  També es començà a reformar en aquestes Corts el sistema d’administració de justícia, queixa constant dels braços catalans des de començaments del segle XV. Una sèrie de constitucions instituïren la limitació dels salconduits i guiatges que entrebancaven l’acció dels tribunals («Per levar lo abús»), la tramitació de tots els casos judicials a Catalunya («Clarificant») i la prohibició de confiscació de béns sense sentència ferma («Statuim»).


  En l’aspecte econòmic, s’aplicà el principi de la Busca: el proteccionisme al comerç i a la indústria catalanes. Segons el nostre parer,[250] es tracta de la primera mesura de caràcter mercantilista, general i coherent, a la història de l’economia espanyola. Els capítols del Redreç de la mercaderia constituïren un aranzel amb la finalitat de protegir les indústries bàsiques de Catalunya: drapades, ferro obrat, coral i cuiram adobat. Una constitució especial establí la prohibició de la importació de teixits estrangers a Sardenya, illa que fou reservada al comerç català. Aquest sistema de «preferència imperial» havia de fer fortuna i d’estendre’s, anys a venir, a Sicília i Nàpols.


  L’enverinament de la crisi econòmica i social: l’aixecament dels remences


  Malgrat la bona voluntat de Ferran II, la crisi econòmica de Catalunya conegué un nou període d’enverinament entre 1481 i 1487. La causa essencial consistí en la permanència de l’onada cíclica depressiva; les accessòries, per bé que importants, foren l’aixecament armat dels pagesos de remença i l’establiment de la Inquisició castellana a Barcelona.


  La literatura d’aquells anys, que coneixem en tota la seva amplitud, i els fets econòmics, dels quals molts resten a investigar, coincideixen a presentar-nos un quadre deplorable de la marxa dels afers mercantívols a Catalunya. El comerç estava paralitzat per la manca de circulació de moneda; per la decadència de la producció, la parada forçosa i l’emigració dels artesans; pel declivi de la marina, que comportava el desenvolupament de la pirateria enemiga; per la competència estrangera, que produïa millors qualitats a preus inferiors; per la fossilització dels crèdits i del mercat de capitals. Barcelona perdia cada dia habitants, mentre el tràfic dels seu port dequeia contínuament. El dret del periatge per l’any 1483-1484, reportat al valor-or de començaments de segle, és per primera vegada inferior a 100.000 lliures,[251] quantitat migrada, de tercer ordre, ateses les sumes recollides en els moments de relativa prosperitat a què hem al·ludit abans.


  Només una política de proteccionisme a ultrança, acompanyada d’un període de tranquil·litat social, podia restaurar una mica el país fins al moment, ja immediat, del canvi de conjuntura a l’alça. Però els bons propòsits manifestats en les Corts de 1480-1481 vingueren frustrats per una disposició decretada per aquesta mateixa assemblea, que el rei hagué d’acceptar atesos els importants objectius generals assolits. Ens referim a la constitució «Com per lo Senyor», publicada el 8 d’octubre de 1481, per la qual es derogà la Sentència Interlocutòria d’Alfons el Magnànim i es restituí els senyors en el pleníssim ús de servituds i drets dels remences.[252] Aquest triomf de la reacció aristocràtica comportà conseqüències funestíssimes. Tan aviat com els procuradors dels senyors intentaren d’aplicar la nova constitució, els remences reaccionaren en forma violenta. Joan Desverns, ciutadà de Girona, fou assassinat pel març de 1482. Aquest atemptat i el neguit observat entre la gent del camp decidí el monarca a preconitzar una política de concòrdia, a la qual invità senyors i pagesos. Per aquesta raó autoritzà de bell nou la reunió dels remences i la imposició de talls, a fi d’aconseguir llur redempció dels mals usos (Salvaguarda de 1483). Però, mentre els remences moderats que l’havien demanada es reunien pacíficament, un grup d’exaltats de la Muntanya, comandats per Pere Joan Sala, s’oposà per la força a les mesures repressives decretades per l’infant Enric Fortuna, lloctinent general de Catalunya des de 1481. Una host reial fou desfeta a Mieres el 22 de setembre de 1484. Aquesta acció inicià la guerra remença. Sala portà les seves forces cap a l’Empordà, amenaçà Girona i després, en un acte de supèrbia, marxà contra la mateixa Barcelona. El seguiren els pagesos de la Garrotxa, de les Guilleries i el Montseny, un miler d’homes mal armats i capitanejats, però enardits, per les consignes de terra i llibertat Aquests escamots de la revolució social aconseguiren per un moment d’imposar-se a les autoritats: el 4 de gener de 1485, Sala derrotava, a Montornès, l’host del veguer de Barcelona Antoni Pere de Rocacrespa; el 3 de febrer prenia a l’assalt la vila de Granollers. Des d’aquí recorregué el Vallès, atacà el Maresme i la conca del Baix Llobregat. Semblava l’amo de la situació i encara confiava en l’aixecament del poble menut de Barcelona. Els seus excessos el perderen. Els consellers de Barcelona decidiren d’armar un exèrcit, amb el qual el conestable d’Aragó, comte de Cardona, desbaratà les forces remences a Llerona (24 de març), fent-hi dos-cents morts i capturant dos-cents homes, entre els quals el mateix Sala. Aquest fou executat tot seguit a Barcelona.


  La rebel·lió dels camperols, però, no minvà. Això era el que no havien arribat a capir els caps de la reacció senyorial, les autoritats reials a Catalunya i els consellers de Barcelona. No es tractava d’un avalot passatger, sinó d’un problema pregoníssim, que venia arrossegant-se des de 1381. Per això quan criticaven la política reial, que des de Sevilla preconitzava contínuament el recurs a la concòrdia, no podien preveure que seria Ferran II qui al capdavall tindria raó. Ens sembla que després dels nostres treballs sobre aquesta qüestió no resta cap mena de dubte sobre l’actitud reial davant de l’aixecament de Sala. La doctrina del monarca fou inalterable: Sala i els seus, que havien desobeït les ordres reials, havien d’ésser castigats; però la repressió no havia de comportar l’esclafament de les legítimes reivindicacions dels camperols. L’únic camí era la «via del compromís». I la imposà malgrat l’entestament dels uns i el recel dels altres. Cal dir que comptà amb el suport de la majoria dels remences i amb la lassitud dels senyors, convençuts finalment que per la força no aconseguirien d’imposar-se. Així, després de l’èxit de la missió confiada a Iñigo López de Mendoza, a conseqüència de la qual senyors i vassalls dipositaren llurs discòrdies a mans del monarca com a àrbitre suprem, Ferran II pogué dictar la Sentència arbitral de Guadalupe (21 d’abril de 1486), resolutòria del conflicte agrari català del Quatre-cents. La Sentència posava fi a la guerra social declarant el càstig dels revolucionaris radicals. Donava als remences llur llibertat, abolint els mals usos i altres servituds, i llur seguretat, declarant-los en possessió del domini útil dels masos, amb facultat de transferir-los sense permís dels amos. Aquests continuaven detenint, però, el domini directe de la terra, amb facultat de rebre homenatge dels conreadors i de percebre censos, tasques, delmes i altres drets. Desapareixia, doncs, el remença i sorgia el camperol emfitèutic, base de l’estructura agrària catalana fins als nostres dies.


  Els remences foren condemnats a pagar 56.000 lliures a l’erari reial: 50.000 en el termini de deu anys en concepte de pena pecuniària a la reialesa, i 6.000, en dos anys, d’indemnització als senyors. Nomenat pels mateixos pagesos un nou sindicat —que nosaltres hem batejat com a «Gran Sindicat remença»—, aquest s’encarregà de 1486 a 1500 de liquidar els pagaments i d’aconseguir del monarca les interpretacions que milloraren successivament uns certs detalls de la Sentència de Guadalupe.


  L’establiment de la Inquisició


  Si la revolució remença no fou ni provocada ni atiada per Ferran II, ans al contrari, va ésser el darrer senyal d’una època de crisi econòmica i social, en canvi recau sobre les seves espatlles la responsabilitat de la introducció del Tribunal del Sant Ofici a Catalunya i de les lamentables repercussions que tingué sobre l’economia de la terra. A Catalunya el problema dels judaïtzants o conversos no tenia l’envergadura que presentava a Aragó i encara molt menys a Castella. Aquí era un afer delicadíssim, perquè des de les matances de jueus de finals del segle XIV, molta gent d’aquesta religió, esparverada, havia rebut el baptisme per assolir una garantia social. Interiorment, continuaven practicant els antics ritus, moltes vegades de bona fe, sense adonar-se que els costums familiars que seguien eren considerats pecaminosos pels cristians de vella arrel. Treballadors i aptes per als negocis, els conversos castellans acaparaven bona part de l’artesanat, agabellaven el comerç de l’or, detenien els millors llocs de l’administració i encara intervenien en els consells reials. En general eren rics i poderosos, i això els assenyalava a l’odi dels cristianos viejos, cavallers i hidalgos arruïnats per les guerres civils i entrampats fins al coll. La protecció que havien rebut els conversos dels Trastàmares aragonesos acabava de fer-los insuportables als ulls de molts castellans. Afegim-hi, encara, l’exaltació de l’esperit religiós a les darreries del Quatre-cents, basant-se en l’onada de misticisme popular que arrencava de mitjan segle XIV. Tot plegat creava un confusionisme social, ideològic i econòmic del qual res no podia esperar-se de bo.


  Sigui quina sigui la teoria prevalent sobre els motius que decidiren els Reis Catòlics a decretar l’establiment de la Inquisició —econòmics, polítics, socials i religiosos—, hem de tenir present que es tractava d’un problema específicament castellà. Certament, a Catalunya, Aragó i València els conversos eren abundosos, però mai no havien constituït motiu de preocupació per les autoritats religioses o civils; en canvi, a Castella la literatura antijudaïtzant és un fenomen general en el transcurs del segle XV i àdhuc les Corts i els representants dels bàndols socials i polítics se n’ocuparen en més d’una ocasió. L’esperit de tolerància i la participació en uns mateixos afers mercantívols i socials feien que els catalans no tinguessin animadversió respecte als conversos ni experimentessin cap complex d’inferioritat. El tribunal inquisitorial que actuava al bisbat de Barcelona per reprimir l’heretgia, establert arran dels moviments albigesos, vegetava en la pau i la tranquil·litat. Només de temps en temps, en casos de flagrant vulneració del dogma, donava mostra d’existir. Sempre, però, respectava l’aparell judicial fixat per les constitucions i costums de la terra.


  Causà, doncs, un gran enrenou a Barcelona, com a les altres ciutats catalanes, aragoneses i valencianes, la nova de l’establiment del Sant Ofici a la Corona d’Aragó. A Castella el tribunal de la Inquisició havia estat implantat per butlla pontifícia de 1r de novembre de 1478, complint d’aquesta manera un dels punts del programa formulat pels nobles aixecats contra Enric IV en 1465. Després d’algunes resistències, hi actuà de pla des de 1482. Successivament s’estengué de província a província, i finalment saltà la ratlla fronterera per instal·lar-se a la Corona d’Aragó. El 7 de maig de 1484, Ferran II ordenava que els inquisidors fossin admesos pels consellers de Barcelona. En aquest propòsit, era tan ferm com la reina Isabel, malgrat que molts dels seus consellers i homes de confiança eren conversos. Cal atribuir aquesta decisió a un motiu d’ordre estrictament personal i no a cap afany d’enriquiment o d’augment de poder. El mateix Lea, autor d’un famós llibre contrari a la Inquisició espanyola, posa de relleu la cura amb què el Rei Catòlic evitava els desencerts del Sant Ofici per excés d’entusiasme. No s’ha escatit prou encara aquest aspecte de la intimitat del monarca. Però no ens estranyaria gens que l’home pràctic que fou Ferran II externament tingués una altra façana interna: la del místic corprès pel corrent espiritualista que imperava en la Catalunya popular d’aquells temps. Si Isabel fou la reina de la reforma eclesiàstica a Castella, Ferran, devotíssim de la Verge, fou el rei de reforma eclesiàstica a Catalunya i, a més, protector de monestirs, esglésies i convents, especialment els de Sant Francesc. La seva religiositat tendia al profetisme i a l’il·luminisme, dues facetes que el professor Maravall, seguint Américo Castro, ha remarcablement assenyalat.[253]


  Així, doncs, de res no valgueren les protestes dels consellers de Barcelona, unes de caràcter legal i altres de tipus econòmic. La Inquisició —deien— no podia establir-se a Catalunya perquè els seus procediments vulneraven moltes constitucions sobre l’administració de justícia. I, a més, era la ruïna del país. Els conversos, estamordits, marxaven en massa, enduent-se llurs béns i situant-los a l’estranger; la negociació mercantívola cessava per les ordres dels inquisidors sobre segrest de les riqueses d’aquells. Però el rei es mostrà inflexible: primer el servei de Déu, després el de la terra; aquesta fou la contesta que donà a Barcelona el 22 de juliol de 1484. I així, malgrat tots els arguments de les autoritats catalanes, l’inquisidor Espina s’instal·là a Barcelona pel juliol de 1487 i amb ell començaren els processos i actes de fe que havien de tenir inquieta la ciutat durant vint anys.


  Malgrat la bona voluntat palesada per Ferran II per tal de reduir les conseqüències econòmiques desfavorables de l’establiment a Barcelona del Sant Ofici, és evident que aquestes foren greus. Després de mitja centúria de davallada i de vint anys de guerra civil i empantanegament, la fugida de capitals, de mà d’obra qualificada i d’homes d’empresa (la xifra no està encara ben establerta, entre les 3.000 persones de què parlen els consellers i les 600 que nosaltres hem calculat) acabaren de baldar la capital de Catalunya. La de 1487 és una de les dates més fosques de la seva dramàtica història.


  La intervenció reial en les institucions


  1847, hem dit. Cinc anys després —1492— s’inicia la recuperació. Però aquesta ve precedida per dos cops d’efecte de la política de Ferran II a Catalunya: la intervenció reial en la Diputació del General i la Ciutat de Barcelona.


  Aquests dos organismes havien sortit especialment malmenats de la guerra civil. Des de 1430 aproximadament l’un i l’altre havien estat escenari de les lluites entre la Biga i la Busca a l’objecte d’enderrocar l’oligarquia que els dirigia amb profit particular, sense consideració als interessos col·lectius. El municipi de Barcelona havia estat conquerit per la Busca, però la Generalitat havia resistit l’escomesa dels elements democràtics. Després de la guerra civil, buidats de l’impuls popular que havia mantingut l’esperit revolucionari, es trobaven encarats amb el govern d’una oligarquia de grup. Això era més evident al General que a la ciutat de Barcelona, perquè en el municipi seguia vigent el privilegi de 1455 sobre la modificació de les conselleries i del Consell de Cent. Però àdhuc ací el llast de la contesa pesava feixugament sobre l’esdevenidor de la institució. Una minoria de visió migrada s’havia apoderat dels ressorts de comandament i feia impossible els sacrificis necessaris perquè els afers marxessin bé. Tant la Generalitat com Barcelona passaven una època de vaques magres: eixugaven llur pressupost amb dèficit i deixaven impagats els deutes endarrerits amb perjudici dels rendistes i dels interessos de la Corona.


  Ferran II, hereu de la política paterna, es trobà lligat al començament del regnat per una sèrie de compromisos que li calia respectar. Malgrat les acusacions que els consellers de Barcelona acumularen sobre els diputats, fent-los responsables del desgavell financer de la terra, no es decidí a canviar un sistema d’eleccions que les Corts precedents, amb tot llur prestigi, no s’havien atrevit a modificar. Així doncs, la seva ordre de 13 de juny de 1479 suspenent les eleccions de diputats i oïdors de comptes no tingué conseqüències. Tot restà com abans. En canvi, acollint un prec de la pròpia ciutat de Barcelona, concedí a aquesta el privilegi de 6 de novembre de 1481, pel qual es disposava que tots els electors que intervindrien en la designació de càrrecs municipals serien extrets a sort mitjançant el sistema dit del «bari» (o cubell d’aigua, en el qual suraven uns rodolins de cera), i que els escrutinis serien secrets. És ben evident que dintre del municipi existia un ambient propici a la regeneració del govern de la ciutat. Ferran II no feia més que ratificar els seus desigs.


  Però la política de redreç urgida pel monarca no tingué endemà, malgrat la seriosa temptativa duta a terme per Pere de Conomines en 1483. El «pla Conomines» comprenia la reducció del deute públic municipal, la poda de la burocràcia municipal i la implantació de noves imposicions, comunes i generals. El Consell de Cent l’aprovà el 22 de juliol del dit any, però amb una esmena que, de fet, l’inutilitzava: només podria ésser aplicat si tots els caps del pla ho eren conjuntament. Els egoismes del patriciat i de la clerecia es revelaren aleshores sense engany. Per això, quan sobrevingué la crisi remença i la de l’establiment de la Inquisició, hom descurà els principis de 1483 i s’acontentà d’anar tirant, sense il·lusions de cap mena. El mateix s’esdevenia a la Diputació, on el dèficit anyal era de 3.000 lliures, mentre que determinades persones s’aprofitaven particularment i vivien grasses i riques, devorant la «substància» del General.


  El monarca no podia consentir-ho. En primer lloc, perquè com a cap de la cosa pública havia de vetllar pel bon ordre de les dues institucions cabdals de Catalunya; en segon terme, perquè de la riquesa i crèdit d’ambdues depenia el benanar de la monarquia; i, darrerament, perquè les queixes que rebia de Barcelona eren tantes que bé havia d’actuar per posar aturador a aquella situació catastròfica. Així anà plegant-se a les iniciatives que li suggerí Jaume Destorrent, el principal protagonista de la vida catalana a les darreries del segle XV. Destorrent havia recollit les desferres de la Busca i se n’havia fet un partit personal. Era home hàbil i ambiciós, doctor en lleis, i aspirava a ocupar els més alts càrrecs del país, com la vicecancelleria (no pogué arribar-hi; el seu més alt graó administratiu fou la presidència de la Reial Audiència com a regent de la cancelleria catalana). Essent conseller en cap de Barcelona en 1479 havia criticat el govern de la Diputació del General (era un vell slogan buscaire); en 1485, novament elevat a la presidència de la ciutat, havia contribuït a esclafar l’aixecament de Pere Joan Sala. Representava la Busca moderada, reialista i reaccionària. Aquest Destorrent, doncs, proposà a Ferran II, trobant-se aquest a Saragossa a començaments de 1488, un projecte per a modificar la Diputació del General de Catalunya i, segurament, per a intervenir en la ciutat de Barcelona. L’objectiu era el mateix: el redreç d’ambdues institucions, fent-les inassequibles a l’oligarquia i preparant-les per a servir a la reconstrucció de la terra.


  Ferran II acceptà aquest pla. El 6 de juliol de 1488 disposà la suspensió de les eleccions a diputats i oïdors i en nomenà de reial ordre. El cop d’Estat hi era, en el sentit que trencava una ordenació feta per les Corts catalanes. Però també hi era la voluntat de portar l’afer a les Corts i d’arranjar el General en benefici del bé universal i no del particular. En aquest sentit no es pot parlar d’absolutisme, quan el mateix monarca per la Constitució de l’Observança acabava de renovar en la institució la custòdia de les lleis del país. El que ell volia era «treball i fatiga» i que la Generalitat marxés avant. L’estudi de la gestió de les dues Diputacions que nomenà (1488 i 1491) palesa que no estigué content de l’obra realitzada per la primera, mentre que la segona féu prosperar realment la vida de l’organisme. Així s’arribà a les Corts de Barcelona de 1493, en les quals una comissió de cinquanta-quatre persones, on s’integraven totes les autoritats vives del país, acordà establir el regiment de matrícula o insaculació al General.


  El mateix s’esdevingué al municipi de Barcelona. El desgovern municipal arribà al punt màxim entre 1488 i 1489. Aprofitant l’avinentesa, el 29 de novembre de 1490 Ferran II suspengué les eleccions de consellers i procedí al nomenament d’una conselleria de reial ordre. El conseller en cap fou, naturalment, Jaume Destorrent. Durant tres anys es repetí la designació reial, que era justificada, en primer terme, per l’obra del redreç de la ciutat. Un nou pla fou aprovat el 16 d’agost de 1491: era un desenvolupament del de Conomines de 1483. El mateix any, el 27 de novembre, el Consell de Cent dipositava en el rei la facultat d’ordenar definitivament el govern de Barcelona. Així ho féu pel privilegi de 1493, preparat per Destorrent i que afavoria el patriciat en detriment de les restants classes urbanes. En efecte, el nombre de jurats ciutadans en el Consell de Cent passava de 36 a 48, mentre que el de mercaders, artistes i menestrals romania inalterat. A la conselleria, els ciutadans honrats ocuparien tres llocs, un els mercaders i un altre els artistes i menestrals, a repartir-se cada any.


  Aquest regiment no entusiasmà a ningú. El problema no era de nombre de llocs, sinó de persones. Així, doncs, Destorrent i els seus amics es veieren atacats pels ciutadans que no eren de llur grup, als quals nosaltres batejàrem amb el nom de «oposicionistes»: antics bigaires, patricis il·lustrats benamants de la terra, enemics personals, etc. Durant cinc anys, el privilegi de 1493 funcionà tan malament, les discòrdies sovintejaren tant, que els uns i els altres proposaren al monarca la concessió d’un regiment d’insaculació. Aquest fou atorgat el 13 de desembre de 1498. A més de l’ordenació de la matrícula i de les bosses per als respectius càrrecs municipals, s’hi disposà l’admissió dels «militars», o sia dels cavallers, en igualtat de condicions que els ciutadans honrats. De fet, ambdós grups del patriciat urbà eren tan iguals, que no es sabia on començava l’un i acabava l’altre. Successives interpretacions aclaridores completaren la reforma de l’Ajuntament de Barcelona.


  La insaculació, doncs, havia acabat per imposar-se en les dues institucions cabdals de Catalunya. Era un pas en el camí de llur burocratització. Ferran II volia administradors, no polítics. I ho assolí. El decandiment de la vida política catalana fins a la crisi del segle XVII correspon a aquest nou factor: el de la tranquil·litat en el rutllament de la cosa pública aconseguida del desinterès col·lectiu i l’abúlia general. Prou discòrdies i prou projectes. Qui volgués barallar-se podia sortir al camp i escometre el seu adversari. De la inhibició sorgiria una de les grans deus que nodririen el bandolerisme del segle XVI.


  Temps millors: la recuperació de Catalunya


  Des de 1492, l’economia de Catalunya marca un evident viratge cap a la seva reconstitució. Una recuperació migrada, és ver, perquè les seves forces motrius havien restat de tal manera calcigades per la crisi i la revolució del Quatre-cents que el Principat ja no pogué lluir entre els primats de la Mediterrània i l’Atlàntic i hagué d’acontentar-se amb una posició de segon o tercer ordre. Però recuperació sense cap mena de dubte, traduïble en xifres de població, de producció industrial i de tràfec mercantívol.


  La inflexió de la corba conjuntural cap a una economia expansiva s’anuncia al món europeu vers 1488. A Catalunya, aquest moment coincideix amb l’arranjament del problema camperol, la fi del trasbals de l’establiment de la Inquisició i l’adopció d’enèrgiques mesures reials per a eixugar el dèficit de les institucions i sanejar la moneda i el mercat de capitals. L’una cosa cavalcant sobre l’altra donaren resultats immediats. Des de 1498, les autoritats catalanes reconeixien el signe del nou temps en l’afluència de gent que acudia a Barcelona a ocupar-se en la fabricació de teixits. Ja en el cens efectuat a la ciutat comtal per ordre de les Corts de 1496 s’havia experimentat un augment de població: aquesta havia passat de 4.000 a 5.700 focs, o sia d’uns 20.000 a uns 28.500 habitants. Amb tot havia restat enrere del 35.500 que tenia en 1463.


  Ni Ferran II ni els organismes catalans no vacil·laren a anar empenyent la recuperació econòmica, malgrat que algunes vegades sorgissin discrepàncies entre els diversos sectors socials i mercantívols. Per exemple, mentre la ciutat de Barcelona sol·licitava la prohibició absoluta de la treta de les llanes, al·legant que les necessitava la indústria tèxtil, el General s’hi oposava, perquè tal mesura feia minvar la recaptació dels seus drets. També Girona contrariava les legítimes aspiracions de Barcelona per a reformar i unificar la moneda, ja que es beneficiava de les diferències de preus i canvis. Però aquestes dues mostres d’oposició d’interessos són normals i no contradiuen la tònica d’un esforç sostingut per endegar l’economia col·lectiva.


  Les principals mesures adoptades pel monarca i les Corts versaren sobre els diversos extrems de la vida econòmica. L’agricultura fou especialment protegida per una disposició de les Corts de Montsó de 1510 prohibint el pas dels ramats per les terres conreades. El comerç s’enfortí amb una sèrie de mesures contra pirates i corsaris, les quals assoliren una punta en 1492, quan València, Mallorca i Catalunya s’avingueren per armar un estol de vigilància. Malauradament aquesta acció no fou continuada, i molt aviat hom es va convèncer que només l’Estat, o sia la monarquia, podia organitzar aquest servei marítim. Això esdevingué cada dia més necessari, sobretot des de l’aparició a les costes mediterrànies de la pirateria barbaresca (1504), que havia de constituir el flagell del litoral català fins al segle XVII.


  Malgrat aquesta circumstància, la navegació catalana s’expandí novament devers les Illes i el Proper Orient. De 1495 és el primer viatge de la nau de Joan Sarriera, batlle general de Catalunya, cap a Alexandria, renovant una tradició interrompuda des de feia mig segle. Altres el seguiren, de manera que Barcelona proveí de nou el consolat de catalans a Alexandria (Miquel Marquès, Felip de Parets), que hi devia durar fins a la conquesta turca. Cap a 1502, el tràfec Alexandria-Barcelona havia aconseguit un bon nivell. Més apreciable era encara el que es mantenia amb Sicília i Nàpols, Sardenya i el Nord d’Àfrica. Les Illes i el Reialme eren mercats d’excepció dels teixits catalans, sobretot des de les ordres reials de 1497, que imposaven un dret del 50 per 100 sobre les drapades franceses que s’importessin a Sicília, i les de 1504 i 1506, que prohibien l’entrada de tota mena de teixits francesos i llenguadocians a Nàpols i Sicília. Aquest proteccionisme declarat convertí Sicília en un mercat gairebé vedat per als comerciants de Catalunya.


  La producció industrial, especialment la de teixits, ferro obrat i coral, es desenvolupà de manera evident. Però en aquest camp les mesures governamentals, preses d’acord amb els interessos dels gremis, tendiren a mantenir el crèdit de les drapades catalanes mitjançant diverses reglamentacions que asseguressin la qualitat dels gèneres i evitessin els fraus. Aquesta política podia ésser bona a curt termini: però hipotecava l’esdevenidor, perquè sotmetia la indústria a un rigorós control corporatiu. El mateix defecte tingueren les directrius imposades per Ferran II a la naixent producció tèxtil castellana d’exportació, i suposem que degut a l’admiració ingènua amb què el monarca contemplava aquell imposant edifici de la vida gremial catalana. Això no obstant, resta encara en la penombra el conflicte entre el nou món dels empresaris, capitalistes que treballaven o feien treballar fora de les ciutats, i el vell estil de la producció corporativa. Molts indicis palesen que també a Catalunya i al Rosselló es desenvolupà aquella classe social.


  La moneda fou reorganitzada per la pragmàtica de 4 de novembre de 1493 creant el «principat», de pes i llei similars al ducat venecià i l’excel·lent valencià. L’aplicació d’aquesta reforma comportà no poques dificultats, que successivament foren vençudes. D’aquesta manera Catalunya tornà a posseir una ordenació monetària sana, que havia d’ésser la seva salvació durant la crisi financera hispànica del segle XVII.


  L’articulació del govern i de la societat


  L’estructuració de Catalunya per Ferran el Catòlic fou gairebé total. El país, que havia perdut l’empenta creadora dels segles XII, XIII i XIV i recordava espaordit el daltabaix revolucionari de 1462-1472, es deixà configurar com blana cera pel seu monarca. Salvats els principis —constitució i pactisme—, s’emmotllà en una societat jerarquitzada, regida per autoritats perfectament delimitades. Es gronxava ja en el panxacontentisme migrat i satisfet del segle XVI, del qual només el traurien les incompatibilitats mentals i les atzagaiades de governs incompetents cap allà al començament del Disset.


  Els principals problemes governamentals discutits a la primera meitat del segle XV havien estat, com sabem, l’absentisme reial, l’organització de l’autoritat delegada del sobirà, la correcta administració de justícia i la constitució d’un consell específic que assessorés el monarca en els afers de govern. Com sia que durant el regnat de Ferran II el centre de la política es traslladà de Catalunya a Castella i l’absentisme reial es convertí en un fet gairebé permanent, calgué definir la institució que havia de representar el rei a Catalunya: la lloctinència general o virregnat català. Després de les lloctinències de la reina Maria, de Galceran de Requesens i de Joan de Navarra, més o menys estables, seguides pel període confús de les lloctinències de l’època de la guerra civil, la monarquia comptà amb una experiència, a la qual hem d’afegir l’assolida en els virregnats establerts a les Illes. El resultat fou la definició dels poders de la lloctinència general, que apareixen en el nomenament de l’infant Enric, comte d’Empúries, l’11 de novembre de 1479, i que es repeteixen en el dels seus cinc successors. El lloctinent o virrei era considerat com el «costat dret» i «alter ego» del monarca, i per tant disposava d’una completa jurisdicció civil i criminal i d’omnímodes facultats de govern, àdhuc les de convocar Corts i Parlament (a la qual cosa no accediren, però, mai, les autoritats catalanes). Aquesta autoritat interposada hauria de deformar en l’esdevenidor l’esperit polític dels catalans, ajupint-los al govern central o fent-los-en distanciar innecessàriament.


  Al costat del virrei restaven el governador de Catalunya, les funcions del qual anaren minvant fins que foren engolides per aquell i el batlle general. Tenia també una petita cort composta pel tresorer i el mestre racional, ambdós dependents de les autoritats reials del mateix nom. Però el que donà caràcter a la institució virregnal és la Reial Audiència, companya seva en les vicissituds de la vida catalana fins al segle XVII i supervivent fins al XIX. Aquest tribunal de justícia fou reorganitzat completament per les Corts de 1493, que arrodoniren l’obra iniciada per les de 1481. Des de llavors fou el més alt organisme judicial català i ensems el consell de govern del virrei. Aquesta ampliació de funcions, que no estava prevista en la reforma de 1493, derivà de la creació del Consell d’Aragó, formalitzada el 19 de novembre de 1494. Aquell consell era una de les rodes de l’administració central, el lligam entre el país i la Corona a través de la lloctinència. Però, atès el seu allunyament, el virrei havia de confiar en altres persones la tasca d’aconsellar-lo en els afers urgents. La Reial Audiència resultà el cos elegit, perquè el seu president, el regent de la cancelleria, era a la vegada membre del Consell d’Aragó i, per tant, representava un nou vincle entre el poder central i el local.


  Aquestes reformes haurien perfilat l’administració si la Corona hagués restat a Catalunya, formant una línia jeràrquica concreta: rei, consell, virrei, regent de la cancelleria, Reial Audiència, veguers. Però l’absentisme del monarca i del seu consell crearen un confusionisme funest, el resultat del qual havia de comprovar-se entre 1604 i 1640.


  Respecte a la societat, Ferran II i els catalans marxaren d’acord en voler-la ben sistematitzada. Al capdamunt els «barons». No és cert que el rei pretengués castellanitzar l’alta noblesa catalana, la poca que restava després de la confiscació dels béns del comte de Pallars, l’últim aristòcrata pirinenc. La castellanització dels Cardona fou contrarestada per la catalanització dels Estúñiga-Zúñiga o dels comtes d’Empúries. En aquests fets familiars les coses marxen segons uns certs interessos directes que molt poques vegades es relacionen amb l’alta política. Després els «cavallers». D’aquesta classe hem de separar els cavallers urbans o militars, als quals tot seguit al·ludim. Els cavallers autèntics s’anaven marfonent enmig de privacions. El descontentament de la Catalunya del Barroc és obra d’aquesta noblesa de segona categoria, que a vegades lluitava pel rei i altres per compte propi, nodrint o emparant els bandolers. Tenia com a sortida vital els càrrecs de govern del Principat i les comandes religioses. Era ben poca cosa des de l’estabilització de la terra per la Sentència de Guadalupe. Quant als «militars», s’anaren equiparant als «ciutadans honrats», dels quals només els separava una qüestió de llinatge. Si s’acceptà els militars en el govern dels municipis, els ciutadans honrats reberen el cinyell militar per la pragmàtica donada per Ferran II a Montsó en 1510. A sota restaren els «mercaders, artistes i menestrals», tots convenientment reunits en gremis, confraries i cossos matriculats, i els «pagesos», que començaren a enriquir-se des que fou perceptible la puja de preus de 1488.


  Tota la prohomenia de Catalunya estava insaculada: o bé en el gremi o bé en el municipi. La insaculació, triomfant a Barcelona en 1498, fou admesa a totes les escales socials. Estava de moda. Neutralitzava les passions i evitava mals-de-cap. Com sia que Ferran II donà per cancel·lada després de la seva mort la potestat reformadora reial, el sistema insaculatori romangué aferrat a la mentalitat catalana del Barroc. Cada català fou un nom que restà en un paper posat dins d’un rodolí de cera o aspirà que algú tingués prou influència per a fer-l’hi figurar. Atès el tarannà tradicionalista del país, aquesta organització de la cosa pública acabà deformant les aptituds polítiques de la terra i, no destriant entre homes d’acció i buròcrates, entre polítics i administradors, llançà els primers pel camí del bandolerisme, que esclatà amb una alenada ferotge cap a 1509.


  3. Ferran II, Catalunya i Castella


  L’imperi de les Espanyes


  El regnat de Ferran II comporta un fet importantíssim en la vida de la Corona d’Aragó: la seva vinculació a la Corona castellana. Des de la caiguda de la monarquia visigoda i malgrat totes les supervivències erudites i cancelleresques, que ha recollit escrupolosament el professor Maravall,[254] els diversos nuclis polítics que es constituïren en la terra hispànica visqueren una existència separada. Només unes minories selectes conservaven la idea d’una comunitat primitiva, ensems que la certesa de pertànyer a una mateixa entitat geogràfica. Àdhuc aquesta ideologia començà a trontollar davant de la realitat política subsegüent a la mort d’Alfons VII de Castella. Però a mesura que s’aprimava el record d’una antiga hegemonia lleonesa, successora de l’unitarisme romano-visigot, s’anava desenvolupant una altra mena d’experiència comunitària, que es recolzava en el sentit de la mateixa brega contra els musulmans i en la multiplicació dels contactes culturals i mercantívols entre catalans i aragonesos, d’una banda, i castellans i andalusos, de l’altra. Amb l’adveniment dels Trastàmares al tron d’Aragó aquestes relacions es multiplicaren en tots sentits. A més, sorgí en el segle XV un fenomen que acabaria de lligar estretament aquestes noves fórmules de convivència hispànica: l’humanisme. El revifament de la consciència unitària des del doble punt de vista geogràfic i polític prengué sobre les cendres dels vells records, tant a Catalunya com a Castella.


  Ferran II fou l’hereu d’aquest corrent cultural i d’aquella experiència quotidiana. Plançó d’una família castellana a la Corona d’Aragó, en el seu esperit no podia existir des de la infantesa res que pogués destriar una cosa de l’altra. A més, el seu casament amb Isabel de Castella acabà de precipitar la formació d’una consciència unitària. Aquesta tendència espiritual es veié reforçada per la lliçó dels fets: França era massa poderosa perquè Catalunya i Aragó li poguessin fer front sense el suport de Castella. Els vuit milions de castellans de la seva època, encara que anàrquics i indisciplinats, eren tanmateix quelcom a oposar als reis francesos. Sobre l’esperit de Ferran II pesà sempre la lliçó de Viladamat i, sobretot, la de Perpinyà, caiguda en poder de Lluís XI en 1475. «Ens en venjarem», escriví l’aleshores flamant rei de Castella als consellers de Barcelona. Però per a realitzar aquest vot l’un i els altres sabien que calia comptar amb l’aportació massiva de les forces castellanes als Pirineus.


  Fou a la frontera pirinenca, en el cercle del cardenal Margarit, on es desplegà aquesta nova consciència. Margarit havia estudiat a Bolònia i passat llargues temporades a Itàlia. Allí aprengué que molta gent parlava d’Espanya en referir-se a Catalunya o Castella, indistintament. També ho llegí en els vells llibres de geografia clàssica. Aquesta seva mentalitat degué influir entre els qui el voltaven a Girona. Un dels canonges d’aquell capítol, Andreu Alfonsello, en 1473, saludà el príncep Ferran amb els següents mots: en aquella gesta —la de l’alliberament del seu pare del setge francès de Perpinyà— començava «el seu imperi de les Espanyes». Aquesta expressió havia de fer-se corrent entre els membres de la cort del príncep-rei, perquè és la mateixa que li escrivia des de València Diego de Torre en 1481: «Senyor emperador de Spanya»[255]. El mateix Margarit resumia aquest ambient en la dedicatòria del seu Paralipomenon Hispaniae: endreço aquest llibre als Reis Catòlics —venia a dir— perquè amb llur casament feren possible la unió de les dues Hispànies, la Citerior i la Ulterior.


  A l’humanisme catalano-aragonès responia l’humanisme castellà, i, encara més, el profetisme que es desplegava en aquest reialme des de començaments de segle. Gómez Manrique havia escrit, adreçant-se al príncep Alfons, que Déu li permetria de conquerir estranya gent «citara et ultramar». En el Doctrinal de príncipes, mossèn Diego de Valera assegurava que «es profetizado de muchos siglos acá que non solamente sereys señor de estos reynos de Castilla y Aragón, mas hauréis la monarquía de todas las Españas». I, si Ferran deixava de llegir Valera, podia escoltar les Coplas que li endreçava Iñigo de Mendoza, on, lloant Déu per haver decidit «soldar las quebraduras de nuestros reynos de España», aconsellava als Reis Catòlics que fessin justícia al poble per dar «plazer sin pena, a la espánica nación»[256]. Certament, els Mendoza foren els homes que més ajudaren la causa dels Reis Catòlics des de 1475; però, malgrat saber-ho, continua impressionant la lectura de les peces amb què el bon Iñigo cercava d’aprofundir en el secret de la integració hispànica.


  Definit aquest ambient, ateses la nissaga i l’experiència de Ferran II, és gairebé matemàtic que aquest reaccionés en un sentit unitari. El bé públic també ho exigia, i això, considerant el seu sever sentit de la responsabilitat històrica, era definitiu. Així s’expressa rodonament en les clàusules de la darrera voluntat que signa a Tordesillas el 14 de juliol de 1475, pocs mesos desprès de cenyir la corona castellana i dies abans d’emprendre l’ofensiva contra els portuguesos al Duero: la princesa Joana havia d’heretar-lo a la Corona d’Aragó «por el gran provecho que a los dichos reinos resulta y se sigue de ser assy unidos con éstos de Castilla y León. Y porque este bien público es cierto y notorio», etc.[257] I al cap de quaranta anys, presoner ja de la mort, tornava a insistir sobre aquest concepte en la seva darrera voluntat: una sola persona regnaria sempre més a les Corones de Castella i Aragó.


  Moltes coses s’esdevingueren en aquests quatre decennis: la conquesta de les terres granadines (1492), la recuperació del Rosselló (1493), l’annexió de Nàpols (1504), l’ocupació de Navarra (1512), sense parlar de la descoberta d’Amèrica (1492) i de l’expugnació de les places africanes, de Melilla a Trípoli. Cadascun d’aquests fets reblà en la consciència de Ferran II el sentiment que ell era l’autor de la nova monarquia hispànica. Amb aquests mots ho expressava en 1514: «Ha más de setecientos años que nunqua la corona de España estuvo tan acrecentada ni tan grande como agora, assí en Poniente como en Levante, y todo, después de Dios, por mi obra y trabajo»[258]. Aquesta frase confirma la hipòtesi de treball de Ferran Soldevila que fou Ferran el Catòlic l’home de la visió hispànica de la monarquia, mentre que Isabel deixà endur-se per la correntia de la visió particularista castellana de l’Estat.[259]


  El lligam unitari només afectava el cim de la monarquia. Cada regne cooperava en la missió conjunta conservant les seves característiques pròpies. En això també era taxatiu el pensament polític de Ferran II. Quan Navarra restà annexada a Castella a les Corts de Burgos de 1515, conservà totes les institucions que li eren pròpies i, a més, li fou designat un virrei, els poders del quan estan calcats de les lloctinències catalanes.[260] És un cas simptomàtic de l’aplicació d’una mentalitat de govern radicalment diversa de la castellana, la tendència assimiladora de la qual es palesà durant la Reconquesta i segles després d’haver acabat. Ferran entenia que la seva Corona unitària regís un imperi confederat, a l’estil del que havien concebut els reis i els governants de Catalunya.


  Dintre d’aquest concepte de la monarquia, imaginada polifònicament, a Castella li fou reservat un lloc d’excepció. No escatim ara, perquè és impossible, si Ferran II tenia o no preferències envers aquesta o aquella terra. Ens sembla que això li era indiferent. Però Castella, que sorgia amb plenitud d’homes i de riqueses, de governants i de militars, de frares i mariners, a la vida del Renaixement, es convertí necessàriament en el suport principal de la política de Ferran II. Vuit milions de castellans i tres-cents mil catalans. Calculem la diferència, recordant encara que aquests darrers estaven convalescents d’una greu malaltia social i econòmica i que era molt difícil de mobilitzar-los per a les empreses que signifiquessin quelcom més que moure’s dels encontorns del Rosselló. Castella fou l’eina preferida del monarca, i no per castellana, sinó per poderosa i manejable.


  Catalunya no fou ni abandonada ni arraconada. Ferran II, com hem vist, procurà de fer-la surar i de restituir-li un lloc en la vida econòmica. D’altra banda, l’admiració que experimentava envers les seves formes d’organització administrativa i gremial el feren decantar-se més d’una vegada per la implantació a Castella de procediments i figures jurídiques netament catalans. Hem al·ludit suara al cas de Navarra. Però hi ha una sèrie de fets que s’arrengleren en el mateix sentit: organització de la cancelleria castellana, concepció dels virregnats americans, difusió dels consolats mercantívols (a Burgos i a Bilbao), proliferació dels gremis (els reis castellans els havien combatuts sempre com a expressió de monopoli), reglamentació del treball (Ordenacions de Sevilla, de 1511). Ens imaginem la dinàmica Castella reorganitzada amb els motllos ben provats de l’imperialisme mediterrani catalano-aragonès. Potser aquest horitzó és encara insuficient per a explicar-nos per que els castellans atacaven Ferran II en 1506 amb els mots de «catalanote» i «viejo catalàn». Recordem que aleshores estigué a punt de dissoldre’s la unió monàrquica espanyola. Els qui provocaren la partença del Rei Catòlic de Castella només foren els nobles castellans, l’actitud dels quals, afeblint la posició internacional del monarca, l’obligà a entaular la pau amb França i a casar-se amb Germana de Foix. Si hagués sobreviscut el príncep Joan, ningú no pot dir què s’hauria esdevingut. Però, repetim-ho, l’arrel del mal estava en l’exclusivisme castellà, en els recels de l’aristocràcia i en la intolerància dels qui no volien reconèixer —perquè no els donava la gana— que ho devien tot a Ferran. Felip II els rectificà. «A aquest ho devem tot», deia el Prudent quan contemplava el retrat del seu besavi.


  Respecte als catalans, la unió monàrquica no fou gens mal rebuda. Existia el que podríem anomenar un sentiment de confraternitat envers Castella nascut al caliu de les relacions mercantívoles. Bascos i andalusos freqüentaven el port de Barcelona i hi eren els traginers de la mar. A Barcelona arribaven carregaments de blat andalús en moments de privació de forments. També es somniava el mercat de Sevilla, on des del segle XIII una colònia catalana lluitava contra la genovesa en la vida comercial. Per això és comprensible que els consellers de Barcelona, adreçant-se a les autoritats sevillanes, encapçalessin una carta amb l’expressió: «Ara que tots som germans»[261], i que lloessin Ferran II com el rei de més imperi que mai hagués conegut la Corona d’Aragó. Castella representava llavors per a Catalunya la seguretat i la pau, i els catalans no vacil·laren a adreçar les cartes a Ferran II titulant-lo «rei d’Espanya». Més d’una vegada ho feren, sobretot des de la presa de Granada.


  La descoberta d’Amèrica i la conquesta d’Àfrica


  La monarquia del Rei Catòlic era, dons, la realització de les empreses de Catalunya i Castella posant al servei de l’una i de l’altra el potencial mancomunat. Indistintament, catalans i castellans contribuïren als grans designis de llurs sobirans. Però, de la mateixa manera que hom respectà les característiques de la política interna de cada Estat, també prevalgué la idea que els uns i els altres tenien drets prioritaris, si doncs no exclusius, en les respectives esferes d’expansió exterior. La Mediterrània, d’un cantó, l’oceà Atlàntic, de l’altre, heus aquí en línies generals els espais reservats a Catalunya-Aragó i Castella. El cas d’Amèrica ha de situar-se en aquest ambient mental si és que hom vol comprendre’l d’acord amb les circumstàncies de l’època.


  La polèmica respecte a l’exclusió dels catalans i aragonesos de l’aprofitament de les terres descobertes per Colom en 1492, malgrat la intervenció que hi tingueren llur monarca, diversos personatges de la cort aragonesa i gent de tota mena durant el segon viatge de descobriment, fou encetada a finals del segle XVII, quan els comerciants de Catalunya, cavalcant sobre l’onada de la resurrecció vital del país, es trobaren en una situació jurídica que els semblà anòmala i contradictòria: les lleis de Castella, a la qual havia estat incorporat l’imperi americà per Carles V en 1518, «dificultaven» l’intent de mercadejar «directament» amb Amèrica. Hem destacat els dos mots, verb i adverbi, a posta. Aquesta sensació d’inferioritat legal augmentà després de 1714: els catalans acabaven d’ésser incorporats a l’Estat espanyol en peu d’igualtat amb els castellans i, malgrat tot, continuaven tractats com uns estrangers pel que fa referència al continent americà. Després del decret de Carles III donant permís als catalans per a comerciar amb les Índies (1778), els resultats foren tan sorprenents i avantatjosos, que tot seguit es deduí una teoria que havien de recollir i desplegar els historiadors romàntics: si Catalunya no hagués estat «exclosa» d’Amèrica, ni hauria caigut en la pobresa de mitjans materials dels segles XVI i XVII ni tampoc s’hauria decandit l’imperi dels Àustries. En 1892, commemorant el centenari del descobriment, Sanpere i Miquel assenyalava el responsable de l’exclusió: Ferran el Catòlic, seguint la petja de dona Isabel.


  Aquesta concepció de les coses passà a la historiografia catalana recent. També els historiadors castellans s’han sentit afectats per la polèmica, encara que a remolc d’altres consideracions: la d’escatir els «justos títols» del domini de Castella al Nou Món: Rumeu de Armas, Giménez Fernández, Manzano i Pérez Embid[262] han pres posicions molt sovint contradictòries, que poden resumir-se d’aquesta manera:[263] des del tractat de Monteagudo de 1304, Castella s’havia reservat l’espai atlàntic i Aragó el mediterrani; les Índies s’incorporaren a Castella per la força de la gravetat històrica; Amèrica fou donada a títol personal als Reis Catòlics, cadascú d’aquests tingué la meitat dels fruits de la conquesta i només després de la mort de Ferran II es realitzà la integració d’Amèrica a Castella. Aquesta darrera tesi és la del professor Manzano i ens sembla irrebatible des del punt de vista jurídic. Així, doncs, creiem, juntament amb ell, que les Índies foren concedides personalment als reis de Castella i Aragó, però amb la intenció que passessin a Castella tan bon punt morissin els dos drets-havents (butlles d’Alexandre VI de 1439); que Isabel reconegué aquest fet en el seu testament, on assegurava a Ferran la «meitat de les rendes» americanes mentre visqués, atès que les Índies «havien de restar» incorporades a Castella; que Ferran entengué que no solament eren rendes, sinó propietat, ja que des de 1504 a 1516 reivindicà contínuament la «meitat que li pertanyia» a Amèrica; i que, en el moment de la seva mort, aquesta mateixa meitat figurà entre l’herència «aragonesa» (o sia Corona d’Aragó, Nàpols, Sicília, Còrsega i territoris del Nord d’Àfrica), que deixà a la seva filla Joana i al seu nét Carles, separant-la claríssimament de Navarra. Ens trobaríem, per tant, en el plantejament d’un problema de dret civil castellà, l’anomenat «ganancial», que, aplicat al cas de Ferran el Catòlic, li hauria permès de defensar una posició favorable als seus interessos i als dels seus vassalls enfront del particularisme castellà, manifestat per dona Isabel, els seus consellers, les Corts de Castella i, significativament, la Casa de Contratación i l’estament de marxants de Sevilla, el monopoli dels quals sobre el mercat americà s’anà accentuant dia a dia, fins a devorar la mateixa economia castellana.[264] Els sevillans foren, en definitiva, els qui allunyaren les terres de la Corona d’Aragó d’Amèrica. Ferran feia temps que havia traspassat.


  Durant tot el regnat del Rei Catòlic no hi hagué, doncs, exclusió legal (tampoc no n’hi hauria més tard, encara que llavors seria real i de fet). Al contrari, Ferran II, com recorda Soldevila,[265] ordenà que s’enviessin franciscans catalans a Amèrica (1508) i pactà amb un català, Joan d’Agramunt, l’exploració de Terranova. Llavors, per què els catalans es mostraren tan apartats de la descoberta americana? Frederic Rahola ja havia contestat a aquesta pregunta abans de 1931: «Puede afirmarse», escrivia en la seva obra pòstuma Comercio de Cataluña con América en el siglo XVIII,[266] «por no tener empeño Cataluña en acudir a América, faltó ocasión para reclamar el derecho, que tal vez no le hubiera sido negado por tener fundadas razones en que apoyarlo». Aquesta mancança d’esma, l’hem atribuïda al cataclisme econòmic i social que afectà Catalunya des de 1462.[267] L’ensulsida financera deixà baldats els catalans en les empreses americanes.


  Si el monopoli castellà claudicà davant dels alemanys en 1528, és ben segur que també s’hauria retut davant dels catalans si aquests haguessin comptat amb mitjans financers per a aprofitar la bona voluntat de Carles V i fer fruitar les descobertes americanes en benefici de la Corona. Certament, el particularisme castellà s’hi hauria oposat; però els comerciants de Catalunya s’haurien pogut esmunyir a Amèrica per l’escletxa jurídica que els deixà oberta Ferran el Catòlic. No ho feren perquè, llevat d’alguns —una quarantena, segons els càlculs de Pérez Bustamente[268]—, les Índies no els interessaven. Prou feines tenien per a mantenir llur posició en els mercats tradicionals de la Mediterrània. En constitueix un bon exemple allò que s’esdevingué després de les conquestes de les places d’Àfrica del Nord, realitzades, cal indicar-ho, amb preponderant participació de l’argent i els exèrcits de Castella. Per bé que Ferran II, a les Corts de Montsó de 1510, conferí plena llibertat als catalans per a negociar amb Oran, Bugia, Alger i Trípoli i poc després, amb la pragmàtica de 18 de desembre de 1511, establí un dret del 50 per 100 sobre tots els gèneres no catalans desembarcats en aquells ports, Catalunya no sabé treure gran profit d’aquesta avinentesa. Factors alemanys eren els qui negociaven amb Àfrica, prevalent-se de les favorables disposicions atorgades pel Rei Catòlic.[269]


  No obstant això, cal dir que la Catalunya redreçada de l’època de Carles V i Felip II s’abocà completament cap al comerç sicilià. Sicília fou l’illa de Cuba dels catalans del segle XVI i la primera meitat del segle XVII. Només quan es perdé aquell mercat (guerra dels Segadors, 1640-1641), on hom podia reunir belles fortunes amb molt poc temps gràcies als monopolis establerts pel Rei Catòlic, Catalunya i els seus homes d’empresa començaren a esguardar l’Atlàntic, en el qual, mentrestant, llur plaça els havia estat presa pels marxants de Cadis i Sevilla i llurs col·laboradors estrangers.


  Fa angúnia d’escriure aquests fets; però pitjor és ignorar-los. Esvaïda la hipòtesi d’una conjuració adversa contra Catalunya en temps de Ferran II, només resta la trista realitat de la situació. El Principat, que havia consumit les seves forces en la contesa política del segle XV, era una ombra del que havia estat dos segles abans. Contínuament decandint-se, a desgrat de la migrada revifalla del segle XVI, arribaria ferit de mort a la crisi de 1640. Ací acabaria la Primera Catalunya. La segona —la Nova Catalunya— començaria amb la renovació de 1680 i arribaria fins a nosaltres.
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    JAUME VICENS i VIVES (Girona, 6 de juny del 1910 - Lió, 28 de juny del 1960) fou un historiador, escriptor, catedràtic i editor català.


    Vicens i Vives va ser un intel·lectual inquiet i viatger amb contactes arreu, amb el catalanisme interior i amb l’exterior, amb Josep Pla i amb Josep Tarradellas. Sense ser afí a l’Opus Dei tenia amistat amb alguns dels principals intel·lectuals que l’integraven, i el seu nom va arribar a sonar per a ocupar algun càrrec de responsabilitat a Madrid. «Era un home important», sentencia el membre de l’IEC, Antoni Simon. Gràcies a això, Vives va aconseguir tirar endavant la historiografia contemporània.


    La seva obra d’investigació sobre la història del segle XV a la Corona d’Aragó i sobre la figura de Ferran II està considerada de referència obligada.


    Va arribar a la política a través de la història, on va trobar l’explicació del seu present. Segons Pla, era «potser l’intel·lectual que se’n féu una idea més completa i directa».


    En paraules de l’expresident de la Generalitat, Jordi Pujol, «Vicens tenia la idea d’una Espanya oberta, moderna, esponjosa, capaç de sumar voluntats i d’acceptar un intervencionisme de Catalunya a Espanya. Tot amb la voluntat que Espanya anés endavant i s’evitessin nous episodis traumàtics».


    El seu fort pragmatisme i una visió integradora li varen permetre accedir a figures de diferents ideologies i ser un «home-pont» entre sensibilitats catalanistes i el règim franquista. Aquesta visió integradora explica els missatges de condol de personatges tant diversos com Joan de Borbó, Josep Tarradellas o el comitè de Barcelona del prohibit PSUC.


    La seva mort va tallar de sobte una trajectòria política que hauria jugat un rol transcendental a la transició democràtica espanyola optant fins i tot a ser president de la Generalitat.

  


  Notes


  
    [1] He dedicat a aquest apartat un treball intitulat Consideraciones sobre la Historia de Cataluña en el siglo XV, «Cuadernos de Historia de Jerónimo Zurita», I (1951), 3-22, que es pot llegir, lleugerament retocat, per bé que amb algunes útils anotacions, en la nostra obra Juan II de Aragón, Barcelona, 1954, 161-173. Necessàriament, he de repetir alguns conceptes fonamentals. [Torna]

  


  
    [2] Qui cregui que aquesta descripció del bandolerisme català naixent és exagerada, és pregat de llegir l’article d’Antoni Borràs, S. I.: Contribución a los orígenes del bandolerismo en Cataluña, «Estudios de Historia Moderna», III (1953), sobretot les planes 163-165. D’altra banda, cal observar que el bandolejar no era un fet exclusiu de Catalunya, sinó que es començava a desenvolupar en altres terres de la Mediterrània. [Torna]

  


  
    [3] Per a aquesta reconstitució ideal del país hem seguit, de preferència, les impressions de dos viatgers: Francesco Guicciardini: Diario del viaggio in Spagna (Florència, 1932) i Jeroni de Münzer: Itinerarium Hispanicum 1494-1495 (edició dels «Quaderns d’Estudi», XIII [1921], 260-270). Encara que llurs viatges corresponen a l’època del Rei Catòlic, aporten un sentit d’observació que generalment manca a altres viatgers anteriors. No obstant això, també és interessant el parer d’Alonso de Palencia, que visità Barcelona el 1457 i recollí testimonis directes sobre la crisi en què es debatia la ciutat (Dos tratados de Alonso de Palencia, Madrid, 1876). [Torna]

  


  
    [4] El recercador més assabentat de l’evolució demogràfica de Catalunya, Josep Iglésies, no ha publicat encara el seu monumental treball sobre els fogatges i censos de la Catalunya medieval i moderna. Mentre no veu la llum pública, adrecem el lector a la seva introducció a la Geografia de Catalunya del P. Pere Gil (Pere Gil i la seva Geografia de Catalunya, Barcelona, 1949, 118-120). [Torna]

  


  
    [5] Per la població de Barcelona, vegeu la reconstitució feta per Francesc A. Roca Traver: Cuestiones de demografía medieval, «Hispania», XIII (1953), 17, a base dels estudis d’Elsher i dels meus. Es tracta d’un intent útil, però que no pot exemplaritzar-se per manca de les necessàries condicions metodològiques. Per la població de Lleida, Josep Lladonosa: La ciutat de Lleida, Barcelona, 1956, II, 6-7. Per la d’Igualada, Joan Mercader: La ciutat d’Igualada, Barcelona, 1953, 49, encara que en aquesta darrera obra la cosa no quedi excessivament clara. [Torna]

  


  
    [6] Vegeu J. Vicens i Vives: El Gran Sindicato remensa, Madrid, 1954, nota 3 de la plana 10. [Torna]

  


  
    [7] Àngel Canellas: El reino de Aragón en los años 1410-1458, Palma de Mallorca, 1955, 11, dóna la xifra de 42.683 focs per al cens de 1404, bo i admetent que potser les xifres del fogatge són excessives. [Torna]

  


  
    [8] Álvaro Santamaría: El reino de Mallorca en la primera mitad del siglo XV, Palma de Mallorca, 1955, 121-122. [Torna]

  


  
    [9] Ibíd. i Roca Traver: Cuestiones de demografía medieval, 15 i 18. L’augment demogràfic de la ciutat de València, paradoxal en el nostre segle XV, correspon a l’empenta econòmica d’aquesta regió desvetllada per la crisi catalana coetània. [Torna]

  


  
    [10] Dades de Cipolla, Dhondt, Postan i Wolflf en la relació sobre demografia medieval presentada al IXè Congrés de Ciències Històriques, Paris, 1950 (Rapports, 63-66). [Torna]

  


  
    [11] Joan Reglà: La expulsión de los moriscos y sus consecuencias. «Hispania», XIII (1953), 263, nota 123. [Torna]

  


  
    [12] Josep Iglésies: Pere Gil, 123. [Torna]

  


  
    [13] Antoni Borràs: Orígenes del bandolerismo, 166-167. [Torna]

  


  
    [14] J. Vicens i Vives: Historia de los remensas en el siglo XV, Barcelona, 1945, 23. [Torna]

  


  
    [15] J. Vicens i Vives: El Gran Sindicato remensa, mapa. [Torna]

  


  
    [16] Yvan Roustit: La consolidation de la dette publique à Barcelone au milieu du XIVe siècle, «Estudios de Historia Moderna», IV (1954), 152-154. [Torna]

  


  
    [17] Santiago Sobrequés: Jofre VIII de Recobertí, señor de Peralada. Peralada, 1955, 3. [Torna]

  


  
    [18] Luigi Genuardi: La influencia del Derecho español en las instituciones públicas y privadas de Sicilia, «Anuario de Historia del Derecho Espanol», IV (1927), 169-173. [Torna]
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